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I.  

1. ÚVOD 

V dnešní době snad již neexistuje země s homogenní kulturou. Vzájemné ovlivňování 

kultur v důsledku souběžně probíhající „světové“ migrace i globalizace je proces, který už 

nelze zastavit. Ty společnosti, ve kterých se vyskytují skupiny obyvatel, pro něž jsou 

charakteristické různé duchovní a materiální hodnoty, nazýváme multikulturní.  

Multikulturalismus a jeho aspekty jsou spojovány s vyspělými zeměmi, se ,,západní 

civilizací". Jeho společenským cílem je vytvoření pluralitní společnosti zahrnující množství 

odlišných sociokulturních skupin, jejichž soužití má být založeno na principech rovnosti, 

tolerance, respektu, dialogu a konstruktivní spolupráce. Nejen do zemí amerického 

kontinentu, ale i do různých oblastí Evropy přicházeli po staletí imigranti a každá země se  

s imigrací vyrovnávala a vyrovnává, jak jí umožňuje její tradice, zvyky, historie  

a mentalita. (Barša 1999: 7-9, 209) 

Migranty, kteří se usazují v cílové zemi, pak čeká proces adaptace, který je ovlivněn 

jimi samými, ale i imigrační politikou dané země i přístupem většinové populace  

k imigrantům. Adaptace závisí i na tom, do jaké míry si je imigrační skupina s tou majoritní 

fyzicky a kulturně blízká, na snaze minoritní skupiny se zařadit do většinové společnosti, na 

současných a minulých pohybech daného etnika a na vzdálenosti jejich země původu  

s cílovou zemí. (Šišková 2001:17-20, 23-24) 

Evropa, která až do skončení druhé světové války byla především kontinentem emigračním, 

se teprve po rozpadu koloniálního systému stává kontinentem imigračním. Ani v současnosti 

pak neztrácí pro přistěhovalce na atraktivitě. Nyní se stávají cílovými destinacemi imigrantů  

i země EU, které patřily do bývalého Sovětského bloku. Jednou z nejžádanějších je pak Česká 

republika a je velmi pravděpodobné, že počet imigrantů se bude ještě zvyšovat. (Šrajerová, 

ed. 2005: 43-46) 

Hlavně v Praze přibývá velké množství cizinců, a nejen turistů, ale i mnohých, kteří se 

rozhodli zde alespoň nějakou dobu žít, studovat, pracovat. V některých případech pak jde  

o mladé lidi, kteří nemají ve své zemi žádné pracovní ani rodinné závazky. Takovým 

příkladem je i skupina mladých Mexičanů žijících v Praze, které k cestování v mnoha 

případech přivedla jejich dobrodružná povaha. ,,…neboť častým důvodem mezinárodní 

migrace je i lidská touha po dobrodružství, touha objevovat nové, nepoznané." (Šišková 2001: 

17 -19)  
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Na první pohled se zdá, že tito lidé právě nejvíce času tráví se svými krajany, případně jinými 

cizinci a příliš českou společnost nevyhledávají. V Praze pak mají svůj oblíbený bar i jiná 

místa, kde se často schází. Život v České republice a její kultura i společnost ale jejich 

každodenní život rozhodně ovlivňuje. Problém, který jsem si vytyčila a chci ve své práci 

sledovat, je otázka na jedné straně jejich zařazení do života české společnosti a na druhé 

straně uchování jejich kultury v každodenním životě v České republice. Ve své práci chci 

tedy sledovat, v jakých komponentech každodennosti reprodukují svou kulturní osobitost a na 

jakých komponentech konstruují svou novou identitu Mexičanů v hostitelské společnosti ČR. 

K mému výzkumu mě přiměl fakt, že jsem sama žila rok v Mexiku a měla jsem 

možnost do mexické kultury lépe proniknout. Zajímalo mě, jak si pak naopak Mexičané, 

podobně staří jako já, počínají v České republice a vyrovnávají se s českou kulturou.  

Nabízejí se otázky: Co je vedlo k tomu, aby z Mexika odjeli? Proč přijeli zrovna do 

České republiky? Co věděli o České republice před svým příjezdem? Jaký byl jejich první 

dojem? Co zde dělají? Jak žijí? Jaké zde mají zázemí? Na co si tu zvykli a na co si nejspíš 

nikdy nezvyknou? Jaké vidí rozdíly mezi Českou republikou a Mexikem, lidmi a kulturou? 

Jak reflektují českou společnost a jak ona je? Jaké tu mají jako Mexičané výhody  

a nevýhody? Jak se v českém prostředí sebeidentifikují? Chtějí tu zůstat nastálo? 

 

 

2. METODY A TECHNIKY VÝZKUMU 

 Data pro výzkum jsem získala převážně v zimě a na jaře roku 2008 na základě 

polostrukturovaných rozhovorů.  

Oslovila jsem deset mladých svobodných mužů z Mexika, kteří žijí v kontinuitě (či 

opakované diskontinuitě) minimálně 7 měsíců a maximálně 5 a půl roku v České republice. 

Při sestavování souboru respondentů jsem zvolila metodu ,,sněhové koule". Respondenty 

jsem tedy nevybrala náhodně, ale nejprve jsem oslovila mladé Mexičany žijící v Praze, které 

jsem již dříve znala, a ty mě pak seznámili nebo alespoň dali kontakt na další z respondentů.  

Tito mexičtí známí tedy ,,sloužili jako informátoři pro doporučení dalších členů populace“ 

(Hendl, 2005: 152) 

Polostrukturovaná interview jsem vedla podle předem sestavené osnovy otázek. Ty 

jsem však pokládala v různém pořadí podle komunikační situace a vývoje rozhovoru. 

Nechávala jsem respondentům také prostor pro inovace položených otázek, pro vyjádření 

vlastních sentencí a zájmů. Otázky jsem pokládala tak, aby nenarušily přirozenou dynamiku 

rozhovoru a umožnily respondentovi sdělit informace nad rámec připravené osnovy. 
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Interview s deseti mladými muži z Mexika, které jsem si vybrala se širší skupiny oslovených, 

probíhaly ve španělštině. Byly nahrávány na diktafon, s čímž všichni souhlasili. S některými 

dotazovanými jsem se pak sešla víckrát nebo jsem s nimi telefonovala a pokládala jim 

doplňující otázky, které už nebyly nahrávány. Průběh těchto rozhovorů jsem zapsala ihned po 

jejich skončení. Záznam o nich jsem prováděla jako doplňující heslovitý text k rozhovorům 

(česky). 

Rozhovory jsem přepsala ve španělštině a poté přeložila do češtiny. V obou jazycích 

jsem se je snažila přepsat v autentické podobě; neprováděla jsem tedy jazykové ani stylistické 

korektury. Mým cílem bylo provést přepis, který by odpovídal původnímu záznamu1. Této 

zásady jsem se držela i při přepisu původní verze rozhovorů ve španělštině. Uvědomovala 

jsem si, že by tyto přepsané verze rozhovorů mohly být i zajímavým lingvistickým 

materiálem, neboť respondenti hojně používali mexické soudobé slangové výrazy, které  

v literární španělštině nejsou běžné a navíc mohou časem zaniknout. Překládání rozhovorů do 

češtiny pak bylo místy obtížné, právě proto že respondenti často používali nejen mexické 

slangové výrazy, ale i slovní hříčky a ustálená rčení, pro které se v češtině jen těžko hledají 

ekvivalenty.  

Rozhovory probíhaly na místech, kam tito lidé rádi chodí, kde pracují, studují nebo 

bydlí. V těchto prostorách, které jsem navštívila víckrát nejen v rámci interview, jsem pak 

měla možnost respondenty pozorovat v každodenních situacích - v práci, ve škole, v intimním 

prostředí bytu, při zábavě s přáteli. Mohla jsem též sledovat jejich zdvořilostní strategie, 

způsob komunikace mezi sebou i s Čechy, způsoby stolování, bydlení, trávení volného času… 

Přepsané rozhovory jsem alyzovala pomocí kódování. V prvé fázi při tzv. redukci dat 

(Silverman) jsem z přepsaných rozhovorů provedla výběr kategorií, které vyplynuly na 

základě kódování a vztahovaly se k mému tematickému zadání a vypovídaly o problémech, 

které jsem si vytýčila řešit. V druhé fázi jsem vybrané informace seskupila podle tematického 

klíče do takto stanovených kategorií. Tak jsem postupovala u všech přepsaných rozhovorů 

jednotlivě a poté jsem si vytvořila souhrnný soubor tematicky řazených textů (od všech 

informátorů - ovšem s udáním respondenta a autora výroku). Ve třetí fázi jsem provedla 

analýzu dat s ohledem na kauzální souvislosti,  interpretaci dat s ohledem na deklarované 

postoje respondentů a formulovala závěry k položeným základním otázkám (zařazení 

mladých Mexičanů do života české společnosti a uchování jejich kultury v každodenním 

                                                           
1 Rozhovory přepsané v původním záznamu pak budou přenositelné pro jiné výzkumy a čtenáři si tak o nich 
mohou utvořit vlastní domněnky a názory. Ze stejného důvodu pak k práci přikládám obsáhlé přepisy interview. 
(Silverman, Jako robiť…) 
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životě v České republice). V analýze a interpretaci jsem se snažila zohlednit emický i etický 

přístup k vyhodnocení získaných dat. 

V práci dodržují etiku sociologického kvalitativního výzkumu a jména respondentů jsem 

ponechala v anonymitě a v příloze i citacích uvádím pouze věk respondenta a dobu pobytu  

v České republice. Stejně tak jména kamarádů a přítelkyň, které respondenti zmiňovali, 

ponechávám v anonymitě a uvádím jen iniciály jejich jmen. V anonymitě jsem ponechala  

i název baru, kde se respondenti často schází a uvádím ho pouze jako Bar X. 

 

 

3. CHARAKTERISTIKA ZKOUMANÉ SKUPINY 

K výzkumu jsem si vybrala skupinu deseti mladých svobodných mužů ve věku od 20 do 

28 let, absolventů, studentů nebo budoucích studentů vysokých škol1. V Praze žijí nejméně 

sedm měsíců a nejvíce pak pět a půl roku žijí. Někteří z nich se vzájemně znali už dříve  

a přátelství nebo alespoň známost mezi respondenty pak u několika z nich bylo důvodem, 

proč přijeli právě do České republiky. S ostatními respondenty se pak vzájemně poznali až  

v Praze a vytvářejí otevřenou přátelskou skupinu.2 Interview jsem prováděla pouze s muži 

nejen proto, že jsem se orientovala na tuto přátelskou skupinu, ale hlavně z toho důvodu, že 

mě s mladými Mexičankami moji respondenti neseznámili a ani mi na ně nedali kontakt.  

V Praze ale podle nich také žijí a bydlí a dotazovaní se s některými z nich znají. Je jich tu ale 

o dost méně než mladých mexických mužů.3  

Mladí Mexičané, které jsem oslovila, v Praze studují nebo pracují, jeden z nich chodí 

do práce a do školy zároveň4. Všichni mluví kromě španělštiny, která je jejich mateřským 

jazykem, také anglicky. Skutečnost, že se v Praze anglicky a španělsky dobře domluví, je pak 

příliš nepovzbuzuje k tomu, aby se učili česky, a většina z nich tento jazyk tedy příliš 

neovládá.  

Respondenti jsou mladí lidé, kteří rádi cestují a poznávají nové kultury, a do České 

republiky je pak většinou vedla touha vyzkoušet a naučit se něco nového. Informátoři jsou 

                                                           
1 Jeden z nich pak studium nedokončil. 
2 Stesk po Mexiku a potřeba být s lidmi stejného původu pak v Praze spojuje jedince, kteří by se ve své zemi 
nejspíš nikdy nepřátelili a ani by se, vzhledem k tomu, že pochází z různých částí země, nikdy 
nesetkali.,,…Vlastně my, kteří se tu spolu scházíme bychom v Mexiku kamarádi nebyli…" ,, ... No protože v 
Mexiku je spousta sociálních tříd…" ,,… No, ale nakonec…jestli tu chtějí zůstat, tak jim nezbývá nic jinýho než 
se opít se všema dohromady… "( 24 let, 5 let v ČR) 
3 Důvodem může být i skutečnost, že v Mexiku přetrvává tradičnější společnost a tamější dívky jsou někdy méně 
nezávislé než muži. 
4 ,,…No a v Mexiku, dobře… v Pachuce když chceš do školy, tak nemůžeš pracovat, aby sis zaplatil školu…" 
,,Protože práce… když nemáš univerzitu…je to dost obtížný…no a nebo plat je dost nízký… A Praha fakt že… 
Praha nabídne cizinci fakt dobrou životní úroveň…"(24 let, 5 let v Praze) 
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bezdětní a svobodní. Jeden z nich se bude v dohledné době ženit a nezastírá, že i z důvodu, 

aby zde mohl získat trvalý pobyt. ,,… mám dobré kamarády a holku a budu se ženit…" 

 ,, Láska díky mému vízu… (amor de mi visa). "5 ( 24 let, 2 roky v ČR) 

Dotazovaní přijeli do České republiky na cestovní vízum, někteří pak získali studijní vízum 

díky studiu na české škole a jeden z respondentů si tu zařídil pracovní vízum. 

Všichni pochází z větších měst v severním a středním Mexiku6. Rodiny čtyř z nich žijí na 

hranici se Spojenými státy, kde už je silný americký vliv. Tito čtyři dotazovaní pak mluví 

výborně anglicky a tři z nich mají i americké občanství, které je odvozeno od místa jejich 

narození.7  

Informátoři pochází z rodin ze střední až vyšší třídy, jeden z nich je pak z chudší rodiny. Do 

České republiky ale přijeli každý sám za sebe, nehledě na společenskou vrstvu, do které  

v Mexiku patřili, což vidí jako výhodu. ,,Vlastně my, kteří se tu spolu scházíme bychom  

v Mexiku kamarádi nebyli." ,, No protože v Mexiku je spousta sociálních tříd… A podle mě 

všichni, kteří sem přijeli… Přijedou a zastupujou určitou sociální třídu, kterou jsou  

v Mexiku… No, ale nakonec…jestli tu chtějí zůstat, tak jim nezbývá nic jinýho než se opít se 

všema dohromady… "( 24 let, 5 let v ČR) 

Dotazovaní se nejen navzájem více či méně znají a kromě dvou z nich spolu i bydlí8. Za 

jakési pražské centrum všech mladých Mexičanů a vůbec Latinoameričanů považuje většina 

respondentů Bar X, kde se většina z nich schází a někteří tam i pracují. Skoro všichni 

dotazovaní zmiňovali, že se rádi se svými krajany sejdou a užijí si chvíli ,,mezi svými". 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           
5 Slovní hříčka, namísto amor de mi vida - láska mého života, respondent používá  amor de mi visa - láská mých 
víz. 
6 K práci přikládám mapu Mexika s označenými městy, kde respondenti bydleli před svým příjezdem do ČR. 
7 ,,… když mě moje máma čekala, tak asi tejden předtím, než jsem se měl narodit, odjela do Spojených států. Tak 
jsem se narodil a získal americké občanství…" (28 let, 7 měsíců ČR)  
8 Bydlí ve třech bytech ještě s jinými Latinoameričany, převážně Mexičany. 
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II. 

4. VSTUP DO ČESKÉ SPOLEČNOSTI 

 

4.1. Impuls k odchodu z Mexika 

Častým důvodem, proč tito mladí lidé odjeli z Mexika, byla touha po dobrodružství, 

poznat a naučit se něco nového a získat pracovní nebo školní zkušenosti z jiných zemí.  

,,Jasně… no já jsem dost dobrodružný povahy a líbí se mi zkoušet nový věci."(24 let,  

2 roky). Jejich odjezd byl často hodně rychlý a spontánní, o čemž svědčí i výpověď jednoho 

respondenta: ,,No… přijel jsem bydlet k P.… Řek sem mu… tohle jsem zase plánoval míň než 

měsíc… A řek sem mu :" P. , jedu žít do Prahy!" A on mi povídá: "Fakt? No jak chceš…?"  

A já mu říkám: " Fajn, přijedu tehdy a tehdy…" A on mi povídá: " To ne, to tady nebudu. 

Přijeď později!" No a bylo to. Trvalo to tak dva tejdny a pak jsem dorazil. Vlastně jsem to 

neřekl ani mámě. Jen jsem jí pak řekl: "Bydlím v Praze!" Zavolal jsem jí a povídám jí: " Už 

bydlim v Praze!" A ona mi povídá. " Co? Jak to?" Ale vlastně mi jen povídá: " No to už bydlíš 

pěkně daleko! Bydlíš teď ještě dál!" No… a bylo to…" (24 let, 2 a půl roku v ČR) 

Většinou se jednalo o více důvodů, proč se rozhodli odjet z Mexika a přijet do České 

republiky. ,,Protože kdybych nebyl se S. , tak by to všechno bylo jinak, ale stejně tak, kdybych 

tu nestudoval, tak by to taky bylo jinak. A kdybych neměl příležitost potkat tu lidi… jako 

kontakty přes S.…, tak bych možná nepřijel. Nebo kdybych nevěděl, že tu jsou příležitosti 

 v práci, teda v tom, co já chci dělat…, jako filmy, tak bych taky nepřijel…"(24 let, 2 a půl 

roku v ČR) Jedním z hlavních důvodů, proč část respondentů přijela do České republiky, byl 

fakt, že tu už někoho znali. V Praze měli své známé, kamarády, většinou také Mexičany, kteří 

tady již nějakou dobu žili a nebo české přítelkyně. Tito lidé je pak v začátcích podporovali, 

nabídli jim dočasně ubytování nebo jim pomohli sehnat práci či školu. Vytvořili jim první 

neformální sociální síť, která jim pomohla zorientovat se a umožnila primární existenční 

zajištění. ,,V migračním procesech hrají důležitou roli i mezilidské vztahy, neboť 

pravděpodobnost stěhování jedince zvyšuje to, zda jsou už v cílové emigrační zemi usedlí 

někteří jeho krajané, čímž je tak snížen jeho risk a cena z pobytu a jsou zvýšeny možnosti 

jeho očekávaných zisků." (Šišková 2001, str. 75)  

U některých respondentů pak hrála při jejich rozhodnutí odjet do České republiky 

důležitou roli skutečnost, že zde mohli studovat. Někteří sem přijeli díky krátkodobějším 

univerzitním programům a jiní se tu rozhodli vystudovat a získat vysokoškolský titul. Škola 

pak respondentům často také zpočátku pomohla se zařízením nezbytných věcí k jejich životu 
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v ČR. Nikdo z informátorů tedy nepřijel úplně do neznáma, vždy zde byla nějaká osoba nebo 

instituce, o kterou se mohli zpočátku více či méně opřít a díky které neměli pocit, že tu jsou 

úplně sami. 

Většina z dotazovaných pak nepřikládala takový význam tomu, že jedou do České 

republiky, spíše pro ně bylo důležité, že budou žít, pracovat a studovat v Evropě. ,,Pro mě to 

bylo spíš jet poznat Evropu, než Českou republiku a Prahu, pro mě to spíš bylo jako že:,, 

Fajn, budu v Evropě a budu cestovat…"(24 let, 2 roky v ČR) Pro mnohé to pak byla opravdu 

souhra náhod a nepromyšlených rozhodnutí, že přijeli právě do Prahy. ,,A když jsem zašel do 

Zahraničního… do Internacionálního oddělení, jak tomu říkají u nás ve škole, tak mi tam dali 

takový seznam a Česká republika tam byla úplně poslední, měla tam jenom jednu univerzitu. 

Všechny ostatní země měly různé možnosti... a mně to připadalo… bylo to takový roztomilý ji 

tam takhle samotnou vidět…" (24 let, 2 a půl roku v ČR) Evropa byla pro některé z nich 

vysněným kontinentem, kam se vždycky chtěli podívat a kde chtěli alespoň nějakou dobu žít. 

,,V Mexiku si Evropu idealizujeme. Myslíme si, že je to to maximum.   

A  představujeme si zemi- ráj, kde je všechno perfektní…(24 let, 1 a půl roku v ČR). Někteří 

původně zamýšleli nějakou dobu žít v jiné evropské zemi, ale převážně kvůli 

administrativním komplikacím se poté rozhodli pro Českou republiku. ,,No, teda já jsem měl 

jet původně do Španělska, ale bylo tam hrozně složitý papírování kvůli škole. No, a jeden 

kamarád tu studoval na VŠE." (24 let, 5 a půl roku v ČR)  

Jiní respondenti pak zamýšleli přijet přímo do České republiky, hlavně tedy ti, kteří už 

Prahu dříve poznali jako turisté, a toto město se jim zamlouvalo natolik, že se rozhodli zde 

nějakou dobu bydlet. ,,Přijel jsem na měsíc a půl na Mistovství světa ve fotbale v Německu,  

a cestoval jsem pak po celý východní Evropě a znova jsem byl v Praze. Byl jsem tu asi týden  

a tolik se mi to město líbilo. Nejvíc se mi líbilo v Polsku a v Český Republice - kvůli holkám, 

kvůli pivu a kvůli nočnímu životu. A řekl jsem si: ,,No tam musim jet!"…"(28 let, 7 měsíců  

v ČR)  

Většina respondentů si ale nepředstavovala, že tu bude žít dlouhodoběji. Původně 

plánovali přijet jen na kratší dobu, poznat místní kulturu, nějaký čas tu pracovat či studovat  

a poté se vrátit do Mexika. Tři z nich pak opravdu do Mexika odjeli, ale opět se vrátili  

a rozhodli se v České republice ještě nějakou dobu pobýt. 
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4.2. Informovanost o České republice  

Většina informátorů před svým příjezdem o České republice skoro nic nevěděla9. 

Nějaké informace získali od svých českých přítelkyň, s kterými se seznámili už v Mexiku 

nebo od svých mexických přátel, kteří zde žijí. ,,Věděl jsem toho dost málo, ale něco jsem 

věděl, neboť mám jednu kamarádku - B., ta která…, holka, co tady taky žije, je taky z Mexika 

a žije tady už asi skoro 3 roky. Je to nejlepší kamarádka mé sestřenice, s kterou jsem přijel.  

S B. se známe od mala a díky ní jsem vůbec něco věděl o Praze, ne moc. Pro mě to bylo spíš 

jet poznat Evropu, než Českou republiku a Prahu…"(24 let, 2 roky v ČR) 

Vědomosti o České republice představovaly vesměs náhodně shromážděné střípky 

různorodých informací z oblasti kultury a sportu. Výpovědi respondentů se ovšem dost lišily. 

Mnozí si spíše vzpomínali na určité detaily, které se již dříve o České republice dozvěděli. 

,,Vlastně jsem jenom věděl, jako správný obdivovatel Freuda, že Freud se narodil na Moravě 

a nějaký čas pobyl v Praze. A druhou věc, kterou jsem věděl bylo… velvyslanectví České 

republiky, kde jsem si žádal o vízum, mi dalo nějaké časopisy, kde mi doporučovali film The 

Cremator, tedy Spalovač mrtvol… or something like that… Je to od režiséra, který se jmenuje 

Juraj Herz." (24 let, 1 a půl roku v ČR) 

Jeden z respondentů si pak například vzpomněl, že si kdysi dávno koupil ve výprodeji 

český fotbalový dres, dlouho ale nevěděl, že jde ale o trikot českého týmu. ,,No a já jsem si ho 

koupil, protože se mi vážně líbil. Ale nevěděl jsem z jaký je země, až jsem se pak jednou díval 

na fotbal - Eurocup, nebo Mistrovství světa… už nevim, co to bylo… A viděl jsem, že Češi si 

počínaj fakt dobře. Že skoro vyhrávaj. Byli nějak hodně blízko k vítězství. Takže odtud…"(24 

let, 1 a půl roku v ČR)  

Ti, kteří tu už dříve poznali Českou republiku jako turisté, pak byli informovanější. 

,,No, něco už jsem věděl. Ale jak říkám, já už jsem tu dvakrát předtím byl. Věděl jsem, že 

předtím to bylo Československo, že jste se v ' 93 rozdělili, že jste byli součástí komunistického 

bloku, že se tu mluví česky… Franz Kafka… Jsou tu nádherný holky, je tu nejlepší pivo na 

světě a je to země, kde se vypije nejvíc piva na hlavu…" ,,… Že Budweiser je původně odtud… 

Věděl jsem jako že detaily, ne moc… Znal jsem vaší řeku, že lidé tu jsou Slovani… No prostě 

takový základní věci…"(28 let, 7 měsíců v ČR) 

Z českých osobností, které už znali předtím, informátoři jmenovali Milana Kunderu, 

Franze Kafku, Jana Nerudu Zikmunda Freuda nebo Martinu Navrátilovou. Všichni  

                                                           
9 Mnohým z dotazovaných pak dělalo při interview problém rozlišit to, co už věděli před příjezdem, a to, co se 
zde dozvěděli až nyní. 
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respondenti pak už před svým příjezdem věděli, že se zde mluví česky a že jde o jazyk, 

kterým se jinde na světě nemluví.  

 

 

4.3. Prvotní konfrontace s Českou republikou 

První dojem, tedy jak na dotazované Mexičany zapůsobilo hned po příjezdu místní 

prostředí a lidé, se liší. Většinou ale informátoři uvádí, že je hned zpočátku zarazila hrubost  

a nevstřícnost místních zaměstnanců v restauracích, v obchodech, na úřadech i v jiných 

službách. Skoro každý z respondentů pak měl s těmito lidmi přinejmenším jednu negativní 

zkušenost. Obsluhující v obchodě nebo baru na ně byli často nepříjemní a nevážili si jich jako 

zákazníků10. Číšníky v restauracích popisovali dotazovaní často jako velmi nevstřícné  

a podrážděné, kteří navíc nikdy neuznají případné reklamace hostů. V Mexiku vždy platí, že 

,,náš zákazník je náš pán". Není zvykem, aby si zaměstnanci svých klientů nevážili a dávali 

jim najevo, že nejsou pozitivně naladěni. ,,Obsluha je něco, co…, teda možná jsem 

rozmazlenej z Mexika, kde je obsluha zákazníka výborná, chovají se k němu opravdu vřele. 

My Mexičani se vždycky chováme dobře k lidem, i když je neznáme. Když jdeš někam do 

restaurace, vždycky tě dobře obslouží, protože jejich výplata není moc velká, tak jim jde 

 i o spropitný. V každý restauraci tě obsluhují jako kdybys byl král! Takže tohle je něco, co tu 

člověku chybí. Teda, vážně mě šokovalo, že jsme třeba přišli do restaurace, a i když to bylo 

dobrá restaurace, kde za to opravdu zaplatíš… A jsi tam se svými kamarády… a můžeš třeba 

už dojíst svý jídlo a druhým ho ještě ani nepřinesli…! A to je něco, něco, něco, co v Mexiku 

nevidíš. Ale tak je to prostě jiný…" (24 let, 2 roky v ČR) 

Mnozí nezmiňovali jen služby v restauracích nebo v obchodech, ale uváděli i své 

zkušenosti z úřadů. ,,No nejvíc mě asi ,,dostaly" zdejší služby. Někdy se snažíš…ale lidi na to 

nejsou zvyklí. A lidi taky nejsou moc zvyklí, tedy ne lidi, ale ty, kteří by tě měly obsloužit… ty, 

kteří ti prodávaj lístky… veřejné služby…Nebo cizinecká policie. Ty tam přijdeš, jsi cizinec  

a oni s tebou nemluví jinak než česky! No a hodně…tedy…často jejich obsluha záleží na tom, 

jakou mají náladu. No ale tohle…no radši už nic…" (24 let, 5 let v ČR) 

Objevil se i názor, že jde hlavně o pražský rys. V menších městech nebo na vesnicích 

je obsluha vděčná za každého zákazníka a chovají se k němu slušněji. V hlavním městě si jich 

pak tolik neváží a naopak jsou z velkého množství turistů, které do Prahy každým dnem 

                                                           
10 Většinou pak respondenti nedokázali posoudit zda je to proto, že jsou v České republice cizinci a nebo zda je 
místní obsluha apriori nepříjemná na všechny zákazníky. 
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proudí, unaveni. Někteří se pak domnívají, že jde o jev, který platí v zásadě všude v Evropě, 

nejen v České republice. 

Další z věcí, která respondenty hned zpočátku překvapila, tentokrát pozitivně, byla 

krása českých žen. Podle některých je jejich krása ve světě vyhlášená. ,, Pozitivně, věc, co mě 

tu nejvíce zaujala, když jsem přijel v roce 2000 poprvé do České republiky byli ženy! 

Překvapila mě jejich  krása. Já jsem přijel z Německa, přijel jsem z Německa, byl jsem ve 

Švýcarsku, ve Španělsku a tam mi přišly hezký, ale tak normálně hezký. Ale když jsem přijel 

sem: ,, Ty vole! Tak to nekecej?! Ty jsou fakt hodně dobrý!" No tak to byla první věc…" (28 

let, 7 měsíců v ČR) 

Příjemným překvapením také byla pro mnohé v České republice velká bezpečnost. 

Tento pocit bezpečí pak v Mexiku někteří z respondentů prý dosud nezakusili. ,,Mexiko není 

bezpečné. Já jsem nikdy předtím necítil… až když jsem přijel sem… chodit po ulicích beze 

strachu… Ne, že bych měl v Mexiku strach… ale tady je jiná atmosféra… Já jsem říkal: ,, do 

té doby než jsem přijel do Prahy, jsem nevěděl, co to je svoboda…" (24 let, 1 a půl roku v ČR) 

Jeden z respondentů zmínil, že si je vědom toho, že tento pocit stálého nebezpečí je  

v Mexiku do jisté míry vyvolán i vlivem komunikačních prostředků. ,,Já myslím, že je to 

strach, strach, který se vytváří v lidech, kvůli tomu všemu, o čem se mluví ve zprávách,  

v televizi… Jako že se vytváří taková fobie, že pak máš strach, že se tvý sestře něco stane. 

Takže, jestli chce jít moje sestra ven a nebo jezdit na kole, tak já jdu s ní, a když ne, tak ven 

nejde. Chápeš? Prostě, je to blbý." (24 let, 2 roky v ČR) Mnozí informátoři zmiňují, že je  

tedy hned zpočátku překvapilo, že v Praze chodí děti a ženy bez dozoru, což je na většině míst 

v Mexiku naprosto neobvyklé. Ještě riskantnější je se pak pohybovat po mexických městech  

v noci. V Mexiku když se chce člověk dostat v noci domů, musí mít buď své auto a nebo jede 

taxíkem, jít pěšky je opravdu hodně nebezpečné a veřejná doprava v noci nefunguje. Pražskou 

veřejnou dopravu pak informátoři chválili. Někteří tvrdili, že Praha je místo s nejlepší 

městskou dopravou, kterou kdy viděli. Velmi oceňovali, že jízdní řády jsou přesně 

dodržovány a že autobusy a tramvaje jezdí celou noc. V Praze pak není tolik potřeba jezdit 

autem a je zde o dost čistší vzduch než v Mexiku, což je další z věcí, která respondenty hned 

zpočátku příjemně překvapila.  

Další věc, která respondenty hned zpočátku zarazila, a to hlavně ty, kteří přijeli  

v zimních měsících, bylo české klima. Některým tu byla zpočátku velká zima a jejich tělo  

i mysl si na ni jen pomalu zvykaly. V Mexiku bývá tepleji, ale ne na všech místech bývají 

tropická vedra, jak si mnozí Češi představují. Jeden z respondentů pak dokonce uvedl, že na 

severu Mexika, odkud pochází, je v zimě stejně chladno jako v České republice. Jiný 
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dotazovaný si pak uvědomil, že spíše než zima mu hned od počátku vadilo, že zde skoro není 

vidět slunce. Jeden z informátorů se pak s nadsázkou zmínil o české sluneční mánii: ,,…před 

dvěmi, třemi dny nebyla taková zima, bylo asi deset stupňů a už jsi mohla vidět Čechy - blázny 

v kraťasech a sandálech, ne? Jako že už se nemůžete dočkat, až přijde jaro! Už to nejde 

vydržet! Už se nemůžete dočkat slunce, už se nemůžete dočkat! Včera vám napadl sníh, tak 

schválně, jestli se na chviličku uklidníte…! (smích)…"(24 let, 2 a půl roku v ČR)  

Většina respondentů pak zimu nezmiňovala jako něco pozitivního, ale spíše jako skutečnost, 

které se nedá vyhnout.  

 

 

5. KONSTRUOVÁNÍ ,,KRAJANSKÉ" SKUPINY MEXIČANŮ  

 

5.1. Existenční zakotvení v České republice 

 

5.1.1. Práce 

Mladí Mexičané, s kterými jsem vedla interview, by se dali rozdělit do dvou skupin: 

na ty, kteří v současné době v Praze studují, a na ty, kteří zde pracují. Druzí zmínění pak již 

vysokou školu vystudovali nebo ji teprve studovat zamýšlí. Dotazovaní studenti, až na jednu 

výjimku, v současné době v Praze nepracují, i když někteří zmiňovali, že už si vyzkoušeli při 

škole v Čechách i v Mexiku přivydělávat. Většinou je ale finančně podporují rodiče  

a respondenti očekávají, že začnou pracovat na plný úvazek, až skončí školu. Připadá jim 

zvláštní, že mladí Češi se začínají samostatně živit o dost dříve, než mladí lidé v Mexiku.  

,,… že rodiče přestávají trochu brzo svý děti finančně podporovat. Já znám třeba jednu 

kamarádku, který je 18 a už je samostatná, rodiče už jí nedávají peníze ani nic… Mně je 20  

a rodiče mě stále finančně podporují ve všem. Tohle vidím často." (20 let, 2 roky v ČR) 

Většina z respondentů by pak chtěla pracovat v oboru, který vystudovala. Někteří  

z nich se o to již v České republice pokouší. Jeden z informátorů, který se snaží pracovat  

v oblasti produkce filmu, si uvědomuje, že to není hlavně v počátcích jednoduché: 

,,Samozřejmě, vystudoval jsem Film a komunikační vědy (Cine y Comunicación), což je 

vlastně produkce u filmu, v televizi…, a to, co chci dělat, je dělat filmy. Už mám vlastní krátké 

filmy…, ale vím, že nemůžu jen tak přijít: ,, Já jsem režisér!" Není to jednoduché, musíš si 

sehnat kontaky… A… a já nemluvím například česky. A v Česku je těžký pracovat, když 

nemluvíš česky.  No a tak to je, já chci začít - to jo, ale teď pracuju, kde se dá - v téhle sféře.  
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A to je dobře, protože takhle jsem viděl…, pracoval jsem na místech, kde jsem si nikdy 

nepředstavoval, že budu pracovat - například při jednom filmu jsem pracoval, byla to spíš 

technická práce, jako… natáčel jsem z monitoru, to, co snímá kamera, aby to pak mohl vidět 

režisér, víš?" (24 let, 2 a půl roku v ČR) Dotazovaní, kteří se snaží pracovat ve svém oboru, 

pak přijímají v Čechách veškeré pracovní nabídky související s jejich specializací. Jeden  

z informátorů zmínil, že je kvůli své práci ochoten jet kamkoliv na světě a že má  

v současnosti v České republice dobré pracovní příležitosti. I ostatní respondenti pak 

předpokládají, že většinou budou mít v České republice lepší pracovní nabídky než v Mexiku, 

což je jedním z důvodů, proč tu zůstávají.  

Informátoři, kteří zatím ve svém oboru nepracují, jsou v Praze zaměstnáni  

v restauracích nebo barech jako číšníci, barmani a nebo kuchaři. Někteří pak učí španělštinu  

a většina z nich má více než jedno zaměstnání. ,,Pracuju jako barman v Baru X a jsem učitel 

španělštiny v jedný školce pro Čechy a cizince. A taky mám tu kafetérii. A snažím se vyrábět 

sýr pro jednu mexickou restauraci…."(24 let, 5 let v ČR)  

Někteří mladí Mexičané si pak v Čechách přivydělávají drobným podnikáním, což činí 

spíše pro zábavu. Často jsou jejich plány, jak si vydělat peníze, velmi kreativní a nechybí jim 

odvaha ani špetka drzosti, které jsou hlavně v počátcích podnikání často potřeba. Jeden  

z respondentů tak například začal nedávno se svými dvěma mexickými přáteli po Praze 

prodávat mexické plněné taštičky burritos, o které je mezi Čechy i cizinci žijícími v Praze prý 

opravdu velký zájem. Burritos připravují doma, v kuchyni, a pak chodí po Praze a prodávají 

je. Respondent uvedl, že nemá ambice prodejem taštiček zbohatnout, spíše tak s přáteli činí, 

protože je to baví a mohou druhým nabídnout pokrm, který je v Mexiku velmi oblíbený.  

V prodeji burritos je pak podporují i další krajané. Rádi si je od nich koupí a mladým 

prodejcům pak dokonce bylo nabídnuto od mexického majitele pražské restaurace, že jejich 

pokrm bude ve svém podniku prodávat. Stejně tak i mexická ambasáda jim nejspíše umožní, 

aby taštičky dodávali na hostiny, které pořádá. Mexičané žijící v Praze, kteří se znají, se tedy 

většinou při drobných podnikatelských aktivitách podporují a často pomáhají svým krajanům, 

kteří se také rozhodli podnikat. 

Respondenti pak často zmiňovali, že mají do budoucna v České republice  

i ambicióznější plány.11 Někteří z informátorů by si v České republice nebo jinde v Evropě do 

budoucna rádi otevřeli svůj vlastní podnik, většinou restauraci nebo bar  ,,Rád bych rozjel 

něco jako, nevím, restauraci, kavárnu. Abych mohl dát lidem, abych je mohl potěšit, nevím. 

                                                           
11 Respondenti často rádi mluvili o svých velkolepých plánech, ale měla jsem pocit, že je spíše baví si stavět 
,,vzdušné zámky", než aby své představy opravdu zrealizovali. 
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Rád bych je těšil a navíc ještě, aby tam hrála moje kapela. Budu tam zpívat, blbnout…" (28 

let, 7 měsíců v ČR)  

Dotazovaní pak mohou mít v České republice při podnikání výhody, neboť jako cizinci 

snadněji objeví trhlinu na místním trhu: ,,Teda… napadlo nás… Jedna z věcí, které jsme si tu 

všimli… No jako cizinec tu vidíš věci, kterých si místní nevšimnou a nezaregistrují. No a my 

jsme si všimli, že se stalo… nevím, jak se to řekne… trand. Nevím…velká móda- v módě je teď 

tequila…" ,,…No ale tequila tady…, navíc jí hodně lidí tady nezkusila, ale láká je to ochutnat 

a tak. A tequila, která je tady k dostání je vážně… omlouvám se za ten výraz… svinstvo..." 

,,…No a tak jsme si toho tady všimli a řekli jsme si: ,,To by mohl bejt skvělý business, zavést 

sem tequilu!" Teda dovážet dobrou tequilu - stoprocentně z agáve…! ( 22 let, 2 roky v ČR). 

Jiný informátor pak uvedl, že on má jako cizinec v práci výhodu proto, že je exotický 

a ostatní si ho snadno zapamatují: "Ale všichni vědí, kdo já jsem. Takže někdy to může být na 

obtíž, ale taky je to dobrý, že tě všichni znají! Takhle může každej přijít a ptát se, a to jenom 

třeba kvůli tomu, že je zvědavej. ,, Ty jo! Mexičan! Jakej je? Jaký jsou Mexičani?"  

A jenom takhle kvůli zvědavosti si spolu můžeme vytvořit určitej vztah… Když to nebude 

přátelství, tak to je třeba alespoň kontakt na nějakej další projekt, a tak …" (24, 2 a půl roku  

v ČR) 

Mexičtí respondenti mohou mít při hledání práce v Čechách, hlavně tedy v Praze, 

výhody i díky tomu, že mluví anglicky a španělsky, neboť zde sídlí mnoho internacionálních 

firem i jiných podniků, které lidi hovořící cizími jazyky vyhledávají. Jde tedy o místa, kde 

pracuje velké množství cizinců a úředním jazykem je většinou angličtina.  

Na druhou stranu skutečnost, že respondenti neumí dobře česky může být pro ně na českém 

trhu práce i nevýhodou. Jejich pracovní možnosti jsou omezené a ve vyloženě českých 

podnicích pak spíše pracovat nemohou. Mezi samými Čechy by ale respondenti ani pracovat 

nechtěli, neboť by se cítili v menšině a oproti druhým znevýhodněni. ,,Kdybych pracoval ve 

společnosti, kde je jen jedna kultura, tak by oni dominovali, a můj způsob myšlení by tak 

neměl prostor a musel bych se podřídit tomu jejich. A tak bych už nebyl spokojený se svojí 

prací, protože už bych nemohl dělat, to co chci…"(24 let, 5 let v ČR) 

Mnozí respondenti pak ale zmínili, že právě díky svému zaměstnání v baru, u filmu 

nebo třeba v jazykové škole přišli do styku s Čechy a že jinak by neměli moc možností, kde 

se s nimi seznámit. Někteří z těchto Čechů se pak stali jejich přáteli a známými. Ve většině 

případů pak v podnicích s cizinci pracují a jejich přáteli se stali ti Češi, kteří jsou otevřeni 

novým kulturám a sami mluví cizími jazyky. 
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Mnozí pak tvrdí, že způsob práce Čechů a Mexičanů je rozdílný. Obě skupiny jsou při 

práci zodpovědní, ale Mexičané se více snaží, aby pro ně byla práce i zábavou. Jde jim o to, 

aby se v zaměstnání cítili dobře a aby měli dobré vztahy se svými kolegy, s kterými se navíc 

často schází i po práci. ,,… že si vždycky uděláme chviličku, abychom řekli nějaký fórek nebo 

vtípek dne a dokonce i na to, abychom si pokecali…když máme nějaký problém doma…" (24 

let, 5 let v ČR). Informátoři se pak domnívají, že v nějakých podnicích se Češi v pracovní 

době věnují jen svým povinnostem. Ty pak berou jenom jako nutnost, kterou je třeba splnit  

a vůbec si pracovní dobu neužívají. V zaměstnání jsou tedy velmi seriózní a uvolní se až po 

pracovní době. ,,… hodně lidí mi už říkalo, že Češi přijdou…pracují a pak zase odejdou" (24 

let, 5 let v ČR) 

Některým se pak Češi zdají velmi pracovití a Prahu vnímají jako město, které je stále  

v pohybu, a lidé zde pracují i o svátcích. Jednomu respondentovi ale naopak přijde, že Češi 

ani neví, co je to opravdová práce. ,,…vy nevíte, co to je práce!" N. pracuje každý den od 

osmi od rána do pěti do večera a mezitím má ještě možnost si na deset minutek odpočinout  

a dát si cigáro. Což v Mexiku není vůbec možné! To v místech, kde já jsem pracoval a i jinde, 

co jsem viděl, začínáš většinou pracovat tak v devět ráno a končíš tak v devět v noci. A cigáro 

si můžeš dát jedině o hodinové pauze na oběd a víc nic. Ale je to tvoje hodina na oběd. Tedy 

můžeš se jít najíst kam chceš… a na mnoha místech musíš ani nikam nemůžeš zajít.., musíš jíst 

přímo tam na místě…." (24 let, 1 a půl roku v ČR) 

V Mexiku pak může snadněji sehnat dobrou práci mladý člověk z vyšší třídy často 

proto, že jeho rodina zná vlivné osoby. Častěji než v Čechách pak v Mexiku děti dědí rodinný 

podnik po svých rodičích a nebo v podniku rodičů pracují. ,,Já jsem zvyklý… no já jsem 

pracoval s mým tátou a zároveň jsem studoval…" ,,…No a tak třeba celý den pracuju, a pak 

mě třeba někdo pozve na pivo a já vypiju trochu víc a jdu hrozně pozdě spát, ale další den 

vstanu do práce, protože vím, že tam musím jít… do práce, ne? V Mexiku zavolám tátovi  

a řeknu mu: ,,nemůžu, jsem nemocnej!" A je to. To tady dělat nemůžu.." (20let, 2 roky v ČR) 

,,A… moji rodiče mají podnik na výrobu zmrzliny. Tedy… oni ji vyrábějí. Tomu už se věnují 

řadu let. Vlastně tím si vydělali své peníze, mohli si postavit domy… nevede se jim špatně. 

Měli jeden docela velký podnik na zmrzlinu… a… tedy.  A vlastně kvůli tomu se snažili, tak od 

mých sedmi let, abych se taky staral o podnik, abych dělal zmrzlinu. Ale mě se to nikdy 

nelíbilo…"(24 let, 1 a půl roku v ČR)  
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5.1.2. Škola 

V Mexiku je výběr školy často otázkou sociální prestiže. Dražší a placené školy bývají 

vstupní branou k lepšímu zaměstnání. Existují zde i školy státní a bezplatné, kam by ale 

rodiny z vyšších sociálních vrstev své děti nejspíše nepřihlásili12. Kvůli eliminaci sociálních 

rozdílů mexičtí žáci základních13 a někdy i středních škol nosí uniformu. Každá škola má ale 

pro své žáky vlastní typ uniformy, a tak se paradoxně stává, že děti ze státních, a tedy méně 

prestižnějších škol, se dají snadno rozpoznat. 

Většina respondentů pak chodila v Mexiku na soukromou základní i střední školu a někteří  

z nich začali studovat vysokou školu až v České republice. Dotazovaní, kteří bydleli na 

severu, v pohraničí Mexika, pak často dojížděli na vysoké školy do Spojených států, které 

mají ve světě lepší jméno, a předpokládá se, že jsou kvalitnější. ,, Protože já jsem studoval  

v Texasu, v Pasu, Texas. No, takže od hranice se Spojenými státy je to, řekněme, tak míň než 

hodina cesty a už jsi ve Státech. No, a tahle možnost jiného, řekněme lepšího - na akademické 

úrovni - studia na americké univerzitě…" (24 let, 2 roky v ČR)14 Někteří dotazovaní pak 

chodili na základní a střední americké školy v Mexiku, jednalo se o instituce s vybranými 

předměty v angličtině. Většina respondentů tedy mluvila velmi dobře anglicky ještě před 

svým příjezdem, a ti, kteří se v Praze rozhodli studovat, pak využili možnost studovat  

v angličtině. 

V současné době všichni dotazovaní, kteří v Praze studují, navštěvují pražskou 

soukromou vysokou školu Prague College. Jeden z respondentů vysvětluje, že jde o pobočku 

britské vysoké školy, a namísto toho, aby byli studenti zkoušeni nebo psali testy, musí 

odevzdávat písemné práce, které jsou pak hodnoceny na mateřské univerzitě ve Velké 

Británii. Na tuto školu chodí lidé z celého světa. Je oblíbená hlavně mezi mladými lidmi, kteří 

rádi cestují, neboť jde o vysokou školu, která je velmi flexibilní, je ji možno studovat  

i v jiných evropských zemích a přihlásit se do ní lze i v polovině školního roku. Výhodné je 

pro ně i to, že škola studentům započítává i jejich studium z předešlých vysokých škol, a nebo 

naopak umožňuje, aby jim jejich současné studium na Prague College bylo uznáno i na jiných 

univerzitách. ,,… a oni mi řekli: ,, Jo, žádnej problém! Můžete přijet, my vám vaše studium 

tady potvrdíme, aby vám ho uznali ve Spojených státech." No a bylo to. Ale já jsem se pak 

rozhodl zůstat raději tady…" ,,… No, a pak jsem mluvil s lidmi odsud, ze školy a zeptal jsem 

                                                           
12 Výjimku pak podle respondentů tvoří některé státní univerzity jako UNAM (Universidad Nacional Autónoma 
de México) a IPN (Instituto Politecnico Nacional), které jsou považovány za velmi prestižní. 
13 Mexické základní školy se dělí na tzv. primarias (první stupeň) a secundarias (druhý stupeň). 
14 Jeden z respondentů, který bydlel v pohraniční dojížděl do Spojených států pouze na střední školu. 
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se jich, jestli bych tu nemohl tu vejšku tady dokončit. A oni mi tu možnost dali, že jo, že jí tu 

můžu dodělat a navíc v kratší době než by to bylo ve Spojených státech…" (24 let, 2 roky  

v ČR) 

Dva z respondentů pak do Čech přijeli přímo se záměrem na této škole studovat a další 

se o ní dozvěděli až v Praze, většinou od svých mexických přátel, kteří ji také studovali. 

Respondenti si pak vybrali obor Mezinárodní obchod (International Business) a jeden 

dotazovaný začne v dohledné době studovat obor Grafický design (Graphic Design). Jedná se 

o dvou či tříleté studium (záleží na oboru), které je zakončeno bakalářským titulem. ,, No, teď 

už zanedlouho dodělám školu…, příští semestr získám HND - teda Higher National Diploma. 

A potom, za rok získám BA, teda bakalářský titul, který získám z marketingu. No, a potom už 

budu mít titul, ten titul …(24 let, 2 roky v ČR)  

Škola působí velmi mezinárodně, studenti mezi sebou většinou mluví anglicky a na chodbě se 

pohybují lidé ze všech koutů světa. Prague College pak navštěvuje jen málo Čechů. 

Podobným dojmem působí i pražská filmová škola, na které jeden z respondentů 

absolvoval roční kurz. Tato instituce nabízí roční i krátkodobější, například i prázdninové 

kurzy, na které přijíždí studovat mladí lidé z mnoha zemí i kontinentů. Šlo pak více méně  

o souhru náhod, že dotazovaný začal studoval filmovou školu právě v Praze: ,, Vždycky jsem 

si tedy říkal, že bych chtěl do Evropy, a tak jsem si podal přihlášku na různé školy. A k mému 

štěstí a nebo smůle… první, která mi odpověděla byla tahle…"(24 let, 1 a půl roku v ČR) 

Dva z informátorů pak v České republice využili mezinárodní studentské programy, které jim 

umožnili půlroční stáž na Karlově univerzitě s výukou v angličtině. ,, Po střední škole jsem 

přijel do Český republiky studovat vejšku, na Vysokou školu ekonomickou…" ,,…Byl to 

program, něco jako Erasmus, tenhle typ. Jenom na určitou dobu. " (24 let, 5 a půl roku v ČR) 

Jeden z dotazovaných se pak po absolvování této mezinárodní stáže vrátil do Mexika, kde 

dokončil vysokou školu, která mu studium v České republice umožnila, ale poté se opět vrátil 

do Prahy. Druhý se pak rozhodl začít studovat v České republice Prague College.  

Studium na vysoké škole pak bylo pro některé respondenty jedním z hlavních důvodů, 

proč přijeli právě do České republiky. Většinou zde pak chtějí zůstat alespoň nějakou dobu 

ještě po své promoci a zkusit zde pracovat. ,, Když to dokončím, tak bych tady někde rád 

trochu pracoval. Teda abych měl trochu zkušenosti v zahraničí…"(24 let, 2 roky v ČR) 

Dva z respondentů pak v dohledné době teprve chtějí začít studovat vysokou školu 

(Prague College) a přiměla je k tomu mimo jiné i skutečnost, že většina jejich mexických 

přátel žijících v Praze vysokou školu už studuje nebo vystudovala. Důvodem, proč 

respondenti studují, je tedy i sociální tlak od svých přátel a skutečnost, že nechtějí být méně 
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úspěšní než oni. Stejně tak často cítí určitý tlak od svých rodičů, kteří věří, že právě díky 

vzdělání pak mohou být jejich potomci finančně i sociálně zabezpečeni. De Singly pak uvádí, 

že se školní kapitál stává ,,novodobým věnem", výbavou, kterou mohou rodiče namísto 

majetku zajistit své děti. (De Singly 1999: 27)  

Sami respondenti pak věří, že díky vysokoškolskému titulu budou mít snazší život, 

budou si moci vybírat mezi jednotlivými pracemi, budou moci spíše dělat, co je baví a mohou 

pravděpodobněji získat dobře placené místo. Navíc někdy vidí výhodu i v tom, že jsou  

v České republice, kde nehraje takovou roli sociální třída, do které se jedinec narodí a že 

právě školní kapitál se stává jejich osobním zdrojem a majetkem, který nemůže být člověku 

odebrán a ,,tvoří s majitelem jedno tělo". (De Singly 1999: 28) 

 

 

5.2.  Volnočasové aktivity 

 

5.2.1. Noční život, bary 

Praha je ve světě proslulá svým bohatým nočním životem, který sem přitahuje mladé 

lidi z celého světa. V hlavním městě je velké množství restaurací, barů, klubů i diskoték, které 

jsou otevřeny každý den a lákají i mladé Mexičany. Místní noční život informátory opravdu 

okouzlil a je to i jeden z důvodů, proč si vybrali k žití právě Prahu. ,,… protože se mi tady to 

město vážně líbilo i lidi… A nebudu ti lhát, líbil se mi tu i noční život." (20 let, 2 roky v ČR) 

Na otázku, jak tráví svůj volný čas, pak většina dotazovaných odpověděla, že často 

chodí ven se svými přáteli. Nabídka, kam mohou zajít, je obrovská. ,,A navíc se mi líbí, že 

tady furt můžeš dělat něco novýho, a to i když chodíme na stejný místa a do stejnejch barů. 

Vždycky je tu nějakej novej bar, nový místo, kam můžeš v noci zajít. Teda každou noc, každej 

rok můžeš jít do jinýho baru. Jako že je tady fakt hodně možností." (24 let, 5 a půl roku v ČR) 

Někteří respondenti ale spíše než do tradičních českých hospod chodí do mezinárodních 

klubů, kde se setkávají s lidmi z celého světa a kde často nepracuje ani český personál. Jeden 

respondent si pak pochvaluje, že v celé Evropě není problém zajít do klubu nebo baru úplně 

sám, bez svých přátel. Během večera se tam pak může s mnoha lidmi seznámit, neboť 

Evropané jsou podle něj více otevření a zajímají se o cizí kultury. To by se mu podle jeho 

slov v Mexiku nestalo, neboť tam jsou lidé více rozřazení do sociálních tříd. Mexické bary  

a kluby se dělí na ty, kam chodí spíše mládež z vyšších vrstev, a na ty, které jsou určeny pro 

nižší sociální skupiny. Jiný dotazovaný zase postřehl, že i místní mladí lidé se dělí do 

sociálních vrstev, a bary a kluby do kterých půjdou si vybírají podle stylů hudby, která se tam 
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poslouchá. ,,… tady už jsou taky sociální třídy mezi mladými… Na nějaké diskotéce potkáš 

bohatý, který se rádi napijou a nebo když zajdeš do reggae baru tak jsou tam spíš takoví, kteří 

mají rádi marihuanu, jen tak sedí a… No a v Ciudad de México je to to samé. Nebo ty od 

heavy metalu taky hledají vlastní prostory."(24 let, 5 let v ČR) 

S informátory jsme se shodli na tom, že za jakýsi centrální bar pro všechny Mexičany 

a vůbec Latinoameričany lze v Praze považovat Bar X. Není to samozřejmě jediný podnik  

v Praze, který mladí lidé z Latinské Ameriky navštěvují. Jsou zde i jiné kluby, bary, 

restaurace a tančírny, kam mnozí Latinoameričané chodí tančit, jíst, pít a posedět s přáteli. 

Tato místa ale respondenti většinou znají jen z doslechu a někteří tam ani nikdy nebyli. 

Dotazovaní pak zmiňují ještě jednu nově otevřenou pražskou mexickou restauraci a bar, kam 

občas chodí, a to hlavně z toho důvodu, že tam pracují jejich přátelé. 

Většinou se ale schází právě v Baru X, kde se pak často seznámili i s dalšími lidmi  

z Latinské Ameriky. O tomto podniku se pak dotazovaní Mexičané dozvěděli většinou 

náhodou a nebo jim ho doporučili jejich přátelé. Díky tomuto baru se pak mnozí mladí 

Latinoameričané mohli seznámit se svými krajany nebo s jinými lidmi z Latinské Ameriky, 

kteří v Praze žijí. V Baru X čtyři z respondentů pracují jako barmani, kuchaři nebo jako 

pomocná síla v kuchyni, číšníky jsou pak většinou čeští studenti, kteří mluví španělsky. Získat 

zde práci není úplně snadné, neboť je o ní velký zájem a její chilský majitel většinou 

nezaměstnává lidi, které nezná. Ti, kteří se do baru chodí často pobavit, dát si drink a nebo se 

jen tak setkat s kamarády, ji pak spíše získají. ,,Vlastně ty první dny jsem se tam byl zeptat na 

práci, ale ne - nic nebylo…"(24 let, 2 a půl roku v ČR) ,,… No a tak co jsem dělal? Chodil 

jsem sem s Patem hned od rána otevřít bar a furt jsem tu byl. A jednoho dne mi majitel baru 

povídá: ,, A kdo vlastně jsi? Ty tu pořád jsi ráno, večer, celej den!" A já mu teda pověděl… že 

jsem sem teprve nedávno na dlouho přijel a tak… No a on mě pak… myslím, že jsem mu byl 

sympatickej… on mi nabídl práci…" (24 let, 2 roky v ČR) 

Latinskoamerická atmosféra pak láká i mnohé Čechy, kteří sem rádi chodí, a pro 

některé respondenty je tento podnik jedním z mála míst, kde s nimi přijdou do styku. 

V Baru X se je možno setkat s lidmi z Panamy, Peru, Ekvádoru, Chile, Argentiny aj., kteří 

zde často i pracují. Respondenti sem během dne často přichází pozdravit své přátelé, 

popovídat si a zjistit, zda někdo z jejich kamarádů a známých z baru například neorganizuje 

sportovní utkání nebo nějakou kulturní akci. Přicházejí sem většinou náhodně  

a neorganizovaně, ale vědí, že zde vždy potkají někoho ze svých přátel a známých, který tady 

zrovna pracuje nebo který si do baru také jen přišel popovídat. Je to místo v Praze, které se 
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stalo jejich zázemím a které jim určitým způsobem patří. V Baru X se informátoři cítí 

uvolněně a mezi svými.  

 

 

5.2.2. Sport 

Sport respondenti vnímají jednak jako osobní závazek ke svému zdraví, jednak jako 

kolektivní zábavu. V prvém případě je jejich nejčastější sportovní aktivitou běh, jízda na kole 

nebo chůze, k čemuž jsou podle jejich názoru v Praze, na rozdíl od většiny mexických měst, 

velmi vhodné podmínky. V Mexiku často ve městech ani neexistují pěší zóny. Na mnoha 

místech chybí chodníky a tak není například příliš časté vidět na ulici maminky s kočárky, 

neboť tam pro ně není vhodný terén. Tak své děti spíše nosí v šátku na prsou či na zádech 

nebo v přenosných autosedačkách. V některých mexických městech ani není příliš zdravé se 

pěšky nebo na kole pohybovat, protože tamější  ovzduší je velmi znečištěné. ,,Tady je strašně 

čistý vzduch, pro mě je to ráj! Od té doby, co jsem tady… v Mexiku jsem byl tak dvakrát, 

třikrát do roka obvykle nemocný. Je to tak, že máš zpočátku jen rýmu, ale jak vyjdeš na ulici, 

kde je všechno tak znečištěné. A to znečištění vzduchu pak ovlivňuje tvoje zdraví. Když se 

vysmrkáš do kapesníku, tak je celý černý, a to vše od smogu, který dýcháš. Tady jsem 

onemocněl jen jednou a to jen snad dva dny. Jen dva dny… já to přičítám tomu, že je tady 

hodně čisto. Myslím…je to příjemné mít tak čisté prostředí bez virů ve vzduchu…"(24 let,  

1 a půl roku v ČR) 

V Praze je podle výpovědí snadné se všude dostat pěšky, i díky tomu, že jde o malé 

město. Čechům se pak podle jednoho respondenta zdají tři zastávky tramvaje už opravdu 

velká vzdálenost, a tak raději využijí dopravní prostředky. ,,Jenom je to takový zajímavý 

detail… poukazuje to také na to, jak jsou v Mexiku mnohem větší vzdálenosti než tady…"(24 

let, 1 a půl roku v ČR) Další možnost, jak se hýbat a utužovat své tělo, je pro některé 

respondenty návštěva posilovny. ,, Jo, chodím každej den do posilovny, tady se tomu říká 

Fitness Center…"(24 let, 5 a půl roku v ČR) 

Jeden dotazovaný si myslí, že přístup ke sportu Čechů a Mexičanů je rozdílný. Češi se 

snaží být i při sportu velmi důkladní a vynikat v něm. Často se pak ale kvůli tomu stresují  

a samotné sportování si kvůli tomu neužijí. ,,Například já hraji fotbal jednou za měsíc, fotbal 

je můj sport, ale hraji ho spíše, abych se pobavil, než abych ukázal, že hraji dobře fotbal.  

A cítím, že Češi jsou spíše takoví… když mluví nějakým cizím jazykem, musí ho umět perfektně 

a já ho používám spíše proto, abych se domluvil s druhými lidmi a to mi stačí, že můžu mluvit 

a druzí mi rozumí. Takže takhle… berou věci příliš vážně." (28 let, 5 a půl roku v ČR) 
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Většina respondentů pak chodí hrát jednou týdně s ostatními Latinoameričany fotbal. 

Kromě Baru X se tak fotbalové hřiště na Újezdě stává každou středu dalším místem, kde se 

tito lidé schází. Nejde tedy jen o sport, ale fotbalová utkání jsou i společenskou událostí  

a důvodem, aby se tito lidé setkali. Po zápase pak jdou většinou společně do hospody, kam za 

nimi chodí často i ti, kteří fotbalu neholdují a nebo jsou jenom jeho teoretičtí fanoušci.  

V Mexiku je totiž fotbal národním sportem a Mexičané ho opravdu milují. V roce 

2006, když probíhalo v Německu mistrovství světa ve fotbale, tak i lidé z chudších mexických 

vrstev neváhali prodat velkou část svého majetku, aby získali peníze na letenku a mohli jet 

podpořit mexické fotbalové mužstvo. Mistrovství se zúčastnili i někteří informátoři a to nejen 

kvůli tomu, aby přijeli fandit mexickému fotbalovému týmu, ale spíše proto, aby pobyli chvíli 

mezi svými lidmi. V Německu tak během mistrovství světa vyrostla jakási provizorní 

mexická městečka. Někteří mexičtí fanoušci neměli finanční prostředky, aby si zakoupili 

vstupenky přímo na fotbalové zápasy, ale alespoň postávali před branami i v ulicích města  

a často velmi hlučně národní tým podporovali. Respondenti se zmiňují o tom, že na mnoha 

místech vonělo mexické jídlo, mluvilo se španělsky, hrála mexická hudba a dokonce zde 

prodávali pochutiny i k Mexiku neodmyslitelní prodavači oříšků, žvýkaček, chilli lízátek, 

bonbónů a jiných sladkostí. Vedle sebe postávali a fandili bohatí i chudí Mexičané, nové 

prostředí a vzdálenost od domova k sobě mexické fanoušky připoutali, a tak při sobě stáli 

lidé, kteří by se v Mexiku jen těžko semkli.  

 

 

5.2.3. Hudba, svátky, oslavy  

Rodinné oslavy, výroční a národní svátky nesmí být v Mexiku nikdy opomenuty. 

Nedílnou součástí a charakteristickým rysem mexických oslav, slavností a svátků je podle 

výpovědí respondentů jídlo a hudba, zvláště pak mariachi, mexičtí hudebníci ve zdobených 

oblecích a sombrerech hrající tradiční, romantické písně. V cizině České republiky pro 

informátory znamenají symbol, ke trému se vztahují jako ke svému kulturnímu vlastnictví  

a ke svým kulturním kořenům.  

 Svatba, křest nebo oslava narozenin jsou častým důvodem, aby se lidé, hlavně bližší 

příbuzní, sešli. Mexičané pak často považují za své blízké příbuzné i sestřenice, bratrance, 

strýce a tety z druhého kolene, a tak jsou tyto rodinné oslavy v Mexiku častější než v České 

republice. Jako hlavní národní mexický svátek pak respondenti většinou považují Den 

nezávislosti neboli Patnáctého září. ,,Ta oslava trvá od 15 do 16, to je tzv. grito de 

indipendencia (provolání nezávislosti)." (24 let, 2 roky v ČR) Jeden respondent pak zmínil  
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i svátek Dvacátého prvního března, výročí narození prezidenta a zakladatele mexického státu- 

Dona Benita Juaréze a Pátého května - výročí Bitvy u Puebly, vítězství Mexičanů nad 

Francouzi (roku 1862). Informátoři uvedli, že mexické svátky v České republice spíše neslaví. 

Zmiňují ale, že mexická ambasáda v Praze tyto oslavy organizuje a vždy přichystá pohoštění 

a hudbu, tam ale respondenti příliš nechodí, neboť vědí, že zde nepotkají své vrstevníky. Při 

oslavách se na ambasádě schází spíše starší generace jejich krajanů, kteří již mají své rodiny  

a stálou práci a jejich způsob života je, od nestálého života respondentů, kteří jsou otevření 

každé změně, úplně odlišný. Dalo by se říci, že informátoři se právě tomuto usedlému 

rodinnému způsobu života prozatím snaží vyhýbat.  

Stejně tak respondenti většinou neslaví ani české svátky, pokud je na ně přímo 

nepozvou jejich čeští přátelé. ,, Na nějaké mě pozvali… tedy moji čeští kamarádi, ale to bylo, 

když jsem se teprve učil česky a ve skutečnosti jsem nepochopil, co se slaví. Ale jo, párkrát 

jsem je slavil, ale už si nepamatuju , co to bylo za oslavy. " (20 let, 2 roky v ČR) 

Výroční svátky určuje v Mexiku církevní kalendář. Na Vánoce pak někteří respondenti 

odjíždí do Mexika. Ti, kteří zůstávají v Praze, slaví  Štědrý den většinou společně se svými 

latinoamerickými přáteli. Mexičtí respondenti pak kladou důraz na narozeniny svých přátel. 

Narozeninové oslavy si oblíbili pořádat i v Praze. Oslavenec většinou uspořádá ve svém bytě 

velikou party se spoustou mexického jídla a alkoholu a pozve své přátele. Někdy při oslavě 

rozbíjí i piñadu, barevnou papírovou kouli naplněnou sladkostmi, která se zavěsí, a všichni 

hosté pak do ní za zpěvu tradiční ,, piñadové" písně postupně třikrát bouchnou holí, až se 

nakonec rozbije a na zem se vysypou všechny sladkosti, o které je pak velká ,,pranice". 

Piñada se rozbíjí i na mnoha jiných rodinných, národních nebo náboženských oslavách,  

a v oblibě ho mají hlavně děti. 

Respondenti pak často ve svých bytech pořádají párty. Často k tomu nepotřebují 

žádnou speciální příležitost, prostě jen rádi slaví a tráví čas se svými přáteli. Na oslavy pak 

zvou nejen své krajany, ale i české, latinoamerické a jiné přátele, se kterými se v Čechách 

seznámili. Tito lidé pak často pozvou i své další přátele a v jednom bytě se sejde opravdu 

velká spousta lidí. Každý přinese alkohol i občerstvení a vzájemně se o to podělí. V bytě pak 

většinou hraje hudba a návštěvníci se v jejím rytmu pohybují a někdy i tančí. Často pak mezi 

sebou musí mluvit hodně nahlas, aby se vůbec mohli slyšeli. Párty tak už v mnoha případech 

přerušila policie, kterou přivolali sousedé, kteří kvůli přílišnému hluku nemohli spát  

a návštěvníci pak museli z důvodu narušování nočního klidu, byt opustit. Většinou jim to ale 

moc nevadí, přesunou se do baru, klubu nebo jiného pražského podniku a ve slavení pokračují 

až do rána.  
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Mexičané milují oslavy stejně jako hudbu a tanec. Tuto část etnické mentality si 

udrželi i respondenti, s nimiž jsem hovořila15. Přesto některým z nich vadí stereotypní 

představy, které o nich Češi mají a se kterými všechny Mexičany stále spojují. ,, A reakce je 

pokaždý: ,,Ty jo! Mexicano?" (říká to s cizím přízvukem a radostně). Vždycky je to jako že: 

,,No ty bláho!" Je to reakce jako: ,,Ty jo!" Je to reakce jako že si všichni myslí, … že pořád 

jenom fiesta!…" ,, Protože namísto: "Mexicano? Ó, jak jsi seriózní!" (říká to seriózně) To je: 

,, Ty jo! Mexicano? Sombrero! Hee! (křičí radostně) No a jo, přijde mi to vtipný. Ale je tomu 

opravdu tak? Máme pořád fiestu? Nebo proč to je?…" (24 let, 2 a půl roku v ČR) 

Čtyři z respondentů si hudbou a tancem v České republice přivydělávají. To, že jsou 

Mexičané, je pak pro ně v tomto směru výhoda, neboť latinskoamerická hudba je mezi Čechy 

oblíbená. Jeden z dotazovaných, který byl DJ psychadelické transové hudby, v Čechách začal 

se svým mexickým kamarádem hrát v barech a klubech spíše veselou, tropickou 

latinskoamerickou hudbu, a to i z toho důvodu, že cítí větší potřebu než dříve svoji kulturu 

druhým lidem předávat. 

Další respondent si pak také uvědomuje, že je pro něj v hudebním ohledu výhodné, že 

je v Čechách, neboť je DJ stylu Drum' n' Bass, což je žánr, který je nejen v Čechách, ale 

vůbec v celé Evropě populárnější než v Mexiku. Díky tomu se pak začal tomuto stylu muziky 

více věnovat. ,,A potom tady… vždycky se mi to líbilo… a tady jsem začal hrát častěji.  

A nejspíš právě tady jsem se dostal hlouběji k tý muzice a tak. Vlastně vždycky se mi to líbilo, 

ale nikdy jsem se předtím necítil tak součástí…" ,,…Drum’n’Bass. V Mexiku se teda moc 

neposlouchá. Vlastně je jen opravdu málo lidí, kteří to poslouchají. Jako… ví se o tom, ale 

hodně málo… víš? A tady v Evropě… teda v Evropě se to dost poslouchá…" ,, A chci… 

pokračovat s muzikou… protože se mi docela daří… A mé plány do budoucna jsou vydat LP… 

Tedy už jsem o tom s někým jednal… a vydají mi… vydají mi moji desku… tedy zatím se 

vydává na mp3… tedy desku- mp3… tedy album mp3… Se čtyřmi skladbami. O tom teď 

jednáme, tak uvidíme jestli tenhle rok a nebo na počátku příštího to vyjde… Něco, co se bude 

líbit…"(28 let, 5 a půl roku v ČR) 

Hudbou a tancem si přivydělává i další informátor, který pracuje jako animátor  

v jedné společnosti, která organizuje mexické oslavy. ,, A já jsem tam jedním z animátorů -

tancuju tam, fotím tam, zpívám… No prostě tam dělám pěknej bordel.." (28 let, 7 měsíců  

v ČR) Pro mnoho respondentů je pak hudba v životě hodně důležitá. Vysvětlují, že právě díky 

ní se mohou skvěle uvolnit a nemyslet na to, co bude zítra. Jejich zájem o hudbu a tanec je 

                                                           
15 Jen jeden z respondentů uvedl, že většinu svého času stráví v práci, a tak nemá na nic jiného, ani na oslavy 
čas. 
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tedy zájmem české společnosti ještě zvýrazněn. Respondenti ho pak chápou jako kulturní 

odkaz a svou zvláštnost. Proto jsou pak ochotni se vnějškově stereotypu přizpůsobit, i když 

tím nikoli nerevidují svůj hudební vkus.  

 

5.3. Osobitost ,,krajanského" zázemí  

 

5.3.1. Stravování 

Jídlo je pro Mexičany velmi důležité a jeho přípravě je většinou ve středních vrstvách 

mexické společnosti věnována spousta času. Téměř všichni respondenti pak uvedli, že právě 

jídlo je jedna z věcí, která jim v České opravdu chybí. ,,Třeba… Mám moc rád mexickou 

kuchyni… Tady to jídlo nemohu sehnat… Někdy je to to jediné, co mi tu chybí…" (24 let,  

1 a půl roku v ČR). O víkendech a pokud možno i ve všedních dnech se středostavovská 

mexická rodina snaží jíst vždy dohromady, což podle některých respondentů v Čechách tak 

časté není. Mexická snídaně, je vcelku sytá, obvykle se skládá ze smažených vajíček  

a tortillas, kukuřičných placek - ,,mexického chleba". Ráno pak většinou Mexičané pijí 

čerstvě vymačkaný džus z ovoce. Mexický trh totiž nabízí velké množství čerstvého, hlavně 

tropického ovoce, které tady respondentům často chybí.  

Na oběd se mexická rodina, pokud jim to zaměstnání či škola umožní, schází doma. 

Jde o hlavní jídlo dne a většinou se podávají pikantní masité pokrmy. Večeři pak jí každý člen 

rodiny obvykle zvlášť. Časté je také večeřet v taquerias, stáncích, kde se prodávají tacos - 

tortillas s masem a pikantní omáčkou. 

Jídla se podávají v pozdější dobu než v České republice: snídá se kolem desáté, obědvá kolem 

druhé a večeří tak kolem deváté hodiny. Mexická strava je velmi pikantní, její základ tvoří 

tortillas, maso, fazole, avokádová pasta guacamole a pikantní omáčky z červených a zelených 

rajčat - tzv. jitomates a chilli papriček. Mexičané pak dokonce používají specifický termín - 

enchilarse, kterým chtějí vyjádřit, že snědli příliš pálivé sousto a na čele jim vyrazily krůpěje 

studeného potu. Chilli papričky se přidávají i do sladkostí, do lízátek, žvýkaček a bonbónů,  

a tak si na ně zvykají už i malé děti. Pikantní omáčky si Mexičané přimíchávají i do různých 

nápojů, jedním z nich je i tzv. michelada, o které se jeden informátor zmiňuje ,,Je to koktejl z 

piva, dává se do něj Tabasco, pak jedna salsa - Valentina, která tady neexistuje- je to pikantní 

omáčka, pepř, něco jako worcester - salsa, sůl, led, a může se tam také přidat tomatový 

džus… a to se pak smíchá s pivem. A všichni tady: Fuj, fuj! Jak můžeš něco takovýho pít…?!" 

A v Mexiku to všichni pijí! A je to fakt dobrý!…"(24 let, 2 roky v ČR) 
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Někteří respondenti tvrdí, že v České republice není skoro možné sehnat mexické 

suroviny, jen jejich náhražky, které nejsou tak kvalitní. ,,Ne, to jen fakt složitý. Teda, 

například tortillas… Teda můžeš tu dostat tortillas, ale nejsou tak kvalitní jako v Mexiku. 

Teda chutnají trochu jinak, rozpadají se. Teda, to je jasný, prostě nejsou tak dobře udělaný… 

Víš? A řekněme takový chili papričky… čertvý papričky na přípravu jídel i omáček… a z toho 

pak enchiladas… To tady neseženeš…" (24 let, 2 roky v ČR) Mexická kuchyně je tedy velmi 

specifická a v České republice pak respondentům chybí.  

Někteří dotazovaní se hlavně přes den stravují v různých restauracích. Výhodu mají ti 

z nich, kteří v barech a restauracích pracují, neboť se zde většinou i zadarmo najedí. Spíše než 

vyloženě mexické nebo naopak české pokrmy upřednostňují v Čechách kuchyni 

internacionální. To i z toho důvodu, že pražské rádoby mexické restaurace pak namísto 

pravých mexických pokrmů podávají jen jejich napodobeniny. Jde o tzv. tex - mex kuchyni, 

která je velmi rychlá na přípravu a není tak kvalitní. ,,Teda, je jedna věc, co tu lidi špatně 

chápou, a to tex - mex kuchyně, je to něco jako mexická kuchyně. Ale tex-mex, řekněme, že je 

to hrozně jednoduchý na přípravu, takový to obvyklý…, ale je hodně věcí, co jsou opravdu jen 

v mexický kuchyni... A to tu není…" (24 let, 2 roky v ČR) 

Dotazovaní si pak vaří i doma, a to opět hlavně mezinárodní pokrmy jako těstoviny, 

saláty, maso aj., které jsou někdy rychlejší na přípravu, dostupnější a levnější než ty mexické. 

Často také evropské a mexické suroviny kombinují. Mexická tradiční jídla si ale respondenti 

také připravují. Často se naučili vařit až v České republice a recepty si vyhledávají na 

internetu a někdy je pak konzultují na dálku se svými maminkami nebo jinými členy rodiny. 

Čechům jejich jídlo přijde velmi exotické, většinou chutné, ale někdy až příliš pikantní. 

Netradiční Čechům připadá, že ke každému jídlu patří tortillas, kterými se pokrm nabírá. 

Jeden z dotazovaných se zmínil o tom, že mnohé Čechy překvapuje, že jí rukama, což je  

v Mexiku naprosto běžné. Dokonce i prodavač v taquerias se zákazníkova jídla rukama 

dotýká, což by místním lidem přišlo nejspíše vadilo. ,,Tady se jí dokonce i pizza příborem, 

teda v některejch restauracích… No a já jím rukama a tady se na mě dívali jako že: ,,Ty jo!" 

A ptali se mě: ,,Nepotřebujete příbor?" ,,Ne, děkuju!" Tohle je v mý zemi normální, hrozně 

moc věcí jíme rukama a nemáme s tím žádnej problém…"(20 let, 2 roky v ČR) 

Respondenti většinou nejí společně, jak tomu byli zvyklí v Mexiku se svou rodinou. 

Někteří se však snaží obědvat nebo večeřet se svými spolubydlícími. To jde ale často jen 

těžce časově skloubit, neboť každý z nich vstává, pracuje nebo chodí do školy v rozdílnou 

dobu. Na večeře někdy zvou i své další přátele a většinou pak vaří všichni společně. 
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5.3.2. Bydlení 

Respondenti jsou povětšinou spolubydlící a o byty se dělí ještě s dalšími mladými 

Mexičany16. Výjimku tvoří dva z informátorů, kteří bydlí s Čechy, jeden se svou přítelkyní  

a druhý pak s dvěma spolubydlícími, které mu doporučili zaměstnanci školy, na které 

studoval. Respondenti a jejich mexičtí přátelé pak v Praze bydlí v současné době ve třech 

bytech: na Žižkově, u Anděla a na Václavském náměstí. Dotazovaní se ale často stěhují, 

většina z nich už bydlela na mnoha místech, s různými lidmi. Jeden z respondentů, který žije 

v Praze pět let, mi například svěřil, že už zde sedmkrát měnil bydlení.  

Většině respondentů pak bydlení pohromadě se svými krajany velmi vyhovuje. Často 

se navštěvují a někdy se jejich návštěva protáhne i na několik dní. V bytech dočasně 

ubytovávají i další své krajany, kteří se třeba rozešli se svými partnerkami, u kterých bydleli  

a nebo měli problémy se svými dočasnými spolubydlícími. ,,No, byl tam problém s klíčem, 

byl to bezpečnostní klíč a nemohli jsme udělat žádnou kopii. A tak když on někam šel, tak mně 

musel ten klíč nechat. A když jsem já pak šel ven, tak on mi pak musel otevřít. Mně to nevadilo 

mu otevřít nebo mu hodit klíč z okna, ale jemu to vadilo. Až jednou se naštval a řekl mi… no 

začal mluvi nehezky o Mexičanech, pak začal nadávat na náš národ… a potom… Rozhodl 

jsem se, že odejdu, už jsem tam nemohl být, protože jsme měli konflikt a skončilo to, že jsme se 

poprali."(20 let, 2 roky v ČR) 

Informátoři u sebe nechávají přespávat i své většinou mexické kamarády, kteří v Čechách 

nebydlí a kteří je přijeli navštívit jen na několik týdnů, a další krajany, kteří přijeli do Prahy  

a nemají zpočátku, kde bydlet. Většinou u nich pobývají do té doby, než si najdou vlastní 

bydlení, což může trvat i několik měsíců. ,,On s ní přijel a všichni tři jako že budou bydlet  

v jednom bytě, ale E. nechtěl. No a jako že jsme se s ním pomalu poznávali a za dva, tři dny 

jsme mu řekli: ,,Tak pojď mezitím bydlet s náma!" A E. tu byl s náma. A pak přišel P.  

a pronajal si tu jeden pokoj…" (22 let, 2 roky v ČR)  

Může se tedy stát, že v jednom bytě bydlí opravdu velká spousta lidí, což respondenti často 

nevidí jako velkou překážku. ,,Ale u nás je to bláznovství… Pořád tam přichází někdo nový… 

U nás žije tisíc lidí! Říkáme tomu favela (slum). Protože to tak fakt je - žije u nás hrozná 

spousta lidí! No všichni to jsou Mexičani…" (24 let, 2 roky v ČR) 

Dotazovaní pak mají většinou svůj vlastní pokoj, kde ale často přespávají i jejich 

přátelé, kteří je přijeli navštívit, nebo kamarádi, které u nich usnuli po náročné party, kterou  

v bytě zorganizovali. Ti z nich, kteří nepřijeli jako hosté, ale bydlí v bytě dlouhodoběji, pak 

většinou přespávají ve společné místnosti na sedačkách nebo na zemi. Obyvatelé bytů na 
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Žižkově, u Anděla a na Václavském náměstí pak u sebe často přespávají i o všedních dnech. 

Jeden z respondentů pak zmínil, že tyto tři byty se někdy stávají jedním ,, prodlouženým 

bytem". To uvedl na příkladě, když mu doma na Václavském náměstí nefungoval internet, 

který nutně potřeboval k tomu, aby napsal školní práci. Jel proto do bytu svých mexických 

přátel na Andělu, kde měli funkční internet. Usadil se tam do obývacího pokoje a do pozdních 

hodin psal svoji práci a poté v ,,andělském bytě" i usnul. Jeho přátelům, kteří v tomto bytě 

bydlí, to nepřišlo zvláštní. Někteří z mladých lidí, kteří v těchto třech pražských bytech bydlí, 

jsou tedy zvyklí se často navštěvovat. V jednotlivých bytech si nechávají své věci a jako 

doma se pak do jisté míry cítí ve všech třech těchto bytech. Často pak nemají velikou potřebu 

mít v bytě vlastní soukromí. Jeden z respondentů pak zmínil, že si všiml, že mladí Češi si své 

vlastní prostory navzájem více respektují.  

Od bytů svých krajanských přátel pak respondenti nemají klíče, spíše se spoléhají na 

to, že když přijdou na návštěvu, tak tam někdo z jeho obyvatel bude. Informátoři uvedli, že 

bývají často doma, rádi tam tráví svůj volný čas, dívají se na filmy, poslouchají muziku, 

odpočívají a pobývají tam se svými mexickými i zahraničními kamarády. Někteří respondenti 

zmínili, že mají v Praze volnější rytmus než měli v Mexiku, neboť do práce či do školy 

nemusí chodit každý den, a tak se jim stává, že se probudí třeba ve tři hodiny odpoledne  

a zbytek dne pak v bytě odpočívají. ,,Jako že… nemám pravidelný denní režim jako jsem měl 

v Mexiku, jako že dělat nějakou věc každý den… Takhle můžu třeba celý den spát a nic se 

neděje…."(20 let, 2 roky v ČR).17 

Nájem a poplatky pak samozřejmě respondenti platí jenom v bytě, kde bydlí oficiálně. 

Tyto platby si pak mezi sebou většinou rozdělují jeho stálí obyvatelé a jen někdy je dělí i 

mezi další své přátele, kteří u nich delší dobu bydlí. Po kamarádech, kteří je přijeli navštívit 

jen na pár týdnů, pak žádné peníze nechtějí, považují to za neslušné a vědí, že ani oni by po 

nich žádné peníze nechtěli, kdyby je přijeli navštívit. 

Doma se pak respondenti snaží udržovat pořádek a o úklid ve společných místnostech 

se střídají s ostatními obyvateli bytu. V Mexiku se o úklid v domě většinou starat nemuseli.  

O to se staraly jejich maminky nebo paní na uklízení, které v Mexiku lidé ze střední a vyšší 

vrstvy často zaměstnávají. Tyto paní mexickým rodinám z vyšších tříd uklízí, perou, vaří  

                                                                                                                                                                                     
16 V bytě na Andělu pak bydlí i jeden mladý muž z Panamy. 
17 Výjimku tvoří respondent, který zmínil, že většinu svého času tráví ve své práci, která je zároveň i jeho 
koníčkem. 



 31

a v některých rodinách pak i nastálo bydlí. Větší práci s udržováním čistoty mají mladí 

Mexičané i proto, že se v pražských bytech, na rozdíl od Čechů, skoro nikdy nezouvají nebo 

jen když je venku opravdu velké bláto či mokro. V Mexiku pak není tento zvyk obvyklý  

a vyzutí bot například na návštěvě by se mohlo považovat za neslušné. Pro respondenty je pak 

příjemné, že v pražských bytech mohou pít vodu přímo z kohoutku. Ta je v Mexiku nepitná  

a závadná, a tak si Mexičané do svých domácností objednávají kanystry s pitnou vodou.  

Jedinci si pak během dne často připravují jídlo ve svém bytě, které nabídnou i dalším 

přátelům, kteří v bytě zrovna pobývají. Jídlo si pak ale nakupuje většinou každý zvlášť.  

V bytu na Václavském náměstí se zpočátku dohodli na tom, že se budou o nákup jídla střídat, 

ale dopadlo to tak, že nakupoval jenom jeden z nich, proto nakonec i zde začali nakupovat 

potraviny odděleně. Někteří respondenti zmínili, že se snaží večeřet společně se svými 

spolubydlícími a dalšími přáteli. Kvůli práci, škole a jiným zájmům je ale pro ně složité 

společné jídlo naplánovat. Tak se často stává, že se setkají spíše spontánně a společně pak 

jídlo připraví. Většinou pak uvaří pokrm ze společných surovin, který si každý z nich už dříve 

nakoupil.  

V bytech pak také pořádají večírky, kam zvou své přátele, a může se stát, že se jich 

sejde i padesát v jednom bytě. Většinou pak každý přinese vlastní alkohol a občerstvení a dost 

často tam i přespí. To by si v domě svých rodičů dovolit nemohli.  

Většina respondentů v Mexiku doposud žila se svými rodiči, a tak se vařit, uklízet 

nakupovat, prát, opravovat nebo zařizovat různé služby naučili až v České republice. 

Informátoři zmiňují, že je překvapilo, že mladí Češi přestávají mnohem dříve bydlet se svými 

rodiči. V Mexiku je na rozdíl od České republiky neobvyklé, aby mladí lidé žili se svými 

přáteli nebo partnery. ,,Třeba jsem si všiml, že tady kluci a holky bydlí sami už od nějakejch 

svejch, nevím, 20 let. To v Mexiku ne! Ve 25, 30 pořád bydlí se svými rodiči a připadá jim to 

normální…" (28 let, 7 měsíců) Stejně tak i ve zmíněných třech pražských bytech žijí 

dohromady jen muži. Někteří respondenti žijící v těchto bytech pak zdůrazňovali, že chtějí 

prozatím vést nespoutaný mladý život a bydlení s mexickými dívkami by je pak mohlo do 

určité míry svazovat.  

Respondenti mi pak s nadsázkou říkali, že do té doby, než napíšu svou bakalářskou 

práci, bude takovýchto pražských bytů, kde budou bydlet jejich mexičtí přátelé o dost více, 

neboť mnohým z nich se  tato idea společného bydlení se svými krajany zalíbila. V takovém 

bytě se nebudou cítit tak osaměle a daleko od rodiny a takovéto místo jim navíc poskytne 

fungující zázemí.  
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5.4. Skupina, přátelství 

Mezilidské vazby hrály pro respondenty při rozhodování přijet do České republiky 

hlavní roli. Známí, přátelé či přítelkyně, které dotazovaní v České republice měli ještě před 

svým příjezdem, jim pak často pomohli v těžších začátcích a dávali jim pocit, že zde nejsou 

sami. Nové přátele a známé začali informátoři poznávat, až když se v Čechách více 

aklimatizovali, našli si podnájem, práci či školu. Jejich známými nebo kamarády se pak často 

stali jejich zaměstnavatelé, spolupracovníci, kolegové, spolužáci nebo spolubydlící. ,, Různé 

podoby smyslu sounáležitosti získávají přistěhovalci postupně po překonání zkušenosti 

izolace, získáním praktické znalosti lokálních kulturních praktik a v neposlední řadě 

vybudováním rodinných vztahů a přátelských vazeb." (Szaló 2007: 112) ,,No, tak podívej - 

jeden z mejch nejlepších kamarádů, kterýho tu mám se jmenuje G. a je z Bahraimu,  

z Arabských Emirátů. No, a… bydlím s dvěma kluky z Tijuany a pak P., R.… Je pravda, že se 

kamarádím spíš se samými Latinos, se samými Mexičany. S pár Portugalci, ale…" ,,…Čechů 

moc ne. Skoro nemám český přátele…". (24 let, 2 roky v ČR) S jejich přáteli cizinci je pak pojí 

skutečnost, že jsou daleko od domova a od rodiny, že jsou tady také sami za sebe v cizím 

prostředí. 

Většina z respondentů má v Praze přátele i z jiných zemí Latinské Ameriky. Sdílejí 

společný jazyk a do jisté míry i kulturu, ale podle některých výpovědí je pro ně rozdílné trávit 

svůj čas s Latinoameričany nebo s Mexičany. Se svými krajany je totiž pojí společná kultura, 

místa, země i lidé. ,,Teda jako že máme společnou národnost, jako že jsme hrdí na to, odkud 

jsme… Můžu s nimi mluvit o čemkoliv a jakkoliv a je to znát. Ne, ne nemůžu takhle mluvit  

s někým jiným, například - s někým s Latinské Ameriky, jako s mým kamarádem z Panamy.  

S ním nemůžu mluvit jako s nimi, a o to míň pak s nějakým Čechem, ne? Nebo s nějakým 

dalším cizincem. Nemůžu říct, že jenom s Čechy, protože jsem bydlel s Latinoameričany,  

s Němci, Angličany… ne, nemůžeš s nimi mít stejnej vztah. Ne, nemůžeš být jako, nemůžeš se 

uvolnit ani mluvit tak, jak jsi na to zvyklý, jak mluvíš s tvými kamarády, kteří jsou  

z Mexika…."(20 let, 2 roky v ČR) 

Dotazovaní pak většinou mají i pár českých přátel, s kterými se seznámili často díky 

svým českým přítelkyním. ,,Některé tak… z baru… popovídáním… začali jsme se bavit a měli 

jsme mnoho společného, a tak jsme spolu začali častěji chodit ven. A další znám díky mým ex-

přítelkyním… měl jsem jednu kamarádku- jednu ex-přítelkyni a její kamarádi se pak stali  

i mými i ona se stala mojí kamarádkou a její kamarádi jako už taky…"(28 let, 5 a půl roku  

v ČR) Skoro vždy se jedná o mladé Čechy, kteří jsou obecně k cizincům otevření, zajímají se 

o jiné kultury, většinou mluví cizími jazyky a mají s respondenty společné zájmy, jako 
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například hudbu, sport, práci. ,,… pro mě je těžký se skamarádit, mít nějakého dobrého 

kamaráda Čecha, který by třeba nebyl student nebo stejného věku nebo kterýmu by se nelíbilo 

něco, co zajímá i mně…" (24 let, 5 let v ČR)  

Někteří z respondentů pak tvrdí, že spíše než kamarády mají české kamarádky. Přijde 

jim, že české dívky jsou často otevřenější a více se zajímají o jejich kulturu a rádi si s nimi 

povídají. V Mexiku pak není časté, aby se žena bavila jen tak ze zájmu s cizím mužem, ten by 

se pak mohl dostat do konfliktu s jejím přítelem nebo manželem. Na druhou stranu pak místní 

ženy dle výpovědí opravdu často muže svádí, což je v Mexiku méně tolerováno a ještě méně 

je pak přípustné, aby muže střídaly.  

Některým informátorům pak přijde, že čeští přátelé si nejsou tak blízko jako 

Mexičané. Nepůjčují si navzájem peníze, nevypomáhají si v každodenních situacích a spíše se 

scházejí ve volném čase, který si k tomu vyhradí. ,,Bylo by to… jo, můžeš mít hodně dobré 

kamarády Čechy - to já mám. Ale ačkoliv jsou to tvoji kamarádi, jako že jsou tam určitý 

hranice… Nevím, třeba, nevím… s J. můžu jít do Baru X a on mě… nevím… pozve na jedno 

pivo. Řekne:,, V pohodě! Dej si!" ,,Jo, děkuju!" Ale Češi,  i když jsou to tvý kamarádi, tak 

tohle nedělají!…"(2O let, 2 roky v ČR) Přátelé v Mexiku pak podle některých výpovědí spolu 

tráví více času i při každodenních záležitostech. Jeden doprovodí druhého, aby si nakoupil 

jídlo nebo třeba načerpal benzín. Oběma to pak přijde jako hodnotně strávený čas.  

Někteří respondenti se pak domnívají, že kdyby uměli dobře česky, tak by zde mohli 

mít více českých přátel. Jiní dotazovaní pak naopak tvrdí, že v lidských vztazích není 

společný jazyk až tak podstatný. Důležitější je, aby se sobě lidé navzájem otevřeli. ,,Nebo 

někdy to neumíme říct, ale protože máme fakt dobrý vztah, někdy ani nemusíme mluvit a já 

pochopím všechno, co chtěla říct…" (24 let, 2 roky v ČR) ,,Teď nedávno jsem byl na jedný 

oslavě v jedný vesnici kousek od Německa, nepamatuju si, jak se to tam jmenovalo… A byl 

jsem tam s osmi stařečky, něco přes padesát, šedesát let… A já nemluvím česky a oni 

nemluvili španělsky ani anglicky a mluvil jsem s nimi snad dvě hodiny. Smáli jsme se, zpívali: 

,,Voolaree…" Vlastně to teda není žádná překážka. Nebo jo, je to překážka, ale ne tak 

velká!…" (28 let, 7 měsíců v ČR) 

Většina z respondentů jsou sice dobrodruzi a touží poznávat nové lidi a místa, na 

druhou stranu ale potřebují někoho, kdo je podpoří, rozumí jim a pomůže jim v těžké. Tuto 

oporu pak většina z nich našla právě mezi svými stejně starými krajany, kteří v Praze také žijí. 

Jsou to lidé s kterými sdílí společný jazyk, kulturu i kořeny a mezi kterými se mohou cítit 

uvolněně a v bezpečí. 
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Informátoři se v ČR přátelí hlavně s mexickými muži, kteří jsou přibližně stejně staří jako oni. 

S mexickými dívkami nemají tolik společných zájmů a přijde jim ,,že mexické holky stále 

něco řeší". Vyhovuje jim, že jejich mexičtí přátelé neberou věci tolik vážně, příliš neplánují  

a ponechávají věci náhodě. Právě s nimi se mohou cítit mladí a vést prozatím bezstarostný, 

nespoutaný život. To je i jeden z důvodů proč se někteří z nich rozhodli žít v zahraničí. 

Mexická společnost na ně, podle některých výpovědí, do jisté míry vyvíjela tlak, aby již 

začali vést zodpovědnější život a více plánovali svoji budoucnost. Na to se někteří z nich cítí 

prozatím příliš mladí, a tak jim vyhovuje, že mohou společně bydlet s přáteli, kteří se také 

ještě chtějí cítit ,,svobodní" a nesvázaní. 

Se svými mexickými přáteli tráví spoustu času, navštěvují se doma, společně sportují, 

pracují, skládají hudbu a doprovází se i při každodenních činnostech. Často si pak i navzájem 

i pomáhají. Respondenti pak za svého kamaráda třeba zaskočí v práci (hlavně v Baru X), 

pomohou mu se školní prací nebo mu půjčí peníze, pokud je ve finanční tísni.  

Přátelství je pro většinu respondentů velmi důležité, často stále udržují kontakty i se svými 

kamarády, kteří žijí Mexiku a považují je za své nejbližší lidi, a to i přesto, že je vidí jen 

velmi zřídka. O tom, že pro Mexičany jsou jejich přátelé důležití pak svědčí i velké množství 

mexických výrazů pro slovo ,,kamarád": cuate, ,,…hermano, carnal, brother, esquina, compa 

de alma…" (J. M. Valenzuela Arce: 30) 

Dotazovaní si tedy svých přátel velmi cení, jsou pro ně oporou a vědí, že se na ně mohou 

kdykoliv spolehnout. 

 

 

6. REFLEXE KULTURNÍ JINAKOSTI ČESKÉ SPOLEČNOSTI  

Na otázku o rozdílech mezi Čechy a Mexičany pak bylo pro respondenty hlavně zpočátku 

těžké odpovídat. Většinou jim přišlo, že by se svými odpověďmi dopustili jen zjednodušené 

generalizace. Uvedli, že všechny lidské bytosti na celém světě si jsou podobné a mají stejné 

potřeby a pocity, nehledě na stát a kulturu v které žijí. ,,Ale nakonec si uvědomíš, že všichni 

jsme stejní, že všichni jsme lidé a nakonec, že všichni jsme stejní. Všichni chodíme na záchod, 

všichni jíme, všichni milujeme, všichni nenávidíme, všichni v něco věříme… Nevím, všichni 

žijeme nějaký život, a i když jeho obsah je odlišný, všichni jsme si mnohem víc podobní, než si 

myslíme…" (28 let, 7 měsíců v ČR) 

Čechy vidí většina respondentů jako o dost větší individualisty. ,,Tady se člověk stává 

větší individualista. Ne egoista ale individualista. Tedy, že ty si ceníš sám sebe, aniž bys  
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k tomu někoho potřeboval…" (28 let, 5 a půl roku v ČR)  Na člověka je pak v Mexiku 

nahlíženo, spíše než jako na jednotlivce, jako na jednoho ze skupiny. Mexičan má větší 

potřebu se identifikovat s určitou skupinou - s rodinou, přáteli, na kterých je hodně závislý. 

Češi jsou pak podle respondentů už od dětství vychováváni mnohem více k samostatnosti  

a individualitě. Mexičané tedy tráví velké množství času se svou rodinou, která je pro ně 

opravdu důležitá, a respondentům se zdá, že Češi jí nepřikládají takový důraz. ,,Češi mají rádi 

své rodiny, ale cítím jako by jim stačilo, že je mají a to je vše…"(28 let, 5 a půl roku  

v ČR) Již ve velmi mladém věku se Češi osamostatní, odejdou od své rodiny, bydlí sami  

a jejich rodiče je většinou finančně nepodporují. V Mexiku pak rodiče podporují své děti až 

do pozdějšího věku a dlouho pak u nich také bydlí. Většině informátorů pak vyhovuje, že jsou 

tu právě jen sami za sebe, jako jednotlivci, nezávisle na své rodině, přátelích a sociální třídě, 

do které v Mexiku patří. V České republice pak nejsou tak radikální rozdíly mezi 

jednotlivými vrstvami společnosti jako v Mexiku, i když i zde, ač ve slabší míře, stále 

přetrvávají. ,,No, nemysli si, že můžu říct rovnost mezi lidmi, protože jsou tu lidi, kteří si  

o sobě myslí, kteří mají peníze a myslí si o sobě… nebo jsou tu lidi, kteří… Jak bych to řekl? 

Jo, jsou tu ženy a muži, kteří si o sobě myslí… Není tu tahle vyváženost…" (22 let, 2 roky  

v ČR) 

Česká společnost je také podle mnohých více liberální, hlavně co se týče sexu, což velmi 

souvisí s katolickým vyznáním většiny Mexičanů. Skoro ve všech rodinách je nepřípustné, 

aby u sebe ještě nesezdaní partneři přespávali, což je v České republice běžné. ,,Stále 

přetrvává typická katolická mexická rodina s odlišnostmi jako - kluci ani holky nikdy 

nepřespávají u svých přítelkyň a nebo přítelů doma! Což je tady normální - pozveš svou holku 

a pak už zůstane i na noc, takže vám pak máma ráno udělá snídani, ne? V Mexiku by se tohle 

nikdy nestalo nebo až kdyby byli svoji. Teda tohle ve většině případů…"(24 let, 2 a půl roku  

v ČR) Stejně tak jsou alespoň teoreticky nepřípustné vztahy na jednu noc. Někteří respondenti 

tvrdí, že mexická společnost je více machistická, a sexuální nevázanost je odsuzována hlavně 

u žen. Nezávislost českých dívek a žen mnohé respondenty hlavně zpočátku velmi překvapila. 

Mexické dívky jim pak přijdou uzavřenější a je složitější se s nimi dát do řeči a třeba se s nimi 

jen přátelit, neboť se často nejsou ochotny začít bavit s chlapci nebo muži, které neznají. 

Jeden z respondentů uvedl, že v Mexiku by pak nebylo přípustné, aby za sebe dívka platila, 

kdežto české ženy jsou většinou více emancipované a nedovolí, aby za ně muž platil. 

Nezávislost žen se pak odráží i v rodině, v Mexiku je hlavou rodiny spíše otec, který má 

poslední slovo, což už se v Evropě podle jednoho informátora často nevidí: ,,V Mexiku je to 

tak, že v mnoha rodinách je to hodně tradiční, že muž říká, co se bude dít… má poslední 
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slovo… A tedy tím chci říct, že muž…  Víš, že se utrácí za tohle, tohle a tohle… utrácí se ne? 

A tím liberalismem mám na mysli, že holky…ženy nemusí,… že muž je ,,nemá na háku"…"(22 

let, 2 roky v ČR) 

Češi jsou pak i více liberálnější k pití alkoholu. V Mexiku není časté pití alkoholu 

společností příliš tolerováno. O člověku, který je po ránu cítit alkoholem, si Mexičané myslí, 

že je alkoholik, kdežto v České republice je i ranní pití podle dotazovaných něčím běžným  

a je tolerováno. Mexičané také nesmí pít na veřejných prostranstvích, na co si zde už 

respondenti zvykli, ale většinou mají stále nepříjemný pocit, když kolem nich projede policie.  

Češi se jim pak zdají na první pohled studení a uzavření. Přívětiví a laskaví jsou pak 

většinou k lidem, které už lépe znají. Často jim ale déle trvá, než se spřátelí, otevřou se  

a získají k druhým důvěru. Často bylo zmiňováno, že Češi, hlavně tedy ženy, mohou být  

k člověku jeden den velice milí a přátelští a další den se pak naprosto změní a mohou až 

nenávidět. Této radikální změně respondenti vůbec nerozumí. ,,… jeden den ti můžou říct: 

,,Miluju tě!" A další den. ,,Už tě nemám rád!" Takhle jednodušše… No, a tak bych rád 

pochopil, proč tak přímo… nebo nevím jestli je to přímo…, ale proč jsou jednou tak vřelí  

a další den tak studení…" Mnohým respondentům pak v Praze chybí vřelost a větší 

otevřenost, která je v Mexiku běžná i k neznámým lidem. K cizím lidem jsou Češi často velmi 

neochotní a apriori nepřátelští. Skoro všichni dotazovaní pak měli konflikt se zaměstnanci  

v restauracích, obchodech nebo na úřadech, kteří k nim byli velmi hrubí a nevychovaní,  

i když byli respondenti v právu.  

Někteří dotazovaní zmiňují, že Češi jsou šetrnější ke svému životnímu prostředí a mají 

užší vztah k přírodě než v Mexiku. Zdůrazňují, že lidé tu často jezdí na výlety do hor nebo do 

lesů, recyklují odpadky a jezdí mnohem méně autem, což souvisí i s tím, že zde dobře funguje 

městská hromadná doprava. Někteří oceňují i vztah Čechů ke zvířatům, hlavně ke psům. Ty 

Mexičané spíše používají k osobní ochraně a z takovýhle psů pak jde podle jednoho 

informátora strach. Mimoto je pak na ulicích mexických měst vidět mnoho toulavých, 

vyhublých psů. Čeští psi jsou pak často velmi vychovaní a jejich ,,páníčci" se o ně dobře 

starají.  

Jeden z respondentů uvedl, že se mu Češi někdy zdají až příliš ,,přírodní". Přijde mu, že se 

málo myjí a někteří jsou pak cítit potem. V Mexiku se lidé sprchují i dvakrát, třikrát za den. 

Stále se potřebují cítit čistí, i ve výchově je na tento aspekt kladen velký důraz. Respondenti 

tento hygienický návyk interpretují i ve vztahu k fyzickému vzhledu. Může souviset  

i s komplexem některých Mexičanů, že mají tmavší kůži, a tak se snaží stále druhým 

dokazovat, že nejsou špinaví. ,,Moje máma pořád: ,, Myj se každej den, ty lumpe! Myj se 
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každej den! Myj se každej den! A když jsem dělal nějakej sport, když jsem teda ještě sportoval, 

vždycky jsem se potom vykoupal. Tak jsem se třeba koupal dvakrát až třikrát denně. No, 

možná to není moc ekologický, ale tak to je…"(24 let, 2 a půl roku v ČR) 

Někteří uvedli, že oproti Mexičanům jsou Češi dochvilnější a často spolehlivější. Pokud 

se s nimi na něčem dohodnou, tak je jisté, že to splní. Plány, na kterých se Mexičané mezi 

sebou dohodnou, pak často neberou příliš vážně a v mnoha případech je nikdy nerealizují. 

,,Ve skutečnosti jim v tom, co dělají, můžu věřit. Říkám jim: " Ok. Pojďme zrealizovat nějakej 

projekt!" A oni to opravdu udělají! Ne jako Mexičani - nám je to občas všechno jedno: 

"Jasně! Vždyť je to jedno!" (Ya, chinga su madre!)…"(28 let, 7 měsíců v ČR) 

Jeden respondent pak uvedl, že se mu zdá, že Češi berou své povinnosti až příliš seriózně. 

Snaží se dělat mnoho věcí a být v nich nejlepší a často jsou pak z toho jen nervózní, namísto 

toho, aby vykonávali méně aktivit a více si je užili.  

Jako nejtransparentnější rozdíly českého a mexického prostředí tedy mladí Mexičané vnímali 

v oblasti mezilidských vztahů: kolektivitu, model rodiny a rodinných vztahů, postavení 

mladých lidí a rozsah jejich práv a povinností, postoj k opačnému pohlaví (k ženám); 

v oblasti osobnosti: míru zodpovědnosti, míru vstřícnosti k druhým; v oblasti hodnotových 

orientací: jiný vztah k ekologii, živé i neživé přírodě a v oblasti image: jinou úroveň hygieny 

a postoje k ní a jiné hodnocení konzumace alkoholu.  

 

 

7.   MEXICKÁ IDENTITA V KONTEXTU ŽIVOTA V ČR  

Respondenti se v prvé řadě identifikují jako Mexičané a této identity se nevzdávají ani ti, 

kteří se do své vlasti nechtějí nastálo vrátit, i oni chtějí do Mexika nadále jezdit. V jejich 

vnitřním pocitu, který opakovaně vyjadřují je Mexiko přece jenom jejich země, narodili se 

tam a mají tam své kořeny. ,,Prostě… bejt Mexičan… to je součást mě… s tím jsem se 

narodil… Narodili jsme se ve stejnej okamžik… "(24 let, 5 let v ČR) 

Se svými mexickými přáteli a rodinou jsou všichni stále v kontaktu, alespoň jednou týdně 

si telefonují, píší e-maily či spolu hovoří přes Skype. Některé už jejich rodina a přátelé  

v České republice navštívili a sami respondenti do  Mexika také jezdí. Respondenti se 

,,začleňují se do přijímací společnosti a zároven udržují přes-hraniční sociální vazby." (Szaló 

2007: 8) Všichni pak sledují mexické aktuální politické i kulturní dění, o čemž se dozvídají 

přes internet, od svých přátel, rodin i od krajanů, kteří v Čechách také žijí. O mexických 

událostech jsou pak většinou více informováni než o českých. Důležitou úlohu v udržení 
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kontaktů s jejich společností tedy hrají nové komunikační možnosti, především internet i stále 

lacinější letecké a telefonní spojení a nové prostředky komunikace. (Bitušíková (2006):121) 

Podle některých respondentů v Čechách stále panuje stereotypní představa o Mexičanovi 

se  sombrerem a sandály, který jede na oslu. Mexičané jsou pak viděni jako veselí lidé, kteří si 

příliš ničím nezatěžují, proto je první reakce Čechů, když se dozví, že dotyčný je z Mexika: 

,,Ty jo! Mexicano? Sombrero! Hee! (křičí radostně)" (24 let, 2 a půl roku v ČR) Dotazované 

to ale neuráží a přijde jim to spíše zábavné.18
 

Informátoři by se dali rozdělit do dvou skupin: na ty, kterým opravdu přijde, že oni 

sami jsou více energičtí, plní života a otevřenější než Češi. ,,Tak třeba Mexičani jsou hodně 

vřelí, hluční, jsme jako že hodně veselí, hodně: ,,Cheee!", jako že emoční. A Češi cejtím, že 

jsou někdy serióznější, klidnější…" (28 let, 7 měsíců v ČR) Některým pak připadá, že jsou 

uvolněnější než Češi, což může být jejich výhoda ale i nevýhoda. Češi jsou o dost 

spolehlivější a co řeknou, to opravdu udělají. Mexičané si ale zase s ničím příliš nelámou 

hlavu a více si užívají života.  

Druhá skupina pak zaběhlé představy Čechů zpochybňuje. Jeden respondent pak 

zdůrazňuje, že by lidem rád dokázal, že tomu tak vždy nemusí být. ,,Jako že Latinos  

a Mexičané… jako, že je nějaká zaběhlá představa o tom, kdo jsou. A rád bych a věřím… už 

tu nějaký čas jsem… Líbilo by se mi ukázat i druhou stranu. To …, ale ukázat vám, ne? Ne  

z pohledu Čecha, ale z pohledu Mexičana, který tu žije a který ví, jak to tu chodí a nebo se 

alespoň pokouší zjistit, jak to tu chodí… teda Češi a česká kultura. Rozumíš?  Jako že není to 

to samý mluvit o Mexičanovi nebo Mexičanovi…"(24 let, 2 a půl roku v ČR).  Tato skupina 

respondentů o sobě nehovoří jako veselých a lehkovážných lidech a nesplňují tak zaběhlé 

představy Čechů.  

Mnozí informátoři zmínili, že mají úspěch u českých žen, a to hlavně díky tomu, že 

jsou exotičtí. Jeden z dotazovaných pak uvedl, že má pocit, jako by se místní ženy zajímali 

pouze o cizince. ,,… myslím, že se pořád snaží se neoženit s nějakým Čechem…"(24 let,  

2 roky v ČR) Díky tomu, že o ně mají ženy v Čechách zájem pak někteří respondenti v České 

republice získali větší sebedůvěru. Větší sebevědomí nabyli hlavně dotazovaní tmavšího 

                                                           
18 Podle jednoho respondenta jsou pak Mexičané a vůbec Latinoameričané viděni jako lidé ze zaostalé, chudé 

země, závislé na Spojených státech, což přináší a stále pak bude přinášet jenom problémy. ,, že věřit, že Latinos  

a Mexičani jsou ze třetího světa. Že tam žijeme někde na stromech a ať  se do toho nemíchají Spojený státy a my 

že nic neumíme. Tohleto stupidní pojetí pořád jen přináší problémy, vždycky to jsou jen představy lidí, kteří nic 

neví…"(24 let, 2 a půl roku v ČR) 
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vzhledu, kteří jsou v Mexiku považováni za méně atraktivní. Jejich tmavá pleť, oči i vlasy se 

stávají v České republice jejich předností. ,,A nebo alespoň mně se stalo, jak jsem 

odlišnej…tak se možná nějakým holkám víc líbíme…Protože máme černý vlasy a tak… ne, že 

bychom byli hezcí, ale prostě jsme odlišní… A protože tohle je země, která se začíná cizincům 

teprve otvírat… "( 24 let, 2 roky v ČR)  

Někteří z respondentů důrazňovali a byli určitým způsobem hrdí na to, že si je lidé 

pletou s jinými národnostmi, hlavně s Evropany, a že skoro nikdo nehádá, že jsou Mexičané. 

Jeden z nich pak zmínil, že komentáře typu ,,Von je z Mexika, jo? No, je to na tobě vidět…" 

(20 let, 2 roky v ČR), chápe jako urážku. ,,No a tak jen zůstali koukat a povídaj mi: ,, 

Mexican?" No a potom: ,, Ale já myslel jsem, že Mexičani jsou malí, s černými vlasy, tmaví… 

to… tlustý a tmaví…!" No a koukali na mě: na vysokýho, štíhlýho, s hnědými vlasy, 

vysokýho… No a jako že… No a stejně tak tady mi říkaj: ,,Ty nevypadáš jako Mexičan." Já 

myslím, že to je jedna z věcí, která lidi hodně překvapila. Která je překvapí, když mě 

potkají."(22 let, 2 roky v ČR) Skutečnost, že byli dotazovaní rádi za to, že si je lidé pletou  

s Evropany, pak lze přisoudit i tomu, že evropská kultura je v Mexiku často považována za 

,,vyšší" a ,, civilizovanější" než ta mexická a k Evropě chovají Mexičané velký obdiv.  

Je pravděpodobné, že po návratu do Mexika by pak respondentům vzroste jejich sociální 

prestiž, díky tomu že cestovali a že nějaký čas žili v Evropě.  

Jako Mexičané v České republice pak vidí respondenti spíše výhody. Místní lidé se  

o ně a jejich kulturu zajímají a jeden z dotazovaných zmínil, že na rozdíl od Španělska, kam 

přijíždí velké množství Latinoameričanů za prací a kde nejsou příliš oblíbeni, je jich v České 

republice jen malé množství a lidem jsou sympatičtí. Někteří z  nich se pak právě díky zájmu 

místních lidí o jejich kulturu o ni začali sami více zajímat. Začali číst knihy od mexických 

spisovatelů, vyhledávat mexické filmy a hudbu a naučili se vařit tradiční mexické pokrmy. 

Dotazovaní pak ale zmiňovali, že je někdy nebezpečné, že si je v České republice lidé 

pletou s Rómy, vůči kterým zde panuje velká nevraživost . ,,Teda mě ne, ale jsou tu Mexičani, 

kteří si lidi pletou s národnostmi, které tu nejsou moc vítané, jako s Romy a tak. Mám jednoho 

kamaráda a toho si tu furt, furt pletli s Romem. A on na to: ,,Ne, já jsem z Mexika!" A oni se  

k němu začli chovat hned úplně jinak!…"(24  let, 5 a půl roku v ČR) Jeden z respondentů pak 

tvrdí, že zde byl kvůli svému původu už víckrát diskriminován. ,,A to protože… protože je tu 

v některých věcech diskriminace. Jen máš trochu tmavší pleť a nebo tvoje země není v Evropě 

nebo jsou v tvý zemi chudí lidé… nevím… …"(20 let, 2 roky v ČR)  

Respondenti také cítili, že české okolí někdy nerozlišuje mezi mexickou  

a latinskoamerickou kulturou. Jim samým pak v rozhovorech někdy nabíhala  
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i latinskoamerická identita ,,Když jim řekneš, že jsi Latino, Mexičan a oni se o to zajímají…" 

(28 let, 7 měsíců v ČR) Češi si pak podle některých představují Latinoameričany jako 

horkokrevné, veselé lidi plné života. Jeden z respondentů mi vyprávěl, že zpočátku nebyl 

přijat na výpomoc do Baru X, protože byl prý moc pomalý a vážný a klienti baru si podle slov 

majitele spíše přáli ,,typický", veselý a bezstarostný latinoamerický personál. Někteří 

respondenti pak tyto představy naplňují v české společnosti tedy zčásti i proto, že se to od 

nich očekává a často je to jejich strategie při seznamování se s českými ženami.  

V Praze se pak identifikují nejen jako Mexičané či Latinoameričané, ale i jako cizinci, 

v čemž vidí výhody i nevýhody. Místní lidé si jich jako cizinců více všímají, zajímají se o ně 

a pomáhají jim, protože vědí, že nejsou doma, stejně tak mají větší úspěch u žen. Navíc jako 

cizinci pak mají respondenti k České republice větší odstup, mohou lépe poznat, co je třeba 

zlepšit, co tu ještě chybí a mohou ,, zaplňovat díry" na českém trhu. Dva z nich ale uvedli, že 

na ně bude v obchodech nebo restauracích vždy nahlíženo jako na turisty, které pak Pražané 

nemají příliš v lásce, neboť jich je tu příliš. A že jim tuto nálepku nikdy neodpářou, i kdyby 

uměli dobře česky.  

Informátoři se tu pak podle výpovědí nikdy nebudou cítit jako ,,Češi", vždy tu budou 

,,cizinci", z čehož mohou těžit na pracovním trhu i v osobním životě. Vůči Čechům se ale 

nechtějí uzavírat a vymezovat, jen někdy cítí, že oni jsou tady doma a často se neumí vžít do 

jejich situace. Z tohoto důvodu se pak schází a přátelí hlavně s těmi Čechy, které jsou dalším 

kulturám otevření a kteří sami hodně cestovali nebo cestují. Respondenti se pak díky 

dlouhodobějšímu pobytu v cizí zemi stále učí něčemu novému. ,, Zkušenosti získané na 

různých místech prostřednictvím různých prostředí rozšiřují a obohacují kulturní repertoár…" 

(Szaló 2007: 108) 

Respondenti se tedy neodtrhávají od svého zázemí ani od společenské reality země 

původu. V souvislostech své národní sebeidentifikace odmítají stereotyp Mexičana tradovaný 

v české společnosti. Vnímají ho buď jako úsměvnou karikaturu nebo jako zkreslenou 

rezonanci skutečnosti. Oni sami sebe vidí v konturách moderního člověka, i když sevřeného 

rodinnými vazbami a společenskými konvencemi. Svou image spatřují v exotičnosti svého 

vzhledu a temperamentu; tuto image pak interpretují jako svou společenskou výhodu. Na 

druhé straně jsou ovšem ochotni vstoupit do etnické anonymity. Možnost záměny za jinou 

evropskou národnost vidí jako přednost, své ztotožnění s Latinoameričany tolerují, odmítají 

však záměnu s Rómy (zkušenost z diskriminace, nižší sociální status). Deklarují také, že 

nikdy nebudou Čechy. 
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8. PLÁNY DO BUDOUCNA  

Otázku své budoucnosti nechávají respondenti do jisté míry otevřenou. Někteří tvrdí, ,,že 

se ještě nechtějí vázat". Chtějí se cítit mladí a svobodní, a co bude dál v jejich životech, zatím 

příliš neřeší. Skoro všichni pak zmínili, že se jednou chtějí usadit a založit si vlastní rodinu, 

mnozí pak neví jestli v České republice, Mexiku nebo v jiné zemi.  

Informátoři zmínili, že chtějí v České republice prozatím krátce, déle a někteří nastálo 

zůstat. Z Mexika jim pak hlavně chybí jejich rodina, jídlo, teplo, moře, lidé, země a prostředí. 

Jako důvody, kvůli kterým tu prozatím zůstávají, jmenují pocit nezávislosti, liberálnější 

společnost, ekonomické výhody, zábavný život, školu, přítelkyni nebo kamarády. "Teda, když 

porovnám, co se mi v Český republice líbí a co se mi nelíbí, furt, furt převažuje samozřejmě 

to, co se mi tu líbí… Víš?…"(24 let, 5 a půl roku v ČR) 

Mnozí dotazovaní uvedli, že je pro ně důležité, aby se i nadále rozvíjeli a zlepšovali se ve 

věcech, kterým se věnují a které je baví. Někteří pak zmínili, že chtějí dokončit nebo začít 

studovat vysokou školu a jiní by si rádi našli práci ve svém oboru. Pro mnohé je pak 

nejdůležitější, aby byli v životě šťastní. ,,Líbilo by se mi hodně cestovat!" ,,…Být šťastný a už 

nic víc…"(24 let, 2 roky v ČR). 

Jedna skupina respondentů se pak do Mexika spíše vrátit nechce, nejsou si ale většinou 

jisti, zda budou žít v České republice a nebo v jiné zemi. ,,Berlín se mi moc líbí… nebo 

nevím… líbilo by se mi žít chvíli v Itálii, v Japonsku a tak." (24 let, 2 roky v ČR) Někteří pak 

zmiňují, že si vyberou místo, kde budou žít, podle toho, zda si v České republice nebo  

v jiné zemi najdou manželku a budou s ní mít děti. Kvůli rodině jsou pak ochotni žít i mimo 

Mexiko. Jeden respondent zmínil, že by to pro jeho děti naopak bylo výhodné, neboť by tak 

získaly evropské občanství. Do budoucna by ale chtěl žít se svou rodinou v Mexiku. 

Druhá část dotazovaných tvrdí, že přece jenom Mexiko je jejich země, narodili se tam, 

mají tam své kořeny a cítí, že tam jsou doma a rádi by se tam většinou až budou starší,  

i se svojí rodinou vrátili. Jeden z respondentů se pak opravdu rozhodl do Mexika natrvalo 

odjet, ale opět se vrátil do České republiky, stejně ale věří, že v budoucnu se ve své rodné 

zemi usadí. ,,… a jednoho dne jsem si řekl, tak tam zůstanu. Když se mi to líbí, tak zůstanu. 

Čím to vlastně opravdu bylo - nevím…. Jako že… myslím, že to je to prostředí… být tady sám, 

bez rodiny například, bez toho, aby na tebe dotírali. Vlastně člověk má tady jakoby více 

svobody. Nevím, jestli kvůli tomu, že člověk je cizinec… Ale společnost tady… můžes se 

oblékat, jak chceš… Líbí se mi typ muziky… co se tady poslouchá… To, co je ve městě… jako 

koncerty… Líbí se mi tady život mladých. Takže to bylo v podstatě tohle… že se mi více líbí 
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život tady než v Mexiku…",,…Nevím, nevím… upřímně… vlastně nevím… napořád… já 

myslím že ne…. Chci se vrátit do Mexika, abych mohl žít můj… tedy až budu starší… nevím… 

Možná už za pár let… nevím… " ,,…No… protože nakonec tam je můj domov… ne? Je to jako 

že návrat domů…"(28 let, 5 a půl roku v ČR) 

Plány do budoucnosti tedy nevidí respondenti příliš jasně, zatím se většinou cítí příliš 

mladí na to, aby se již usadili a založili rodinu. V České republice se prozatím většinou chtějí 

cítit mladí a bez větší odpovědnosti.  

 

 

III. 

9.   ZÁVĚR 

Na Českou republiku i na jiné evropské státy je třeba nahlížet jako na země, směřující  

k vytvoření multikulturní společnosti. Pavel Barša zdůrazňuje, že je v souvislostech 

jednotlivých evropských zemí třeba odmítnout ztuhlý mýtus o společné minulosti a spojení 

krve, jazyka, kultury a území a začít je definovat jako země budoucnosti, jejichž identitu 

spoluvytváří svobodní lidé z různých míst, různého jazyka i kultur. Evropská společenství 

musí přizpůsobit svou politickou kulturu a fungování svých politických institucí 

univerzalistickému pojetí a chápat soužití svých občanů, ne již na základě kořenů, ale chápat 

je jako multikulturní občanský národ. 

Globalizace, ekonomické, informační a dopravní propojování světa pak vztah ke 

geografickému, kulturnímu i politickému místu odlehčuje. To se pak projevuje i v proměně 

modelu přistěhovalectví. Stále méně lidí přichází se záměrem se v dané zemi zakořenit a stále 

více jich neztrácí pravidelný kontakt se zemí původu ( Barša 1999: 261-262, 295-299).  

Stejně tak i mladí Mexičané, s kterými jsem vedla rozhovory a kteří dlouhodoběji pobývají 

v České republice, se ,,nestávají Čechy“ a své mexické identity se nevzdávají. Tento postoj 

zastávají i ti, kteří uvažují, že v České republice zůstanou nastálo.  

Díky rozvoji komunikačnímu, dopravnímu i informačnímu globálnímu propojení jsou mladí 

Mexičané se svými rodinami i mexickými přáteli v Mexiku stále v kontaktu, sledují aktuální 

mexické dění a do Mexika jezdí. ,, Nerezignují na udržování sociálních vztahů propojujících 

je s místem původu a nevzdávají se svých původních identit." ( Szaló 2007: 7) V České 

republice pak cítí potřebu se scházet se svými krajany a v menší míře i s jinými španělsky  

a anglicky hovořícími cizinci, kteří jsou také daleko od domova. Jejich vazby pak podporují 

společné aktivity i místa, kde se schází i kde bydlí. Zejména tato místa jim vytváří fungující 

mexické a latinskoamerické zázemí.  
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Na druhou stranu nežijí mexičtí informátoři v izolaci od české kultury a své aktivity 

neorientují jen na své původní domovy. Do české společnosti se s větší či menší intenzitou 

zapojují. Pro některé je Česká republika jen místem v Evropě a jiní pak do české společnosti 

aktivněji vstupují, a to hlavně díky českým přítelkyním, přátelům, práci a zájmovým 

aktivitám. Nikdo z respondentů se pak kontaktům s Čechy nevyhýbá. 

Česká kultura, jako každá kultura, je do jisté míry ovlivňuje. Jejich život v České republice je 

jiný, než jaký měli v Mexiku a to i proto, že zde žijí sami, nezávisle na své rodině. Díky tomu 

se naučili být více samostatní. Skutečnost, že jsou daleko od domova, v nich probouzí 

vědomě či nevědomě potřebu vztahovat se ke své kultuře, ukazovat ji i druhým lidem (z řad 

cizinců  

i Čechů). Významný je i fakt, že se o svoji mexickou kulturu často začali více zajímat až 

právě v České republice a především uvědomovat si její hodnotu a jedinečnost. Pobyt v cizí 

zemi pak vidí jako výhodu, neboť se stávají otevřenější, tolerantnější a na druhé straně si pak 

uvědomují, že i oni sami mohou vnést do české kultury něco nového. Považují se tedy 

současně za kulturní dárce i příjemce. Z této pozice odvozují svůj přístup k českému okolí  

a společnosti. 
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11. PŘÍLOHY 

 

11. 1. Rozhovory přeložené do češtiny 

 
1. RESPONDENT : 24 let, 5 a půl roku v ČR 
 
Můžeš mi říct něco o svém životě, kde jsi se narodil a tak… 
Jsem z…, narodil jsem se v Cancúnu, teda v San Luís Potosí, Mexiko. Ale tak dva dny potom, 
co jsem se narodil, jsme odjeli do Cancúnu. Cancún, na jihu Mexika, v Karibuku. Jsem  
z Cancúnu, a taky jsem nějaký čas bydlel na severu Mexika, v Juarézu, Chihuahua, na hranici 
s Texasem. A šel jsem, taky jsem chodil do školy ve Spojených státech. 
Na střední? 
No, teda byl jsem na střední v Americe. Teda byl jsem na střední škole La Salle v Cancúnu a 
taky ve Spojených státech a taky v Juarézu a v El Pasu jsem studoval jednu na jedný malý, 
soukromý high school, střední škole. 
A univerzitu? 
Na univerzitu jsem přijel sem, přijel jsem sem. Po střední škole jsem přijel do Český 
republiky studovat vejšku, na Vysokou školu ekonomickou. 
A jak se jmenuje ten program přes který jsi sem přijel? 
CEFE. A takže jsem tu byl rok, rok a půl a studoval jsem ekonomii. Je to program pro 
studenty z různejch zemí a studuješ různý předměty, všechno možný. Máš tam marketing… 
A to bylo v angličtině? 
Jo, všechno v angličtině. 
A pak jsi se na to vykašlal? 
Ne, potom… nemohl jsem tady tu školu dodělat celou. Byl to program, něco jako Erasmus, 
tenhle typ. Jenom na určitou dobu. 
No, a já jsem se nechtěl vrátit nazpátek a tak jsem si tu našel vejšku - Prague Collage a je 
tojako že britská škola, i když je tady. 
Aha. A v jakém roce si sem přijel? 
V roce 2003. 
A na tý vejšce, jak dlouho už tam studuješ? 
Na Prague Collage? Tam jsem nějak tři roky. Ale někdy, někdy musím odjet do Mexika, a tak 
nemůžu…, nemůžu třeba další semestr studovat. Takže jedu do Mexika a zameškám tu 
semestr a tak… 
A co studuješ? 
Marketing, prodej, převážně podnikání… mezinárodní obchod… 
A proč sis vybral Českou republiku? 
No, teda já jsem měl jet původně do Španělska, ale bylo tam hrozně složitý papírování kvůli 
škole. No, a jeden kamarád tu studoval na VŠE. 
Kamarád z Mexika? 
Jo, kamarád z Mexika. A on mi řek, ať si to zařídím a přijedu. A přijel jsem na šest měsíců, 
ale rozhodl jsem se tu zůstat a už tu sem přes pět let… 
A co jsi předtím věděl o České republice? 
Co jsem věděl o České republice…? To klasický… no…, nevěděl jsem, jaký jsou tu lidi, ani 
to… Teda historii, to základní, jaký je tu jazyk... Ale vlastně jsem nevěděl, do čeho to jdu… 
Nevěděl jsem nic. 
A jak často za tebou přijíždí rodiče a nebo ty jezdíš do Mexika? 
Teda, jezdím já. Já jezdím do Mexika vždycky… teda vlastně…, když se mi chce…teda. Moji 
rodiče, teda máma a ségra mě přijely navštívit minulej rok, byly tady tak před šesti měsíci.  



 47

A před dvěma lety tady byla moje ségra a její kamarádka. No, záleží. Ale spíš jsou to 
kamarádi, kteří sem jezdí. Záleží… 
A ty tam jezdíš jak často? 
Vždycky, když cítím, že… 
Tak to je fajn. A tady studuješ a co tu ještě děláš? 
Ne, jenom studuju. 
A nebo pracuješ nebo tak…? 
Ne. 
A sportuješ třeba? Co děláš ve svém volném čase? 
Jo, chodím každej den do posilovny, tady se tomu říká Fitness Center. No a … každej den 
chodím ven…, hraju fotbal. 
Jo, jako v nějakym mužstvu? 
Hrajeme každou středu. 
Se školou? 
Ne, jsme tam samý Mexičani a Španělé a další lidi z Latinský Ameriky. 
A jak se to vaše mužstvo jmenuje? 
Ne, my nemáme mužstvo. Jen si jdem zahrát. 
Kam? 
Na Újezd. A taky se hraje na Strahově- o nedělích. Ale tohle je tak jenom jednou, dvakrát za 
tejden. Co dělám každej den je, že chodím do posilovny - to je moje hobby. 
A chodíš taky do barů a tak, ne? 
No, samozřejmě. 
A do kterých chodíš? 
Do všech možnejch… chodíme do Chatteau, do Once, Zero, do Baru X - tam nás přivedl P. 
Aha. Takže do takových mezinárodních barů? 
Jó! a taky do klubů, jako že Mecca… chodíme do…do hodně různejch míst. Teda chodíme 
různě…, taky do City, což je víc takový český. 
A máš třeba český kamarády? 
Jo, mám hodně českých kamarádů. No, teda spíš české kamarádky. Jsou to kamarádky, 
opravdu kamarádky. A taky nějaký kamarády… jako, že v některých barech…jsou to moji 
kamarádi jako majitel Chatteau je můj kamarád, ale on o sobě říká, že je ,,Čechikano"- má 
hrozně rád Mexiko. A tak, různý… 
Takže je potkáváš spíš v barech nebo i třeba ve škole?  
Teda, v mý škole skoro nejsou Češi, většina studentů jsou internacionální studenti, jako že  
z celýho světa. 
Hm. A mluvíš třeba česky? 
Trochu. 
A to jsi studoval ve škole? 
No, já teď vlastně chodím na kurzy češtiny.  
Ve tvý škole? 
Ne, v jiný škole.  
Aha. A třeba mexický svátky tu slavíš? 
Někdy, třeba se slaví Den nezávislosti. 
15. září? 
16. se slaví. Ale já jsem tam byl, abych pravdu řekl jen jednou. Předtím než jsem poznal P. a 
tyhle, tak jsem tu skoro vůbec Mexičany neznal. 
A s kým jsi se scházel? S Američany? 
Jo, s Američany, a taky s… Kanaďany… s lidmi z celýho světa, ale skoro jsem tu neznal 
Latinos. Teda jenom pár. Teda ty první tři roky, kdy jsem tu byl, skoro ne… A jak chodím víc 
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do Baru X, tak jich znám víc. A taky sem už přijelo víc kamarádů, teda z Mexika… Takže už 
jo. 
A takže si myslíš, že centrum Latinos, jako že bar Latinos je Bar X? 
Já myslím, že Baru X je bar Latinos, jo. No, jako že jich je až příliš… Teda předtím jsem 
nevěděl, že je tady tolik Latinos. 
A znáš nějaký tradiční český oslavy? 
Jo, jo jako Velikonoce a to… Jak se jmenuje to s těma čertama a andělama…? 
Mikuláš. 
Aha. A třeba český knížky… Četl jsi nějaké? 
Jo, mám moc rád Kunderu, Kafku docela… a Nerudu, Jana Nerudu. Různě…, o tom mi řekl 
můj táta, kterýmu se moc líbí Jan Neruda a Kundera, takže jo, už jsem je znal předtím, než 
jsem přijel. 
Aha. A knihy si tu můžeš taky půjčovat, ne? 
Jo, já myslím, že jo. Abych pravdu řekl, tak jsem to nikdy nezkoušel. Myslím, že je to možný, 
ale já co spíš dělám je, že si ty knihy kupuju. 
Dají se koupit ve španělštině, viď? 
No teda, já spíš čtu knihy v angličtině. 
Takže ty spíš přemýšlíš v angličtině nebo ve španělštině? Třeba v jakém jazyce máš sny? 
No, asi v obou, si myslím… 
Jako že oba to jsou tvé mateřské jazyky nebo co? 
Ne, to bych neřek. Ale jo, hodně je používám. 
Aha. A co ti tu z Mexika nejvíc chybí? 
Jídlo. 
Jídlo? 
Jo, já si myslím, že jsou na tom tahle všichni Mexičani - jídlo. Myslím, že teda na prvním 
místě jídlo. Pak nejspíš lidi, protože v Mexiku jsou lidi přívětivější. Jako že víc… 
Například? 
Jako když jdeš třeba do restaurace. Když jdeš tady do restaurace, do jakékoliv… do Modré 
Zahrady - Blue Garden…, tak mi tam přinesou jídlo, který jsem si neobjednal a nebo, který 
mi jednoduše nechutná. A já řeknu číšníkovi. ,,Počkej, tohle ale není dobrý, nechutná mi to!"  
A on mi na to řekne: ,, Co se dá dělat?! S tím já nic nenadělám!"  
A v Mexiku, když třeba řeknu: ,, Nechutná mi ta rýže, nechutná mi, že tam jsou fazole. Tak 
mi řeknou: ,, My ti to vyměníme! Dáme ti jinou rýži!" 
A tohle je všude? 
Jo, všude. V Mexiku má zákazník vždycky, vždycky pravdu! Úplně v jakýmkoliv případě - 
vždycky ji má! No, … takže to je tu jiný. Tady v Evropě se k tobě nechovají stejně jako v 
Mexiku. 
A můžeš tu sehnat mexický jídlo… jako přesně to mexický? 
Jo, teda… nedávno otevřeli jednu restauraci… teda, je to nedávno… jmenuje se Fosil a tam 
vaří mexická jídla, mexická jídla. 
A kde to je? 
Je to na Bělehradské 46. No, já tam chodím. 
A když tu chceš něco dostat v supermarketu…? 
Jako jo, ale není to to přesně mexický… Jako že tam mají různý omáčky, který chutnaj 
divně… No, a když si chceš vařit doma, tak se třeba nedaj v supermarketu koupit chili 
papričky… Nemaj je… A tak podobně… 
Hm. A když jsi sem přijel, co bylo to, co tě tu nejvíc dostalo? 
No, co mě fakt dostalo, že tady není… Teda, já myslím, že to, co mě tu nejvíc štve, a to ještě 
pořád, je, jak se tu provozují určitý podniky… No, já ti dám příklad - zařídil jsem si internet 
přes Telefónicu, přes O2. A až doteď, a bylo to tak už před rokem, před rokem a půl, a až 
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doteď, mi ho ještě nespravili! Teda rok a půl, každej den jsem si stěžoval, že ten můj 
kabelovej internet nefunguje a v jejich obchodech mi říkali, že mi nemůžou nijak pomoct, že 
musím zavolat na to a to číslo. Volal jsem na to číslo, a tam mi dali další číslo… 
No, jako že tady není, není… No, ta byrokracie, která tu vládne… Prostě ne, ne a ne! 
A to mě vážně příliš frustruje a fakt, že se vždycky naštvu! 
No, tak to je jasný! A je něco, co tě překvapilo? Jako něco, co se týká lidí, jejich 
chování…? Jako, že jsi zůstal stát s otevřenou pusou…? 
Jako v dobrym nebo ve špatnym…? 
V obou dvouch smyslech… Cokoliv,,, 
Ve špatným… No, to říkám, to chování vůči tobě v různých zařízeních… To především! 
Jo! Dokonce i v MC' Donaldu! Jednou mi tam jeden typ dal mnohem větší objednávku, než 
jsem chtěl, něco jako šestery hranolky a nevím, co ještě…   No, a já jsem platil kartou, 
podepsal to a nevšiml jsem si, kolik to bylo… Ale já jsem si byl opravdu jistej, že tolik jsem 
toho neřekl, že chci, a tak mu povídám:,, Hele počkej? To je špatně! Já jsem si toho tolik 
neobjednal!" A on mi povídá : Jo, tolik jsi toho chtěl!" A začal na mě mluvit česky, začal mi 
říkat věci jako: "ty píčo" a "ty vole" a tak podobně. A já mu řekl: ,,Víš co? Zavolej mi 
vedoucího!" A přišel vedoucí a řekl mi, že je to v České republice normální, že to je dobře, že 
ti číšník - clerk říká "ty píčo" a "ty vole" a tak podbně. A já jsem zůstal stát, nemohl jsem 
tomu uvěřit a říkám: ,,Cože?" a on mi povídá: ,, Ano, je to tak." S takovým úsměvem ve tváři 
jako by říkal: ,,Ha ha, ty vole!" A já jsem si jen říkal: ,,Wow!"  
No, prostě tak a staly se mi ještě jiný takovýhle věci, ale to už… 
A v pozitivním smyslu? 
Ne, cítil jsem to jako něco hodně negativního! Jako, že se mi vysmívá, jako že pitomec -
turista… 
Jo, ale mám na mysli něco pozitivního, co tě překvapilo. 
Jo! Něco, co mě pozitivně překvapilo…! Já myslím, že lidi, že lidi v celý Evropě a i tady. 
Jako že jsou otevřenější poznávat další lidi. Tak třeba, když jsem v Mexiku v baru s mými 
kamarády, tak je těžký, abych šel na bar a začal si tam povídat s dalšími lidmi a abych se tam 
s nimi skamarádil, je to těžší než tady. 
Tady, když jdu třeba sám do baru, tak se tu můžu s hodně lidmi skamarádit, jako že jsou tady 
lidi otevřenější, jsou víc, víc se zajímají,,, o druhý lidi. Jako že v Mexiku, když jdeš do 
nějakýho baru nebo na diskotéku, jako že tady je to takhle víc… 
Ale není to taky tím, že jsou všichni cizinci, mezinárodní lidi…? 
Jo, to taky…, ale když jdeš někam do baru…, tak se mi už mockrát stalo, že se skamarádíš s 
lidmi…s Čechy, s Čechy taky. Možná se o mě víc zajímají, protože nejsem odtud, a nebo 
nevím, proč to tak je… Ale tohle se mi stalo v celý Evropě - je víc otevřená… V Mexiku jsou 
lidi hodně, hodně rozřazení do tříd. Víš co myslím? 
A to, a to… navíc jsou tu hrozně pěkný holky. Je to jako že: ,,To jako fakt…?" Líbí se mi, líbí 
se mi tu ta atmosféra. 
Jako taková ta amosféra života pro mladý…? 
Jo, jako že je noční život…, nevím, neumím to vysvětlit…, jako že fiesta…, a že můžeš dělat 
každej den něco jinýho... Jako, že tady je spousta věcí, co můžeš dělat. Takže to se mi fakt 
líbí. 
A myslíš že v Mexiku, toho není tolik, co dělat…? 
Jo, jasně že jo, ale zaleží na městě. A jak říkám, je to, je to úplně jiný… 
Hm. A řekni, na co sis myslel, že si tu nikdy nezvykneš a možná sis trochu zvykl…? 
No, na to, jak tu s tebou zacházej. Pořád to samý - mám kámoše, který mi řikaj: ,,Nebuď vůl! 
Jak můžeš tohle snášet?!" A já jim říkam: ,,No prostě na nějaký věci si zvykneš!" Že o něco 
poprosíš a oni se na tebe neusmívaj… Prostě si zvykneš… A jiný věci jako, nevím, ten zvyk 
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tady říkat : ,,Na zdraví!" Nevím, hodně věcí, jako že maličkostí, díky kterým to ale jsou ty 
rozdíly… 
A třeba na zimu, na tu sis zvykl dobře? 
Na zimu…? To, já jsem přijel na sever a na severu Mexika je taky zima. 
Jo, jako tady? 
Teda, teď je tam větší zima než tady. No, třeba ty zimy 2005 a 2004 byly strašný, ale během 
posledních dvou zim nebyla tak nízká teplota. A to, v Americe byla hodně nízká. V 
posledních letech, v přístavech… Ale jo, na severu Mexika je hodně zima. 
A další otázka, možná trochu podobná: je něco, co by bylo normální v tvý zemi a tady to 
normální není? 
Tak třeba otevřít ženě dveře, to je tady… 
Proč si myslíš, že to tu takhle není…? 
Protože vždycky když jsem to udělal, tak mi řekli, jako že ne…  
Další věc - zavolám taxíka, jedeme do restaurace, já s nějakou ženou, řejněme s přítelkyní 
nebo s někým jiným… Nechám ji, aby vešla první. A tohle je v Mexiku gentlemanské gesto. 
Ale tady mi hodně žen říká: ,,Ne, právě že muž musí vcházet první!" 
A nebo když jedeš tramvají nebo metrem, musíš uvolnit místo každé ženě - od 5 až třeba do 
60… Víš?  A tady to…, když jsem přijel, tak nastoupila holka tak 17, 20letá, to je jedno… a 
já jí pustil a ona mi říká jako že: ,,ne, ne…" Jako že to tu vypadá divně… 
No. Jako že tady je to spíš se staršíma… A když porovnáš český a mexický rodiny, jsou 
mezi nimi rozdíly? 
No, to ti neřeknu, protože jsem nebyl, nebyl jsem v tomhle prostředí. Nebyl jsem pozván do 
žádný Český rodiny. Ale dovedu si představit, že… 
A když mluvíme o vztazích třeba mezi přítelem a jeho přítelkyní… jsou mezi Čechy a 
Mexičany rozdíly…? 
Jo. 
A v čem? 
No, je to zase to samý. V Mexiku je hodně častý gentlemanství, víš? Muž musí být gentleman 
a platí účet -vždycky! A tady je to jako že: ,,Ne, ne! Já platím to své!" Víš, a v Mexiku žena 
očekává, že budeš platit! Člověk by nikdy nedovolil, aby žena platila! Protože… prostě ne! 
No, v tomhle jsou veliký rozdíly. A teď mě… já myslím, že to jsou ty nejvíc… 
Aha. A jak bys charakterizoval Čechy? Čechy - lidi i zemi…? 
No, já vidím veliký rozdíl mezi Češkami a Čechy, víš? Jako že český ženy…, když to je tolik 
rozdílů… Předtím bych ti mohl říct, že Češi jsou takoví a takoví…, ale teď, jak už jsem toho 
víc viděl a poznal, tak už to takhle neberu.  Jako, že Češi, čeští muži… ne! Nikdy bych 
nemohl mít nejlepšího kamaráda Čecha. Víš co myslím? 
Ne. 
Jako že tě, že tě trochu víc odmítají, protože jsi cizinec, jako že jsou v tomhle aspektu trochu 
uzavření. Ne všichni, ale myslím, že část z nich jo, že jsou uzavřenější než ženy. Jako, že 
Češky víc zajímá, víc se zajímají o cizince. Že jsou jako víc otevřené, víc přátelské než čeští 
muži.  
A teď jsou i rozdíly jako že česká mládež, děti jsou otevřenější, jsou přátelštější. Učil jsem, 
učil jsem děti na summer camp- na letním táboře. 
A teda, viděl jsem, že jsou velký rozdíly mezi dětmi kterejm bylo 12, 13 nebo až 15 let a těmi, 
kterejm je 20 nebo 30. Jako, že je znatelnej rozdíl, jaký jsou, v různých… etapách.  
Připadá mi jako že starší jsou víc, víc uzavření. Jako že…, nevím. Nevím, jestli to nějak 
souvisí s komunismem, nevím. Víš jako že, jako že starší lidi jsou víc, jsou víc uzavření a 
jako že na tebe v supermarketech křičí a jsou víc… Víš co myslim? 
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Jo. A zemi? Jak bys charakterizoval Prahu, Čechy a tak? 
Jak bych to charakterizoval… jako, že Bohémové. Ne, já myslím, že… Já myslím, že tahle 
země je spokojená za ten svůj způsob, jaká je. Víš co myslím? 
Ne. 
Jako že bych ti mohl říct, že lidi tady jsou chudáci a nebo bych ti mohl říct, že lidi tady jsou 
spokojení, nevím. Já myslím, že lidi tady jsou fakt spokojení, lidi tady v zemi jsou spokojení, 
tím jaký jsou. Chápeš? Jako, že můžu být spokojený, tím, že jsem špatněj člověk, ale i tím, že 
pomáhám druhým. Chápeš? A tahle země je spokojená v tom, jaká je, se svými problémy i 
výhodami, aspoň myslim. 
Teda mluvíš o lidech? 
O lidech. 
Jako že jsou ve své nespokojenosti jsou spokojení? 
Ne, já neříkám, že jsou nespokojení. Víš co myslím? 
Ne.  
Jako, že způsob, jakým jsou je úplně jinej než ten můj. Teda, já netvrdím, že jsem 
nespokojenej… No, teda to, jaký jsou… je, že jsou hodně náladový… Přijde mi, že lidi tady 
jsou hodně náladový. Hlavně ženy, ty mi přijdou až přespříliš náladové. Jako že chvíli jsou 
hrozně spokojený a za chvilku, za minutu se úplně změní. To je něco, co… 
Takovýhle holky v Mexiku nejsou? 
Jo, ale ne tolik! Nejsou tolik náladový. Prostě tady je to fakt příliš, ta změna je hrozně 
radikální, z jedný minuty na druhou… Víš co myslím? 
No, je to možný… Právě proto mě zajímá, jak to tu vnímáš ty… A řekni, jaký tady máš 
jako cizinec, teda hlavně jako Mexičan, výhody? 
Výhody… já myslim, že… Wow! 
Předtím jsem tu měl výhodu, že tu byl dobrej peněžní kurz. Já používám dolary, ne pesa,  
no a dostával jsem za ně dost korun. No, ale teď už to začíná být víc… Víš co? Už je to trochu 
rozdíl. 
Další, jako že sociální výhoda je, že tím, že tu můžeš poznat víc lidí, když jsi, když jsi… teda 
hlavně Latino, protože lidi jsou obvykle na Latinos milejší, než třeba na Američany. No, takže 
tohle… 
A další výhoda…? Já myslím, že sociálně je to jediná, je to jediná a největší výhoda, kterou 
máme. 
A další věc, která není výhoda, když zůstanu, budu ulici nebo cokoliv… lidi se na mě budou 
vždycky, vždycky dívat jako na turistu. Pořád pro ně budu turista. Protože, i kdybych mluvil 
perfektně česky…, i když budu mluvit perfektně česky , na ulici, v obchodech, kdekoliv, 
vždycky mi budou odpovídat v angličtině. Takže to já vidím jako nevýhodu, že vždycky budu 
ten turista. 
A další nevýhody, které tu máš? Jako, že jsi Mexičan… 
To jenom někdy. Teda mě ne, ale jsou tu Mexičani, kteří si lidi pletou s národnostmi, které tu 
nejsou moc vítané, jako s Romy a tak. Mám jednoho kamaráda a toho si tu furt, furt pletli s 
Romem. A on na to: ,,Ne, já jsem z Mexika!" A oni se k němu začli chovat hned úplně jinak! 
Nevýhody… moje nevýhody… spíš, že čeština je fakt těžká. Je to těžký se jí naučit, a i když 
se jí naučíš, vždy jsou tu lidi…, že když s tím trochu bojuješ a lidi to vidí, tak na tebe začnou 
mluvit anglicky. Myslím, že jazyk je ta největší…  
A řekni, proč tu zůstáváš? 
Protože se mi tu strašně líbí. Teda mluvím tady o problémech…, ale ty problémy, o kterejch 
mluvím jsou… Teda, když porovnám, co se mi v Český republice líbí a co se mi nelíbí, furt, 
furt převažuje samozřejmě to, co se mi tu líbí… Víš? 
A líbí se ti tu kvůli tomu, jak si říkal předtím - že tu  je dobrej život pro mladý…a tak? 
Teda, jo i kvůli tomuhle. Ale taky se mi líbí tahle země, co má, a nebo taky tohle město… 



 52

Ale teda přesně proč? 
Protože se mi tu líbí, nevím… styl tohohle města, jeho architektura… Víš co myslím? Je jako 
že mystický, tajemný, nevím, líbí se mi. A navíc se mi líbí, že tady furt můžeš dělat něco 
novýho, a to i když chodíme na stejný místa a do stejnejch barů. Vždycky je tu nějakej novej 
bar, nový místo, kam můžeš v noci zajít. Teda každou noc, každej rok můžeš jít do jinýho 
baru. Jako že je tady fakt hodně možností. 
A nelíbilo by se ti bydlet i jinde v Evropě? 
Ne, teda, přemýšlel jsem o tom… Na začátku jsem chtěl jet do Španělska, ale ne… Když jsem 
sem přijel, tak po dvou týdnech jsem jel do Španělska, ale nelíbilo se mi tam, nezaujalo mě to, 
deprimuje mě to tam. 
Tebe Španělsko deprimuje? 
Nelíbí se mi, jak tam mluví, irituje mě, jak tam mluví a to, nelíbí se mi, že jsou tak líní. Teda 
jako do jedinýho města, kam bych tak mohl jet je do Madridu. Ale ty ostatní…? To, že mají 
siestu, že zavíraj restaurace, aby se šli uprostřed dne vyspat… ne, to se mi… Mám rád města, 
kde je pohyb. Víš? 
A takže říkáš, že Praha taková je? 
Praha jo, ta je v pohybu…, to je dobrý, hlavně když bydlíš tady, v týhle ulici. Jo, třeba v 
Andalusii, ve Španělsku tam je to moc klidný. Teda jako že celou noc je fiesta, a pak celej 
den spí. No nevim… 
A tady? 
Ne, tady je normální pracovní doba. 
A chceš tu teda bydlet ? 
Vždyď tu bydlím! Už tu jsem 5 let! 
Ale dovedeš si představit tu mít manželku…? 
No, to je dost těžký, protože Češky…, je tu častá nevěra… Nevím, mít tady rodinu… Nevím, 
především já nechci mít rodinu. Teda jako že bych nechtěl mít dítě teď…, možná později. 
Teda není to nějakej můj plán. 
Ale nechybí ti tvoje rodina? 
Moje rodina, to je myslím to, co je při tom mym bydlení tady to nejsložitější. Teda to… že mi 
chybí moje rodina. A hlavně, že vidím moji rodinu, jak stárne. Třeba teď pokaždý, když 
přijedu, tak vidím, že jsou moji synovci o trochu větší a moji rodiče starší. Tohle je, to je pro 
mě… Já myslím, že takhle to mají všichny Mexičany, všichni, kteří tu žijí. A navíc, kdyby se 
něco v rodině stalo, nebýt u toho…. Víš co myslím? 
Takže je to složitý. 
A myslíš, že ti Mexičani, kteří tady jsou, tu zůstanou a nebo odjedou? 
Ne, já myslím, že většina z nich odjede. Teda, já myslím, že všichni přijedou, nějakej čas tu 
zůstanou, a pak odjedou. 
Takže ty taky nevíš, jestli tu zůstaneš? 
Jako teda, že jsou lidi, kteří přijedou a řeknou: ,,Nějakej čas tu zůstanu, ale pak jo, pak se 
vrátím nazpátek.." Ale já hned jak jsem přijel tak jsem řekl: ,, Zůstanu v Evropě." Jako že  
v Německu, Španělsku, kdekoliv. Věděl jsem, že zůstanu v Evropě.  
A co si představuješ, že tu budeš dělat za práci? 
Nevím, nevím, nemám nejmenší tušení. Teda, nejdřív musím zvládnou školu, a pak uvidíme, 
co bude, potom co to dokončím. Nevím, možná si založím vlastní podnik… nevím. Radši 
bych měl nějakej svůj podnik, než někde pracovat… 
Tak fajn! Děkuju! 
Je to všechno? 
Jo, skvělý. 
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2. RESPONDENT: 24 let, 2 roky v ČR 
 
Pověz mi něco o sobě, o tvé rodině, kde jsi se narodil a tak…? 
Tak teda narodil jsem se v Chihuahuě, Chihuahua - Mexiku. Je mi 24 let. A nevím, co chceš 
ještě vědět…  
Tak třeba, máš sourozence?  
Mám jednoho bráchu, kterýmu je 28 let a jednu malou ségru, tý je 11, ne už jí bylo 12. 
A kde bydlí tvoji rodiče, tvoje rodina? 
Moji rodiče jsou rozvedení a máma bydlí v Ciudad Juárez, kde žije se svým manželem a s 
mojí nevlastní ségrou - ta, který je těch 12 let. A můj táta bydlí v Chichuahuě. 
Aha. A to… kdy jsi přijel do Prahy? 
Přijel jsem 25. září 2007, ne pardon 2006, 2006. A přijel jsem proto, že jsem přijel jako v 
rámci zahraniční školní výměny. A přijel jsem jenom na tři měsíce, ale v Praze se mi líbilo, a 
tak jsem řekl, že tu zůstanu ještě další tři měsíce. No, a pak jsem mluvil s lidmi odsud, ze 
školy a zeptal jsem se jich, jestli bych tu nemohl tu vejšku tady dokončit. A oni mi tu možnost 
dali, že jo, že jí tu můžu dodělat a navíc v kratší době než by to bylo ve Spojených státech. 
Protože já jsem studoval v Texasu, v Pasu, Texas. A je pravda, že se mi to tu líbilo víc. No a 
už, už tu žiju rok a půl. 
Takže si se dostal sem, na universitu Prague Collage… díky tvý škole? 
Jo, jo. No, teda jela sem moje sestřenice, jela sem přes svoji školu, a teda já… neměl jsem tak 
dobrý průměr, neměl jsem…, chyběly mi nějaký body k tomu, abych takhle mohl vyjet přes 
školu… No, a tak jsem vlastně na jeden semestr přerušil. No, a mluvil jsem přímo se školou 
tady v Praze a oni mi řekli: ,, Jo, žádnej problém! Můžete přijet, my Vám vaše studium tady 
potvrdíme, aby Vám ho uznali ve Spojených státech." No a bylo to. Ale já jsem se pak 
rozhodl zůstat raději tady.  
A střední školu? Tu jsi dělal v Mexiku? 
Jo, střední školu v Mexiku. 
A proč jsi se rozhodl, že budeš studovat ve Spojených státech? 
No, protože to město, kde já žiju je v pohraničí. No, takže od hranice se Spojenými státy je to, 
řekněme, tak míň než hodina cesty a už jsi ve Státech. No, a tahle možnost jiného, řekněme 
lepšího - na akademické úrovni - studia na americké univerzitě… No, a tak proto, myslím, že 
na začátku se mi tam líbilo, ale pak už to začalo být hodně náročný tam každej den dojíždět.  
Jak dlouho to tak trvá? 
Řekněme, že jestli jsem měl školu od osmi, tak jsem musel vstávat tak v půl šestý, abych 
dorazil do školy. Takže to bylo docela náročný…  
A ty jsi mluvil anglicky? 
Jo, měl jsem angličtinu už od mala, už když mi bylo…, tak od vyššího stupně základní školy. 
Měl jsem jí tak dva roky, dva a půl roku. A takže, když jsem šel na vejšku, tak už… a navíc 
jsem tam měl i kurzy angličtiny…, studenti - cizinci tam dělají takovou zkoušku Toefl, no a 
podle ní pak určí tvou úroveň angličtiny a podle toho tě rozřaděj do jednotlivejch předmětů, 
který musíš mít v angličtině.  
A co jsi studoval? 
Marketing. 
Jo, fajn. A co jsi věděl o České republice předtím, než jsi přijel? 
Věděl jsem toho dost málo, ale něco jsem věděl, neboť mám jednu kamarádku - B., ta 
která…, holka, co tady taky žije, je taky z Mexika a žije tady už asi skoro 3 roky. Je to 
nejlepší kamarádka mé sestřenice, s kterou jsem přijel. S B. se známe od mala a díky ní jsem 
vůbec něco věděl o Praze, ne moc. Pro mě to bylo spíš jet poznat Evropu, než Českou 
republiku a Prahu, pro mě to spíš bylo jako že:,, Fajn, budu v Evropě a budu cestovat…" 
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Aha. A co tady teď děláš? 
No, teď už zanedlouho dodělám školu…, příští semestr získám HND - teda Higher National 
Diploma. A potom, za rok získám BA, teda bakalářský titul, který získám z marketingu. No, a 
potom už budu mít titul, ten titul je… protože to je vlastně britská škola, která má pobočku 
tady v Praze, je to teda pobočka britský univerzity.   
A v tvém volném čase? Pracuješ? 
Pracoval jsem, ale teď nepracuju, teď se víc věnuju škole, kterou už zanedlouho skončím, už 
jen semestr a dodělám to. No, takže se na to musím trochu víc připravovat. Ale to…, rád bych 
pracoval. Pracoval jsem tu v jednom baru.  
V jakym? 
V Baru X, ale to…, rád bych dělal nějakou práci, která už víc souvisí s tím, co studuju. 
A co ještě děláš? Chodíš ven s kámoši? Sportuješ? 
Sportuju, každou středu hraju fotbal. 
Vy jste skupina Mexičanů, která ho hraje, ne? 
Jo, a v sobotu chodím hrát s klukama s Panamy. Teda jsou víc jako že z Panamy, Ekvádoru a 
z různejch míst. A navíc rád horolezím - rock climbing. Ale protože neznám moc lidí, kteří by 
takhle vyjížděli do hor, no, tak spíš chodím do posilovny.  
A odkud jsou tady tvoji kamarádi? 
No, tak podívej - jeden z mejch nejlepších kamarádů, kterýho tu mám se jmenuje G. a je z 
Bahraimu, z Arabských Emirátů. No, a… bydlím s dvěma kluky z Tijuany a pak P., R.… Je 
pravda, že se kamarádím spíš se samými Latinos, se samými Mexičany. S pár Portugalci, 
ale… 
A Čechy třeba? Máš český kamarády? 
Čechů moc ne. Skoro nemám český přátele. Ne. Nějaký znám, a když jdeme třeba do Baru X, 
kam oni rádi chodí… Jsou to moji kamarádi, považuju je za moje kamarády, ale ne, moc často 
s nima ven nechodím. Jenom když jsou v Baru X… 
A mluvíš česky?  
Ne. 
A jak se dorozumíváš s Čechy, kteří nemluví anglicky? 
Mluví španělsky! Hodně z nich mluví španělsky, teda ti, kteří chodí do Baru X. A když ne, 
tak anglicky. Já trošku česky mluvím, ale ne tak, abych se dorozuměl. 
A kde jsi se to trochu, co umíš, naučil? 
Tak na ulici, s lidmi…, čtením tý trochu, čemu rozumím. Ale…, ve skutečnosti jsem se to 
nikdy přímo neučil, takže toho moc neumím. Ale rád bych se česky naučil. 
Hm. A řekni mi… co je to, co ti z Mexika nejvíc chybí? 
Za prvé - moje rodina. Potom jídlo (smích), moji kamarádi. No, docela dost věcí… 
A jak často jezdíš do Mexika nebo tvoje rodina sem? 
No, teda zatím jsem tam byl jenom jednou. Byl jsem tam teď v prosinci. Teda, od prosince do 
poloviny ledna. Teda, byl jsem teď v Mexiku měsíc a půl. No, takže jsem tu teď zase teprve 
chvíli. 
A tvoje rodina tě přijela navštívit? 
Ne, moje rodina ne. Ale přijeli moji kamarádi, ale rodina ne. 
Ale jste spolu v kontaktu, ne? 
Jo, já jsem s nima pořád v kontaktu přes telefon, skype, messenger. Jo, mluvím s nima dost 
často. 
A co bylo to, co tě šokovalo, když jsi sem přijel? 
Teda určitě obsluha! Obsluha je něco, co…, teda možná jsem rozmazlenej z Mexika, kde je 
obsluha zákazníka výborná, chovají se k němu opravdu vřele. My Mexičani se vždycky 
chováme dobře k lidem, i když je neznáme. Když jdeš někam do restaurace, vždycky tě dobře 
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obslouží, protože jejich výplata není moc velká, tak jim jde i o spropitný. V každý restauraci 
tě obsluhují jako kdybys byl král! Takže tohle je něco, co tu člověku chybí. 
Teda, vážně mě šokovalo, že jsme třeba přišli do restaurace, a i když to bylo dobrá restaurace, 
kde za to opravdu zaplatíš… A jsi tam se svými kamarády… a můžeš třeba už dojíst svý jídlo 
a druhým ho ještě ani nepřinesli…! A to je něco, něco, něco, co v Mexiku nevidíš. Ale tak je 
to prostě jiný… 
A na co sis myslel, že si nikdy nezvykneš a zvykl sis a nebo sis nezvykl…? 
Na zimu. 
A zvykl sis? 
Víš já… Já bydlím v Mexiku ve městě, kde je sice v zimě dost zima, ale v létě hodně teplo. 
No, a tady je opravdu příliš zima a… Už vím, myslím, že si nikdy nezvyknu na to, že tu není 
slunce. Takový tři, tři měsíce v roce a potom už ho zase nevidíš… 
A tam, kde ty žiješ, to tak není? 
Já bydlím v poušti. Moje město je součást Chihuahuské pouště a pořád je tam slunce, každej 
den, celej den. (smích) Takže tak. 
A něco, co by v tvé zemi nebylo možné a tady jo? 
Jo. Teda… je to těžký to říct…, ale to… holky v Mexiku, teda spíš společnost v Mexiku dělá 
holce, staví holkám víc překážek. Takže řekněme, že jedna holka nemůže mít víc kluků, jako 
že jeden den je s tímhle, pak zase s támhletím. Na tohle je v Mexiku špatně nahlíženo. Je tam 
hodně machistická společnost a pohlíží na to skrz prsty. 
Ale kluci to dělat můžou, ne? 
Kluci jo. Přesně, kluci jo. Takže když tohle dělá nějakej kluk, a když je sám, tak to není 
problém. Jasně, když má holku, tak na to taky není nahlíženo dobře.  
A ty si teda všímáš, že holky tady jsou jako že víc takovéhle…? 
No, je to ještě víc… jako že jeden den je tu holka s jedním a další den s jiným. A nic se 
neděje, všechno je v  pořádku. Že i já sám jsem si na to už zvykl. Já na to nenahlížím, jako že 
to je špatně, ale mexická společnost jo - je víc uzavřená. 
Aha. A když budeme mluvit o mexických svátcích… Slavíš nějaké i tady v České 
republice? 
No, pamatuju si, že minulý rok jsme slavili 5. května, což je oslava Bitvy v Pueble, 5. května. 
Teda jde o bitvu, kterou Mexiko vyhrálo, bitvu proti Francii, ale spíš jde o tu oslavu, vždycky 
je nějaká oslava. A ještě víc pak tam, kde já bydlím, protože tam je hodně lidí, kteří bydlí ve 
Spojených státech. Takže hodně Mexičanů, kteří žijí ve Spojených státech, v pohraničí. Takže 
pokaždý ti ze Spojených států přikládají těmhle tipům oslav snad ještě větší důraz. Protože je 
hodně Mexičanů, kteří se chtějí cítit, jakoby byli v Mexiku. Takže je to o trhu zaměřeném na 
Mexičany.  
A pak ještě Nezávis…  
A jak se to slaví? 
No je to oslava, jídlo, mariachi. Vlastně myslím, že hodně mexických oslav je vždycky 
spojeno s jídlem a hudbou. Takže vždycky teda mexická hudba a mexické jídlo… 
A co je typické mexické jídlo? 
No, teda, mně co tu nejvíc chybí jsou enchiladas, já miluju enchiladas a to. Teda, ty mi tu 
nejvíc chyběj. A to… co ještě… 
Teda, je jedna věc, co tu lidi špatně chápou, a to tex- mex kuchyně, je to něco jako mexická 
kuchyně. Ale tex-mex, řekněme, že je to hrozně jednoduchý na přípravu, takový to 
obvyklý…, ale je hodně věcí, co jsou opravdu jen v mexický kuchyni... A to tu není. 
A v supermarketech se to sehnat nedá? 
Ne, to jen fakt složitý. Teda, například tortillas… Teda můžeš tu dostat tortillas, ale nejsou 
tak kvalitní jako v Mexiku. Teda chutnají trochu jinak, rozpadají se. Teda, to je jasný, prostě 
nejsou tak dobře udělaný… Víš? 
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A řekněme takový chilli papričky… čertvý papričky na přípravu jídel i omáček… a z toho 
pak enchiladas… To tady neseženeš. 
A to… a další svátky…? Ty jsi začal mluvit o dalším a já ti skočila do řeči…? 
No, taky Mexická nezávislost... 
To je 15. září, ne? 
Jo. Ta oslava trvá od 15 do 16, to je tzv. grito de indipendencia (provolání nezávislosti). No a 
to jsem tu taky slavil. Teda byla to oslava, kterou jsme dělali my Mexičani. No, tak tohle… 
byla fakt dobrá…  
A jsou ještě nějaký? 
Pak je 21.března, tenhle rok to…, slaví se narození Dona Benita Juareze, on je jeden z…, 
řekněme, že jedna z nejdůležitějších osobností mexických dějin. No a bude tu…, ambasáda 
organizuje nějakou akci. Abych pravdu řekl, moc nevím, co to bude, ale vím, že to bude  
21. března, protože to je den narození Benita Juareze. 
A ty jsi někdy udělal něco, co Čechy šokovalo? 
No jasně, hrozně moc věcí. 
Jako třeba co? 
Ty bláho! Udělal jsem toho tolik, kdy na mě pak byli tak naštvaný…, že už si nemůžu 
vzpomenout na něco konkrétního. Jo, ale myslím, že jo, že na mě byli mockrát naštvaní.  
Jo! Už si na jednu věc vzpomínám! Přijel za mnou můj nejlepší kamarád a byli jsme v jednom 
baru, ne naschvál, přišli jsme do jednoho baru, a prostě spadla jedna sklenička… A přišel tam 
provozní baru a začal na mě mluvit česky a říkat mi různý věci. A já jako že:,, Pardon." A on 
po mně chtěl, abych tu skleničku zaplatil. A já na něj: ,,Ale ty za ty skleničky neplatíš, tobě je 
ty společnosti dávaj … No, a on se pěkně naštval a já pak tu skleničku zaplatil. Ale nevim, 
hodně… Co jsem ještě udělal… (smích) 
Ale nějak se to vždycky týkalo obsluhy? 
Jo, spíš něco kolem obsluhy. Ale ne… teď mě nenapadá nic konkrétního. 
A čemu jsi se tu musel opravdu přizpůsobit, aklimatizovat se? 
Ty jo! Já myslím, že… na… 
Už si vzpomínám…(smích). Ale tohle se mi stalo už když jsme přijeli do Německa, přilítli 
jsme do Frankfurtu…, a jako že pach lidí, je o dost silnější. Jako že už v Německu jsem to 
zachytil a v Praze jsem to cítil taky. 
Ale řekněme, že ten pach je prostě jinej, myslím, že určitý lidi mají určitej pach, a že to bylo 
jakože hodně… že mi přišel hodně silný. Ale už jsem si zvykl. Myslím, že už ho ani tolik 
necítim. 
Aha. A jaké bys řekl že jsou mezi Čechy a Mexičany rozdíly? 
Hlavní rozdíl je v tom, že Češi jsou víc samostatní… jako osoby a Mexičani jsou hodně 
fixovaní na rodinu. Mexičani se stále snaží, se vždycky identifikují se svými lidmi, vždycky 
se snaží být se svými lidmi. 
A Češi jsou myslím mnohem samostatnější. Toho se dá všimnou jenom když se díváš, jak se 
chovají ke svým dětem. Rodiče se tu snaží; a to myslím, že je dobře; snaží se, aby jejich dítě 
bylo samostatný, aby samo chodilo, ne ho nosit v náručí. Ať jde samo, jde samo, i když je 
třeba zima. V Mexiku, když je zima, tak dítě ven nejde… No, a takovýhle věci… 
Ale já myslím, že tohle taky souvisí… vždycky tu bude zima a dítě tu bude muset chodit 
samo, musí chodit samo do školy.  
Tohle je možná i kvůli tomu, že v Mexiku není bezpečno, tam to nevidíš - jako třeba děti, 
kteří jedou sami tramvají do školy, a to se mi zdá úplně skvělý, protože ti to dá jistotu, že víš, 
že dítě jede a přijede ze školy a nic se neděje. Víš? 
No, a to jsou věci, který… já mám třeba ségru, který je 11 let a my bydlíme v takový 
soukromý čtvrti, kam jen tak někoho nepustí, ale i tak, moje setřička nejde ven, hrát si do 
parku sama. 
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A myslíš, že je to v Mexiku míň bezpečný? 
Já myslím, že je to strach, strach, který se vytváří v lidech, kvůli tomu všemu, o čem se mluví 
ve zprávách, v televizi… Jako že se vytváří taková fobie, že pak máš strach, že se tvý sestře 
něco stane. Takže, jestli chce jít moje sestra ven a nebo jezdit na kole, tak já jdu s ní, a když 
ne, tak ven nejde. Chápeš? Prostě, je to blbý. 
Aha. A řekni, jak bys charakterizoval Čechy? 
Čechy? 
Nebo kulturu, zemi… a tak… 
Hrubí. Hrubí, studení - muži. Ženy - více nezávislé a myslím, že se pořád snaží se neoženit  
s nějakým Čechem… Nevím, prostě tohle skoro pořád všude vidím. Nevím, musel bych si to 
promyslet, tohle je takovej nepromyšlenej názor... 
A jaký vidíš, že máš v Český republice jako Mexičan výhody? 
Možná, možná, že být Mexičan je tady něco exotického. Není to něco, co je tu na 
každodenním pořádku. Jako že vzbuzuješ tu pozornost, jako že: ,,Ty jo! Mexičan?! Ahoj! Jak 
se máš?" Víš? 
Není to jako že, řekněme, že jsi Evropan, jako že: ,,aha, to je Francouz", nebo: ,,aha, to je 
Španěl", nebo kdokoliv. Jako že jsi víc zvyklý na lidi z Evropy, který řekněme…  
Když vidí tebe, tak je to: ,, Jee! To je Mexičan! Ty jo, Mexiko!" A vždycky, vždycky pak 
začnete mluvit o Mexiku… protože nejspíš hodně lidí Mexiko nezná, hodně jich tam nikdy 
nebylo. 
A jak si myslíš, že se Češi na Mexiko dívají? 
Dívají se na něj jako, že je pěkné, jako pláže…, ale taky na mnoha místech převažuje idea, 
kterou hodně lidí bere jako stereotypní představu o Mexičanech se sombrérem, jak jede na 
oslu, to klasický… Ale řekněme, že to tak není, i když teď moje země zažívá, zažívá těžký 
období, kdy, řekněme, 50 procent populace v Mexiku žije v chudobě a dalších 50 žije bohužel 
hodně dobře a není to vyrovnaný. A tak, když někdo jede do Mexika, tak buď vidí buď to 
dobrý nebo to ošklivý. 
Hm. A jaký tu vidíš, že máš jako Mexičan nevýhody? 
Moje nevýhody… v první řadě - jazyk. Pro mě je to docela těžký se ho naučit, není to 
řekněme jako angličtina, kterou pochytíš jenom tím, že ji slyšíš. Jo, čeština je trochu 
složitější, kvůli gramatice, pádům a tak, že je opravdu třeba, aby ses na tohle soustředil. 
Za druhé - není to ani tolik vůči Mexičanům, jako vůči turistům. Možná, že na tebe takhle 
pohlížej jenom v Praze, protože jsem byl i jinde, v jiných městech mimo Prahu a tam na tebe 
pohlížej dobře, když jsi turista. Možná je to kvůli tomu, že do Prahy přijíždí tolik turistů, a 
jsou tu jenom na přechodnou dobu, tak myslím, že tu nechávaj špatnej obrázek. Jako že 
turisti, který prostě jenom přijedou a lidi už jsou z tolika lidí unavený. Ale dobře… 
A jako, že se k nim špatně chovají a tak? 
Jo. Trochu. 
V jakém smyslu? 
Jako, že ve smyslu, že… Teda ze všeho nejdřív- se tě snaží okrást, musíš už to trochu znát, 
vědět, kam jít, co dělat, kde se najíst… 
Jedna z věcí, co se mi tu stala a překvapila mě, byla na vlakovém nádraží, kde jsme si byli 
koupit pivo. A stálo tam, že stojí 22 korun. Takže já říkám. ,,Dáte mi jedno?" A ona mi řekla, 
že to bude za 35 korun. ,,Ale vždyť je tam napsáno, že to stojí 22!" A ona mi povídá: ,,Ne, 
35." A já: ,,Proč?!" ,,Protože je studený!!" No tak jakože… (smích) 
…(smích)…A proč zůstáváš tady v Praze? 
Jsem tu, protože se mi tu líbí. 
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A proč se ti tu líbí? 
Tak za prvé - protože tu jsem nezávislejší, jsem mimo domov. Vím, že se tam vrátím a to… 
Další věc - teda, jsou tu krásný holky (smích), jsou moc pěkný. 
Mám moc fajn kamarády, mác moc fajn kamarády… 
Mexičany? 
Mexičany. A z části i kvůli škole, protože tu budu zanedlouho promovat, tak jen tak nemůžu 
odjet. No a protože všechno to, co jsem tu dělal, všechny mý projekty, mnohý z nich by mi ve 
státech, na tý univerzitě, kde jsem byl, neuznali. A tak je jednodušší už to dokončit tady, než 
abych se vrátil a museli by mi převést všechny mý kredity. Takže proto, to je jeden z těch 
hlavnějších důvodů, proč tu zůstávám. 
A když to dokončíš, tak co pak…? 
Když to dokončím, tak bych tady někde rád trochu pracoval. Teda abych měl trochu 
zkušenosti v zahraničí, a pak bych se vrátil do mý země. To je jeden z mých cílů, vrátit se do 
Mexika a přivést tam to, to, co se mi na téhle zemi líbí. 
Jako co? 
Přijde mi tu úplně skvělá veřejná doprava, místní veřejná doprava, myslím, že to je město s 
nejlepší veřejnou dopravou, které jsem viděl. Je úplně nejpřesnější - když je napsáno, že to 
přijede ve 12. 45, tak ve 12. 45 to tam je! A nemusíš čekat! V Mexiku veřejná doprava 
nefunguje, je úplně…, teda nemá žádnej řád. Přijede, když tak jeden den počkáš, tak 
přijede…(smích) 
No, a řekněme, že kvůli tomu mají všichni v Mexiku auto. Alespoň minimálně jedno do 
rodiny, až tři, čtyři auta do rodiny… A to… 
No, a proto je Mexiko, řekněme, tolik znečištěný. No, takže i když mi to tu třeba trochu chybí 
jezdit autem, tak je to, tak je to fajn vědět, že nepotřebuješ auto, aby ses dostal na nějaký 
místo. Vždycky tam nějak dojedeš. 
A řekni mi důvod, proč se chceš vrátit do Mexika? 
Chybí mi…, myslím, že bych nemohl žít, jak říkám - Mexičan vždycky vyhledává rodinu. Být 
s rodinou je hodně důležitý. A nevím jsou věci, kvůli kterým se musím vrátit, o co se musím  
v Mexiku postarat, a rodiný podnik, řekněme, mých rodičů. Protože už nejsou tak mladí  
a my jsme jenom tři sourozenci a moje sestra, moje sestra je ještě moc mladá. Takže jo, to 
jsou věci, které mám pořád na paměti, že jestli jednou tady už moji rodiče nebudou, někdo se 
musí postarat o mojí sestru a já u toho chci být.  
Fajn, děkuju. 
Není zač. 
 
 
 
 
3. RESPONDENT: 28 let, 7 měsíců v ČR 
 
Řekni mi něco o sobě, cokoliv chceš, cokoliv… 
O sobě? 
Jo, o tobě. 
Jsem z Tijuany, Baja California, Mexiko. No, a vyrostl jsem, narodil jsem se ve Spojených 
státech, v San Diegu, California, ale celý život jsem vyrůstal v Mexiku. Moji rodiče jsou 
Mexičani, narodil jsem se v pohraničí Mexika a Spojených států… A co dál bych měl říct… 
Proč jsem v Praze? 
No, nejdřív trochu něco o tvém životě předtím…  
Moji rodiče jsou z Mexika, moje máma je z Tijuany a můj táta ze Sinaloa, Mexiko. 
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Ale nejdříve bydleli ve Spojených státech? 
Ne. Ale je to tak, že já jsem z města, který je jen pět minut od San Diega, California. A tak 
moje máma, když mě moje máma čekala, tak asi tejden předtím než jsem sem se měl narodit, 
odjela do Spojených států. Tak jsem se narodil a získal americké občanství. A za tři dny se 
pak vrátila do Tijuany. Ale tyhle dvě města jsou hodně podobný, jsou hrozně blízko sebe, ve 
skutečnosti je mezi nima zeď, něco jako ta Berlínská, ale ve skutečnosti jsou úplně u sebe a 
nejsou geograficky rozděleny…   
A ty mluvíš oběma jazyky? Oba jsou to pro tebe tvé mateřské jazyky? 
No teda mým hlavním jazykem je španělština, protože moji rodiče jsou Mexičani a já jsem 
vyrostl v Mexiku. Ale anglicky mluvím hodně, hodně dobře, protože jsem anglicky mluvil už 
odmala.  
A chodil jsi do amerických škol? 
Jo, ale i do Mexika - teda na obou místech. 
Aha, a co jsi vystudoval? 
Nejdříve jsem studoval dva roky business, potom jsem studoval… jak se to jmenuje… 
Veřejnou správu se zaměřením na politiku - Politics Administration, politiku, teda hlavně je 
to politika.. 
Aha a… Proč jsi přijel do Český republiky? 
Protože jsem si naplánoval takovej životní plán... Víš, já mám vždycky nějakej životní plán. 
Jako že si vždycky představuju, jakej jako budu ten můj život mít… (smích) A víš co? Řekl 
jsem si, že bych rád žil v nějakých jiných zemích. I když vlastně podle mě, je to všechno 
jedno a to samý, protože území je vždycky jenom jedno.  
Ale v Evropě jsem byl už předtím dvakrát. Přijel jsem v roce 2000 na měsíc a půl, koupil jsem 
si letenku a přijel jsem sem sám. Byl jsem asi v osmi zemích, byl jsem i v Praze. A pak jsem 
se vrátil v roce 2006. Přijel jsem na měsíc a půl na Mistovství světa ve fotbale v Německu, a 
cestoval jsem pak po celý východní Evropě a znova jsem byl v Praze. Byl jsem tu asi týden a 
tolik se mi to město líbilo. Nejvíc se mi líbilo v Polsku a v Český Republice - kvůli holkám, 
kvůli pivu a kvůli nočnímu životu. A řekl jsem si: ,,No tam musim jet!" 
A tak jsem se vrátil do San Diega, abych dokončil univerzitu. A řekl jsem si, můj životní 
plán…, řekl jsem si:" Musím žít alespoň jeden semestr někde v Evropě!" Ale už jsem tady 
nějakejch sedm, osm měsíců… Už jsem ten semestr nějak přetáhl! Už se mi tu zalíbilo!  
A co tu děláš? 
Pracuju, dávám hodiny angličtiny a taky španělštiny. A taky tancuju v jedný skupině, která 
dělá zábavné akce - fiestas. Pracuju tam jako animátor. 
A co to je za skupinu? 
To je jedna společnost, která organizuje mexické fiestas. A já jsem tam jedním z animátorů -
tancuju tam, fotím tam, zpívám… No prostě tam dělám pěknej bordel! 
(velký smích)  
Jo, tak tohle je to, čím se zabýváš…? (smích) 
No, nemysli si, že… Prostě dělám bordel! (smích) 
A co jsi věděl o České republice ještě předtím, než jsi přijel 
No, něco už jsem věděl. Ale jak říkám, já už jsem tu dvakrát předtím byl. Věděl jsem, že 
předtím to bylo Československo, že jste se v ' 93 rozdělili, že jste byli součástí 
komunistického bloku, že se tu mluví česky… Franz Kafka…Jsou tu nádherný holky, je tu 
nejlepší pivo na světě a je to země, kde se vypije nejvíc piva na hlavu…  
To se říká? 
To jsem četl… (smích) Že Budweiser je původně odtud… Věděl jsem jako že detaily, ne 
moc… Znal jsem vaší řeku, že lidé tu jsou Slovani… No prostě takový základní věci 
A co ti tu nejvíc z Mexika chybí? 
No teď slunce, teplo, miluju teplo. Možná sis všimla, že jsem teď trochu opálený. Byl jsem  



 60

v Tijuaně, měsíc v Tijuaně… no a každej den na pláži… 
Hm. No a nestýská se ti po tvojí rodině, kamarádech a tak…?  
Ne, vlastně ne… Ne, já nejsem moc ,,stejskací", nejsem moc ,,stejskací"… Ne! Nejsem 
člověk, kterýmu se stejská… Teda vzpomínám, cítím to srdcem, myslí i duší, ale nestejská se 
mi. Já si nerad stejskám! Teda vzpomínám na ně, cítím teplo… Ale ne, nejsem moc 
,,stejskací". 
A co tady děláš ve volném čase? 
No… kalím… (velký smích)… Samá párty! Jasňačka! Fakt že jo! Tady je hrozně moc akcí! A 
tak jsem pořád někde v barech, kavárnách…  
V poslední době taky píšu, hraju na kytaru… Přivezl jsem si kytaru. 
Taky rád sportuju - rád chodím.   
A kam takhle chodíš? 
Všude možně, teď jsem sem třeba přišel pěšky z Florence. 
Jo? 
No, já hrozně rád chodím, rád sportuju. A… co ještě dělám…? Čtu.  
Hm. A tvoji kamarádi jsou odkud? 
Moji kamarádi? Většina z nich jsou cizinci - ti nejbližší jsou Mexičani, a to z D. F…. a z… 
Jak se to tam jmenuje…? Z Pachucy - P. No, z Mexika, z Juarezu, z Tijuany… 
A proč myslíš, že se tu nejvíc scházíš právě s Mexičany?  
Já myslím, že jednoduše protože jedna rasa, jedna kultura má víc společnýho, no a tak tě to 
tam táhne. Ale já mám i jiný kamarády- já má taky kamarády Američany, mám kamarády 
Řeky, Čechy taky mám - těch nemám vlastně moc, možná to bude proto, že nemluvím česky, 
teprve s češtinou začínám, vlastně právě dneska jsem začal. 
A kde jsi ty Čechy potkal? 
No, já jsem totiž dost přátelskej a se všema si hned povídám. No a takhle jsem mluvil i s těmi 
mými českými známými, prostě mluvím s lidmi, který jen tak potkám na ulici. A mám, no 
pracuju v jedný společnosti a ta majitelka je Češka a je to moje kamarádka, ale mluvíme spolu 
anglicky - pokaždý! A pak mám jednu českou kamarádku, ale ta mluví španělsky! Teda znám 
různý Čechy, mám český kamarády, ale mluvim s nima anglicky nebo španělsky.  
Myslím, že mám kamarády na všech možných místech. Ale většina z nich jsou Mexičani a 
Latinos. 
A jací se ti Češi zdají? 
No, zdají se mi… vlastně… jsou různí typy, ne? No a já jsem jich poznal jakože docela dost, 
protože jsem si s nima povídal a oni mi vyprávěli, o tom, co si myslí a opravdu se mi otevřeli, 
jako kdyby to říkali v češtině… No, protože když někdy něco říkáš v jinym než tvým jazyce, 
tak se můžeš dokonce někdy i víc uvolnit a řekneš toho víc, protože tvý slova nemají takovou 
váhu, no říkáš to upřímněji. 
No a jsou hodně inteligentní. Hodně toho vědí, hodně čtou. Tedy můžu se s nimi bavit o 
jakýkoliv historický události, vždycky mi o tom povídají. Myslím, že na první pohled jsou 
hodně vážní, trochu uzavření a studení…, ale když tě, když už tě poznají, tak jsou jako 
Mexičani. Všichni lidé na světě mají stejný pocity a myšlenky, jenom v rozdílných kulturách. 
Ale miluju, že jim vyprávím, říkám jim různý vtipy, prostě tak - jaký já jsem, a jim to přijde 
srandovní! No, jsou fakt fajn, jsou fakt fajn a rád se učím. Ve skutečnosti jim v tom, co dělají, 
můžu věřit. Říkám jim: " Ok. Pojďme zrealizovat nějakej projekt!" A oni to opravdu udělají! 
Ne jako Mexičani - nám je to občas všechno jedno: "Jasně! Vždyť je to jedno!" (Ya, chinga su 
madre!). Teda, tohle je pozitivní, ne? Tohle o Češích, že jsou hodně disciplinovaní.  
A něco negativního? 
Něco negativního o českých lidech? No, vlastně jako negativní mi připadá to, že nejsou moc 
otevření a jsou trochu studení. Mně to nevadí, mně to nevadí, ale je to něco, co by možná 
mohlo být negativní. Mně to nevadí, protože už jsem žil…, už jsem byl v jinejch kulturách a 
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já jsem taky trochu, že mi to je jedno. Když se se mnou nechtějí bavit, tak se nezlobím, ani se 
neurazím, nevadí mi to.    
A jsou mezi Mexičany a Čechy rozdíly? 
Jo, jsou tu rozdíly, jestli chceš jít trochu hlouběji…Tak třeba Mexičani jsou hodně vřelí, 
hluční, jsme jako že hodně veselí, hodně: ,,Cheee!", jako že emoční. A Češi cejtím, že jsou 
někdy serióznější, klidnější. 
Jsou tu věci, který já někdy nechápu. Nevím, třeba s ženami… S Mexičany je to jako že : 
,,Heejj! Jak se máš?" Dotýkáme se navzájem a tak. A cítím - nevím, jestli jsou nějaký reakce 
u Čechů negativní, pozitivní… No, myslím si, že takový prostě jsou. Domnívám se, že takový 
jsou. 
Co je rozdílný…? Jsou věci, kterým Mexičané přikládají větší, větší důraz než Češi… třeba 
sex. Jako že tady to je: ,, No tak si dám jedno pivko a už není problém…!" Teda ne všichni, 
ale viděl jsem to tu víc než v Mexiku. 
Teda, to se týče kluků nebo holek a nebo obou?  
No obou. Obě strany tu jsou… třeba muž má sraz se ženou, líbí se sobě navzájem… a skončí 
v posteli. Jsou o dost starší než v Mexiku. V Mexiku…, si myslim, se to taky stává, ale ne 
tolik jako tady. A jako že - nic se nestalo, jenom sex… a další den jenom : ,,Nashledanou!" 
(říká česky a hrozně moc se směje)  
A jak si myslíš, že se Češi dívají na Mexičany? 
No, samozřejmě si je idealizují… Já jsem s nimi o tom mluvil - ,,teplo, temperament", 
vždycky říkají. Líbí se jim španělština, ale myslím, že to, co se jim na Mexiku nelíbí je 
možná… možná příliš konzervativní smýšlení, v určitých aspektech dost konzervativní… 
Myslím, že taky to, že v Mexiku nejsou takoví individualisti. A to jsou teda věci, které 
možná…  
Zkus mi dát nějaký příklad.  
Třeba jsem si všiml, že tady kluci a holky bydlí sami už od nějakejch svejch, nevím, 20 let. 
To v Mexiku ne! Ve 25, 30 pořád bydlí se svými rodiči a připadá jim to normální. Možná, že 
se ani nesnaží, aby ne… ale to nevím…, to nevím, tohle nevím. 
No a nebo že by třeba mexičtí rodiče nedovolili svému synovi, aby jeho holka zůstala na 
noc, ne? 
No! To je přesný! To je přesný! No! Tyhle hodnoty jsou, myslím, hodně rozdílný tady a v 
Mexiku. Možná, že tohle se Čechům tolik taky nelíbí a možná i to, že jsme hodně hluční. 
Já třeba mluvím hodně nahlas a hodně nahlas se i směju a všiml jsem si, že někdy jako že:  
,,Hej, ztlum to trochu!" A to je… 
A co bylo to, co tě u nejvíc dostalo, když jsi přijel? 
Co mi tu nejvíc vadilo? 
No něco, co tě tu překvapilo - jak pozitivně, tak negativně…? 
Pozitivně, věc, co mě tu nejvíce zaujala, když jsem přijel v roce 2000 poprvé do České 
republiky byli ženy! Překvapila mě jejich  krása. Já jsem přijel z Německa, přijel jsem z 
Německa, byl jsem ve Švýcarsku, ve Španělsku a tam mi přišly hezký, ale tak normálně 
hezký. Ale když jsem přijel sem: ,, Ty vole! Tak to nekecej?! Ty jsou fakt hodně dobrý!" No 
tak to byla první věc.  
A taky mně přišlo skvělý, že to tu je levnější než v západní Evropě. 
Věc, co se mi tu nelíbila a která byla jako že… Když jsem poprvé přijel tak možná to, že 
všechno bylo jako že hodně komunistický, šedivý budovy. Teda fakt šedivý! To se mi 
nelíbilo.  
Aha. A bylo něco, co jsi udělal a Čechy to nadchlo? 
Myslím, že je nadchl ten fakt, že jsem hodně otevřený, že mi to je jedno. Jako že si stoupnu a 
začnu zpívat a křičet a takovýhle věci já dělám. Říkám vždycky to, co si myslím. Je mi to 
jedno, když se mnou lidi nesouhlasí, já to říkám, ale říkám to v dobrym! Tohle třeba se mi 
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děje s mými žáky, já říkám často, co si myslím. Že si třeba stoupnu a začnu zpívat, když se mi 
chce. Takovej já jsem. Možná jim to připadá vtipný a říkaj si: ,,Tenhle týpek je blázen!" 
(smích) 
A je naopak něco, co se jim nelíbilo? 
Myslím, že určitým způsobem taky tohle, protože já jsem někdy hodně hlučný. (hrozně nahlas 
se směje) Takže je to věc, která může být jak dobrá, tak špatná. 
A řekni o něčem, co je normální v tvé zemi a tady ne… 
Něco, co je normální v mé zemi a tady ne? Nevím, no třeba bejt hodně ve skupině, mít hodně 
kamarádů, být hodně rodinný typ. 
A jaký si myslíš, že jsou Češi po téhle stránce?  
Tady? Větší individualisti. Tady jsou větší individualisti.  
Hm. A řekni mi, na co sis tu musel zvyknout, aklimatizovat se? 
Na klima, na zimu. Tohle… A co ještě? No, abych řekl pravdu, tak si nemyslím, že na moc 
věcí. Teda, že to pro mě nebylo těžký se aklimatizovat. Takže bych řekl na počasí, na 
počasí… 
Tedy na počasí… A na to, jak se tady pohlíží na vztah muž - žena, na tohle jsem si musel, 
teda podle mě je to něco skvělýho, parádního, ale musel jsem si na to zvyknout. Podle mě je 
to fajn. Líbí se mi to. Všichni jsou liberální. Ale musel jsem se na to aklimatizovat, teda 
přímo na tohle. 
A máš na mysli ten aspekt, jako že - každou noc jinou holku…? 
Ne přesně tohle. Ne přímo tohle. Netýká se to tolik toho mít s někým sex, ale poznávat lidi. 
Tady jsou holky otevřenější, oni sami se s tebou začnou bavit, povídají si s tebou… No a v 
Mexiku jsou někdy holky uzavřenější. Mám rád mexický holky, ale někdy jsou moc 
uzavřený. Prostě konverzovat s nimi je problém. 
Myslíš, že je to problém? 
Někdy jo, v Mexiku jo. A tady; nemluvím o sexu, ale o konverzaci s nějakou ženou; je to 
jednoduché. Když jim řekneš, že jsi Latino, Mexičan a oni se o to zajímají…, tak je to 
jednoduché… Teda jakákoliv holka si popovídá, i když má kluka - nevadí, není problém! A v 
Mexiku za to třeba dostaneš ránu. Nevím, jsou tam taky věci, který nejsou tak pozitivní… 
Aha. A jaké tu vidíš, že máš jako Mexičan výhody? 
No, myslím, že obecně výhody pro Mexičany… Myslím, že tu je o něco stabilnější 
ekonomika. Ale v mém případě, ale taky obecně, je to bezpečnost. Je tu velká bezpečnost v 
porovnání s Tijuanou, kde žiju - tam se zabíjí drogoví mafiani, dochází tam často k únosům… 
Myslím, že je to tu liberálnější. Já se tady v Evropě dobře adaptuju, neboť jsem liberál. V 
Tijuaně mi říkali, že jsem trochu blázen a tady si to možná myslí taky, ale je jim to o trochu 
víc jedno.: ,,Je blázen, no…" Mně se vždycky líbilo… teda já se cítím tady v Evropě moc 
dobře, protože se mi líbí bejt svobodnej. 
A tak si myslím, že co je tu pro Mexičany tak obecně pozitivní je bezpečnost, stabilnější 
ekonomika, příležitosti ve všech směrech - práce, studium…   
A vůbec ten samotnej fakt, že jsi mimo tvoji zemi, ti umožní tobě jako osobě vyrůst a umožní 
ti to pochopit i osoby, které jsou kulturně odlišné. Ale nakonec si uvědomíš, že všichni jsme 
stejní, že všichni jsme lidé a nakonec, že všichni jsme stejní. Všichni chodíme na záchod, 
všichni jíme, všichni milujeme, všichni nenávidíme, všichni v něco věříme… Nevím, všichni 
žijeme nějaký život, a i když jeho obsah je odlišný, všichni jsme si mnohem víc podobní, než 
si myslíme… 
Jo. A jaký tady vidíš, že máš jako Mexičan nevýhody? 
No, nevýhody, samozřejmě, že je tu člověk ilegálně- to za prvé. Za druhé- nejsi s tvojí 
rodinou, seš tu vlastně jen ty sám za sebe. Za třetí - počasí. Za čtvrtý - jestli si člověk, kterej 
se hůře adaptuje, pak můžeš mít docela problémy… 
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A když mluvíš jen sám za sebe… ty, který se snadno adaptuješ… Jaké tu máš ty 
nevýhody?  
No pro mě… pro mě, já myslím, že moje nevýhoda je, že neumím jazyk. Že nemluvím česky, 
a proto se to teď učím. Další z nevýhod je, že mi chybí určitým způsobem moje rodina.  
Potom počasí - že je zima a já rád chodím jen tak v kraťasech. Ale nic z toho… ve 
skutečnosti, nic z toho nevidím jako nějakej problém.  
Protože podívej - ty jazyky- i kdybys nemluvila španělsky nebo anglicky a já bych nemluvil 
česky, přísahám ti, že bychom se domluvili. Já nevím jak, ale tohle se mi s Čechy pořád děje! 
(smích) 
Teď nedávno jsem byl na jedný oslavě v jedný vesnici kousek od Německa, nepamatuju si, 
jak se to tam jmenovalo… A byl jsem tam s osmi stařečky, něco přes padesát, šedesát let…  
A já nemluvím česky a oni nemluvili španělsky ani anglicky a mluvil jsem s nimi snad dvě 
hodiny. Smáli jsme se, zpívali: ,,Voolaree…" Vlastně to teda není žádná překážka. Nebo jo, je 
to překážka, ale ne tak velká! No a počasí, to mě nijak neovlivňuje, tak si vezmu ještě jeden 
svetr nebo bundu. Ale je mi to jedno! A moje rodina…, což byla ta další věc - no, miluju je 
celým mým bytím, je to něco, co na tomhle světě nejvíc miluju… , ale sám jsem se narodil a 
odejdu taky sám… Takže - wake up and move on! Jedeme! Žádnej problém! (smích) 
A jaké jsou tvé plány? 
Moje plány teď? 
No.  
Teda, chci získat práci. Chci dávat víc hodin angličtiny a taky španělštiny. Teda jako že 
krátkodobý plány- tak do tří, čtyř měsíců. A taky bych rád, jak teď mám víc volnýho času, tak 
se chci trochu víc věnovat hudbě, proto jsem si přivezl kytaru. Rád bych zpíval, rád zpívám. 
Rád bych vytvořil nějakou rockovou nebo funkovou kapelu. Tohle mám rád…tohle… Nevím, 
taky jsem byl v jednom filmovým projektu, v jednom filmu, v jednom krátkym filmu. 
Nevím… hodně věcí…  
A kde to bylo? 
V jedný filmový škole. Dělal jsem s nimi jeden film. Je to film o jednom mexickym 
zápasníkovi ( smích) a já jsem byl jedním z herců. Bylo to zábavný… 
No, ale o těch plánech… v nějaký trochu delší době bych tu rád rozjel nějaký business. 
Nevím, jestli v Český republice, možná jo, možná v jiný zemi. Ale je jistý, že v to bude v 
Evropě. Rád bych rozjel něco jako, nevím, restauraci, kavárnu. Abych mohl dát lidem, abych 
je mohl potěšit, nevím. Rád bych je těšil a navíc ještě, aby tam hrála moje kapela. Budu tam 
zpívat, blbnout… Jo, chci tady v Evropě nějakej čas pobejt…  
Nějakej čas a potom…? 
Ne, já tím myslel… Nevím, nevím, to je takhle těžký, plánovat celej život. 
No, ale zamýšlíš se třeba vrátit do Mexika? 
Ne, ne. 
Proč? 
Protože…, nevím… Mexiko se mi líbí, fascinuje mě. Ale nevím, nelíbí se mi ta nejistota… 
Mexiko je dobrý, jet tam na prázdniny…! Mexiko je skvělý, ale kdybych se tam vrátil, tak 
spíš na jih Mexika, do Tijuany ne.  
A… Spojené státy…ty se mi taky moc nelíbí… často jsou tak uzavření…! Nevím, možná je 
pravděpodobnější, že bych se vrátil spíš do Spojených států, to spíš. Kdybych se rozhodl 
vrátit, tak do Spojených států! Moje máma žije v San Diegu…, no… můj brácha taky žije  
v San Diegu, moje ségra, moji strejdové a tety… Takže to by bylo to nejpravděpodobnější, 
protože v mém město - Tijuaně teď není vůbec bezpečno. No a moje nejbližší rodina tedy 
raději odešla za velkou louži, teda za velkou louži… za zeď… 
A do Mexika…, to možná jako už starý… v mých 40, 50, ale na jih Mexika…aspoň myslím. 
Ale nejistější je, že zůstanu v Evropě - nějakej čas. (smích) 
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A potom nevím… možná tu tůstanu napořád…, nevím, alespoň pár let určitě.  
Tak děkuju. 
Za nic. Rád jsem to udělal. 
 
(Respondent se znovu rozpovídá, a tak ho opět nahrávám…) 
… Myslím, že všichni dělaj všechno pro peníze, jako že všichni: ,, Já mám víc peněz než ty! 
Ale já ne, já jsem spíš na věci v životě vždycky koukal spíš nemateriálně - spirituálně. A řekl 
jsem si: ,, Já se tady fakt nezadaptuju!" a řekl jsem: ,,Nezadaptuju se!" Už od dětství, od mých 
12, 13 let. Neříkal jsem si, že budu cestovat… jenom jsem se nemohl zadaptovat… No, já 
jsem vždycky viděl ten život trochu jinak. Viděl jsem přírodu, lidi… A mě peníze nezajímaj! 
Ne tolik jako většinu lidí : ,,Mám nový auto, mám nový oblečení…" Mě tohle nikdy 
nezajímalo! Nikdy!  A když jsem chodil na střední v Tijuaně a uvědomil jsem si, že všichni 
lidi jdou touhle cestou… Všichni! Já jsem se rozhodl tudy nejít. Řekl jsem si: ,, Mám možnost 
jít studovat na univerzitu do San Diega a začít od začátku…!" 
A tak jsem to udělal, a líbilo se mi to, vážně se mi to líbilo. Byla to moc dobrá zkušenost! Ale 
jak už jsem tam jednou byl, tak jsem si řekl: ,,Já chci ale něco jinýho…" A odjel jsem do 
Evropy… No a tak tahle kombinace - mojí mexické kultury, možnosti velkých peněz ve 
Spojených státech - ale jenom toho hlediska…, a líbila se mi i evropská společnost, která je 
trochu liberálnější a respektující, hlavně co se týče bezpečí, že tě nechaj bejt. 
Už jsme ve středním věku. Jsem tu v Evropě, pracuju, můj business. Můžu ale teď, zítra  
nasednout do letadla a odletět do Mexika, budu tam dva týdny na pláži, znovu se vrátím, za 
měsíc odjedu do Spojených států, navštívím mámu…pum…pum… 
Teda jestli budu mít samozřejmě peníze… 
Ale není důvod, proč být uvězněn na jednom místě! Vždyť existuje svoboda pohybu! 
Fajn! 
 
 
 
 
4. RESPONDENT: 20 let, 2 roky v ČR 
 
Řekni mi něco o sobě, kde jsi se narodil, kolik ti je let… 
Teda, je mi 20 let a jsem ze Ciudad de México. 
Aha. A kde jsi se narodil? V jakém městě? 
V Distrito Federal. 
A tvoje rodina teď žije v Distrito Federal? 
Jo, všichni. 
A máš sourozence? 
Jo, mám ještě deset sourozenců. 
Neříkej?! 
Jo, ale někteří jsou nevlastní, protože můj otec měl ještě nějaké další děti. Ale sourozenci jako 
že sourozenci jsme čtyři. 
A ty jsi nejstarší? 
Nejmladší. 
Aha. A proč jsi přijel do České republiky? 
Protože nejlepší kamarád mého táty v Čes… teda v Mexiku je Čech. A já jsem nejdřív přijel, 
teda přijel jsem do Evropy s tím, že budu cestovat. Já jsem měl, teda mám kamaráda, který 
žije v Toulouse, ve Francii… A teda nejdřív jsem přijel sem, do České republiky. Ale většinu 
času jsem byl mimo, byl jsem na malém městě, které se jmenuje České Budějovice a taky v 
Rakovníku. A v Praze jsem byl opravdu jen chvíli, a pak jsem odjel do Francie a bydlel jsem 
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v Paříži - teda jeden týden, a pak jsem byl v Toulouse, ale nakonec se mi to víc líbilo tady v 
Praze, tak jsem se vrátil. 
V jakém roce? 
To bylo minulý rok, bylo to… ne bylo to 2006. 
2006? 
2006 jsem sem přijel. 
A proč jsi byl v Rakovníku a v Českých Budějovicích? 
No, protože v Rakovníku bydlí dcera toho kamaráda mého táty. A v Budějovicích jsou 
všichni jeho přátelé. A tak jsem byl pořád s ním a s jeho manželkou a dcerou, a pak jsem se 
vrátil do Prahy - teda jenom, abych odtud odlétl do Paříže.  
No a pak jsem se vrátil do Prahy, protože se mi to tu moc líbilo. Teda, přijel jsem do jednoho 
hostelu, a tam jsem byl jen tři týdny a poznával jsem lidi z hostelu a vůbec Prahu a až nám 
pak nabídli práci.  
Kde? 
V jedné mexické restauraci, kterou už zavřeli, která už neexistuje… jako pomocná síla v 
kuchyni… 
Jak se ta restaurace jmenovala? 
Jmenovala se El Puerto, byla na Žižkově, ale už neexistuje. 
No a já se rozhodl tu zůstat… protože to bylo to, co jsem chtěl, být jeden rok takhle mimo 
Mexiko. No a pak… když zavřeli tu restauraci, tak jsem se přihlásil do školy a studoval jsem 
jeden semestr češtinu. Studoval jsem a pak jsem se jenom věnoval cestování. 
Hm. Takže mluvíš česky? 
Jo, ale ne moc dobře. 
A když jsi říkal, že jsi se věnoval cestování… kde všude jsi byl? 
Byl jsem v Rakousku, byl jsem v Polsku, byl jsem v Maďarsku, byl jsem v Londýně. Taky v 
Německu … A kde ještě…? No, teda ve Francii a v Itálii. 
A proč jsi se sem vrátil? 
Protože tady jsem byl jako usazenej. Teda jel jsem třeba… nevim… do Polska a vrátil jsem 
se, našetřil jsem si trochu a jel jsem do Německa… takhle jsem cestoval… Nikdy na nějakou 
dlouhou dobu.  
A proč jsi se rozhodl, že tvoje základna bude právě tady? 
Protože… teda… protože se mi tady to město vážně líbilo i lidi a nebudu ti lhát, líbil se mi tu  
i noční život… No… a holky tady jsou vážně hrozně pěkný! Nevím… a tady jsem… pak jsem 
se seznámil s dalšími Mexičany. Já jsem takhle nikoho neznal, když jsem přijel. Přijel jsem, 
seznámil jsem se jenom s jedním, s kterým jsem pracoval a pak, z části i díky němu jsem 
pomalu poznal všechny ostatní mé kamarády.  
A teda líbilo se mi to tu - to prostředí… a rozhodl jsem se, že tu zůstanu. Pak jsem se na dva 
měsíce vrátil do Mexika, protože už jsem tu byl rok a dva měsíce. Přijel jsem, abych viděl 
moji rodinu, trochu jsem cestoval po Mexiku, a pak jsem se vrátil, teď už s jinou ideou.  
S jakou ideou jsi přijel? 
Studovat tu vysokou školu. 
A už jí studuješ? 
Začínám v dubnu. 
A na jaké vysoké škole budeš studovat? 
Jmenuje se Prague College. 
Jo, kam chodí i tvoji kamarádi…? 
No tam, tam teď začnu studovat. 
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Hm. A jak jsi říkal, že jsi poznal další Mexičany… jsou tu nějaká místa, kde jsi je 
poznal? 
Jo, v Baru X. Tam jsem všechny - většinu z nich poznal a díky nim jsem se pak seznámil s 
dalšími, dalšími a dalšími lidmi. 
Jo. A co děláš ve volném čase? 
Noo… teda… 
A nebo nejen ve volném… Co prostě děláš? 
No, teď pracuju. Pracuju… to… na dvou místech… A teda, když nedělám tohle, tak jdu ven s 
mými kamarády, nebo zůstanu doma, jdu do kina… 
A kdo jsou tvoji kamarádi? Odkud jsou? 
Z Mexika. Většina z nich… 
Hm. 
Mám jenom málo kamarádů cizinců. Teda moji kamarádi jsou - J., P., A., Ch. - toho znáš, A.? 
Ne, neznám. 
Teda, on už se tu oženil. No a to jsou moji kamarádi. 
A máš tu taky české kamarády? 
Jo. 
A kde jsi je poznal?  
Na různejch místech… jako v barech a tak… 
A mluvíš s nimi česky? 
Jo, s těmi,… s těmi, kteří nemluví anglicky nebo španělsky, s těmi teda mluvím česky.  
Hm. A říkal jsi, že děláš dvě práce… Co to je za práce? 
No, teď jsem v Baru X pomocná síla v kuchyni a teď jsem si ještě sehnal práci číšníka v jedný 
mexický restauraci na Újezdě. 
A jak jsi říkal, že máš české kamarády… Jací jsou podle tebe Češi ?  
No podívej, znám Čechy, kteří jsou vážně moc moc fajn. Nikdy jsem si nemyslel, že jsou tak 
fajn, alespoň ke mně i k jiným. Ale s některými Čechy jsem měl moc špatnou zkušenost. 
Předtím, než jsem poznal ty Mexičany, jsem potkal jednoho Čecha, kterej se zdál moc fajn. 
Hledal jsem místo k pronájmu a on mi nabídl pokoj ve svém bytě. No a já jsem to vzal, ale 
vydržel jsem tam jedno dva týdny, protože to bylo nemožný s ním bydlet. 
Jak to? 
No, byl tam problém s klíčem, byl to bezpečnostní klíč a nemohli jsme udělat žádnou kopii. A 
tak když on někam šel, tak mně musel ten klíč nechat. A když jsem já pak šel ven, tak on mi 
pak musel otevřít. Mně to nevadilo mu otevřít nebo mu hodit klíč z okna, ale jemu to vadilo. 
Až jednou se naštval a řekl mi… no začal mluvit nehezky o Mexičanech, pak začal nadávat na 
náš národ… a potom… Rozhodl jsem se, že odejdu, už jsem tam nemohl být, protože jsme 
měli konflikt a skončilo to, že jsme se poprali. 
Vážně? 
Jo. 
A to… a slavíš tu mexické svátky? 
No. Minulý rok jsem byl na mexické svátky v Mexiku, takže nevím, jak je to tady. Já jsem 
tam byl v září, teda v době mexického svátku, takže jsem je prožil tam.   
A jaké další mexické svátky? 
No abych řekl… 
Slavíte 15. Září, že jo? 
No. To jsem byl v Mexiku. To jsem tady nebyl, celé září jsem byl v Mexiku. V září a v říjnu. 
Ale jaké další svátky v Mexiku slavíte? 
No, 14. února - den lásky a přátelství. No a to jo, to jsem oslavil s mými kamarády. No ale 
jinak… opravdu mexickej svátek je 15. září (Den nezávislosti).  
 



 67

Hm. A některé české svátky jsi tu slavil? 
Na nějaké mě pozvali… tedy moji čeští kamarádi, ale to bylo, když jsem se teprve učil česky 
a ve skutečnosti jsem nepochopil, co se slaví. Ale jo, párkrát jsem je slavil, ale už si 
nepamatuju , co to bylo za oslavy... 
A když porovnáš Čechy a Mexičany… jaké jsou mezi nimi rozdíly? 
V jakém smyslu? 
No cokoliv, co tě napadne…  
Teda… všiml jsem si spousta věcí. Znovu musím říct, že jsou Češi, které mám opravdu rád, 
protože to jsou moc dobrý lidi. Dokonce jeden můj kamarád z Baru X byl v Mexiku a byl  
u mě doma, s mými rodiči. Já jsem tam nebyl a on byl u mě doma, byla tam s ním jeho 
manželka a jeden jeho kamarád. Můj táta s nimi cestoval, protože to je fakt dobrej člověk a je 
mi sympatickej. Ale… nevím… taky minulej rok se mi stalo, že… Pracoval jsem v centru 
jako kolo - taxi a můj manažer byl hodně nepříjemnej… no a nakonec jsme se poprali… 
Neříkej?! 
No, bylo to ošklivý. A to protože… protože je tu v některých věcech diskriminace. Jen máš 
trochu tmavší pleť a nebo tvoje země není v Evropě nebo jsou v tvý zemi chudí lidé… 
nevím… … 
Takže ty tady cítíš rasismus? 
Jo, jo, v nějakých věcech. Zaznamenal jsem ho tu. 
A když se třeba podíváš na české a mexické rodiny… Tak je mezi nimi rozdíl, ne? 
Obrovskej rozdíl! 
V čem? 
No, nevím, co z toho chceš vyvodit… No jste tady o trošku… teda ne o trošku, ale o hodně 
dříve samostatnější než v Mexiku. Lidi, kterým je 16, 17 už pracují, už si pronajímají byt a 
žijí odděleně. Bydlí mimo svůj dům, který je… nevím… mimo Prahu… nevím. A nebo, že 
rodiče přestávají trochu brzo svý děti finančně podporovat. Já znám třeba jednu kamarádku, 
který je 18 a už je samostatná, rodiče už jí nedávají peníze ani nic… Mně je 20 a rodiče mě 
stále finančně podporují- ve všem. Tohle vidím často. 
Aha. A třeba co se týče vztahů mezi lidmi… jsou tam rozdíly? Co si myslíš? 
No, v tomhle si myslím, že to je hlavně kulturní zvyk, že to záleží na výchově, která se 
člověku na různých místech dostane. Ale myslím, že jo, že mezi tím jsou rozdíly. 
Jako třeba co? Mohl bys mi dát nějaký příklad? 
Nevím… jako že s nimi… teda, my jsme z Mexika a třebaže jsme se v Mexiku neznali… 
Teda jako že máme společnou národnost, jako že jsme hrdí na to, odkud jsme… Můžu s nimi 
mluvit o čemkoliv a jakkoliv a je to znát. Ne, ne nemůžu takhle mluvit s někým jiným, 
například - s někým s Latinské Ameriky, jako s mým kamarádem z Panamy. S ním nemůžu 
mluvit jako s nimi, a o to míň pak s nějakým Čechem, ne? Nebo s nějakým dalším cizincem. 
Nemůžu říct, že jenom s Čechy, protože jsem bydlel s Latinoameričany, s Němci, 
Angličany… ne, nemůžeš s nimi mít stejnej vztah. Ne, nemůžeš být jako, nemůžeš se uvolnit 
ani mluvit tak, jak jsi na to zvyklý, jak mluvíš s tvými kamarády, kteří jsou z Mexika. 
Aha. A, i když jsi je dříve neznal, cítíš, že s nimi máš něco jako že společného…?  
Jasně, a to už proto, že všichni víme, že jsme daleko odkud pocházíme, no a tak se navzájem 
mezi sebou podporujeme. No a já stejně tak můžu… na ulici potkat… a já vím, že je z Mexika 
a on ví, že jsem z Mexika a on mě pozdraví a řekne mi: ,,Ty jsi z Mexika, že jo?" ,,Jo, jo!" ,,Já 
taky!" A už si spolu můžeme hned na místě něco naplánovat. Nevím proč… nevím… prostě 
jsme z Mexika, a tak si pomáháme. Tedy máme se určitým způsobem rádi, protože jsme 
daleko. 
Aha. A co ti tu nejvíc chybí, teda z Mexika…? 
Moje rodina. 
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A jsi s nimi každý den v kontaktu? 
Ne. Během týdne s nima mluvím tak dvakrát, třikrát… Já jim volám a nebo mi volají oni.  
A je něco dalšího, co ti chybí? 
Moji synovci, tedy jeden z mých synovců je můj kmotřenec, a tak jako že jsem si ho hodně 
oblíbil, moji sourozenci, moji prarodiče. Hodně mi chybí. Stejská se mi po nich, ale taky se 
toho musím trochu vzdát -  no, bylo to moje rozhodnutí sem přijet. No a tak se snažím, aby mi 
tolik nechyběli…. 
A jaká věc tě tu nejvíce překvapila, když jsi přijel, jako že jsi úplně zůstal koukat…? 
Co mě překvapilo… Způsob života. Já jsem zvyklý… no já jsem pracoval s mým tátou a 
zároveň jsem studoval. 
A taky, že je to město bez rodinných domů. No, nebo jsem jich viděl hodně málo a až daleko, 
většinou jsou tu byty a já jsem vždycky žil v rodinném domě. Tohle mě překvapilo, jako že: 
,,Ty jo! Město bez domků! 
No a taky, že tady není takový ruch jako v  Ciudad de México.  
Ulice jsou tu čistší než v Mexiku. Je tu velká bezpečnost. Můžeš tu být v bezpečí! Teda já 
tady můžu třeba vyjít, nevím, ve čtyři ráno z nějaké diskotéky a můžu dojít domů bez větších 
problémů dokonce i pěšky! Což je věc, kterou v Mexiku nedělám. 
A na co jsi si zvykl a myslel jsi si, že si nezvykneš? 
Tady? Na jídlo. No, v Mexiku jsem jedl naše mexický jídlo - tacos, quesadilla a tak… a to 
skoro vždycky.  No a myslel jsem si, že to pro mě bude těžký, ale ne… Zvykl jsem si rychle a 
neměl jsem s tím problém a taky jsem si zvykl na rytmus života tady. 
A jaký je to rytmus? 
Jako že… nemám pravidelný denní režim jako jsem měl v Mexiku, jako že dělat nějakou věc 
každý den… Takhle můžu třeba celý den spát a nic se neděje. A nebo nevím, můžu se třeba 
probudit v šest a jít spát až ve dvanáct. Nevím, ten rytmus života tady, žije se tu hodně 
nočním životem… No a tak třeba celý den pracuju, a pak mě třeba někdo pozve na pivo a já 
vypiju trochu víc a jdu hrozně pozdě spát, ale další den vstanu do práce, protože vím, že tam 
musím jít… do práce, ne? V Mexiku zavolám tátovi a řeknu mu: ,,nemůžu, jsem nemocnej!" 
A je to. To tady dělat nemůžu. 
A v Mexiku jsi pracoval s tvým tátou? 
Jo, jo. 
Ale tohle, jak jsi říkal, že třeba nevstaneš… To je proto, že jsi pracoval s tvým tátou a 
nebo je to něco běžnýho, že lidi třeba někdy nevstanou do práce ? 
No, tohle jsem dělal já, protože jsem věděl, že… No, táta je majitel a já jsem syn majitele, 
takže se nic nedělo…, ale tady se cítím, že… a navíc jsem tu doteď ilegálně, a dostal jsem 
práci, o kterou jsem si požádal, oni mi jí nenabídli a já jí opravdu potřebuju… No a já jsem 
rád s lidmi za dobře, takže… 
Takže, jak to je? Ty tady máš turistický vízum? 
Ne, ne. V dubnu začínám studovat tu vejšku a to si pak zařídím studentské vízum. No, teda 
doufám, že mi ho dají, jak je to teď o trošku, teda ne o trošku, ale o hrozně moc složitější…, 
jak se tahle země stala součástí Shengenského prostoru. Takže už mají hrozně moc požadavků 
a jsou k cizincům o trošku přísnější. 
No, teď tady oficiálně můžu být jenom tři měsíce, ale to už… to už jsem přečerpal. Takže 
opět… ilegálně. A tak doufám, že nebudu mít problém si zařídit víza díky té škole. 
Hm. A je něco, co je normální v tvé zemi a tady ne? Něco, co lidé dělají? 
No, nevím… Myslím, že jo. 
Jako třeba co? Nějaký příklad… 
No, teď mě zrovna nic nenapadá, na nic si nevzpomínám. Ale… vždyť já si takovejch věcí 
vždycky všímám…!  
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A nebo třeba, že ty jsi něco udělal a lidi to úplně překvapilo..? 
No, když jsem pracoval v tý úplně první restauraci. Měli jsme problém - rozbil se sporák - 
přípojení k plynu. A v tý chvíli, kdy se to rozbilo, tak všichni začali utíkat ven. A já jsem si 
říkal: ,,Vždyť uniká plyn! Vždyť to může bouchnout, ne?" Jedna úzká trubka a tak veliký 
tlak… A když všichni začali utíkat pryč, já jsem tam zůstal a vidím, že kohoutek k tomu, 
abych to zavřel je opravdu kousek, a tak jsem rychle běžel a ten kohoutek zavřel. 
A když jsem to utahoval, tak všichni křičeli: ,,Ne! Pojď ven! Pojď!". A pak mi povídají: ,, Ty 
jo, seš normální?" a já jim říkám: ,,Co chcete, aby vybouchl celej barák…?" a oni mi povídají: 
,, Ne, měl si rychle odejít! Vždyť je to tvůj život!"  No, takže tohle mě překvapilo, že všichni 
byli úplně odvařený z něčeho, kdy to nebylo třeba tolik přehánět…bych teda řek…  
Aha. Ale já mám na mysli spíš něco, co by třeba v tvé kultuře bylo přijato jako normální 
a tady ne…  
No tak… jíst rukama, jíst rukama. Tady se jí dokonce i pizza příborem, teda v nějakejch 
restauracích… No a já jím rukama a tady se na mě dívali jako že: ,,Ty jo!" A ptali se mě: 
,,Nepotřebujete příbor?" ,,Ne, děkuju!" Tohle je v mý zemi normální, hrozně moc věcí jíme 
rukama a nemáme s tím žádnej problém. 
No jo. 
No, nebo v Mexiku třeba… dáš si třeba někde na ulici tacos… Ty jsi byla v Mexiku, takže víš 
co myslím. No, a ten prodavač normálně bere ty tacos do ruky, teda používá k tomu svý ruce 
a nakonec ti je dá na talíř - teda vlastníma rukama… Tady to lidem vadí, když se tohle dělá, 
přijde jim to nechutný… jako že takhle přímo. A tohle je taky věc… No teda mně to nevadí… 
A když mluvíme o rozdílech. Cítíš nějaký rozdíl v náboženství? 
Jo, obrovský! No vlastně, to je další dobrej příklad! Já jsem katolík, celá rodina jsme katolíci. 
No a já tedy ze zvyku, když vidím nějaký kostel, tak se pokřižuju. A nevím.. jedu třeba 
tramvají a lidi na mě koukaj jako: ,, Co to děláš?" No, já myslím, že je tady hodně 
nenáboženských lidí - ateistů, no a v Mexiku je hodně, hodně katolíků - jsme křesťani a 
katolíci.  
Další z věcí, která mě překvapila je, že jsem tu neviděl tolik toulavejch psů jako v Mexiku.  
(smích). Tady když je vidím, tak jsou s páníčkem a jsou opravdu vychovaní. Můžou 
kamkoliv… do restaurace… kamkoliv. To v Mexiku ne.  
Aha. A něco, co tě tu zaujalo? 
Co mě zaujalo…? No, kultura samozřejmě! Rád bych pochopil, jak Češi a vůbec Evropané 
mají… Teda, dozvědět se něco víc o kultuře a taky, jak je pochopit. Protože, nevím… - 
příklad - jeden den ti můžou říct:,, Miluju tě!" A další den. ,,Už tě nemám rád!" Takhle 
jednoduše… No, a tak bych rád pochopil, proč tak přímo… nebo nevím jestli je to přímo…, 
ale proč jsou jednou tak vřelí a další den tak studení… Nevím, rád bych teda tohle pochopil, 
jak se dívají na věc… No alespoň u Čechů… No, minulý rok jsem to ještě nepochopil… No, 
ale chtěl bych pochopit, jaká je opravdu… většina z nich…? 
Takže myslíš, že tohle by se v Mexiku nestalo? 
No, teda alespoň ne tolik jako tady. V Mexiku by byli tak jedno procento z toho, jaký jsou 
tady... Myslím… 
A když mluvíme o přátelství? 
S kamarádstvím je to trochu něco jiného. Bylo by to… jo, můžeš mít hodně dobré kamarády 
Čechy - to já mám. Ale ačkoliv jsou to tvoji kamarádi, jako že jsou tam určitý hranice… 
Nevím, třeba, nevím… s J. můžu jít do Baru X a on mě… nevím… pozve na jedno pivo. 
Řekne:,, V pohodě! Dej si!" ,,Jo, děkuju!" Ale Češi,  i když jsou to tvý kamarádi, tak tohle 
nedělají! A nebo mně se to s nima ještě nikdy nestalo… Já mám takhle jednoho kamaráda 
Čecha, kterej je hrozně fajn člověk a já ho třeba o něco poprosím a on mi nakonec povídá: ,, 
Hele, ale teď už mi to musíš zaplatit! Teď hned!" a já: ,, Jo, já ti to zaplatím, ale ještě 
neodcházím!" ,,Ale já už budu zavírat!" Jako že na tebe takhle tlačí, to už se mi stalo víckrát. 
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A nebo, nevím, jdu se najíst s mými kamarády a kdokoliv to zaplatí, protože pak se 
vyrovnáme, ne? Ty zaplatíš tomuhle nebo tenhle ti zaplatí, co jsi platil… Ale s Čechy to tak 
není - každej platí to svý! Takže z týhle stránky jsou takovýhle, a to i když jsou to kamarádi, 
tvý velký kamarádi… ale má to své hranice…  Vždycky je tu nějaká dělící čára v tomhle 
kamarádství. Vždycky. Podle mě. 
A jak si myslíš, že se Češi dívají na Mexičany…? Jako, co se říká…? 
Jako první dojem by byl… jako že… jako že… já myslím, jako že to je někdo jinej nebo 
divnej. Ne ani tak divnej, ale že jsou zvědaví, jaký jsme - my Mexičani, rozdíly v kultuře a 
tak… Ale obvyklý je, že poznáš nějakýho Čecha a většina z nich: ,,Ty jo! Mexičan? Moc mě 
těší!" Ale taky jsem potkal Čechy a Češky, který… ,,On je z Mexika." A oni jsou jako že:  
,,Nešahej na mě! Nezdrav mě…!" Tohle se mi stalo mimo Prahu, kde jsem poznal lidi… 
Někteří byli hrozně moc moc moc, hrozně moc fajn lidi a jiní: ,,Hm? Von je z Mexika, jo? 
No, je to na tobě vidět…" No snaží se, aby ses cítil trochu špatně. Teda ne, aby ses cítil trochu 
špatně, ale dají ti na srozuměnou, že… ne, že… nebo mluvit s tebou, být s tebou… Takhle se 
mi to stalo… 
A jaké tu máš jako Mexičan výhody? 
No, výhody, nevím jestli jich mám nějak víc…., ale, že jsem cizinec, to především… Nevím, 
já si myslím, že moje země je moc pěkná a všem se moc líbí, teda většině lidí. Myslím, že my 
- Mexičané máme tolik hezkých věcí, že někdy nemůžeme jen tak zůstat zticha a vždycky tu 
bude nějaká otázka kultury, otázka národnosti, vždycky se budeme muset nějak bránit nebo 
nějak se o tom bavit. Vždycky tu bude nějaké téma ohledně naší země. No, a já si myslím, že 
lidi to hodně zajímá - tohle o Mexiku. A takže já to cítím jako výhodu, že jsem ze země s 
velkou kulturou a s…; no, já teda myslím že tady pro Českou republiku;… s exotickým 
nádechem toho, co je Mexiko.  
A vždycky jsou zvědaví: ,, Hele a proč tady ve středu Evropy? Proč jsi nejel do Španělska, 
kde se mluví španělsky? Nebo do Anglie, kde se mluví anglicky?" Nevím… nebo: ,,Do Itálie, 
která je podobná Španělsku?" ,,Nevím, protože se mi vaše země líbí. Líbí se mi tu způsob 
života." No…  
A nevýhody? Cítíš nějaké? 
Že jsem tu ilegálně. Nevím… že nejsem s mými lidmi, nejsem v mé zemi - tohle jsou 
nevýhody především. Nevím… cokoliv…, nemůžu dělat věci, které bych dělal v mé zemi. 
Nevím, jakýkoliv problém, který bych mohl mít…, jsem daleko od domova, od mých rodičů. 
No, protože moje doma je ve skutečnosti v Mexiku. Jsem daleko od rodičů, kteří… jsem na 
nich závislý, teda vždycky jsem na nich byl závislý a stále na nich jsem závislý. No a já 
myslím, že tohle je jedna z nevýhod, ne…?… Které tady mám. 
Aha. A jaké jsou tvé plány? 
No, teď si potřebuju zařídit víza, skončit tady vysokou školu. 
A ta je na kolik let? 
Na tři, na tři roky. No a rád bych… rád bych rozvíjel své vzdělání, začít v jiném jazyce, v jiné 
zemi, a pak že získám titul z jiné země, že ne přímo z Mexika, abych pak mohl být kdekoliv 
budu chtít. A potom… nevím, může se stát cokoliv, nevím… můžu se usadit tady, můžu se 
usadit v Mexiku, můžu se usadit kdekoli, ještě nevím. Můj plán je teď udělat tu školu, 
prozatím. A potom ještě nevím, co pak bude… 
Ale můžeš si představit žít někde jinde? Mít tvůj život v jiné zemi? 
Můžu, můžu… mě… jasně, že můžu žít v jiné zemi. 
I tady? V České republice? 
Jo, já myslím, že naopak by to byla první moje volba, teda, že se usadím tady. 
A to i přesto, že tvoje rodina je daleko? 
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No, jednou už budu samostatnej. Teda, skončím školu a když si naplánuju, že tu zůstanu, tak 
se pokusím si tu zařídit trvalý pobyt, abych mohl dělat to, co jsem vystudoval. Budu mít svůj 
vlastní business. 
Tak fajn! Moc děkuju! 
 
 
 
 
5. RESPONDENT: 24 let, 2 a půl roku v ČR 
 
Řekni mi něco o tvém životě, o tvé rodině, kde jsi se narodil, jak se jmenuješ… 
Jako to základní? Narodil jsem se v Mexiku D.F.- Distrito Federal. Ale tam jsem žil jenom 
dva měsíce, žil jsem tam jenom jako úplně malej - v D. F….  
A potom…nevím… přestěhovali jsme se a bydleli jsme na různejch místech Mexický 
republiky- v Querétaru, v Sinaloa což je na severu, v Ciudad Victoria, v Culiacánu, což je  
v Sinaloa a nakonec teda v Querétaru, kde jsem žil dlouhou dobu.  
(Přichází servírka a respondent si objednává v češtině) 
A co? V Querétaru se moje rodina rozhodla usadit na co nejdéle možnou dobu. A tam se 
narodil můj brácha. Mám dva sourozence - jednu ségru a jednoho bráchu - jednu starší ségru  
a jednoho mladšího bráchu. A… nevím… Co ještě…?  
Fajn. A proč jste se tolik stěhovali? 
Kvůli práci mýho táty. Můj táta pracoval v bance. Nevím jestli to... jmenuje se, jmenovala se 
Bandural. Byla to teda zemědělská banka, která dává zemědělské úvěry a můj táta tam byl 
ředitel. No a tak byl vysílali… třeba jsme byli v Mexiku a byl vyslanej dělat to samý do 
Ciudad Victoria, a tak nás bral s sebou. A pak do Mexika, a pak do Culiacánu v Sinaloa, ale 
pak tam přestal pracovat, protože všechno se to prodalo… Změnila se vláda… a to se pak 
mění všechno od shora až dolů! A tohle byla vládní banka. A tak začal pracovat na 
Ministerstvu zemědělství zase jako ředitel a to až do doby… V tu dobu, když jsme se přestali 
stěhovat, tak přestal pracovat ve vládě a začal v Querétaru podnikat samostatně. No a tak od 
té doby… už jsme se z Querétara nestěhovali.... 
A co jsi vystudoval? 
Já jsem vystudoval Komunikační vědy (Cencias de la Comunicación). 
V Querétaru? 
Jo, v Querétaru. 
A proč jsi se rozhodl přijet do České republiky? 
Poprvé? Když jsem sem přijel studovat?  
Poprvé… 
Poprvé to vlastně byla… nevím jestli tomu mám říkat náhoda nebo štěstí. Měl jsem chuť 
studovat někde v zahraničí, ale nevěděl jsem kde.  
A když jsem zašel do Zahraničního… do Internacionálního oddělení, jak tomu říkají u nás ve 
škole, tak mi tam dali takový seznam a Česká republika tam byla úplně poslední, měla tam 
jenom jednu univerzitu. Všechny ostatní země měly různé možnosti... a mně to připadalo… 
bylo to takový roztomilý ji tam takhle samotnou vidět… A vědět, že se tam nemluví žádným 
ve světě relativně známým jazykem. Já jsem o češtině vůbec nic nevěděl, ale věděl jsem, že se 
tak nemluví jinde než tam… A to mě zaujalo, protože já jsem mluvil jenom anglicky a 
španělsky a nechtěl jsem jet do země, kde se mluví těmito dvěma jazyky. A měl jsem navíc 
takový antifrancouzský období… Ani nevim proč… Prostě mi nepřišli fajn, přišli mi 
nesympatický, patetický... a tak jsem si řekl: ,,Francie ne!" Česká republika je lepší volba. 
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A co jsi věděl už předtím o České republice? 
Teda, jednou jsem si překvapivě koupil v jednom obchodě českej dres. Já jsem nevěděl, co je 
to za zemi, ale líbil se mi, protože byl červenej, červenej a modrej. To tričko bylo fakt pěkný - 
už je to dost dávno. Znáš takový ty obchody, kde mají tyhle dresy ve slevě, a nikdo je 
nekupuje, protože nikdo neví z jaký jsou země… a tak jsou pak nakonec ve slevě…?  
No a já jsem si ho koupil, protože se mi vážně líbil. Ale nevěděl jsem z jaký je země, až jsem 
se pak jednou díval na fotbal - Eurocup, nebo Mistrovství světa… už nevim, co to bylo…  
A viděl jsem, že Češi si počínaj fakt dobře. Že skoro vyhrávaj. Byli nějak hodně blízko k 
vítězství. Takže odtud…  
A pak taky kvůli literatuře - Kafkovi a Kunderovi. No, hlavně díky tomuhle… Jak říkám… 
moc jsem toho nevěděl… teda Navrátilová… tenis… Takže něco o sportu a hudbě… Nic 
kulturního, teda kulturního… ale věci, ve vztahu s kterými se o Český republice mluví, ne? 
Jako známí sportovci, hudba , ale mimo to jsem o České republice nic nevěděl. 
Aha. A řekni mi, jak dlouho jsi tu byl, když jsi přijel poprvé? 
(Přichází servírka s pitím) 
Co jsi říkala…? Promiň! 
To… jak jsi tady byl dlouho… když jsi přijel poprvé, co jsi studoval a tak… 
Přijel jsem v září 2005, v září 2005… nebo… no… nepamatuju si přesně rok… Ale bylo to na 
šest měsíců, přijel jsem sem na šest měsíců studovat univerzitu. 
Jakou univerzitu? 
Karlovu. A bylo to tak, že jsem mohl studovat skoro úplně všechno, co jsem chtěl. A to 
protože jsem měl mít předměty, který by se shodovaly s těmi, který jsem měl v Mexiku, který 
by s nima byly ekvivalentí, ale ve skutečnosti jsem tu nenašel jedinej předmět, kterej by s 
nima byl ekvivalentní. Ale naštěstí vedoucí mého oboru v mý škole, teda ta, která nakonec 
rozhodne, jestli to opravdu všechno odpovídá a která ti podepisuje potřebný papíry a 
rozhoduje, jetli ti je tvůj semestr v zahraničí platný, tak ta mi řekla: ,, To je v pořádku, můžeš 
studovat, co chceš!" A hotovo. 
A tak jsem vlastně musel studovat češtinu, což bylo povinný. A to je všechno. A pak 
předměty, které se mi líbily. Vybral jsem si: Kino východní Evropy. Pěkný, ne? Různý filmy 
od režisérů různě z východu. A taky jsem chodil na předmět, kterej byl podobnej jednomu  
v Mexiku - byla to Psychologie mezilidských vztahů v momentě rozchodu. Což je jako 
psychologie rozchodu partnerů. Což jsem já ve skutečnosti, když jsem to viděl na webovejch 
stránkách, tak jsem si myslel, že je to úplně něco jinýho. Jako že problémy lidí v konfliktech, 
protože to bylo jako že konflikt, ale v češtině to bylo jako, že rozchod, ale bylo to break up - 
partneři, co se rozejdou a různý psychologický oblasti a tohle… Já jsem tohle nechtěl 
studovat, ale musel jsem to mít a málem jsem… a málem jsem to nedal, protože to bylo 
hrozný, protože se mi to vůbec nelíbilo. Byla to psychologie člověka. Lidi různě bláznili  
a rozcházeli… A ten profesor byl… pouštěl nám filmy třeba jako o jednom českym 
psychopatovi, kterej, protože se s ním rozešla holka zabíjel hnedle lidi. Fakt! A takovej byl 
celej ten předmět! 
Hm. A potom jsi odjel… A proč jsi se sem zase vrátil? 
Protože jsem zůstal… teda, skončil jsem školu a ještě jsem tu měsíc zůstal. Skončil jsem 
studium v Praze - Komunikační vědy (Ciencias de Cine) a ještě mi zbyl čas na cestování.  
Jo, všechno se změnilo potom, co jsem poznal S., protože jsem měl jet cestovat někam jinam, 
ale nakonec jsme se dohodli na Amsterodamu. No a tak jsem jel do Amsterdamu, takhle jsem 
byl s ní, takže se nakonec všechno změnilo. 
A potom jsem se vrátil do Mexika, skončil univerzitu. A já jsem věděl od tý doby, co jsem 
odjel, že se vrátím. No… a zajímavý na tom je, že když jsem přijel do Mexika, tak to byl 
takový můj… ani ne cíl…, ale něco, v čem jsem měl úplně jasno. A když jsem přijel do 
Mexika, tak to nebylo jako že: ,, Vrátím se do Prahy…!" No! Bylo to něco, co jsem bral jako 
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fakt. Čím dýl jsem tam byl.., tak přišel moment, že jsem nevěděl jestli… Vždycky jsem si tím 
byl jistej, ale nevěděl jsem kdy… Nevěděl jsem, jestli se vrátit hned potom, co skončím 
univerzitu a nebo pár měsíců počkám, budu cestovat a pracovat v Mexiku. Protože jsem 
zrovna dokončil školu, víš? 
A rozhodl jsem se - jestli neodjedu teď, tak už nikdy. Prostě takovej impuls k tomu. Později 
se mě různě ptali proč to, ale k tomu neexistuje jenom jeden důvod. Protože kdybych nebyl se 
S., tak by to všechno bylo jinak, ale stejně tak, kdybych tu nestudoval, tak by to taky bylo 
jinak. A kdybych neměl příležitost potkat tu lidi… jako kontakty přes S.…, tak bych možná 
nepřijel. Nebo kdybych nevěděl, že tu jsou příležitosti v práci, teda v tom, co já chci dělat…, 
jako filmy, tak bych taky nepřijel. No a tak to byla takový rozhodnutí s tím, že jsem si říkal: 
,,Prostě přijedu bez většího přemýšlení! Prostě rovnou přijedu!" A teď vidím, že by bylo lepší, 
kdybych chvíli počkal. Třeba kdybych měl trochu více pracovních zkušeností, vždyť já jsem 
ještě nic neudělal…, nemám moc zkušeností a ani žádné vlastní projekty. Teda mám své 
pracovní projekty, ale nikdy jsem tahle nepracoval, teda myslím v Mexiku. 
A… co tady teď děláš? 
Teda, pracuju, teda pokouším se pracovat jako freelance na filmových, televizních projektech, 
na reklamách… 
Freelance? 
Jako na volné noze. Připravovat projekty. Pokouším se, kde můžu. Samozřejmě, vystudoval 
jsem Film a komunikační vědy (Cine y Comunicación), což je vlastně produkce u filmu, v 
televizi…, a to, co chci dělat, je dělat filmy. Už mám vlastní krátké filmy…, ale vím, že 
nemůžu jen tak přijít: ,, Já jsem režisér!" Není to jednoduché, musíš si sehnat kontakty… A… 
a já nemluvím například česky. A v Česku je těžký pracovat, když nemluvíš česky.  No a tak 
to je, já chci začít - to jo, ale teď pracuju, kde se dá - v téhle sféře. A to je dobře, protože 
takhle jsem viděl…, pracoval jsem na místech, kde jsem si nikdy nepředstavoval, že budu 
pracovat - například při jednom filmu jsem pracoval, byla to spíš technická práce, jako… 
natáčel jsem z monitoru, to, co snímá kamera, aby to pak mohl vidět režisér, víš?  
A tak tenhle typ, tenhle typ technickejch prací mi hodně rozšířil obzory… Teda že můžu dělat 
i jiný práce. Tak to jsem tady dělal. Práci druhého asistenta režiséra i týpka s mikrofonem - to 
je ten, kterej vždycky nastaví mikrofon, když lidi mluví. A taky v produkci. Dělal jsem práci 
v produkci už docela na úrovni. Jo, taky jsem dělal nějaký malý projekty v mý škole… jako 
nezávislý. Ale práce, kde se točí hodně peněz, u velkých společností, to mě… Otevřelo mi to 
nové obzory - dělat i jiné typy práce - jenom… ne jenom režírování, což je to, co bych rád.  
A myslíš, že bys měl v Mexiku stejný možnosti jako tady? 
Jo. Ne. Nevím. To je taky… Na to nemám odpověď, protože jsem tam nikdy nepracoval u 
filmu nebo televize. Takže nemůžu říct jestli jo nebo ne. Ale to, co jsem viděl a taky ze 
zkušenosti mých kamarádů kolegů, které znám, to není tak lehké. Za prvé - nejdřív se musíš 
přestěhovat, když jsi z Mexika, ale ne z D. F. První, co musíš udělat je odjet do D. F., protože 
to je střed celýho tohohle průmyslu. A pak je tam hodně velká konkurence. 
(Přichází servírka a ptá se nás, jestli něco nepotřebujeme)  
A co? Jo, je tam hodně lidí s kterýma si konkuruješ. Ne, že by tady nebyli lidi…, ale mě tady 
zaujaly dvě věci, kvůli kterým jsem chtěl, z pracovní stránky, přijet… Jedna - vůbec celé to 
pojetí - když jsem tu byl na začátku, teď už je tady víc Španělů a Latinos… Ale když jsem 
sem přijel, dostávalo mě, že tady, v Praze, byla taková hodně… hodně jako zkreslená idea  
o Latinos a Mexičanech. A nebo jsem to tak alespoň cejtil. Jako že Latinos a Mexičané… 
jako, že je nějaká zaběhlá představa o tom, kdo jsou. A rád bych a věřím… už tu nějaký čas 
jsem… Líbilo by se mi ukázat i druhou stranu. To je další z věcí, co bych rád. 
Jako, že smazávat stereotypy? 
Nevím jestli přímo smazat…, ale ukázat vám, ne? Ne z pohledu Čecha, ale z pohledu 
Mexičana, který tu žije a který ví, jak to tu chodí a nebo se alespoň pokouší zjistit, jak to tu 
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chodí… teda Češi a česká kultura. Rozumíš?  Jako že není to to samý mluvit o Mexičanovi 
nebo Mexičanovi.  
Nevím, možná to zní hloupě, ale to mě přijde zajímavý. A za druhé - jo, je tady více 
pracovních možností než v Mexiku. Možná ne v množství pracovních míst. Možná že v 
Mexiku je více práce. Ale tady, když jsi cizinec a mluvíš dalšími jazyky, je to pro tebe plus. 
Může to být ale i nevýhoda - dáváš možnost otevřít další trh a zároveň tě to i limituje, protože 
nemůžeš, nemůžeš být… Když nemluvím česky, tak nemůžu prostě pracovat s Čechy. 
Vždycky jsem omezen jen na zahraniční produkci. To je můj problém.  
Myslíš, že se takhle nedá s Čechy pracovat? 
Ne, to jo, ale musím mluvit česky. Teda jo, je to možný, protože jsem s Čechy pracoval. Na 
produkcích jsem pracoval s Čechy, na zahraničních produkcích, ale devadesát procent v 
češtině. Ale vždycky je tam architekt, režisér, který rozumí anglicky, takže s nimi se 
domluvím, a pak můžu všechno zařídit. No vlastně jsou to detaily, ale pamatuju si, že jsem 
pracoval při osvětlování s Čechy, tak si s nimi popovídáš, teda jo- můžu si s nima rozumět: 
,,Hele tohle…" nebo ,,Pomož mi…!" Tomuhle v češtině rozumím, ale mluvit s producentem a 
vysvětlit mu v češtině proč to a proč to… To není možný, když neznáš jazyk. 
Hm. A co děláš ve volném čase (když nepracuješ)? 
Toho je hodně (smích). Teď se hlavně věnuju čtení. Pořád čtu, četl jsem jako blázen. A dívám 
se na filmy. Dívat se na filmy a čtení pro mě vždycky byla moje oblíbená… nevím, jestli bych 
řekl kratochvíle. Spíše než kratochvíle to je něco, co dělám rád stále, nejen pro zábavu jako 
relax, víš? Ne, jako že si pustím film a hotovo… Ne! Z křesla se dívám na filmy, čtu knihu, 
dívám se na film. Teda některý se mi líbí, jiný ne a… Teď hlavně sleduju scénáře a hlavní 
pojetí. A v mém volném čase - jako rozptýlení… rád… nevím… jdu ven s kámoši, se S.… 
A odkud jsou tvoji kamarádi? 
Ti tady? 
No.  
Jako z jaký země nebo odkud je znám? 
Oboje dvoje. 
Teda ti, kteří nejsou Mexičani, tak většinu z nich znám díky S.. Skoro všichni to jsou Češi, 
jako ze skupiny od S. - ze střední a nebo z práce. Ne z práce ne… Ale jsou to její kamarádi, 
víš? A já mám v téhle skupině známé, ale myslím, že někteří z nich jsou už moji kamarádi, a 
to nehledě… nehledě na to, že jsem kluk S. No, takže už jsme přátelé a je to hezký… 
A pak jdu sem tam ven s těmi, který jsem potkal díky práci, kterejch moc není a jsou to spíše 
moji známí než kamarádi - většina… Jsou to ti, s kterejma jsem pracoval, s kterejma jsem měl 
něco společnýho, s kterejma jsem v práci dobře vycházel, no a kterejch mám telefonní čísla,  
i když ta práce už skončila. Těm pak někdy zavolám, abychom zašli na pivo. Jsou tak dva - 
tři, ne víc a jsou to Češi.  
A pak taky skupina Chilanů, nevím jestli ti o tom S. řikala… Že jedna Chilanka je provdaná 
za jednoho Rakušana, a my se s nima seznámili díky jedné chilské kamarádce a s nima teď 
chodíme často ven. A tak je to taky takový hodně, hodně multikulturní, v poslední době spíš 
takový latino, a to nepočítaje Mexičany. Protože jsem tu poznal ještě další Mexičany… 
Potkal jsem dvě holky, které studují na Karlovce a které jsou Mexičanky, ale studují tady, 
ještě jsou dost mladý… 
Aha… tohle je zajímavý… jako, že ty se teda moc nescházíš s Mexičany? 
Teda s Mexičany taky, ale je to… nevím, jak bych ti to řek, je to takový zvláštní, protože 
kromě toho, že jsme Mexičani…Oni už tu měli… Já, když jsem přijel, tak oni už tady byli, 
ne? Už tu byli, pracovali v Baru X, už tu měli svý fiesty, kamarády… a tak vůbec. No, a já 
jsem přijel už s mojí prácovní ideou, s holkou. A kdybych přijel jako student a poznal bych je, 
tak bych se s nima scházel… Rozumíš mi? A pařil bych s nima, možná bych si tam taky našel 
práci… nevím. Vlastně ty první dny jsem se tam byl zeptat na práci, ale ne - nic nebylo. Ale 



 75

já jsem teda přijel s jinými ideami… A vycházel jsem s nima dobře. Ale nevím, proč jsem se s 
nima neskamarádil… Vycházím s nima dobře a popovídáme si, ale nejsou to ti, kterejm 
řeknu: ,, Hele, pojďme na pivo!"    
Ale ty nemáš pocit jako že ,,Mexičane - můj bratře", tuhle potřebu být spolu? 
Jo, protože když jsem s nima, tak si to vážně užívám. Vlastně minulej tejden jsem byl s J., 
když skončil práci v Baru X na pivku. A nebyla to nějaká obrovská fiesta ani nic takovýho, 
jen nějaký dvě, tři pivka, ale cejtil jsem se fakt dobře, jako kdybych byl doma, víš? Dokonce 
jsem se úplně uvolnil a začal mluvit jako Mexičan - říkali jsme hlášky, kterým 
pravděpodobně nikdo, kromě nás dvou, nerozuměl. Takže to bylo v pohodě. A to je… je to 
radost, něco co máš rád a možná… Ale ne… není to něco, co bych potřeboval teda...  
Dokonce myslím, že jsem řek J.: ,, To by bylo v pohodě, takhle se scházet s Mexs!" Protože 
to je úplně jiný prostředí, úplně jiná idea. Scházíš se s druhejma, ne? 
A máš třeba kontakt i s jinejma Čechama: třeba s některými, který nejsou tvýho věku, 
teda třeba se staršíma…?  
Jo, jo, no z práce. Z práce například s jedním, kterej se jmenuje Luboš a kterýmu by mohlo 
bejt tak 50. A s kterým jsem byl v častým kontaktu kvůli práci. A taky jeho žena tam pracuje. 
A taky se sekretářkama. Různý Čechy jsem poznal v práci… producenty i klienty, ne jenom 
Čechy. Ale všichni byli z té společnosti, kde pracuju. Tam kde pracuju jsou všichni mladí, 
teda kromě Luboše… Všichni jsou mladý… teda tak kolem třiceti… a všichni jsou to hrozný 
pohodáři - jako že: ,, Pohoda, jooo…!" No někdy je to až trochu moc… jako že: ,,Jooo!" 
A samozřejmě rodina S.- rodiče S. a babička S. - ta je takovej důležitej bod, protože ona 
představuje zakovou typickou Češku… ne typickou -  nemyslím si, že existuje nějakej 
typickej Čech a tak…Ale taková ne jen představa, ale ztělesnění představy, kterou mám o 
reálných Češích. A nebo ne o reálných Češích… to zní divně. Ale to, co je pro mě reálnej 
českej život, ta mi to nejblíž představuje - teda S. máma, táta, dědeček, babička, brácha… 
Myslím, že její babička je nejstarší Češka, kterou znám… nevím… 
A jak bys, i když se ti nelíbí tahle otázka, Čechy charakterizoval? 
No to… Ne! Vždycky o tom mluvíme se S. a já říkám: ,, Češi jsou takoví a takoví… Ale ve 
skutečnosti se nedá generalizovat… Ale často… cejtím… že je tady společnost v určitym 
smyslu hodně hodně otevřená, ale v určitejch věcech totálně uzavřená. Takže je to, jako že si 
to protiřečí. Často mi to přijde vtipnej fakt… teda…, že si myslím, že v Čechách je v mnoha 
aspektech kultura liberální a o to víc, kvůli mýmu, v mnoha aspektech mexickýmu 
backgroundu, a to například, co se týče alkoholu a sexu. A to ne proto, že by to v Mexiku 
nebylo, jo - je to tam, ale jaksi utajeně. Je to jakoby se řeklo: ,,Jo, je to špatně!" Tady ne, tady 
je to v pohodě!  
Ale zároveň jsou tady lidi často hrubí, jako že rude- nevlídní. A nevím, k čemu jim to je… 
Občas se o tom se S. bavíme a říkáme si: ,,Proč tomu tak je?" Ty jdeš někam do kavárny, tady 
je to výjimka, tady je to úžasný (jsme v kavárně Vesmírna). Jdeš do kavárny a většinou tam 
jsou lidi, kteří se na tebe na první pohled neusmějí. Na tom není nic špatnýho, ne? Ne všichni 
se musí pořád smát, já taky nejsem pořád optimista. Ale v porovnání s Mexikem tu hodně 
cítíš, že jsou lidé mrzutí. Mě to hodně překvapilo, že tu jsou lidé mrzutí, že nejsou spokojení s 
tím, co mají, že nejsou naladění… nevím proč. V Mexiku je to třeba úplně naopak. Ale tady 
jako že si často říkám… jako že ne ne… Jako že každému pořád něco… furt hledá nějaký 
nedostatek, aby se mohl naštvat. Teda… tohle se děje mně… když jdeš jen tak po ulici… 
A můžeš mi říct nějaké rozdíly mezi Čechy a Mexičany? 
Něco hodně hodně markantního? 
Cokoliv. 
Ale nějaký opravdu jasný rozdíl? 
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A nebo nemusí být tak jasný… 
To ale hlavně… protože často vidím, že jsme si v mnoha aspektech dost podobní. Myslím, tu 
silnou národní hrdost, kterou si druzí podrobovali… Že je hodně vychvalována a lidé jsou na 
ni pyšní, ale nic víc… Chápeš? Mexiko má tuhle svoji národní a osobní hrdost, Mexiko - bílé 
a červené a tak… Jakožto ideolo…jako idea - dobrá. Ale vždycky bylo druhými utlačováno, 
vždy se muselo vymezovat vůči Spojeným státům nebo Španělsku nebo jiným národům. A já 
si myslím, že s Českem je to podobný. Češi jsou hrdí na to, že jsou Češi, ne? Většina… 
myslím. Ale poukazuje to taky na celou historii útlaku, kterou jste tu měli, ne? Teda tohle je 
co říkám, když mluvíme o Češích se S. Takže si myslím, že tenhle pocit národní hrdost máme 
podobnej. Navíc jako že jsi ho vždycky musel mít, protože jsi byl utlačován něčím větším a 
mocnějším, než jsi ty. 
A nějaký rozdíly… třeba co se týče rodiny, vztahů…? 
Jo, rodiny jsou totálně odlišný. Stále přetrvává typická katolická mexická rodina s odlišnostmi 
jako - kluci ani holky nikdy nepřespávají u svých přítelkyň a nebo přítelů doma! Což je tady 
normální - pozveš svou holku a pak už zůstane i na noc, takže vám pak máma ráno udělá 
snídani, ne? V Mexiku by se tohle nikdy nestalo nebo až kdyby byli svoji. Teda tohle ve 
většině případů…    
Nebo například taky hygiena. Například Mexičani už proto že jsou trochu tmavší, teda už 
nejspíš kvůli tomu, že mají tmavší kůži, tak se vždycky - teda ne všichni, snaží dokázat, že se 
myli, že se koupali… a myslím, že je to kvůli tomuhle komplexu. Lidi… já jsem byl zvyklej, 
že každej den: koupat se, koupat se - každodenně. Moje máma pořád: ,, Myj se každej den, ty 
lumpe! Myj se každej den! Myj se každej den! A když jsem dělal nějakej sport, když jsem 
teda ještě sportoval, vždycky jsem se potom vykoupal. Tak jsem se třeba koupal dvakrát až 
třikrát denně. No, možná to není moc ekologický, ale tak to je.  
A přijel jsem do České republiky a vidím, že uběhl jeden, dva, tři dny a lidi se třeba nekoupou 
a ani se nezamýšlí koupat, nevadí jim to. V Mexiku by to bylo jako že: ,, Ty špindíro!" Ale 
tady… prostě nikomu to nepřijde… Jako že je to jejich věc… Ne, že by všichni byli čuňata, 
ale protože tady je nejspíš jiná kultura, ne? A nebo je to ekologičtější… já to nepochopim, ale 
přijde mi to zajímavý… 
A co bylo to, co tě nejvíce šokovalo, když jsi přijel? 
Jako co mi nejvíc vadilo? 
Nebo co na tebe nejvíce zapůsobilo? Pozitivně nebo negativně… Jako že jsi zůstal s 
otevřenou pusou…  
Co by to mohlo bejt? Prostě nevim, teď si na nic nemůžu vzpomenout na nic…na žádnej 
moment jako že…přesně… Ale pamatuju si, že například… Určitě toho bylo hodně, co mi 
přišlo zajímavý nebo mi vadilo…ale nemůžu…  
Jo, už vím! Možná to není věc, která se týká všech Čechů, ale jak jsem si s některými 
povídal…a možná je to jenom můj dojem… Ale není moc negativní, spíš je to pozitivní, ale 
odtud se pak dostanu k tomu negativnímu…  
To, co se mi tu například líbilo pozitivního… že fakt ne, že tady nejsou tak veliký rozdíly, 
nejsou tu tak markantní rozdíly jako v Mexiku, že tenhle je fakt chudej, chudej, chudej... že 
tenhle je polochudej a tenhle je chudej jen tak na půl, tenhle je tak plus mínus chudej a tenhle 
je plus mínus bohatej, tenhle je bohatej a tenhle je hrozně bohatej. A tady jsou tak plus mínus, 
teda jsou tu chudí a jsou tu bohatí, ale není tady takovýhle označování. A to bylo to, co mě tu 
zaujalo jako něco pozitivního. 
Ale stejně tak mě příjde zajímavý, že nezáleží na vrstách, jestli jsou chudší nebo bohatší, ale 
cítím že tu je velká nevědomost, teda mimo studenty, kteří vědí a vůbec takovýhle…  Je tu 
veliká nevědomost co se týče toho, co se děje mimo Českou republiku. A tohle mi hodně 
vadí, protože tady jsou teď lidi hodně… a ještě víc s Evropskou unií, a teď s Schengenem… 
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Já jsem před pár dny mluvil s Čechy, kteří jsou jakože Evropská unie a euro… a ,, my jsme 
skoro světová velmoc…" Ale neví nic o tom, co se děje mimo! 
Teda jak je možný, že jsou lidi, kteří nevědí nic o dalších zemích, o jejich kultuře…? Ne, že 
by do jinejch zemí museli jezdit, že by je museli navštívit… Ne! Nemusejí cestovat, ne? Ale 
možná si trochu uvědomit, že Mexiko není takový, jaký oni věří, že je a že možná Spojený 
státy nejsou takový, jaký oni věří, že jsou! Ale oni mají tohle zúžený pojetí. Možná prostě v 
Praze vstanou, kouknou na televizi a jdou do práce a do hospody a pořád si jenom stěžují, 
stěžují a stěžují… Ale nevědí… Jo, rozumíš mi? 
Dostává mě, kolikrát řeknou: ,,Ježišmarja", i když nejsou… Co jsou tady? Katolíci? Křesťani? 
No, to teď s tím nesouvisí… Ale mě vážně dostává, že je to vždycky kvůli něčemu 
negativnímu! Dostává mě, že si pořád na něco stěžují! Že je pořád něco, co jim vadí, ne? 
Pořád a pořád je tu něco… Teda, ne všichni… Možná je to proto, že nejsem odtud… a je to 
jenom něco, co člověk vidí, co vnímá… ale mě často přijde, že si pořád na něco stěžují a že se 
jim něco nezdá… 
Hm. A je něco, na co si myslíš, že si nikdy nezvykneš…? Nebo něco, co tu nechceš a nebo 
nemůžeš přijmout?  
No, nějaký jídlo… Jídlo tady… to určitě ne… Líbilo by se mi tady být dlouho, ale jenom 
kdybych mohl jíst stejný jídlo jako v Mexiku… (smích) 
A to se tady nesežene? 
Ne, to ne… Ale to jen tak… Já se teď ztratil. Zopakuj mi prosím tu otázku…?  
Něco, co bys tu nemohl přijmout… 
Jako přijmou typu: ,, Já Afričan budu taky tohle dělat… Nebo co tím myslíš?  
No… zvyknout si na něco… co bys sis nikdy nemohl…? 
Nevím, myslím že ne… že není nic…že není nic, co bych nemohl dělat jen tan tak. Ale 
nedělal bych to jako že: ,,nebudu to dělat, protože se mi to nelíbí". Já jsem byl vždycky 
,,proti", jako že jsem vždycky šel proti proudu… Jako že když mi rodiče řeknou: Pojďme 
dělat to a to…!" Tak já to dělat nebudu! 
A tohleto u Čechů: ,, A všichni jedem ven!" Teda S., ta chce vždycky o víkendu jet někam na 
výlet. Protože tady jsou lidi hodně jako že: ,, Pojeďme na hory!" A já si to užiju. Jedeme na 
hory, tam chodíme a jsme prostě na horách… A nebo: ,, Pojeďme na vodu!" No a takový 
hodně, hodně přírodní, ne? Pořád se tu jezdí na výlety, vidíš lidi na kole, horolezit…  A mně 
se to líbí, ale jak musím být pořád ,,proti proudu", nikdy bych nepřijal tuhletu mánii Čechů… 
A ani ne mánii, protože je to vážně fajn takhle někam vyjet a užít si přírodu, teda jet cestovat 
a užít si jako Češi, kteří jedou horolezit, lyžovat a tak…  
Ale nevím, jestli je to taky tím… tím, jak vyrůstáš… když vyrůstáš na venkově, kde je hodně 
slunce… Já před sluncem utíkám, já před ním utíkám… Vyjde sluníčko a já zůstávám ve 
stínu. 
Ty bláho! Vždyť já jsem bydlel ve městech, kde bylo 40 stupňů! To se spaluješ! Ne! Nechci 
vidět slunce! Je to něco, co můžu přijmout… Ale tak abych ti něco řek… 
Tahle jakože mánie…zbožňování jara…! Jako teď, ne? Je dost zima, včera sněžilo. Svět se 
zbláznil a tak… Ale tak před dvěmi, třemi dny nebyla taková zima, bylo asi deset stupňů a už 
jsi mohla vidět Čechy - blázny v kraťasech a sandálech, ne? Jako že už se nemůžete dočkat, 
až přijde jaro! Už to nejde vydržet! Už se nemůžete dočkat slunce, už se nemůžete dočkat! 
Včera vám napadl sníh, tak schválně, jestli se na chviličku uklidníte…! (smích) 
Ne, ale to jen tak…Já myslím, že si neuvědomuju nic, co by… ale tak… abych ti něco řekl…   
A něco, co jsi udělal a Čechy to šokovalo? Něco, co jsi udělal jako že Mexičan nebo 
cizinec? 
Jo, jo… rozumím tomu… Ale nevím…myslím… teda nic jako úplně konkrétního… Ale 
předpokládám, že je to něco, jako když se řekně něco špatnýho o mě nebo Mexiku. Protože 
pro mě je snadný říkat hodně špatných věcí o Praze, o Češích, protože s jednou Češkou žiju, 
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máme se rádi takže ne, že by se nenaštvala…ale nikde se nenaštve tolik… ne? A nikdy mi 
neřekne: ,, Ale prosim tě! Tak to vůbec není!" Ale: ..,, Aha. To jo!" Někdy říkam o Češích 
špatný věci, jako že: ,,Ty jo, naštvala mě paní v tramvaji."  A nebo že: ,, Ten homeless tohle a 
tohle…" A nebo: ,,Ty policajti to a to…" 
Ale něco, co Čechy překvapilo…? 
Ale ne, fakt že… Jo, zkouším něco vymyslet, ale… Vždycky jsem byl hodně diplomatickej… 
I když pořád říkám lidem nějaký věci… a třeba se jim trochu směju a tak vůbec… Ale nejsem 
nějakej nepřijemnej na lidi. Jenom když jsem opilej. Opilej jsem řekl Čechům různý věci… 
Jako co? 
Nevím… jednou… že smrděj… teda… A nebo taky třeba s jazykem, frustrace z jazyka, to 
mám hodně hodně v sobě… Protože teď… člověk se pomalu učí. A taky jsem ještě nezačal 
chodit na kurzy, kam chci chodit… Chci tam chodit, ale ještě jsem nezačal. A takže je běžný, 
že se kvůli jazyku, kvůli maličkostem, frustruju. A myslím, že tohle všechno stojí jakoby proti 
tobě… No, takže tohle…  a myslím že Češi… Češi - ani vy nevíte, že je jen málo lidí, kteří 
zvládli tenhle jazyk.  
Takže je to hodně ve mně a může to vyústit. A já nevím… já sám se kvůli tomu jazyku 
frustruju a pak můžu říct… hlavně S. …: ,, Je to stupidní! Úplná hovadina! Je to úplně k 
ničemu! Nikde jinde než tady se tak nemluví!" Ne? 
No a ona je to pravda, že nikde jinde než tady se tak nemluví, ale to neznamená, že to není 
užitečný. Ale v momentu frustrace člověk řekne… to ošklivý…ne?  
No, takže myslím, že možná tohle…  
A co ti tu nejvíc chybí? Tedy něco z Mexika, co ti tu nejvíc chybí? 
Já myslím, že se to dá shrnout: kamarádi, rodina a jídlo. 
A co ještě? 
To prostředí mý země, prostředí mýho města… Třeba jen obyčejnej pohled na moje město, na 
mou zemi, na moje lidi, na barvy… a tak… Ale kdybych si musel něco vybrat, tak by to byli 
moji kamarádi, rodina a jídlo… takhle…  
O tom už jsi trochu mluvil…ale jaký tu vidíš, že máš jako Mexičan výhody? 
Já myslím, že nejlepší… nejlepší… největší výhoda je to, že o mě si můžou… že mě můžu 
jako že přehlížet… Rozumíš? Jako že tě podceňují. Ne, že tě podceňují, ale říkají: ,, Hm tak 
jo... Co tenhle Mexičan?" A je potřeba jim dokázat, že to tak není!  
Tedy že tě tady podceňují?  
Ne, že by tě podceňovali, ale… Ale třeba tam, kde pracuju, teda tam kde jsem pracoval… 
Nepracuju tam. Tam, kde jsem pracoval, tam jsem dělal na různých projektech, různé věci, 
jako druhý asistent, jako producent nebo jako asistent asistenta. Já jsem se nějak ztratil… 
Jó! Už vím! Výhody! Teda oni věděli, že já budu pracovat, budu dělat všechno, co budu 
moct… co bude potřeba. To je výhoda, ale taky to tu je nevýhoda, protože tě taky můžou… 
můžou tě takhle zneužívat. Ale já takhle můžu pracovat jako asistent asistenta asistenta 
režiséra, jako producent výpravy filmu. Teda jako na důležitých postech, ne? 
No a tak vlastně celé tohle spektrum možností mi takhle otvírá… A to ne proto, že bych byl 
Mexičan… Tak tohle ti to dá. Rozumíš mi? 
Když se představuju, tak si nikdy nikdo nemyslí, že jsem Mexičan. Teda když jim nedám můj 
životopis a nebo třeba…cokoli jiného… a nebo neví, jak se jmenuju, protože moje jméno, je 
naprosto zjevný, naprosto typicky jasný - bohužel. Jinak se nikdy nestrefí! Nikdy si nikdo 
nemyslí, že jsem Mexičan, fakt nikdy! Už se mi stalo, že už mi řekli, že jsem Rus, Angličan, 
Gringo, Španěl… Ale Mexičana nikdy netrefili! Takže já si myslím, že tahle výhoda řekněme 
exotismu je vždycky výhoda, protože lidi vždycky ví, kdo jsi. A tady v tomhle prostředí 
filmu, kdy je to všechno o kontaktech, o tom poznat správné lidi…je to vážně dobrý, protože 
všichni vědí, kdo jsem. ,,To je, ten Mexičan." Teda, vždycky jsem pracoval tak mezi čtyřiceti, 
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padesáti lidmi a všichni mohli být Češi a tak různě, ale jeden z nich byl vždycky Mexičan, 
vždycky tam byl. Takže já možná všechny neznal, ale všichni znali mě. Rozumíš mi? 
Teda, já nevěděl jestli tenhle týpek je Zdeněk nebo Čeněk… ,, Kdo je tenhle typ?" Ale všichni 
vědí, kdo já jsem. Takže někdy to může být na obtíž, ale taky je to dobrý, že tě všichni znají! 
Takhle může každej přijít a ptát se, a to jenom třeba kvůli tomu, že je zvědavej. ,, Ty jo! 
Mexičan! Jakej je? Jaký jsou Mexičani?" A jenom takhle kvůli zvědavosti si spolu můžeme 
vytvořit určitej vztah… Když to nebude přátelství, tak to je třeba alespoň kontakt na nějakej 
další projekt, a tak …  
A nevýhody? 
Jako Mexičan? 
No. 
No pořád to samý, co ti říkám. Ne nějaký zjevný rasismus, ale rasismus v tom smyslu jako že 
věřit, že Latinos a Mexičani jsou ze třetího světa. Že tam žijeme někde na stromech a ať  se do 
toho nemíchají Spojený státy a my že nic neumíme. Tohleto stupidní pojetí pořád jen přináší 
problémy, vždycky to jsou jen představy lidí, kteří nic neví. I když tato pojetí často vycházejí 
z reálných faktů. Protože jo - protože tam jsou i špatný věci a různý vady. Ale tahle 
generalizace mexickýho stereotypu má podle mě vždycky nedostatky. I mimo to…   
A jak ty vidíš, že se Češi dívají na Mexičany? 
No to já nevím, jak nás vidí, ale jediné, co můžu vědět, jaká je jejich reakce, ne? Ale je to, ty 
už víš… Ty jsi měla mexickýho přítele, a tak to není to samý, jako když budu mluvit s 
někým, kdo v životě… 
(přichází servírka) 
A takže, co můžu vědět je, jaká je reakce Čechů, když se představím a řeknu jim, že jsem z 
Mexika.   
A jaká je? 
A reakce je pokaždý: ,,Ty jo! Mexicano?" (říká to s cizím přízvukem a radostně). Vždycky je 
to jako že: ,,No ty bláho!" Je to reakce jako: ,,Ty jo!" Je to reakce jako že si všichni myslí, … 
že pořád jenom fiesta!  
Jo? To si myslí? 
Nevím jestli si to myslí, ale díky jejich reakci, já tomu tak rozumím. Protože namísto: 
"Mexicano? Ó, jak jsi seriózní!" (říká to seriózně) To je: ,, Ty jo! Mexicano? Sombrero! Hee! 
(křičí radostně) 
No a jo, přijde mi to vtipný. Ale je tomu opravdu tak? Máme pořád fiestu? Nebo proč to je? 
A poslední otázka: Jaké máš plány, tedy jestli nějaké máš?  
Jo, mám. Co nevím přesně je, co a jak. Ale vím, že to, co chci udělat nejdříve je se tu 
legalizovat. Teda to už mám vlastně zařízený, jenom čekám, až mi pošlou papíry s tím, že už 
mám víza a tak. Tohle je jako… tohle je pro mě legálně to nejdůležitější. 
A teď jsi tu nelegálně? 
Teď jo. Nebo vlastně myslím, že ne, protože už mám… záznam o tom, že čekám na můj pas a 
tak. 
A jaký typ víz ti dají? 
Pracovní. Což taky bude problém, protože teď, jak tu nejsem legálně, když pracuju, tak 
neplatím daně. Doteď jsem tu neplatil žádný daně, ale teď nevím, jak to budu dělat, protože 
když nebudu pracovat… To je další věc, kterou musím udělat - jako že se informovat o 
Živnostenském listu, abych platil daně, protože je jakoby více způsobů jak… Teda zjistit taky 
celej tenhle koloběh. Teda tenhle aspekt týkající se legálního pobytu… 
A potom, co se týče mé práce a plánů… Pracoval jsem tu na různých projektech a bylo by 
zajímavý mít i svůj vlastní projekt. Zajímalo by mě ho nejen mít, ale i ho rozvíjet. Teď se 
zrovna zabývám jedním mým projektem, sepisuju to, a tomu se teď chci věnovat. A pak 
pokračovat v práci na různých projektech, co se dá, ne? A to nejen kvůli ekonomickým 
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prostředkům, který vím že jsou důležité, ale i proto, abych se stále něco učil. To je jedna z 
věcí na filmu, která je hrozně pěkná, a to, že každý den je to něco nového, ne? A pracuju s 
tolika lidmi, že je nemožné se něco každý den nenaučit. Ať už je to jazyk, věci s kamerou, 
různý kravinky takovýhleho typu nebo věci týkající se produkce. Takže dokud budu pracovat 
na projektech, tak je to fajn. Nevím jak ještě dlouho, jestli dva, tři, čtyři roky - nevím.  
Takže si dovedeš představit tady žít, mít tu rodinu?  
Nevím. Myslím, že ne. Dovedu si sebe představit, že tu budu žít pěknou chvíli…pěknou 
chvíli, že budu pracovat a budu si moc říct: ,, Ok, ok, už jsem tu v Praze dobře usazenej. Už tu 
mám práci, všechno legálně, bez žádných problémů s daněmi a věcmi tohohle typu." No a 
taky určitou ekonomickou stabilitu, která není mým cílem, ale konec konců, když nejsi 
ekonomicky výkonnej…  tak bych nemohl… dovést dokonce mé další snahy jako věnovat se 
filmu a dělat mé vlastní projekty.  
A kde si představuješ, že bys tohle dělal? 
No, zpočátku předpokládám by to muselo být tady. Ale potom… nevím… rád bych dělal 
hodně filmů, teda ne hodně… Pracovat v Mexiku, dělat filmy v Mexiku, to by se mi líbilo. 
Pracovat tam protože naštěstí a nebo bohužel hodně nápadů, které mám v hlavě, teda různé 
náměty na filmy a tak… by se musely dělat v Mexiku. Protože tady nenajdu tu krajinu, kterou 
si představuju, ty lidi, ty místa… ty tady neexistujou. Takže bych to musel dělat tam. Teda já 
jsem nikdy nevěděl…  vždycky věděl, že třeba už starší, dospělejší, třeba s dětmi bych se 
chtěl nadobro usadit v Mexiku.  
A můžeš mi říct alespoň trochu proč?  
Proč? Protože mi to připadá… nevím, jestli nejlepší země, kde by mohly moje děti vyrůsta… 
Možná by mi nevadilo… kdyby mé děti v prvních pár letech svého života … V budoucnu, 
jestli budu mít děti- tak v zahraničí, v Evropě, a to už kvůli té výhodě, že by dostali evropský 
občanství a bla bla… kvůli dalším takovejmhle kravinkám. Ale Mexiko je rozhodně ,,moje 
země", rád bych se tam vrátil a žil tam. Protože v mý zemi… já nemůžu žít dlouho tak daleko 
od mé země. A nakonec, nakonec se vždycky vrátíš tam, kde jsi začal. Nevím… Ale kdybych 
si mohl teď vybrat, kde bych ve svých… nevím… padesáti…, budu žít, tak bych si určitě 
vybral Mexiko! Nevím kde, možná někde na pobřeží… ale určitě bych si vybral Mexiko! 
Fajn! Děkuju! 
(smích) 
 
 
 
 
6. RESPONDENT: 22 let, 2 roky v ČR 
 
Řekni mi něco o sobě, o tvé rodině, kde jsi se narodil, kolik ti je let, jak se jmenuješ a 
tak… 
Narodil jsem se v El Pasu, v Texasu - tedy na druhé straně hranice, než je Juaréz. Protože 
Juaréz tvoří hranici se Spojenými státy a já jsem se tedy narodil, dalo by se říci, že to bylo 
účelně, ve Spojených státech, v Texasu. Mám tedy dvojí občanství, dva pasy, ale považuju se 
za Mexičana. No a… co bych ti ještě tak řek? 
Pocházím z velký rodiny- jsme čtyři sourozenci - všichni jsme se narodili v El Pasu.  
A moje rodina…? Tý jo! O té bych moh vyprávět! Můj táta je doktor, specializací 
anesteziolog a pracuje… No on studoval v D. F., na universitě UNAM - Universidad 
Nacional Autónoma de México, a taky v New Yorku… taky studoval. A teď se specializuje v 
Juarézu. No a moje máma vystudovala lékařské vědy a mikrobilogii ale nepracuje. Je to 
máma  
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v domácnosti, protože jsme čtyři kluci a narodili jsme se jeden, pak druhý pak další, a pak 
další… 
A ty jsi nejstarší? 
Jo, já jsem nejstarší. Teď je mi 22, po mně je pak brácha, kterýmu je 19 zanedlouho mu bude 
20 a potom následuje ten 17ti letý a potom ten 14-15ti letý, je mu 14, 15… No a…  
A co jsi vystudoval? 
Já jsem zpočátku, po střední škole, šel na univerzitu a studoval jsem biologii, biologii a 
mikrobiologii - 2 roky. 
A nebavilo tě to? 
Ne. Teda moc mě bavila medicína. Fakt je zajímavý lidský proces… jako…jak funguje tohle, 
proč se třeba takhle zavírají prsty; procesy, které řídí mozek, aby se sevřela ruka v pěst a 
tak… Ale je to hrozně moc teorie, hrozně moc praktikované teorie. Víš co to je?  
Jo, jo. 
No a já… já jsem hodně otevřený…jsem hodně otevřený člověk… No a já rád věci nějak 
aplikuju… Chápeš? A já nerad… za prvé… chtěl jsem studovat medicínu, protože ji studoval 
můj táta… no ale všechno je to jenom o… jak se to řekne text book…všechno je to o 
knihách… Víš? O všem co je napsaný, všechno už napsaný, teda jsou furt nový teorie 
medicíny a tak… Ale všechno je to jako jednou daný. Nemůžeš říct: ,,Tak víš co? Místo, 
abych řezal takhle, tak budu řezat takhle. Schválně co se stane…"  
A ta část rodiny od mého táty… všichni jsou lékaři nebo nějak s tím… s tímhletím…jak bych 
to řekl…prostě s medicínou, biologií, vědou a tak… souvisí … No a ze strany od mé mámy 
jsou všichni politici a… a podnikatelé? Víš co je to podnikatel ne?  
Jo, jo…  
Takže podnikatelé… No, a já jsem teda chodil do tohohle kurzu…protože kdybych si 
nevybral tenhle předmět, tak bych si musel zvolit psychologii, ale já jsem nechtěl chodit na 
psychologii, a tak jsem si vybral marketing - tedy tam v Yutah, na univerzitě v El Paso.  
A ta univerzita je americká nebo mexická? 
Ne, je americká. Protože se předpokládá, že jejich systém je lepší, no a navíc…no 
předpokládá se to… no a mě to nebavilo, teda bavilo, ale nelíbil se mi ten americký systém. 
Bavil mě ten marketing - to bylo vážně zajímavý a tak. No a mám jednoho kamaráda, kterej 
ho zná…kterej zná C., a ten mi řekl o té Business school a už to bylo… 
Ta je tady, v Praze? 
Tady v Praze a já jsem sem přijel. No…vlastně…když jsem poporvé přijel do Evropy tak mi 
bylo 13, 14, takže jsem to opravdu neuměl ocenit. Vlastně přijel jsem: ,, Ty jo! Byl jsem v 
Paříži! A Ferrari a Lamborghini…!" Chápeš? Na co se tak 14ti letej kluk dívá…?!  
A naposledy, kdy jsem sem přijel - to bylo 2006 do Německa, na Mistrovství světa ve fotbale. 
Byl jsem tu dva měsíce a jako že mi to otevřelo…otevřelo mi to hodně oči, jako nový 
perspektivy… a vážně se mi to líbilo! Líbila se mi všechna ta kultura. Teda ty různý 
kultury… prostě úplně jinej svět… 
Al proč jsi přijel do Prahy…?  
Praha  se mi moc líbila, když jsem sem přijel. 
Ale…měl jsi tady nějaké kontakty nebo proč? 
Ne, ne, vůbec žádný! No…já jsem sem přijel a C. …ten je ze stejnýho města jako já,  
je ze stejnýho sociálního okruhu jako já, jeho kamarádi jsou moji kamarádi…, ale jeho jsem 
neznal. Já jsem se s ním setkal a byl s ním celou noc během toho Mistrovství světa jinak 
nic… Potkal jsem ho, ale už jsem si na to nepamatoval, a pak mi povídá Marcos, jeden 
kamarád, který zítra přijede, mi povídá: ,,Já tam mám jednoho kámoše." No a já nevím co 
ještě…: "Zavolej mu a vysvětli mu, jak to je…s tou Prahou!" No a tak jsem začal být s C. v 
kontaktu. No a prostě jsem chtěl…to…přijet. No a tak to bylo: našli jsme si byt, přihlásil jsem 
se do školy… Další důvod, proč jsem přijel do Evropy, byla moje holka, ale to taky… 
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A ona je Němka, ne? 
Ona je Němka. Ale ono to nebylo… hodně…hodně lidí… někteří z mých kamarádů z Mexika 
říkaj: ,,Ty jo, on odjel kvůli svý holce! Ten je ale pod pantoflem!" Ale tak to není!  
Podívej, teď ti něco povím: V Mexiku … no teda v mém případě - moji kamarádi…teda jsou 
to moji kamarádi, ale jsou to děti bohatých podnikatelů, takže nedělají vlastně nic jiného než 
fiesta, fiesta, fiesta, fiesta, fiesta. Takže škola…je jako něco vedlejšího… Tedy namísto, aby 
chodili do školy - fiesta je fiesta…! No a já jsem si všiml, že tam nijak nežiju… Pro mě je 
jednoduché, abych řekl: ,, No tak mi nechte rodinný business!" Kterej už je vyšlapanej! Ale to 
se mi nelíbí! Vždycky jsem byl dobrodruh! A tak jsem řekl: ,,Víte co? Já jedu sem!" 

A bylo to…přijel jsem sem, do Prahy. A Praha je město, s kterým se hodně 
identifikuju, protože je hodně aktivní…to město. Já jsem dost aktivní člověk. Jsem člověk, 
kterej musí něco dělat…pořád. A tak teda…je to hodně aktivní město. Žije ve dne i v noci. 
A to se mi moc líbilo. A navíc je tady toho opravdu hodně…když to porovnám s jinými 
městy… k vidění. Třeba když jedu do Německa… Německo bylo zničený válkou. No a tak na 
co se tam můžu jet podívat, co tam můžu poznat? Pořád tam je kultura… ale ta kultura je… 
Jak bych to řekl? Není vepsaná…No a tady toho je hodně k prohlížení… Je tady hodně…  
No je to tu hodně internacionální. Je opravdu hodně velká… teda není velká - jen v určitym 
smyslu. No a tak prostě… to bylo to, proč jsem se rozhodl přijet do Prahy. 
A co tady vlastně celé dny děláš? 
Celé dny…? To je dobrá otázka… 
Pracuješ? 
Ne, jsem junior, a tak nepracuju… ne, dělám si legraci…(smích)  
Ne, teď nepracuju, ale chci začít pracovat. Chci…v Mexiku jsem vždycky pracoval. Protože, 
jak jsem říkal, v Mexiku není co dělat… To město, kde já žiju, má pět milionů obyvatel, ale 
ve skutečnosti tam není co dělat, je to město uprostřed pouště. No jediný, co se tam dá dělat, 
je kalit. No, a tak jsem pracoval no… Ale tady jsem se věnoval kompletně škole. A navíc 
jsem tu byl… řekněme ilegálně…, ale v uvozovkách, protože jsem vyjížděl a přijížděl. Tedy 
jako že to není ilegální, ale…jako…nemohl jsem…, neměl jsem vízum… No a tak jsem 
nepracoval … 
A teď? 
Už jsem si zařídil víza, a teď zanedlouho mi je dají. Ale teď nepracuju a ani neplánuju, že 
bych pracoval, protože teď mám plány rozjet jeden kšeft. Budeme…tedy já a můj kamarád… 
rozjedeme jeden kšef. Už brzy všechno naplánujeme. Už máme plány, analýzu a tak.  
A uvidíme… Když nám to vyjde, tak za pár měsícu to můžeme rozjet. 
A co to bude? 
Teda… napadlo nás… Jedna z věcí, které jsme si tu všimli… No jako cizinec tu vidíš věci, 
kterých si místní nevšimnou a nezaregistrují. No a my jsme si všimli, že se stalo… nevím, jak 
se to řekne… trand. Nevím…velká móda- v módě je teď tequila. No a…jako víno a různý 
tipy likérů, dobrým příkladem je whisky… A přece je hodně druhů whisky…velmi jemná, 
uleželá, jednoroční a tak… Víš? No a my jsme mysleli něco takovýho s tequilou. No ale 
tequila tady…, navíc jí hodně lidí tady nezkusila, ale láká je to ochutnat a tak. A tequila, která 
je tady k dostání je vážně… omlouvám se za ten výraz… svinstvo. Je to něco jako…  
v Mexiku existuje jeden likér - guarasces - dalo by se říct čistý alkohol, dalo by se říct, něco 
skoro jako líh, kterým si třeba vyčistíš ránu… No a taková je tequila, která se tu prodává. 
Říká se jí tu smíšená tequila, protože není stoprocentně z agáve. Ty jsi byla  
v Mexiku ne? 
Jo. Jo. 
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Tak ty víš, že tequila, že pravá tequila by měla být stoprocentně z agáve, i když ve skutečnosti 
není. No a tak jsme si toho tady všimli a řekli jsme si: ,,To by mohl bejt skvělý business, 
zavést sem tequilu!" Teda dovážet dobrou tequilu - stoprocentně z agáve. Ale ne nějaký 
známý značky, protože známý značky jsou ve skutečnosti moc drahý a to… Jsou i lepší druhy 
tequily než Don Julio, Rarur…To jsou velký společnosti - velké palírny tequily.  
A tak náš kšef spočívá v tom dovést… nejdříve jsme vypracovali analýzu… a zjistili jsme… 
Původně jsme chtěli začít v Německu, ale v Německu… kde už máme kontakty… Je tam 
jeden pán, který dováží tequilu k další distribuci. No a tak v Německu seženeš tequilu líp než 
tady. Tady, celá tahle oblast od střední Evropy až na východ - to už je těžší. Plán je takový 
zavést tu tequilu… vytvořit tu…tu… Jak se tomu říká? Distribuční síť! No a začít prodávat, 
propagovat, zavádět… na trh. No ale pro to my nemáme ditribuční síť, no a tu vlastně 
potřebujem. Ale nemůžeme jen tak říct: " Víš co? Pojďme utvořit distribuční síť! Pojďme, 
prodáme tequilu tobě, tobě a tobě!" No a tak to je, když jí nechtějí, tak jí nechtějí. A proto 
potřebujeme vytvořit… pro tohle… chceme otevřít restauraci. A tam se budou sítě pomalu 
utvářet a kde se bude propagovat tequila… Restauraci, která bude teda… typická mexická, 
kde bude mexické jídlo… Tedy žádný tex-mex ani nic takovýho, kde se jí fajitas a tak! Ne! 
Nic takovýho! Jen mole, enchiladas, ranchera… mexická jídla. No tak takový je plán.  
A abychom to propagovali, chceme organizovat různé akce. Velké akce - koncerty a tak, 
abychom mohli propagovat obě věci - tedy s naší značkou…Chápeš? Jako: ,,Lalo vás zve na 
někoho…tam a tam…" Víš? No a tak…   
A jak jsi říkal, že …s tvým kamarádem… Odkud jsou tvoji kamarádi tady? 
Moji kamarádi tady? Tedy kamarádi, že bych mohl říct kamarádi, to je tahle bandička 
looserů… Protože já jsem tu jedinej důležitej! Ne, dělám si srandu! (smích).  
No, P. jsem poznal díky G. , jednomu kamarádovi, který se už vrátil do Mexika.  
E., ty znáš E.?  
Jo. Jo.  
On je ze stejnýho města jako já, ale já jsem ho dříve neznal. Je ze stejnýho sociálního okruhu 
lidí. Jeho kamarádi jsou i moji kamarádi. Ale jeho jsem neznal, teda párkrát jsem ho viděl. 
(zvoní mu mobil) 
A…jo…kamarádi… E., E. je ze stejného sociálního okruhu jako moji kamarádi,  
no dokonce někteří moji kamarádi a on měli nějaký konflikty… Jako, že se pohádali a co já 
vím… A tak když jsem přijel, tak jsem měl vůči němu předsudky. Víš co chci říct, ne? Jako 
že se stavíš k nějaké věci už s určitym smýšlením… Jako kdyby mi třeba P. řekl: "Víš že 
Adéla je hrozně namyšlená? Pořád se rozčiluje, není to dobrej člověk a navíc ještě někoho 
zabila!" A já se pak už k tomu stavím jako že: ,, No tak to je fakt hustý!" No a přitom to tak 
ani v nejmenším není! Chápeš?   
Jo. Jo. 
Mluvit o lidech. Ta síla mluvení… No a jeho jsem poznal až tady. Měl jsem k němu velký 
předsudky, jak jsem říkal… Přijeli jsme ve stejnou dobu. Já jsem přijel dva týdny před ním.  
A když přijel, tak C. i já jako že: ,, Hmm…a mně říkali, že je takovej a takovej!" Říkali jsme 
si: ,, To je vopruz, takovejhle člověk…!" Ale pak jsme ho poznali a jsme nejlepší přátelé… 
No P. a jsem poznal díky G., jak už jsem říkal a C. díky jinejm lidem. A jsou tu další dva 
kluci z Mexika, kteří se jmenují T.… Znáš je? T. a F.? 
Jo. 
A já je znám díky E. protože bydlí s E. A takhle se utváří ta síť. 
Aha… Ale kde jste se potkali? Jak se to stalo? 
Jak? Tak podívej: P. chodí do stejný školy jako já. A před časem byl se mnou ve třídě  
i C. a o E. šel do tý stejný školy jako my. A tak jsme tam všichni tři šli. E. přijel se svoji 
sestřenicí a s B. Znáš B.?  
Od vidění... 
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O.K. On s ní přijel a všichni tři jako že budou bydlet v jednom bytě, ale E. nechtěl. No  
a jako že jsme se s ním pomalu poznávali a za dva, tři dny jsme mu řekli: ,,Tak pojď mezitím 
bydlet s náma!" A E. tu byl s náma. A pak přišel P. a pronajal si tu jeden pokoj. !" P. jsme 
poznali díky G., ve škole. Jednou přijde a říká: ,,Tohle je P., kámoš z Mexika. 
A to…: ,, Je to fajn kluk. Je v pohodě!" No a tak… A tak jsme ho poznali a on nás pak, on nás 
potom zavedl do Baru X, protože tam P. pracoval. A když nás zavedl do Baru X, tak jsme 
začali poznávat i další - J., C. a je všechny ostatní, kluky z Mexika. No a tak se ta síť rozšířila, 
a teď je nás nějakých dvacet kluků z Mexika, kteří tady jsou.  
A považuješ Bar X za místo Mexičanů, kde se schází? 
Hodně se tam schází, ale nepovažuju ho za místo Mexičanů, víš? Protože taky chodíme na 
jiná místa… Ale je pravda, že tam jsem potkal hodně lidí… tedy těch z mé země… těch  
z druhého břehu louže. 
A proč jsi rád s Mexičany? 
Ale já s nima nejsem rád! Naopak, je to něco, co mě… Ne že bych Mexičany nenáviděl nebo 
tak něco… Ale cítím… Já jsem přijel do Prahy poznávat jinou kulturu… Nebo do Evropy… 
poznat jinou kulturu, lidi, jiné kamarády ale přitom mám samé kamarády Mexičany…  
Ale ne, to je vážně zajímavý! Vždyť musí být něco, co vás k sobě všechny přitahuje…  
A co je to? 
Já myslim, že je to jazyk a kultura. Teda myslím, že je to hlavně jazyk, protože je hrozně 
těžký bejt v nějakym prostředí, kde není… Jo můžes se ho naučit, ale není to to samý…není 
to tvůj jazyk. Jsou věci, které nemůžeš vyjádřit jinými slovy, jiným jazykem. Tak třeba já 
mluvím německy a když řekneš… něco, tak chceš říct něco jinýho. A nechceš, aby to bylo 
tohle… No a pak se cejtíš jako že… Víš co myslim…? ,, Ne, neříkám to v tomhle smyslu, 
říkám to takhle…!" A když třeba řekneš: ,,Ty jeden parchante! Jdi do háje!" (Chinga tu 
madre, buey !)" A když to takhle řeknu nějakýmu kámošovi, je to takový důvěrný vyznání. 
Něco jako: ,,Jasně! (¡Simón!"), něco jako: "What ever!" A v němčině to někomu řekneš a oni 
si to vezmou hrozně osobně, jako že je urážim a já nevim co ještě… 
No a myslím, že takovýhle věci nás k sobě poutaj! Ale podle mě je to v prvé řadě kultura. 
Vědět, že je tu někdo ze stejný země. Taky vzpomínky na nějaký věci, který jiný lidi jako 
třeba P. nebo C. dělali - teda něco podobnýho jsem dělal já. Víš co? Třeba na stejnym místě 
nebo tak… Já věřím, že je to spíš kultura, která nás spojuje… To by se dalo říct, že to je to, co 
nás spojuje - pro mě je to kultura a jazyk.  
Protože, jak ti říkám, pro mě je hrozně těžký nemluvit mým jazykem. To si nedovedu 
představit, i když myslím, že v budoucnu budu muset. Nemůžu si představit, jaký bych byl, 
kdybych nemohl s někým mluvit… španělsky. A nebo bych nemohl mít nějakýho kamaráda  
z Mexika nebo nějakého známého z Mexika. Chápeš? Protože je to člověk, se kterým se 
můžeš bavit o relativně podobných věcech. Takže tohle si fakt myslim. 
A znáš tady nějaké Čechy s kterými chodíš ven…? 
Ne s kterými chodím ven. Na tom už ale pracuju - od tý doby, co jsem přijel v prosinci  
z Mexika jsem se rozhodl, že budu mít víc kamarádů, že budu chodit ven s více kamarády, 
více s lidmi odtud. No víš- s Evropany, hlavně s Čechy… Jeden z mých cílů je skamarádit 
se… Ale ne abych se skamaraďoval nějak účelně… Já jsem hodně, dá-li se to tak říct, 
sociabilní člověk. A ne, že bych se vytahoval nebo tak, jen to říkám. Já se hrozně rád 
skamaraďuju. Já jsem člověk, který má kamarády všude, baví mě být kamarád.  
A víš co mě jakoby trochu nesedí. Já se nepovažuju za někoho, kdo patří do jedný skupiny 
kamarádů. Jako moji nejlepší kamarádi. Je nás pět, kteří se spolu pořád scházíme. Ale nás pět 
nikdy není jenom s jednou skupinou kamarádů. Nás pět, co se scházíme, jdem vždycky s 
jinou skupinou kamarádů. Jdeme s těmihle kamarády nebo jdeme s nimi - s kamarády, s 
kamarádky- nikdy s těmi samými. Máme kamarády, jestli to tak můžu říct, bohatý, chudý, 
,,sociály", snoby… Všechny - co si jen dovedeš představit… ze všech tříd. 



 85

 
Ale to jsou tvoji kamarádi v Mexiku, ne? 
Jo. No a ti tady nejsou. Jeden z nich tu byl minulý rok, ale už se vrátil. A to… a já věřím, že 
to… mít tady kamarády mi prospěje. Ale jak říkám, ne že bych to dělal nějak účelově, ale že 
se toho od druhých hodně naučíš. Naučíš se toho hodně od dalších kultur… a ne jenom tím, 
že bys měl… Ne že bys jenom kalil, ale i díky jiným věcem, jinýmu tipu kultury. Ne jen díky 
jiný kultuře, ale věcem. Teda nemůžu… musím generalizovat, protože nemůžu říct, s kým 
budu tohle a tohle dělat.  
Aha. A co bylo to, co tě nejvíce šokovalo, když jsi sem přijel?  
Když jsem sem přijel…? No… Ten liberalismus! Ten liberalismus u lidí! 
Můžeš to nějak víc vysvětlit…  
Tím mám na mysli… jak bych ti to vysvětlil…? Jo, tak třeba… věc, která mě opravdu 
dostala… a ne proto, že bych to dělal…teda… že holky tu jsou hodně liberální. A stejně tak 
kluci… 
No a v rodině… Tohle jsem si uvědomil v rodině mé holky, která je ale z Německa… Nevím 
jestli je to taky tady, protože jsem nikdy neměl žádnou Češku a ani jsem nepronikl hlouběji 
do kultury české rodiny. Ale jako kultura, ne kultura… ale jako že v Německu… v rodině 
mých rodičů, tam otec nerozhoduje jako v Mexiku. V Mexiku je to tak, že v mnoha rodinách 
je to hodně tradiční, že muž říká, co se bude dít… má poslední slovo… A tedy tím chci říct, 
že muž…  Víš, že se utrácí za tohle, tohle a tohle… utrácí se ne? A tím liberalismem mám na 
mysli, že holky…ženy nemusí,… že muž je ,,nemá na háku". To tím myslím…  
Jako že věci jsou tu dost… Vidíš děti, který jdou samy do školy! Nebo že vidíš ženy, jak jdou 
v noci samy! Nebo i během dne! To jsou prostě věci, který v Mexiku bohužel kvůli… no 
kvůli té vlně zločinů, která tam v současnosti jsou… a… nejistota -  to by bylo to správné 
slovo. Taková bezpečnost, která tu je! Ženy chodí samy - ve dne i v noci! Teda to v mém 
městě neuvidíš… No, jen si zkus si přijet do Juárezu a ubezpečuju tě, že vůbec nebudeš mít 
chuť chodit v noci sama! Sama! A nebo dvě holky samy! No to ne! To se nestává! A stejně 
tak ne děti! Tady vidíš děti, které nastupují do tramvaje! A jdou do školy!  
Další věc, která mě tu hodně překvapila je denní rutina lidí. Lidi tady jsou hodně aktivní… 
jsou hodně pracovití. A jsou hodně… Jak se to řekne?… Fuck!… Healthy - jak se to řekne…? 
Zdraví! Lidi jsou tu hodně zdraví! Teda hodně kouří, to jo, toho jsem si všiml. Nemyslel jsem 
si… Já myslel, že lidi kouří hodně v Mexiku, a pak jsem sem přijel a jako že: ,,wow!" Ale 
nevidíš tu tlustý lidi. Nevidíš tak tlustý lidi.  
Je hodně věcí, o kterých bych ti řekl, že mě šokovali…jako že jsem zůstal úplně zírat…jak už 
jsem říkal… A co bylo to, kdy jsem úplně nejvíc…? Myslím, že ten liberalismus. Ten 
liberalismus, který tu je. No, nemysli si, že můžu říct rovnost mezi lidmi, protože jsou tu lidi, 
kteří si o sobě myslí, kteří mají peníze a myslí si o sobě… nebo jsou tu lidi, kteří… Jak bych 
to řekl? Jo, jsou tu ženy a muži, kteří si o sobě myslí… Není tu tahle vyváženost… Ale já 
myslím ten liberalismus…  
A ještě něco…Řekni mi o něčem, co jsi udělal a na Čechy to zapůsobilo… Nebo něco, co 
je naopak překvapilo negativně… a nebo pozitivně… 
Můžu jmenovat tři věci: jedna z nich je to… Ne že by to někoho překvapilo nebo ne,…ale 
hodně lidí slyší, že mluvím španělsky a ptá se: ,,Odkud jsi?" ,,Z Mexika." ,,Ty jsi z Mexika?! 
Ty jsi Mexičan?!" Ale proč se mě na to ptáš…? Mluvíš španělsky?" ,,Ne, Ne," povídá mi.  
A povídá: ,, No, protože jsi vysokej, světlej, s hnědými vlasy…." No, a tak zůstanou koukat… 
Když jsem přijel do Německa, do města mý holky, ona bydlí na jedný vesnici - teda v jednom 
maličkém městě - deset tisíc obyvatel. No, takže tam nemají moc kontaktů s cizinci jako 
třeba, že by tam jezdil někdo z Mexika. Myslím že jsem jedinej cizinec, kterej tam jezdí.  
A tak, když jsem tam poprvé přijel, všichni zůstali koukat, protože jsem vyšší než kamarádi 
mé holky - a oni jsou Němci! No a přitom Němci, přitom evropská rasa… Jasně, není dobrý 
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moc generalizovat, ale předpokládá se, že Němci jsou hodně vysoký, stejně jako Češi a stejně 
jako… Teda nemusí to tak být… ale místní rasa je vysoká ne? No a tak jen zůstali koukat a 
povídaj mi: ,, Mexican?" No a potom: ,, Ale já myslel jsem, že Mexičani jsou malí, s černými 
vlasy, tmaví… to… tlustý a tmaví…!" No a koukali na mě: na vysokýho, štíhlýho,  
s hnědými vlasy, vysokýho… No a jako že… No a stejně tak tady mi říkaj: ,,Ty nevypadáš 
jako Mexičan." Já myslím, že to je jedna z věcí, která lidi hodně překvapila. Která je 
překvapí, když mě potkají… 
No a další věc… Ty jo, to bylo fakt vtipný… Jednou jsem šel jezdit na skateboardu. No… 
nevím…Je to něco, co je tady relativně nové? Je to něco novýho celá tahle… tahle… Jak se to 
řekne…? Celá tahle móda jezdit na skatu, skateboarding a tak…?  
Tak od ' 95…nevim…  
No a to je to, co říkám… Od ' 95? No, protože ono to vlastně bylo vynalezený tam… Tam je 
to typickej sport… já když jsem přijel… Ale kdy to tu začalo být v módě? 
Jo… tak před deseti lety… 
Před deseti lety takhle všichni začali…? No a jednou, když jsem přijel…pamatuju si, že jsme, 
že jsme… takhle šli a jeden kluk…skupina kluků…už si nepamatuju, kde to bylo… Všichni 
jeli na skejtu a jeden z nich spadl… takhle mu podjel skate. A já jsem ten skate chytil, nejdřív 
jsem ho přidupnul a pak ho chytil do ruky a podával jsem mu ho, ale pak mu povídám: 
,,Půjčíš mi ho na chvilku na pár triků?" A oni jako že nevěděli, váhali… A já jim povídám: 
,,Dobře, zatím si vem můj mobil." No a tak jsem jim dal ten mobil a oni tak koukali. Já jim 
říkám: ,, No tak mi ho tu pohlídejte!" Byli to prckové a já jsem udělal pár triků a oni zůstali 
jako že…: ,,Ty jo!" Nevim… prostě tak. No a já myslím, že tohle bylo… neměl jsem tolik 
kontaktů s lidmi, abych na ně někoho zapůsobil… No… prostě nic velkýho… No, ale těmihle 
věcmi jsem podle mě zapůsobil… 
No a něco, co souvisí s tím, že jsi Mexičan? Třeba nějaký tvůj zvyk na který tu lidi 
nejsou zvyklí…?  
Jednou jsem byl v jedný restauraci… Ale to se nestalo tady, ale v Německu, v jedné, v 
uvozovkách mexické restauraci. No a tam měli různé omáčky. Měli tam různé typy omáček. 
A byla tam jedna omáčka, na kterou jsi musel mít potvrzení, abys jí mohl jíst! Protože byli 
dost… no prostě mít potvrzení na to, abys mohl sníst omáčku…! A já jsem zůstal koukat: ,,To 
jako vážně?" A fakt že jo! A já jsem pak řekl: ,,Ne, já jí chci vážně ochutnat! Zavolejte mi 
vedoucího!" No a zavolal vedoucího a pak povídá: ,,No to je proto, že hodně lidem kvůli týhle 
omáčce bylo špatně, protože je hrozně pikantní a pak to svádí na nás, že to je naše vina…" No 
a tak proto musíš být náš častý zákazník. Musíš sem chodit častěji a vyzkoušet víc typů 
omáček, a potom ti vystavíme kartičku, která tě opravňuje jíst i tuhle omáčku. A já mu 
povídám: ,,Jenže víš co? Já jsem to… cizinec a zejtra už odjíždím. Tak nebuď to…  
…parchant…  
Ne… já mu povídám: ,,Nebuď takovej, nech mi jí ochutnat!" A on povídá: ,,Tak jo, ale jen na 
tvou vlastní… na tvou vlastní zodpovědnost!" A pak mě nechali něco vyplnit a stálo tam, že 
oni nejsou zodopovědný za to, jestli mi bude špatně… No a pak mi ji přinesli na jednom 
burritu - samozřejmě… a já jsem jí snědl. Ty bláho! Ty zůstali koukat… a bylo toho jen asi 
takhle… Nandal jsem si tu omáčku, přičichl jsem k ní a byla cítit po rajčatech a nandal jsem 
si a ještě a ještě. A snědl jsem jí a všichni zůstali koukat… A pak jim moje přítelkyně povídá, 
že jsem Mexičan a všichni : ,,Ty jo!" všichni koukali. Ale ty bláho, to je vážně překvapující, 
že potřebuješ potvrzení na to, abys tuhle omáčku ochutnal! 
No a to je asi tak… myslím, že to byly asi takový mý …to… největší zkušenosti. Jako že jsem 
zůstal… jako že cultural shock. 
A co je to, co se ti tady v Čechách nelíbí? Něco, co bys třeba změnil? 
Hmm… Co bych změnil…? 
No nenapadá mě nic, co by… jazyk… Ať všichni mluvěj španělsky! (smích)  
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No podívej… já to neznám tam na Moravě, znám to jenom v Čechách… ale nemohl bych říct, 
že to tak je všude v  Český republice… Řekl bych, že teda spíš v Praze… a to chování 
nějakých lidí… 
Jako co? 
Že jsou dost to… nevrlí… Jako že všichni jsou pořád… Že ty je o něco slušně poprosíš a oni: 
,, Ne!" (zařve)  
Mluvíš na ně anglicky… oni vidí, že nejsi… že nejsi Čech, že nemluvíš jejich jazykem, 
mluvíš na ně jiným jazykem a: ,,Bbb!" Mluví na tebe česky! I když třeba víš, že umí anglicky! 
Ale oni na tebe nemluví anglicky, protože… protože nechtějí, protože měli špatný den. Jako 
tady naproti je jedna restaurace, kam pořád chodíme, pořád chodíme! Jenom já tam zajdu tak 
jednou, dvakrát, třikrát do týdne koupit pizzu, těstoviny nebo něco. A vždycky přijdu…  
a minule byl hrozný vítr, já jsem otvíral dveře a …,,prásk" zabouchly se. A oni na mě začnou 
křičet v češtině: ,,Blebleee…!" a já jim to… říkám: ,,Cože? Promiňte!" A on mi povídá: 
"Don't you know? Don't slam the door!" a já nevím co ještě. A já mu slušně řekl: ,, Promiňte! 
To zabouchl vítr!" No a to… on se na mě tak… a potom udělal jako že: ,,Uff!" Odhodil tužku 
a odešel. A já jsem tam na něj takových deset minut čekal… No a potom přišel, zeptal se mě, 
co si dám a dalších deset minut jsem čekal až mě obslouží… A tohle se mi stalo na více 
různých místech.  Nestalo se mi to jenom tady.  
Takže já si myslím, že chování lidí… Jak říkám, není to nic… Já to říkám moc… moc… 
obecně… nechci generalizovat! Nechci tvrdit, že jsou takovýhle všichni. Ale někteří lidé…  
je to něco, co jsem v jiných částech Evropy neviděl, že lidi jsou tak… jako tady v Praze.  
No… lidi v Karlových Varech, teda… v Českém Krumlově, tam jsou všichni:,, No jasně, 
samozřejmě, že ano!" Ale nevím co to je…  nemůžeš říct, že to je kvůli komunismu, protože 
ne všichni jsou takový… Komunismus ne… ten byl v různých evropských zemích a…  
V Bulharsku, Maďarsku, Slovensku…tam jsou lidi víc…víc… otevření… Tady jsou někteří 
lidé hodně uzavření. Mně se to bohužel přihodilo jen tady, v Praze. A tak já myslím, že to je 
tohle. Všechno ostatní já považuju… je tu bohatá kultura, hodně zajímavá a dokonce i… 
zajímavá… můžu říct… moc hezká, teda kromě tohohle… 
A veliká výhoda tady? 
Veliká výhoda? Že se učíš! Učíš se, učíš se ze všecho… Vidíš… to, co nevidíš v Mexiku. To 
je pro mě veliká výhoda - příležitost, dalo by se říct. 
A proč jsi si nevybral Německo? Proč Českou republiku? 
Německo protože… první důvod byl ten, že jsem nechtěl být ještě tak blízko mé přítelkyně. 
Nechtěl jsem s ní ještě bydlet. Kdybych jel do Německa, tak dříve nebo později bych s ní 
bydlel. A to jsem nechtěl - to za prvé. Za druhé - protože už Německo znám. Znám ho od 
shora dolů, z jedné strany na druhou, a jestli chceš, tak ho znám i na úhlopříčku! Myslím, že 
to je země, kterou jsem nejvíce krát navštívil, a to z X důvodů… ani nevím proč. Z České 
republiky jsem znal jenom Prahu a řekl jsem si: ,,Vrátím se, abych to tu poznal!" 
Takže jsi tu proto, abys to tu více poznal? 
Ani ne poznal, nemůžu říct, že proto, abych to tu poznal… A navíc školy tam - tam musíš 
mluvit německy. No a to je jedna z největších… jedna z nevýhod, které jsem tam měl.  Na 
začátku jsem říkal: ,,Jo, pojeďme do Německa! To by bylo… líbilo by se mi tam jet… 
Jo, protože původně jsme měli přijet já a můj kamarád z Mexika, kterej na poslední chvíli řekl 
že ne.  
A zůstal v Mexiku? 
Jo. A já jsem přijel. No a tak jsme původně měli jet do Německa. Ale musel jsi, abys tam 
mohl jít do školy, mluvit německy. Což je věc, kterou… ahhh… ještě teď se ten jazyk učím.  
A jaké tu máš jako Mexičan výhody? 
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Mám jich hodně! Jak už jsem říkal, já můžu… tedy v té oblasti, co studuju… to je to, co 
dělám… plány do budoucna. Mám hodně výhod, všímám si jako cizinec věci, které lidi odtud 
vidět nemohou. Stejně jako když ty pojedeš do Mexika, tak si všimneš věcí… 
To jo. 
A já si tady všímám… jako to s tequilou… a nějaké další věci týkající se země. Může se tu 
dělat hodně věcí, které by se Čechům líbily. A stejně tak vy… jako třeba české sklo, můžeš ho 
dovést do Mexika. Protože v Mexiku je jenom jedna továrna na lahve. Můžeš stáčet 
limonády, vína, piva, tequ… teda likéry… Je toho spousta, co můžeš dělat! Já myslím, že to 
je jedna z velkých výhod!  
Další výhoda je to… Nikdy není špatné poznat něco nového, naučit se něco nového! Pro nás, 
co tu jsme, je výhoda, že učíme nové věci, ať chceme nebo ne! Protože jsme daleko od našich 
rodin, kde… Je rozdíl bydlet v Mexiku, kde je rodina a s každou věcí:,, Táto, víš co se 
stalo…? Tohle… ,,Víš co? Jdi za tímhle doktorem a nebo udělej tohle a tohle…!" No prostě 
se hodně naučíš, hodně se osamostníš! Staneš se hodně samostnatným. 
No tak tohle a pak i možnost si vydělat lepší peníze, dalo by se říct… Pro některé je tu práce 
lépe placená… To považuju za výhodu. Ne pro mě - já nepracuju- já jsem podporovaný, jestli 
se to tak dá říct. Ale pracovat v Mexiku a pracovat tady… A navíc se naučíš a poznáš něco 
novýho… Takže líp ti platí. 
A nevýhody? 
Jazyk, rozdíly v kultuře. Ty jo nevýhod…? To ti tu můžu nadiktovat celej seznam! Hlavně 
teda jazyk, kulturní rozdíly, cultural shock - jak se tomu říká. A… stesk po domově, jídlo… 
Člověk si pěkně odvykne! No a já myslím, že to jsou ty nejvíc… největší… největší 
nevýhody, který můžu jmenovat. Podle mě jazyk a kultura. Teda já jsem zvyklý na věci, který 
tady lidi nedělaj, na který nejsou zvyklí.  
Jako co? 
Ty jo! Jako že… Když vyjdu na ulici… Já jsem navyklý, že v Mexiku nemůžeš kalit na ulici. 
Takže když kalíme na ulici, tak všichni jsme jako že: ,,Uvidí nás benga! Radši to pivo 
schováme!" Věci jako že můžeš kalit na ulici…   
Další z věcí, která mě hodně ovlivňuje je jazyk - někdy jsem jako že:,, Uff!" A mluví na mě 
česky a nemluví anglicky… A jsou dny, kdy: ,,Aaach!" Musím sehnat někoho, kdo rozumí, co 
říkají a koho se zeptám, jak se to řekne, aby mi to řekli… 
No a jídlo! No a to je myslim…  
A zamýšlíš tu zůstat nějakou dobu? 
Jo, jo. Myslím že ještě pár let.  
A potom? 
To ještě nemám naplánováno… No záleží, jak už jsem říkal, na tom kšeftu… Záleží na tom, 
jak se vybuduje a uchytí. No a pak už bych začal mít plány víc do budoucna… rozšířil bych 
ho, prodal bych ho a nebo, když si ho nechám - bych sem jezdil… To co nechci je se začít na 
jednom místě nudit. Já když jsem moc dlouho na jednom místě, tak mě to místo omrzí a už se 
tam nemám chuť vracet. 
A kde si představuješ mít rodinu a tak? 
Ty jo! Moji rodinu…? To nevím! To ti nemůžu říct! No jako že chvíli říkám že tady, v 
Evropě, chvíli že v Mexiku… To už jsou věci… mám takový hodně pevný… hodně stálý 
vztah s mojí holkou… Už se víc díváme do budoucna. Neříkám, že se budeme brát!  Ale 
možná tak za rok, za rok a půl spolu už budeme bydlet… nevím kde, jinde… Ale ještě 
nevíme… Nevím… To takhle nemůžu říct, jestli tu chci zůstat nebo jestli sem ona přijede… 
Nevím, to nedovedu to říct, na tohle teď moc nemyslím… Mám z toho strach!  
Ale teda… dovedeš si představit… nežít v Mexiku?  
Jo…. Dříve nebo později bych se vrátil, ale na určitý čas si dovedu představit nežít v Mexiku.  
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Ale jenom na nějaký čas? 
Na nějaký čas. Dříve nebo později se vrátím.  
Proč? 
Protože to je moje země, moje kultura, je to…prostě můj původ. Nakonec se vždycky vrátíš 
ke tvému původu, jak se říká… A tak teda… jak říkám… můj původ, moje kultura, moje 
rodina, moje…moje země. Dříve nebo později se vrátíš! Nemůžu žít mimo napořád.  
Tak fajn! Děkuju! 
Jasně! Kdykoliv budeš chtít Adélo! 
 
 
 
 
7. RESPONDENT: 24 let, 5 a půl let v ČR 
 
Pověz mi něco o tvém životě, o tvé rodině, kolik ti je, jak se jmenuješ, kde jsi se narodil 
apod. …  
Jsem z Pachucy, Hidalgo, která leží na sever od Ciudad de México. Narodil jsem se v 
Pachuce, ale prvních osm let jsem žil na farmě -s krávami. Potom jsme odešli do města, aby si 
táta našel práci, protože s kravami se mu moc nedařilo.   
A…kolik máš sourozenců? 
Mám dva bráchy-jeden je starší a druhý mladší. Ti žijou společně s mámou a tátou. 
A kolik ti je let?…Co jsi vystudoval? 
24 a v Mexiku jsem chodil ještě na střední školu, a potom jsem… no…odjel do Evropy…na 
rok a líbilo se mi to. No a vrátil jsem se do Mexika, kde jsem začal studovat, ale chtěl jsem… 
lákalo mě… znovu cestovat…  
A proč jsi přijel právě do České republiky? 
No… jel jsem do Evropy, ale do České republiky jsem přijel, protože jsem v Pachuce poznal 
jednu Češku… a ona mě povzbudila k tomu, abych přijel a mně se to líbilo… 
A odkdy tu jsi? 
Od 2003. 
A jaké to bylo, když jsi přijel 
Vlastně jsem přijel s jedním kamarádem…do Španělska… ale já jsem si už naplánoval, že 
pak pojedu do Prahy za tou holkou a chtěl jsem taky studovat vysokou školu. V tu chvíli jsem 
měl jen nějakou představu, ale nevěděl jsem, kde budu a tak… Jen jsem si byl jistej, že to 
opravdu chci udělat. No a přijel jsem a přihlásil jsem se, dělal jsem přijímačky na Vysokou 
školu zemědělskou, protože ta mě vážně zajímala... No a dostal jsem se tam. No a takhle to 
vlastně začalo. Začal můj první…no byl to tady takovej moment, kdy…už jsem si říkal, že tu 
asi chvíli pobudu…     
A proč jsi tu chtěl déle zůstat? 
No původně jsem plánoval, že mé dobrodružství…  už jsem o tom předtím přemýšlel, ale… 
když mě pak přijali na univerzitu a všechno mi vycházelo… No byly tu pozitivní i negativní 
stránky, ale ty pozitivní převažovaly…. A tak jsem se rozhodl, pro školu a pro 
dobrodružství… No, řekli mi, že ta škola je na pět let. No a tak jsem měl nějakej 
dlouhodobější plán tu zůstat.  
A teď? Co děláš? Vyšly ti tvé plány, jak jsi chtěl? 
Skoro, skoro… ale věci se mění, moje životní cesta se okolnostmi utváří…a musel jsem si 
vyšlapávat cesty podle toho, kde jsem měl jako cizinec nejvíce otevřené dveře… musel jsem 
si hledat místo, kam nejvíce patřím a kde se dobře cítím. Což jsem si našel ve skupině mezi 
Čechy i cizinci. 
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No a ze Zemědělské univerzity jsem pak odešel a našel jsem si jinou školu, kde jsem se už 
cítil dobře. Cítil jsem se tam dobře jako cizinec… A navíc můj soukromý život…Mohl jsem 
dělat…jako cizinec… chodit ven společně s dalšími emigranty - mými vrstevníky.   
A kde jsi se s těmito cizinci seznámil? 
Poznával jsem je postupně díky věcem, co rád dělám…Díky muzice, akcím…ale nakonec 
jsem se s nimi blíže spojil díky různým oslavám národních svátků a kulturním akcím, které 
organizovala naše ambasáda. A taky díky…je tu jeden Latinskoamerický bar - Bar X. Tam 
jsem žádal o práci a dali mi jí. Vážně mi vyhovovala, protože byla ve španělštině… Bylo to 
jako bych z části pořád byl - je to takovej Latino kout.   
Vlastně proč cítíš tuhle potřebu být s mladými z tvé země?  
No, protože cítím, že každý z nás… Každý má svojí minulost, tvůj život j jako řetěz, kde se 
jednotlivé články postupně propojují a ty vlastně nemůžeš jen tak opomenout tvé kořeny… 
Člověk nemůže jen tak ze dne na den změnit své kořeny. A tak jsem potřeboval najít něco - 
někoho, o koho bych se mohl opřít …(respaldar)  
Opřít…? (Co to znamená respaldar?) 
Jako nějaká podpora… Je to jako když je člověk malý a jde do školy a může se opřít o svýho 
tátu, protože ho zná a ví, že nemusí mít strach. No a to já jsem cítil v těch kulturních věcech… 
Takhle jsem se cítil uvolněný a že mohu těm druhým věřit. 
A máš i české kamarády? 
Jo, mám jich pár - jenom málo. S některými jsem se skamarádil… s jedním na Zemědělské 
univerzitě a jsme furt v kontaktu a pak další…tři, s kterými jsem se seznámil díky lidem, kteří 
se zajímali o ten náš bar. Tedy jde o Čechy, které zajímá naše kultura.   
A jak s nimi mluvíš? 
Česky, anglicky, španělsky…někdy všechny jazyky kombinuju… 
Takže tvoji kamarádi mluví španělsky? 
Trochu. Jeden z nich si chce procvičovat španělštinu. A s mými dobrými kamarády pak 
mluvím anglicky, protože tak si víc rozumíme. A česky…? To když já se chci procvičit v 
češtině… protože navíc někteří z nich - jejich španělština není příliš silná. Jejich španělština 
není tak dobrá, abychom si nějak důvěrněji mohli popovídat a ani moje čeština…    
A jací jsou podle tebe Češi? ( I když vím, že je těžké takhle generalizovat…)  
Jako moji kamarádi nebo kultura obecně? 
Oboje dvoje… 
Ti Češi, kteří jsou moji kamarádi jsou hrozně fajn. Důvěřuji jim a vím, že mi pomůžou.  
A myslím si, že je těžké se dostat takhle daleko…  
V jakém smyslu? 
No, ve smyslu kamarádství a důvěry….když to porovnám s Latinos…Myslím, že můžeš  
s  Čechy sdílet takovouhle důvěru, ale není jednoduché ji získat…Je k tomu potřeba více času 
a loajality…   
A Češi jako kultura obecně, jak jsi říkal…? 
Kultura…to je vlastně to samý, ne? Myslím, že je těžký být s někým kamarád, když s ním 
nemáš nic společného. Že například pro mě je těžký se skamarádit, mít nějakého dobrého 
kamaráda Čecha, který by třeba nebyl student nebo stejného věku nebo kterému by se nelíbilo 
něco, co zajímá i mně, což je třeba cestování nebo tak… Tak třeba jeden kamarád, tedy spíše 
známý, jeho zájem jsou… kola. Teda já jsem se s ním seznámil na nějaký party, no snažili 
jsme pokecat a chvíli jsme spolu mluvili, ale toť vše… Protože mě moc nezajímají věci 
ohledně kol, tak ani já jsem ho moc nezajímal, no a tak už jsem ho nikdy neviděl. Chápeš, co 
tím myslím?  
Jo jo. A řekni mi, jaký jsou hlavní rozdíly mezi Čechy a Mexičany? 
No…jazyk. 
Jazyk… a co ještě? 
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Hodně věcí jako jídlo, způsob, jak to funguje v rodinách, jak jsou strukturované. A taky v 
Mexiku určuje cestu lidí náboženství - jak se chovají, co je dobré a co špatné… A tady… tady 
jsem si všiml, že spousta…že hodně Čechů dělá věci, které by v Mexiku byly chápány 
negativně… 
Jako co? 
Jako třeba ráno pít. 
Pivo? 
Pivo, slivovici a silnej alkohol. A třeba jít pak pracovat a z tvého dechu je cítit alkohol. Na to 
je nahlíženo v Mexiku negativně… ale stejně tak to někteří dělají i tam.   
A když jsi mluvil o rodinách, o rozdílech… Vysvětli to víc…!  
No myslím si, že tady…Teda myslím si, že v Mexiku… že tam se více… jako že tam je 
rodina víc… jako že máma a táta se snaží být spolu, aby ukázali svým dětem, že všechno je 
tak, jak má být, i když to tak není. A tady, myslím, jsou víc upřímní…rozejdou se…rozejdou 
se, a pak se snaží myslet na děti… Ale v Mexiku je pro ně těžší rozdělit rodinu. Ale díky 
tomuhle se pak lidi můžou víc poznat a přijmou se takový, jaký jsou. Žil jsem tady nějaký čas 
v jedné rodině, kde už… Bydlel jsem u nich doma jeden rok… a ti manželé… oba byli 
architekti a vycházeli spolu moc dobře, ale oba byli určitým způsobem hodně pyšní na svou 
práci. A ve svém věku se rozvedli - v tom roce, kdy jsem tam já bydlel, z různých důvodů… 
Z důvodu, že spolu furt soutěžili…   
A překvapilo tě to? 
Jo… Ne, ne nepřekvapilo mě to…nepřekvapilo mě to, ale bylo to pro mě hodně bolestivý 
vidět takhle rodinu, kterou jsem měl rád… Byla to jedna z mála rodin, které jsem tu viděl, 
která vypadala jako rodina! A… uvědomil jsem si, že už tam byly problémy a že oni čekali, 
až jejich děti vyrostou… nevim…aby se rozvedli. Ale společně si koupili dům a oba 
architekti vytvořili krásnej dům, kde za měsíc už nikdo nebydlel. Všichni odešli do bytů ve 
městě. 
Ale takhle to je v Praze. Byl jsem třeba navštívit mé kamarádky na vesnicích, kde… muž 
pracuje a žena je doma.  
A tohle vnímáš jako hodně mexický rys? 
Tohle hodně souvisí s náboženstvím. A že tady jsou rodiny na vesnicích, i ty, které jsem třeba 
viděl, více křesťanské… A byl jsem svědkem i toho, že táta přijde…a to… a už má na stole 
připravené pivo, maso, guláš nebo tak něco. A máma…celá šťastná. A maj pohodu…  
A potom, po večeři, stejně jako v Mexiku se jdou dívat na televizi. 
A kdybys třeba porovnal mladé v Mexiku a tady… vidíš rozdíly? 
Mezi… třeba…tam na vesnici… Myslím, že třeba tam, kde jsem se narodil a měli jsme 
krávy…že…tam mladí jsou pěkný machové. A myslím, že tady na vesnici často taky... mladí 
jsou machisti…   
Kluci. 
Kluci, muži. Ale tady ve městě cítím, že… je tu víc názorů a… že lidé jsou otevření jinému 
myšlení…no nebo přinejmenším tu jsou cizinci.. a je to víc v klidu…Tedy víc to jde porovnat 
s nějakým mexickým městem, México D. F…. Řekl bych, že je to trochu podobné, ale že 
tady…   
No ale vlastně nic moc ti neřeknu… tady už jsou taky sociální třídy mezi mladými… Na 
nějaké diskotéce potkáš bohatý, který se rádi napijou a nebo když zajdeš do reggae baru tak 
jsou tam spíš takoví, kteří mají rádi marihuanu, jen tak sedí a… No a v Ciudad de México je 
to to samé. Nebo ty od heavy metalu taky hledají vlastní prostory… 
A co bylo to, co tě nejvíce ,,dostalo" když jsi sem přijel, jak pozitivně tak negativně? 
No nejvíc mě asi ,,dostaly" zdejší služby. Někdy se snažíš…ale lidi na to nejsou zvyklí. A lidi 
taky nejsou moc zvyklí, tedy ne lidi, ale ty, které by tě měly obsloužit… ty, které ti prodávají 
lístky… veřejné služby…  
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Nebo cizinecká policie. Ty tam přijdeš, jseš cizinec a oni s tebou nemluví jinak než česky! No 
a hodně…tedy…často jejich obsluha záleží na tom, jakou mají náladu. No ale tohle…no radši 
už nic…  
A co dál? Přece je toho víc… 
To…a taky mě ,,dostalo", že často se v hospodě plánovali nějaké věci, které pak vyšli, ale už 
to nebylo něco ,,tak velkýho" jako když se to plánovalo… Tedy, že se vedli mnohé 
intelektuální debaty… o tom, že se něco udělá… hodně myšlenek… ale nakonec z toho vyšlo 
něco úplně jednoduchýho, o čem nebylo třeba tolik mluvit. A nebo nevím, jestli je to proto, 
aby se pilo víc piva…! Tohle mě ,,dostávalo", když jsem šel do baru.  
A něco pozitivního? 
No… přišla mi dobrá… ta organizace věcí…že se to udělalo a tak. Dobře tu funguje 
organizace věcí - a jo, opravdu vyjdou. Přijde mi dobrý, že když chci…například něco dělat  
s Čechy, tak mi ty věci vyjdou. Tedy vyjdou mi díky způsobu plánování… Můžu s nimi 
naplánovat věci, domluvit přesný čas…a taky… věci, které jsou k tomu potřeba. Tohle je pro 
mě snazší než v Mexiku. Taky je fajn, že tu člověk může získat na své projekty věci levněji 
než v Mexiku.   
Jako třeba co? 
Třeba materiál na piñada…  
Jako papír…?  
Papír…ale hlavně vždycky se najde nějakej známej, kterej má, co je třeba… Kterej ti 
pomůže… Kterej má něco schovanýho a řekne ti: ,, No tohle ti zrovna můžu půjčit!" 
A řekni mi… je něco, co by bylo normální v tvé zemi a tady to normální není? 
Něco, co je v mé zemi normální…? Zima! Ne, teda teplo! 
A něco, co jsi udělal a lidi - tady se překvapili…? 
Ne. Třeba… možná, když jsem přijel…, ale teď už myslím, že tu jsem víc adaptovaný a tyhle 
věci už nedělám. Ale třeba… dělat velký rámus v baru… 
Jako že by to bylo v tvé zemi normální a tady tě za to vyhodí? 
No. Tady si o tobě myslí, že je chceš… že jsi pěkně drzej. Myslej si, že je nerespektuješ. 
A něco, co je tady normální a v tvé zemi by nebylo? 
No…přicházet včas. No, že tady lidé přichází včas a v Mexiku ne. 
A stejně tak způsob, jakým se pracuje… tady…Češi pracujou hrozně precizně… Tam v tom 
baru, kde pracuju…jsme Češi i Mexičani a když jsme začali pracovat… byl tam… vyšlo na 
mě, abych pracoval s jedním Čechem, kterej už měl zkušenost z jinýho baru a pro něj bylo 
hrozně těžké mě pochopit. Protože on chtěl, abych myl skleničky přesně způsobem, jakým to 
mělo být… Nevím, jestli jsou takoví všichni. Ale on chtěl, aby všechny mé pohyby - když se 
skloním, dám postavit na kafe… byly takový, jak on si představoval. Ale teď - časem jsme 
začali oba pracovat tak půl na půl. Oba - tedy já - jsem už víc ,,uspořádaný" a on více 
,,neuspořádaný" A už nám to funguje, když spolu pracujeme… 
A na co jsi si tu musel zvyknout…? 
Na jídlo…Ne na jídlo, ale na to, že tu není moc ovoce. Mně v Mexiku… Ale prostě jsem si 
zvykl, protože jsem neměl na vybranou… A taky na zimu. Ale už ne… už mi tak hrozně 
nevadí. Protože když jsem přijel, tak jsem s tím měl velkej problém, bylo pro mě hrozně těžké 
pochopit, proč je taková zima… 
Jak to myslíš? 
No, abych řekl svému tělu…, že tady je hrozná zima … Prostě jsem to nezvládal! Chápal 
jsem to samozřejmě zeměpisně a tak, ale jako člověk…to nešlo! Stálo mě to hrozně úsilí a 
zasahovalo to i do mého myšlení, protože se moje tělo necítilo dobře. Ale už vím, že zima 
opravdu existuje. Vím, kdy přijde. A moje mysl se už na to sama připraví a dokonce už zimu 
očekávám! Říkám si: ,,tak už, už má přijít zima, a tak musím udělat tohle a tohle…!"  
A na co myslíš, že si tu nikdy nezvykneš? 
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No…nejspíš bych si nikdy nezvykl na jiné věci…jako pracovat v nějaké společnosti jen se 
samými Čechy. Myslím, že bych si na to nikdy nezvykl a ani bych se o to nepokoušel. A 
proto si hledám životní cesty podle věcí, na které vím, že si mohu zvyknout… Protože si 
nějak myslím, že nakonec, děláš to, co chceš, nehledě na to, kde jsi. Samozřejmě by bylo 
opravdu hloupý od někoho, kdo je závislý na sluníčku, aby žil tady…  
A proč bys nemohl být v nějaké společnosti jen se samými Čechy? 
Protože práce je pro mě součástí mého života, něco, abych se cítil dobře… Práce je pro mě 
něco, co se mi líbí. A nechci ztratit můj kulturní způsob ,,jak pracovat" - tedy jako Mexičan… 
A dívat se na věci očima cizince. A tak by se mi líbilo pracovat s lidmi, kteří jsou flexibilní k 
novým názorům. Kdybych pracoval ve společnosti, kde je jen jedna kultura, tak by oni 
dominovali, a můj způsob myšlení by tak neměl prostor a musel bych se podřídit tomu jejich.  
A tak bych už nebyl spokojený se svojí prací, protože už bych nemohl dělat, to co chci.  
A jaký je ,,mexický způsob práce"? 
No…to taky souvisí s kulturou. Prostě…v práci se vždycky hledají… vytváří se kamarádské 
vztahy mezi spolupracovníky. Když pracuješ, tak jsi zodpovědný, ale mimo ní už si pak víc 
povídáte, více se otevřete, děláte společná jídla a tak…  
To se tady taky dělá, ale vnímám, že když lidi pracují, tak se víc věnují své práci. A já nemám 
tyhle zkušenosti, ale hodně lidí mi už říkalo, že Češi přijdou…pracují a pak zase odejdou…  
Tedy, že práce je důležitá, že tam si člověk neužívá života, to až potom… 
No… a taky že Mexičani… že si vždycky uděláme chviličku, abychom řekli nějaký fórek 
nebo vtípek dne a dokonce i na to, abychom si pokecali…když máme nějaký problém 
doma…   
A jaké tu máš jako Mexičan výhody? 
Mé výhody jako Mexičan…? Já jsem si je našel! Já sám jsem se nějak přirozeně přidal ke 
skupině cizinců a Čechů, kteří mají rádi cizince. No a s touhle skupinou lidí jsem 
svobodnější…ve vyjadřování… Jsem sám sebou. Tedy ne, že bych šel za skupinou Čechů, 
kteří nemají cizince v lásce a snažil bych se tam hledat výhody… Chápeš?   
No prostě tyhle lidi, kteří mají rádi cizince jsou jakoby víc lidský a třeba mě poprosí o pomoc, 
a nebo já jsem je o něco poprosil a oni mi pomohli. Jako ta kafeterie… Teda… v tý škole, kde 
já… no prostě tuhle školu jsem si našel, protože tam chodí hodně cizinců. No a mě jako 
cizince…mě tam berou, protože také mají rádi cizince. A poprosil jsem je o to, tam mít 
kafeterii a oni mi to povolili - zadarmo. A dali mi to díky tomu, že jsem ve skupině cizinců, 
chápeš? 
A jaké tu vidíš, že máš jako cizinec nevýhody? 
No, že z toho sociálního okruhu cizinců moc nemohu vystupovat. Je pro mě těžké…bylo by 
pro mě těžké přidat se k jiné skupině.  
K Čechům…? 
Ne, protože u mě jsou taky Češi, ale Češi, kteří se zajímají o cizince. Ale třeba by pro mě bylo 
těžký se přidat ke skupině třeba…nevím… na vesnici… Odejít žít na vesnici by mě…jako 
cizince…stálo hodně úsilí. A stále bych byl cizincem.  
Ale v té skupině, kde jsem…jsem sebou samým. 
A co ti tu z Mexika nejvíce chybí? 
Rodina.  
A ještě něco? 
Rodina a co mám opravdu rád jsou pláže. No… ale tohle…vždycky když tam přijedu. 
A…řekni mi, kde, na jakých místech se tu podle tebe Mexičani schází? 
V Baru X, na fotbalových zápasech, které se hrají každou středu v osm na Újezdě a v jedné 
nové restauraci, která se jmenuje F. A pak jsou tu nějaké tři byty, kde všichni my - vrstevníci 
bydlíme. 
Bydlíte společně? 
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No, tady… pak na Andělu a na Žižkově. 
A je to pro tebe rozdíl, když jsi s Mexičany nebo s jinými Latinos? 
Je to rozdíl… jsou tu rozdíly v… ve fórech a tak…A jsou rozdíly i mezi jednotlivými 
Mexičany, kteří tu jsou. Protože jsme jak z jihu tak ze severu. Vlastně my, kteří se tu spolu 
scházíme bychom v Mexiku kamarádi nebyli.   
Ne? Proč? 
No protože v Mexiku je spousta sociálních tříd… A podle mě všichni, kteří sem přijeli… 
Přijedou a zastupujou určitou sociální třídu, kterou jsou v Mexiku… No ale nakonec…jestli tu 
chtějí zůstat, tak jim nezbývá nic jinýho než se opít se všema dohromady… A nebo si můžou 
jít hledat jejich sociální skupinu, ale mezi Čechy…kteří nevědí o co jde… Chápeš?  
Jo… a… proč tady zůstáváš… tedy v České republice…? 
No protože tady se mi… Teda protože já už jsem si tu…no prostě…už jsem si tady nějak 
zařídil život… no a jsem spokojený…moc se mi líbí co tu dělám… no a taky…nevím jestli 
všude, ale tady se můžu rozvíjet a můžu tu dělat spoustu věcí. A já hrozně rád dělám různý 
věci!   
Jako co? 
No třeba rád běhám a taky rád pracuju a chodím do školy. No a v Mexiku, dobře… v Pachuce 
když chceš do školy, tak nemůžeš pracovat, aby sis zaplatil školu.  
Tak to tedy platí rodiče? 
No a nebo prostě do žádný nechodíš. Protože práce… když nemáš univerzitu…je to dost 
obtížný…no a nebo plat je dost nízký… A Praha fakt že… Praha nabídne cizinci fakt dobrou 
životní úroveň.  
Jako že ti dá práci? 
Dá ti práci, dá ti možnosti… no, netýká se tě tu tolik tvoje sociální třída… Cítím jako že tu 
Mexičané mohou růst… Ale ne všichni mají zájem o to dělat víc a víc věcí…  
A vlastně…neřekl jsi mi, co děláš za práci? 
Pracuju jako barman v Baru X a jsem učitel španělštiny v jedný školce pro Čechy a cizince. A 
taky mám tu kafetérii. A snažím se vyrábět sýr pro jednu mexickou restauraci. 
To je pěkný! A jaký jsou tvé plány, pokud nějaké máš…? 
No protože mé plány… teď… neplánoval jsem před dvěma lety, že můj život bude takový, 
jaký je teď... Takže zase… dokud budu spokojený tak budu dělat tohle. 
A dovedeš si představit tu žít? 
No já už tu žiju pět let… takže si nic nemusím představovat… 
No ale já myslím… jako kdybys měl třeba rodinu…? 
Jo. Když budu dělat, co mě baví a budu mít fajn manželku… 
Tak už pak nezáleží, kde to bude? 
Ne, pro mě je rodina hrozně důležitá. A já bych nezměnil… já bych třeba kvůli mé rodině  
i změnil mojí práci.  
Jaké to je být Mexičan? 
No co… Fajn…ne?  
Ale já myslím…, když říkáš, že jsi Mexičan…co si představuješ? Proč jsi Mexičan? 
Protože jsem se tam… No kvůli mému kulturnímu chování, které mě v Mexiku naučili… 
společnost. Oslavy; způsob, jakým děláš nějaké věci;  chování; způsob, jakým nahlížíš na 
život. No prostě ve mně není ani malá část, která by říkala: ,, Ach…lituju toho, že jsem 
Mexičan…! Ale Mexičan může být každý svým způsobem, ne?  
A jaký je ten tvůj způsob? 
No ten můj… být šťastný a pořád spokojený a když nejsem spokojený, tak se snažím být 
šťastný. A myslím, že rád bojuju za věci, kterejch chci dosáhnout. Prostě… bejt Mexičan…  
to je součást mě… s tím jsem se narodil… Narodili jsme se ve stejnej okamžik…   
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8. RESPONDENT: 24 let, 2 roky v ČR 
 
Řekni mi něco o tvém životě. Kde jsi se narodil? Kolik ti je let? 
Narodil jsem se v Mexiku, ve městě, Guanajiato. Ale vždycky jsem bydlel v Pachuce, což je 
takový ošklivý, ale příjemný město.  
A… máš sourozence? 
Ne, nemám sourozence. Jsem jedináček. Je mi 24 let a v Praze jsem už asi rok a půl… ne… 
vlastně trochu dýl… zhruba rok a sedm měsíců… 
A co jsi vystudoval? 
Já jsem šéfkuchař. 
A kde jsi to studoval? 
V Barceloně. Tam jsem byl 4 roky. 
A proč jsi se rozhodl, že pojedeš tedy do Barcelony? 
Protože… jsem tam měl bratrance, co tam bydlel. A rodiče se mě ptali: ,, Chceš jet… Kde 
chceš studovat? Chceš studovat v Barceloně?" A já jsem řekl: ,, Jasně, že jo!" A já jsem odjel. 
Vlastně všechno se to naplánovalo, tak za jeden týden…abych odjel… 
A proč jsi se potom rozhodl přijet sem, do Prahy? 
Proto abych… nevím… odjel na nějaké nové, jiné místo, kde jsou lidé, kultura…o dost jiní 
než v Mexiku nebo ve Španělsku. Protože Španělsko je jiné, ale podobá se… tedy alespoň 
zhruba… Latinské kultuře. A tady to je úplně rozdílné - jazyk a všechno… 
Ale vlastně… co bylo tím impulsem, že jsi si vybral Českou republiku? 
Ty jo…no…já už jsem předtím přijel dostkrát…abych navštívil mýho… P. - P. -kamaráda. 
No a tak… naposledy, co jsem přijel mi J. povídá: ,,Hele, ale tady je pro kuchaře hodně 
práce…Proč nepřijedeš sem?" A já jsem ale měl… tam holku… ale už jsme měli problémy… 
No a už mě taky Barcelona začínala otravovat, protože tam jsou trochu divný lidi… Jako 
Španělé jsou fajn, sympatický… ale jsou dost namyšlený… ne namyšlený… jsou… jsou 
trochu divný… 
V jakém smyslu? 
Nejsou moc otevření vůči druhým, vůči cizincům… a ani vůči Španělům. Teda ty z madridu 
nebo ze Sevilly je moc nemají v lásce a pořád: " Já mluvim katalánsky! Já nejsem Španěl, já 
jsem Katalánec… No a tak je to trochu složitější se integrovat do týhle společnosti… 
A přijel jsi sem a jaký to bylo?  
No… přijel jsem bydlet ke kamarádovi… Řek sem mu… tohle jsem zase plánoval míň než 
měsíc… A řek sem mu :" Kamaráde, jedu žít do Prahy!" A on mi povídá: "Fakt? No jak 
chceš…?" A já mu říkám: " Fajn, přijedu tehdy a tehdy…" A on mi povídá: " To ne, to tady 
nebudu. Přijeď později!" No a bylo to. Trvalo to tak dva tejdny a pak jsem dorazil. Vlastně 
jsem to neřekl ani mámě. Jen jsem jí pak řekl: "Bydlím v Praze!" Zavolal jsem jí a povídám jí: 
" Už bydlim v Praze!" A ona mi povídá. " Co? Jak to?" Ale vlastně mi jen povídá: " No to už 
bydlíš pěkně daleko! Bydlíš teď ještě dál!" No… a bylo to…  
No ale přijel jsi a potom…? 
Já jsem přijel k P. a byl jsem… no, nikoho jsem neznal… znal jsem J. a tak… ale jenom 
málo… víš co? Kvůli tomu, že už jsem tu byl předtím. Ale ve skutečnosti jsem tu nikoho 
neznal. No a P. tady- v Baru X zrovna začínal pracovat… no a navíc, my jsme bydleli pěkně 
daleko…v Hlubočepech. Teda ne tak hrozně daleko, ale je to daleko ne? No a doma jsme 
neměli nic… televizi…nic. No a tak co jsem dělal? Chodil jsem sem s P. hned od rána otevřít 
bar a furt jsem tu byl. A jednoho dne mi majitel baru povídá: ,, A kdo vlastně jsi? Ty tu pořád 
jsi ráno, večer, celej den!" A já mu teda pověděl… že jsem sem teprve nedávno na dlouho 
přijel a tak… No a on mě pak… myslím, že jsem mu byl sympatickej… on mi nabídl práci. 
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A chápeš tohle místo, tenhle bar jako jakési centrum všech Mexičanů? 
Teď to tak je. Nevím, jak to bylo dřív, ale teď tu pracuje hodně Mexičanů… P. …pracuje tu 
J., C., jsem tu já… je nás tu víc… A teď je to…myslím, že to je… no oni mi říkali, že bylo 
období, kdy… no protože jsou různá období… byla období, kdy tu bylo hodně Argentinců, 
nevím Kolumbijců… a teď… je to náhoda… že je tu hodně Mexičanů… 
Vážně? 
Jo. 
A na jakých místech se scházíte? 
Tady. 
Tady? 
Nebo ve středy jich chodí hodně do Shadow na Újezdě… protože tam hrají fotbal… je tam na 
to hřiště… 
A ty taky chodíš hrát? 
Ne, já chodím jen potom s nima pít. Já jsem totiž děsně línej… ale měl bych chodit hrát… 
No a máte třeba nějaké fiestas, při kterých se scházíte? 
Jo! No tedy vlastně to my… tedy J. , P. a já děláme různý fiestas. Nejdříve jsme začali 
hrát…latinskoamerickou hudbu… ale potom J. - má radši drum'n'bass a tak se spíše zaměřil 
na to, no a tak od toho odešel. No ale my s P. jsme zůstali a začali jsme s věcí, co se jmenuje 
Pachanga Beat. 
A kde tohle hrajete?  
No, kde si nás najmou… hráli jsme v M 1… což je…tam kde je Dlouhá ulice… to víš ne?… a 
tam je takový náměstíčko… a odtamtud se vydáš jednou ulicí…No a tam už jsme hráli 
víckrát…Taky přijeli hrát Panteon Rococó a my jsme jim dělali break party… after party… 
Přijeli a pokecali s námi… to bylo fajn… Hráli jsme taky v jednom baru na I.P. Pavlova… ale 
tam to moc nefungovalo… skoro nikdo nepřišel…  
A co třeba mexické národní svátky tady…? 
No… to ambasáda a tak… ale já tam nechodím… 
Nechodíš? 
Ne, byl jsem tam jenom jednou. 
A kdy jsi tam byl? 
První rok. 
A co to bylo za oslavu? 15. Září?  
Jo. Jednou to jsem sem vlastně přijel jen na návštěvu a vy jste zrovna byli s P. na týhle oslavě. 
A já jsem čekal na P. u orloje a přišel pěkně pozdě…  
Jó! A co jinak děláš ve tvém volném čase? A co děláš za práci? Prostě co tu děláš?  
Já jsem vlastně začal pracovat jako kuchař. Ale vzhledem k tomu, že už tu kuchař byl, že už 
tu byli dva kuchaři… tak člověk nedostane moc práce ne? No a oni mi uvolnili místo a já 
jsem si to místo postupně zasluhoval… no a teď už mám jako kuchař víc práce… a taky jsem 
začal pracovat jako barman. 
Zase tady v Baru X? 
No. A taky teda, že občas hraju… teda s P. a nebo někdy mě J. pozve, abych hrál na nějakých 
party. Je to fajn. A taky se chci věnovat focení. Ale… no… neměl jsem moc peněz. No a 
škola… no a protože nemluvím česky… myslím, že to je těžký se učit česky, ne? No… a je tu 
jenom jedna škola…focení, která je v angličtině…a je dost drahá. 
A kamarádíš se i s Čechy?  
Kamarádů Čechů -kluků mám málo-jednoho nebo dva. 
A kamarádky? 
Kamarádek mám dost. 
Vážně? 



 97

No protože holky jsou jakoby víc otevřené… a nebo možná… no… prostě tak. 
A tvoje přítelkyně je taky Češka, ne? Jak už jste spolu dlouho? 
Rok. 
A znáš se s její rodinou a tak? 
Jo a je to trochu složitější, víš? Protože jak já nemluvím česky, tak mě moc nemůžou poznat. 
No a je to teda trochu těžký… já se s nimi snažím mluvit. No ale to nevadí…! A navíc tatínek 
je takovej zamlklej, nerad mluví a tak cejtím jako že je spokojenej, že si s ním nepovídám! 
(smích). 
A jak mluvíš s tvojí přítelkyní? 
Anglicky. 
A když už jsi trochu poznal českou rodinu: Jaké jsou rozdíly mezi Čechy a 
Mexičany…co se týče rodin  i tak vůbec…?  
Jeden z největších rozdílů je, jak se chovají ke svým dětem. V Mexiku se dá dětem všechno. 
Ty o něco poprosíš a oni ti to dají, rozumíš? Teda… poprosíš je o peníze a oni ti je jen tak 
dají. Tedy v souladu s jejich ekonomickou situací… ale vždy se ti snaží dát úplně všechno. Ty 
je poprosíš, aby ti půjčili: ,, Půjčíš mi? Chtěl bych si koupit tohle a tohle…" A oni ti to dají! 
Je to sice půjčka, ale je to jenom půjčka ,,jako", protože ty jim to nikdy nebudeš splácet, 
chápeš? Nebo třeba… chceš si koupit oblečení a oni ti řeknou: ,, Tak jdem, ať si jí můžeš 
koupit!" Třeba třitisíce korun nebo tak… A tady, i když mají lidé dost peněz… tedy ne moc… 
ale nedají… a chtějí, aby jim si skoro všechno děti platily? Když třeba chtějí jet na prázdniny 
a poprosí o peníze: ,, Ale musíš mi to zaplatit!" Chápeš? A tohle já… jakoby… jakoby moc 
nechápu… Tohle vždycky vidím u mé přítelkyně, že jí nedávají moc peněz a tak… Teda mně 
je to jedno, já nejsem milionář, ale vydělám si dobře. Tak teda já za ní všechno platím, když 
někam jdeme. Teda ne všechno… ale dost.  
A bydlíš s ní? 
Ne. 
S kým bydlíš? 
Se čtyřmi kamarády. 
Mexičany? 
Jo, jeden je z Panamy… Ale u nás je to bláznovství… Pořád tam přichází někdo nový… U 
nás žije tisíc lidí! Říkáme tomu favela. Protože to tak fakt je-žije u nás hrozná spousta lidí!  
No všichni to jsou Mexičani. 
A proč je pro tebe důležité se scházet s Mexičany?  
Ne, není to důležitý, ale prostě se to tak stalo. Protože když jsem žil v Barceloně, tak jsem 
neměl kamarády Mexičany.  
Ne? A tak to byli Španělé? 
Ne, skoro všichni to byli Evropani… jako Němci, Italové a tak… 
Ale necítíš, jako že Mexičani mají všichni něco společného…? 
No jasně! Protože to je vždycky…vtipy a tak… Vždycky toho máš víc společného než s 
cizincem… ale já tohle… tohle nechápu jako nějakou zábranu, kvůli čemu by jsi se nemohl 
spřátelit… Protože mockrát mi někdo říkal: ..Ty jo, já bych chtěl mít holku z Mexika, abych 
si s ní mohl víc rozumět!" Ale já ne… žádnou takovouhle zábranu… Není to komplikace, že 
moje holka nemluví španělsky nebo tak… Nebo někdy to neumíme říct, ale protože máme 
fakt dobrý vztah, někdy ani nemusíme mluvit a já pochopím všechno, co chtěla říct…  
Aha… a když jsme mluvili o těch rozdílech, jaké další rozdíly vidíš mezi Čechy a 
Mexičany? 
Nevím… když pracují… Mexičani… myslím, že jsou dost laskaví…a Češi jsou… 
Tedy… když obsluhujete? 
No… nevím…číšníci jsou…alespoň tady… jako, že… hoděj to před tebe…Nebo se ptají, a 
když mají moc práce tak: ,,Co chceš…?"… pěkně naštvaní… Ale to není chyba zákazníka, že 
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je jsi vystresovanej z práce… že ti nejde si najít lepší práci! Nikdo tě nenutí, abys pracoval! 
Chápeš? My se snažíme, aby se nám práce líbila, aby to pro nás byla zábava… Tedy i když 
má člověk hodně práce, tak se snaží, aby to byla zábava, aby byla pořád fiesta! 
To je hezké¡ A jak bys, i když je těžké generalizovat, charakterizoval Čechy? 
Jsou trochu studení. 
A ještě nějak? 
Že pijou hodně piva… 
A že jsou… no když on je rozdíl mezi muži a ženami… Vážně hodně velkej rozdíl! A nebo 
alespo- mně se stalo, jak jsem odlišnej…tak se možná nějakým holkám víc líbíme…Protože 
máme černý vlasy a tak… ne, že bychom byli hezcí, ale prostě jsme odlišní… A protože tohle 
je země, která se začíná cizincům teprve otvírat…   
Tedy cítíš tu zájem? 
No… 
A jak bys charakterizoval české kluky? 
No jako… že jsou trochu divný.. 
Vážně? 
No, trochu… 
Počkej… A proč? 
Za prvé jsou… jak bych ti to řekl… jako že hodně studení. Nevím, jako že zvláštní… Když já 
to neumím vysvětlit… je to pocit, není to nic, co můžeš vidět… Někdy jako že…s tebou 
mluví… a tak… 
Možná žárlí…? 
To je možný. 
A co ti z Mexika nejvíce chybí…?  
Z Mexika? Nic! 
Nebo… tady nic? 
Mám rád Mexiko, rád tam jezdím na návštěvu. Možná moje rodina… moje máma a můj 
pes… Ale vlastně já…ne … 
A jak často jezdíš do Mexika? 
Každý rok. 
O Vánocích? 
Jo. 
A když jsi sem přijel… bylo tu něco, co se ti zdálo vážně zvláštní… něco, co by nebylo v 
Mexiku normální? 
Ne. 
Nic? 
Ne nic, ale nic, co by mě překvapilo.  
Tedy něco, kdy jsi si říkal: ,, Hmm… tak tohle by v Mexiku nebylo normální…" 
No možná… ne normální… ale tady se hodně pije… Všichni… hodně… No, tady pít ráno 
pivo, tak v osm ráno… je jako že normální ne? No a v Mexiku je to jako že: ,,Jsi alkoholik!" 
Tak takhle…  
A ještě  něco, co tě opravdu překvapilo? 
Ne… teda… protože jsem kuchař… některé plodiny, které jsem nikdy neviděl… jako celer 
například.  
A je něco, co by bylo v Mexiku normální a tady se to vidí jako vážně zvláštní? 
Micheladas.  
Tak vysvětli co to je! 
Je to koktejl z piva- dává se do něj Tabasco, pak jedna salsa - Valentina, která tady neexistuje- 
je to pikantní salsa, pepř, něco jako worcester - salsa, sůl, led, a může se tam také přidat 
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tomatový džus… a to se pak smíchá s pivem. A všichni tady: Fuj, fuj! Jak můžeš něco 
takovýho pít…?!" A v Mexiku to všichni pijí! A je to fakt dobrý! 
Jak jsi teď říkal fuj fuj… mluvíš trochu česky? 
Jo, ale… legračně… No… já neznám slovesa… Znám dost slov… 
Jak to? Kdo tě to naučil? 
Učím se tak… na ulici… Možná kdybych chodil do školy, tak bych se naučil…  
A nechceš tam chodit? 

Jo, ale nemám, jak jsem říkal, neměl jsem moc peněz…A navíc jsem trochu…línej…, abych 
řekl pravdu… Jo, zajímám se o to, ale ne tolik, kolik bych měl… Jo, cítím, že je důležitý se to 
naučit, ale… no nevim… 
¿A na co si myslíš, že si tu nikdy nezvykneš? Co pro tebe bude vždycky těžké, aby sis na 
to uvykl…? 
No… nikdy nebudu moci mluvit… no nikdy nebudu mluvit perfektně česky. Nikdy se to 
nenaučím. Ono je to vážně hrozně těžký! 
A vidíš to jako svoji nevýhodu? 
Ne. 
Myslíš, že se budeš moci dorozumět… 
Jasně!  
…anglicky? 
Teda ne, že nikdy nebudu mluvit česky, ale nikdy nebudu mluvit perfektně! Cítím, že pro 
cizince je hrozně těžké, aby se cizinec naučil č…, tedy vážně perfektně… Jako že ho slyšíš 
mluvit a řekneš: " Ty jo… to je Čech! Teda ty jsi ale Čech!" No něco takovýho… A navíc já 
mám problém s výslovností… já ráčkuju… Když ve španělštině je mý r legrační, tak si to 
představ v češtině-to bude ještě vtipnější! 
A na co sis naopak zvykl bez problémů? 
Tedy… já jsem se tu nikdy necítil mimo… Vlastně skoro od chvíle, kdy jsem sem přijel, jsem 
se cítil dobře.  
Opravdu? 
Jo. 
A proč myslíš? 
Možná kvůli tomu, jaký jsem. Jsem člověk, kterej… skoro pořád jsem šťastnej! A pak… Co 
jsem to říkal? A… život beru… Jak bych to řekl?… z té pozitivní stránky… skoro vždycky.    
A jsem… nic moc neřeším… jsem pohodář (valemadrista)… Skoro nic neřeším…a můj život 
plánuju tak deset, dvacet minut poté…Ne vždycky, protože… jasně - chci mít nějakou 
budoucnost a tak ne? Ale moc nepřemýšlím o zítřku, o tom co bylo ani co bude… Žiju jenom 
v přítomnosti…   
A jaké tady vidíš, že máš jako Mexičan výhody? 
Že se moc líbím holkám. Že…  nevím… myslím že lidi… nebo alespoň tam, kde pracuju… 
jde o kuchyni… nevím… jednu z nejznámějších na světě… Tedy italská, francouzská, 
mexická, japonská… A já můžu… no tady… alespoň prozatím není moc lidí, co jsou 
šéfkuchaři, ne? A já tak lehce můžu… teda ne lehce… ale můžu získat práci na jiném místě, v 
jiných restauracích jako šéfkuchař… možná… No kdybych mluvil česky… tak pak… 
jednouše…naprosto jednoduše…  
A nevýhody? 
No… že jsem tmavý typ a můžou mě pronásledovat a zmlátit nacisti… 
A už se ti to někdy stalo? 
Ne, já jsem nikdy… doufám, že se mi to nikdy nestane… Ale já jsem nikdy neměl žádný 
problém s rasismem… ani tady ani ve Španělsku…nikdy jsem neměl… Protože ve Španělsku 
nemají rádi Latinoameričany víš? Hlavně nemají rádi Ekvádorce, Peruánce a Bolivijce… 
tyhle typy, tyhle skupiny víš? Ale mně se nikdy nic nestalo, nikdy mi nikdo nic neudělal ani 
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se ke mně špatně nechoval. No… a taky si myslím… mám jednoho kamaráda, který se 
jmenuje C. a on se pořád hádá s lidmi a je tak trochu paranoidní, pořád si říká: ,,Ty jo, ty se na 
mě zle dívají… Jdu je zmlátit!" Ale já si moc lidí nevšímám, třeba se na mě můžou dlouho 
koukat a říkat mi něco jako: ,,Co máš za problém?", ale já je vidím, ale nevšímám si jich - 
nikoho. Žiju si ve svém světě a jsem v něm šťastný.   
A když se na to díváš jako cizinec… je něco, co bys tu změnil, kdybys mohl? 
No… at na semaforech delší dobu vydrží zelená… Je tam vždycky tak dvě sekundy! Vůbec 
nestíhám přejít! Představ si, kdybych byl stařeček! Jak přejdu…?  
A něco dalšího…? 
No… nevím… ať jsou tu lidé milejší!  
V jakém smyslu? 
No jasně to vidíš, když tě někdo obsluhuje…  
A inspiroval by ses třeba v něčem tady, co bys pak změnil v Mexiku…? 
Jasně… v mnoha věcech! 
Jako třeba? 
Třeba, že vidíš, že lidi tu cítí větší zodpovědnost k životnímu prostředí…hodně recyklují… 
tedy to jsem aspoň viděl… No a v Mexiku nikdo nerecykluje a svět spěje k záhubě. Taky že 
vláda není tolik zkorumpovaná jako v Mexiku… No a hodně věcí… Mám moc rád Mexiko, 
ale je tam hodně vad… Je tam hodně špatných věcí…  
A jak si myslíš, že Češi vidí Mexičany?  
Se sombrérem, sandály a jedíce fazole. Ale tohle je představa všech cizinců o Mexiku. 
A jaká je reakce Čechů, když jim řekneš, že jsi Mexičan?  
Jo a taky, že musím mít knír. No dobře… já ho mám, ale skoro nikdo z Mexičanů ho nemá. 
Tak ze sta… tři, čtyři… A taky pořád nenosíme sombréro. Ale podívej… to je normální… 
vždy jsou nějaký zaběhlý představy o každý kultuře, o každý národnosti… A tak mi to 
nepřijde, že je to nějaký špatný…    
A řekni mi důvody, proč tu zůstáváš…! 
No… protože tu mám zábavný život. Protože se cítím fakt dobře. Mám dobré kamarády a 
holku a budu se ženit…  
Budeš se ženit? 
Jo. ,,Láska díky mému vízu…" (Namísto amor de mi vida -  amor de mi visa…). A jinak… no 
to je všechno…No prostě se tu cítím dobře, protože jsem… cítím se fajn. 
A zamýšlíš… (vím, že je těžké plánovat a tak…), ale… umíš si představit, že bys tu žil 
celý život?  
Ano… nevím…možná, že za pár let bych to změnil… Jasně… no já jsem dost dobrodružný 
povahy a líbí se mi zkoušet nový věci. Zamýšlím tu docela dlouho bejt, ale možná ne celý 
můj život…no… ale teď bych chtěl zkusit žít i v jiných zemích…rok, půl roku… Chtěl bych 
se taky vrátit do Mexika tak na půl roku. A taky chci… líbilo by se mi žít v Norsku…    
Vážně? 
Jo.  
Takže tobě zima nevadí? 
Ne, nevadí mi. A taky… ještě před tím než jsem přijel sem jsem si říkal, jestli jet sem nebo do 
Berlína. Berlín se mi moc líbí… nebo nevím… líbilo by se mi žít chvíli v Itálii, v Japonsku a 
tak…   
A jaké jsou tvé plány do budoucna?  
Líbilo by se mi hodně cestovat! 
A ještě něco? 
Být šťastný a už nic víc… 
A co pro tebe znamená být Mexičan? 
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Jsem hrdý na to, že jsem Mexičan. Je to jako… teď jak se budu ženit, tak potom by mi měli 
dát trvalý pobyt ne? A myslím, že tak za dva, tři, čtyři roky…nevím… si můžeš zažádat o 
občanství a potom už můžeš být Čechem, ne? Je hodně zemí, kde můžeš mít dvojí občanství, 
ale v Čechách ne, ne? No…a já se mého mexického občanství nikdy nevzdám! Nikdy nebudu 
Čech! Budu tady žít, budu občanem, ale nikdy se nevzdám mojí národnosti. Teda… já nejsem 
nacionalista, ale jsem hrdý na mé kořeny… že jsem Indián nebo cokoliv jiného… Že ti pak 
říkají ošklivě - ty indický a tak. Ale proč ne? Prostě jím jsem a co?  
Tak… děkuju…!  
Není zač… bude to deset tisíc korun (smích)… 
 
 
 
 
9. RESPONDENT: 24 let, 1 a půl roku v ČR 
 
Řekni mi něco o tvém životě. Kde jsi se narodil? Kolik máš sourozenců?… atd…  
Narodil jsem se v Leónu, Guanajuato. Je mi 24 let… nevím… Co chceš ještě vědět?  
Tak třeba… Máš sourozence? 
Ano, mám tři sestry. Všechny tři jsou o dost starší než já. Třeba kolik jim je…? 
Třeba… a nebo mi řekni něco o sobě? Co jsi studoval a tak… 
Tak tedy… moji rodiče jsou už starší. Mému tátovi je 84 let a mámě 63. To znamená, že já 
jsem se narodil, když bylo tátovi 60 a mámě 40… A to taky znamená, že moje mladší sestra je 
zhruba o 19 let starší než já. Takže… nikdy jsem s ní neměl příliš úzký vztah… Jako náš 
vztah není špatný… mluvíme spolu a jsme spolu v kontaktu, ale nikdy jsme neměli takový 
vztah jako že… protože, to je jasný, když já jsem si hrál se svými panáčky, jí už zajímali 
úplně jiný panáčci- ti z masa a kostí (smích). Nyní je jedné mé sestře tak 40… ne 44, další 45 
a další 46…  
A… moji rodiče mají podnik na výrobu zmrzliny. Tedy… oni ji vyrábějí. Tomu už se věnují 
řadu let. Vlastně tím si vydělali své peníze, mohli si postavit domy… nevede se jim špatně. 
Měli jeden docela velký podnik na zmrzlinu… a… tedy.  A vlastně kvůli tomu se snažili, tak 
od mých sedmi let, abych se taky staral o podnik, abych dělal zmrzlinu. Ale mě se to nikdy 
nelíbilo.   
Proč? 
Nevím, předpokládám, že kvůli tomu, že když se do něčeho takhle narodíš, tak si toho 
nevážíš… A pro mě to bylo tak příliš snadné… nevím… Prostě nevím… ne tak snadné… byl 
jsem v tom podniku a nezdálo se mi vůbec složité obsluhovat lidi a říkat jim: "Co si dáte? 
Jednu jahodovou zmrzlinu?…" 
A vlastně už jako úplně malý jsem se rozhodl, že chci být hercem a ve dvanácti letech jsem 
začal herectví studovat. Moji rodiče s tím samozřejmě nesouhlasili, protože v Mexiku není 
kultura nebo alespoň ne ve městě. Tedy… je tam kultura… jako ve smyslu tradic a tak… Ale 
chybí tam umělecká kultura nebo tohle si alespoň myslím já. Chybí tam diváci, kteří by se 
dívali na filmy a proto se tam filmy skoro nedělají. Chybí tam diváci, kteří by chodili do 
divadla jako tady. A kvůli tomu se tam nedělají divadelní hry. A tedy být v Mexiku umělec… 
tomu se lidi spíš smějí. Když se někoho zeptáš, čím chce být a on ti řekne, že hudebník, tak se 
mu budou všichni smát. A to se stalo i mě. A tak jsem řekl, že chci být herec a všichni se 
tomu smáli. Ale stejně… aniž by si toho kdokoli všiml, zapsal jsem se do kurzů herectví. Šlo 
o veřejné - vládní kurzy. Neboť v rámci vládních programů-které měli obhájit státní rozpočet- 
se vedly kurzy např. herectví, vaření… a to vše bylo zadarmo. Tedy nic za to nebylo třeba 
platit a bylo jednoduché se tam dostat. A tak jsem se tam přihlásil.  
Takže to byla jako škola? Střední škola? 
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Byl to takový roční kurz. Jde o oficiální kurzy… získáš potom nějaký certifikát, ale nejedná 
se o opravdu profesionální kurz. Není to univerzita, není to nějaký obor, ale je to roční kurz, 
kde získáš zkušenosti… Víš? A když o herectví vlastně vůbec nic nevíš… tak to je pak pro 
tebe vážně dobrý.  
No a tam jsem začal… jmenovalo se to… je to sponzorováno ze sociálního pojištění. To se 
zabývá i zdravotním systémem. A v rámci takovýhle aktivit je i tenhle kurz. A tak jsem začal 
hrát ve skupině Sociálního pojištění. Byl jsem tam dva roky, nejdříve jsem se přihlásil do 
jednoho ročního kurzu a potom jsem se přihlásil do dalšího ročního kurzu. Potom jsem stále 
více chtěl, abychom jezdili na festivaly, neboť jsme hráli divadelní představení a já jsem 
chtěl, abychom je mohli hrát na festivalech. Ale nebylo to možné, neboť jsme nemohli 
vydělávat, a to proto, že jsme byli vládní organizace, a tak jsme nemohli získávat ceny, 
vydělávat a tak… 
A tak jsem odešel. Odešel jsem odtamtud a přihlásil jsem se do jiné, také vládní organizace, 
která má… která se jmenuje Casa de la Cultura, která už je o trochu profesionálnější a která 
už může jezdit na festivaly. A tak jsem se přihlásil do tohohle spolku a tam jsem hrál jeden 
rok. A odtamtud mě pozvali do jednoho divadelního souboru. To bylo pro mě v tu dobu něco 
jako sen. V tu dobu mi bylo myslím 18, nevím… nebo 16… už se mi to plete… No, prostě 
nějaký čas už uběhl.  
Tak mě tedy pozvali do divadelního souboru, který se jmenoval Luna Negra. A s nimi jsem 
pak spolupracoval tři roky. A tenhle spolek ten už byl… chtěl bych říct profesionální, protože 
je považován za profesionální… ale ještě stále tu jsou věci, které moc profesionální nejsou. 
No… protože umění bohužel pořád úzce souvisí s penězi a s uměním produkovat. A vlastně 
taky s obecenstvem.Tedy byl to spolek, který už… tedy, v tomhle spolku už jsem měl hodiny 
s velkými mexickými mistry, to tedy ano… například před tím, než jsem sem přijel, jsem měl 
hodiny u Circo de Sol… hodiny herectví… V tomhle smyslu to tedy bylo profesionální… 
neboť úroveň, kterou tam lidi měli a která se vyžadovala byla velmi dobrá. Musela 
odpovídat… A hodiny s mistry byly také velmi dobré, i festivaly na které jsme jezdili byli 
velmi dobré.  
Ale já jsem stále řešil to, že například nemáme obecenstvo… Jak si můžeš říkat herec, když si 
svojí prací nemůžeš vydělat?! Tohle je pro mě jedna velká…Takže ti finančně stále 
pomáhali rodiče?  
Jenže v Mexiku prostě nemůžeš žít z toho, že jsi herec nebo až když dosáhneš opravdu 
vysoké, profesionální úrovně… Až když jsi opravdu dobrý, jako ti herci, které pak vidíš ve 
filmech, a tak… Musíš být opravdu skoro the star…, což je třeba tady - jak jsem si všiml- 
trochu jinak. Tady můžeš být tanečnice v nějakém tanečním spolku, a i když nejsi 
primabalerína, tak stejně dostáváš plat a můžeš se dále učit a vydělávat si. Toho jsem si všiml. 
V Mexiku by se jen s těží něco takového stalo, je to skoro nemožné. Nejsou tam lidi, kteří by 
na tvé představení chodili, a tak nemáš peníze na to, abys zaplatil. A tak si musíš najít ještě 
jednu vedlejší práci, pracuješ… já nevím… v Mc Donaldu. Tam pracuješ sedm hodin a potom 
ještě dalších sedm hodin zkoušíš. A tohle je pro mě… a pro dost lidí v Mexiku, které znám, 
velký problém. Že vedeš takovýhle dvojí život. Musíš mít nějaký normální život a umění je 
pro tebe jen jakousi kratochvílí. Což mi vždycky hodně vadilo a hádal jsem se kvůli tomu. 
Tohle je pořád… stále ještě je to boj, který vedu… protože by to měla být práce na plný 
úvazek… ne kratochvíle.  
A tedy tři roky ve spolku…V těch třech letech jsem byl na třech nebo čtyřech mezinárodních 
festivalech. Na jednom z nich jsem zastupoval jako herec stát Guanajuato, bylo to na 
festivalu, který se jmenuje Festival Internacional Cervantino, nevím jestli ho znáš… Jezdí na 
něj i lidé z České Republiky, lidé z Německa…, je to festival… Tedy vyberou zdánlivě to 
nejlepší z České Republiky, z Mexika a vždy se představí jen jedna věc -například divadlo, 
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tanec, balet… Já jsem tedy zastupoval Mexiko, což je … myslím, že je to doteď pro mě můj 
nejdůležitější festival… 
Tedy… Co ještě? Prostě jsem stále studoval, ale musel jsem při tom mít nějakou vedlejší 
práci, což bylo v tomhle případě to, že jsem pracoval v podniku mých rodičů. Což bylo pro 
mě poněkud bolestivé. Snažil jsem se pracovat i jinde a jinak, ale v každé práci, která se 
nějakým způsobem netýkala umění, jsem měl stále problémy. Za dva, za jeden nebo za tři 
měsíce to buďto omrzelo mě nebo jsem já omrzel druhé a vždy jsem nakonec odešel.  
A tedy po třech letech v tomto spolku jsem začal mít řekněme ,,kreativní konflikty" s šéfem 
spolku. A tak jsem odtamtud odešel a začal jsem dělat se skupinou kamarádu svou vlastní 
práci. Připravil jsem dvě představení, které byly…řekl  bych dost…, ale to není podle mě 
dostatečné…byly úspěšné a lidem se líbily. A tak jsem měl možnost, aby mě pozvali na 
mezinárodní festival. A tak jsem jel na mezinárodní festival v Mexiku. Měl jsem připravit 
krátké patnácti minutové představení… neboť… potom co jsem odešel z divadelního spolku, 
už jsem jenom nehrál, ale začal jsem i své věci sám režírovat. Napsal jsem dvě… tedy v tuhle 
dobu už jsem dokončil střední školu- tedy to, čemu v Mexiku říkáme preparatoria a po ní 
následuje univerzita… 
Já jsem hodně akademický typ, opravdu věřím ve vzdělání, myslím, že to je jediný způsob, 
jak změnit věci, a to nejen v Mexiku… Kde není vzdělání a výchova tam nic není. To si 
myslím já. A tak já jsem nechtěl zůstat jen tak bez vysoké školy, ale musel jsem si najít obor, 
který by souvisel s tím, co mám rád - což je film, herectví, divadlo, literatura. A nevím, jak se 
mi to přihodilo, ale vybral jsem si filosofii. Tedy vlastně mi byla nejblíž… A tak jsem… to 
byla další věc… chtěl jsem… pokud budu studovat filosofii… vždycky jsem se snažil být 
takový… Když chci něco studovat, chci to dělat úplně do hloubky, víš…? A tak jsem odešel 
na dva roky do kláštera, studovat filosofii společně s mnichy. Protože jsem chtěl vidět lidi, 
kteří opravdu diskutují o filosofických a teologických problémech a tak vůbec… Takže jsem 
vlastně ráno chodil do kláštera, kde jsem strávil první část dne a potom jsem dostal povolení 
vycházet, abych mohl zkoušet má divadelní představení a tak… A tedy kvůli tomu… kvůli 
filosofii… jsem tedy začal… tedy vlastně… všechny práce a tak, které jsem během mých 
studiích vypracovával, vždy nějak souvisely s filmovou vědou nebo estetikou. A právě  
z tohohle důvodu jsem se dostal do povědomí lidí i na jiných místech. Nevím… 
psychologové, sociologové mi začínali nabízet: ,, Co kdybys měl přednášku o filmu na 
filosofické univerzitě? ,, No jasně že přijdu."  A tak jsem měl třeba přednášku… Což mi pak 
hodně pomohlo, když jsem představil s mými kamarády moje první dvě divadelní hry. První, 
kteří se mnou uzavřeli smlouvu, kteří mi nabídli, že je mohu dále hrát byla fakulta 
psychologie... A tak jsem přednášel a představoval své divadelní hry na fakultě psychologie. 
A potom mě pozvali na jeden mezinárodní festival, kde jsem měl představit krátké 
patnáctiminutové… Prostě, chtěli abych představil to, co už jsem dříve představoval… A tak 
jsme to hráli a dobře to dopadlo…  
Potom mě pozvali na festival, který se jmenuje Muestra de Teatro Leonés, ve městě, odkud 
pocházím. A tam mi nabídli, abych režíroval hru v úplně nejdůležitějším divadle ve městě.  
A tak jsem samozřejmě souhlasil. A tak jsem začal tu hru připravovat, pak se hrála, lidem se 
líbila, ale já jsem se necítil úplně uspokojený. Cítil jsem, že potřebuji studovat něco 
profesionálnějšího, jestli opravdu chci bát ne jen poloprofesionálem, ale opravdu 
profesionálem. A tak jsem se začal poohlížet po filmových školách. V tu dobu jsem už byl ve 
druhém ročníku na filosofii a tedy… musel jsem se rozhodnout, jestli chci opravdu ty tři roky 
dokončit… tedy dokončit tři roky filosofie v klášteře a nebo jestli se raději zapíšu do filmové 
školy a budu studovat film. No a jasně vyhrála filmová škola. Protože jsem si řekl: ,, dobře 
filosofie… mám dva roky a ten třetí mohu dokončit až později…" Ale dělat film to je buď teď 
a nebo nikdy! Nevím, tak jsem to cítil, že pokud neodjedu teď, už neodjedu nikdy.  
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A proč jsem sem přijel? Jak jsem ti říkal podal jsem si… Tedy už dříve, už když mi bylo 14, 
15 let jsem si říkal, že jestli chci studovat film, tak v Evropě. Protože mezi filmem z Evropy  
a u USA jsou veliké rozdíly. Myslím, že evropský film je více umělecký… řekněme , že se 
více zaměřuje na příběhy postav, na psychologii a americký film je mnohem více 
komerčnější. Je hodně o penězích. To není špatné, ale není to způsob, který by mě přitahoval, 
kterým bych se chtěl o filmu něco naučit… Vždycky jsem si tedy říkal, že bych chtěl do 
Evropy, a tak jsem si podal přihlášku na různé školy. A k mému štěstí a nebo smůle… první, 
která mi odpověděla byla tahle. A já jsem si řekl:,, Buď to udělám teď a nebo už nikdy….  
A přijel jsem". A předtím než jsem přijel jsem, díky studiu filosofie, učil na třech školách 
filmovou teorii. Jednou z nich byla fakulta psychologie, další z nich… bylo jedno kulturní 
centrum (centro cultural) a poslední z nich byla jedna střední škola- preparatoria.  
A tak jsem tedy přijel. Studoval jsem tu roční kurz. Potom jsem tu zůstal tři měsíce, protože 
ještě předtím, než jsem absolvoval, tak jsem tady musel dokončit nějaké malé projekty - dělal 
jsem  klip pro jednoho režiséra z Německa, pracoval jsem na jednom zvukovém vydání pro 
jednoho producenta z Polska. Taky jsem udělal jeden kraťoučký dokumentární film pro jednu 
režisérku z Indie. A potom jsem ještě dělal něco… myslím pro TV Nova… krátký dokument 
o Haf studiu nebo něco takového… Nevím, znáš to? No a potom mi škola nabídla, že tu mohu 
pracovat, mít na starost všechny přístroje… a tak… A ještě jsem dělal nějaké další dva, tři 
projekty pro TV Nova… 
A jak dlouho už tu jsi? 
Rok a půl. 
A zatím tu chceš zůstat? 
Jo jo. 
A odkud jsou tvoji kamarádi, které tady máš? 
Nemám tu kamarády. 
Ne? 
Ne…Koho? 
Ne…Češi… jak já nemluvím česky, tak je to docela těžký se potkat s Čechy… nebo s Čechy, 
kteří mluví anglicky a nebo španělsky. Na jednu stranu je to opravdu těžké… a na druhou 
stranu, já jsem celý den tady… Je tady tolik věcí… nebo já mám tolik věcí, které chci dělat… 
Že vlastně mám jen málo volného času. Čímž je pak ještě dvakrát tak těžké si najít 
kamarády…  
A když jdeš třeba někam do baru… Tak s kým jdeš? 
Obvykle s lidmi odsud ze školy- se studenty. A nebo s N. P. (náš společný český kamarád, 
poznámka). A tak vlastně všichni moji známí jsou bohužel lidé ze školy… 
A s kým tedy například bydlíš? 
Bydlím s jednou studentkou FAMU a s bratrancem N. P. 
A nepovažuješ je za své kamarády? 
Hmm… to je dobrá otázka…mám s nimi všemi, včetně N. P., dobré vztahy a vážím si jich. 
Ale na úrovni kamarádství… tak jako jsem měl kamarády v Mexiku… Čili, proč to tak je? 
Třeba jednou jsem si povídal s N. P.. On někdy jen tak přijde a já mu říkám: ,, No tak mi 
pověz něco o tvém životě nebo co jsi dělal a tak něco…" A tehdy se N. P. uzavře… A řekne: 
,, Proč se mě na to ptáš?" ,, Já ti to řeknu! Řekni mi, co chceš vědět!" ,,Já nechci nic vědět o 
tvém životě!" No a tak… No, já si myslím, že to s N. P.je spíš kvůli němu samému, ne? 
Je tu ještě jakási bariéra… ještě se druhému ještě tolik neotevřeš... Jeden nemůže ještě říct… 
já nevím… ,,Jsem smutný, a tak přijdu a budu s N. P. plakat! Řeknu mu, co se mi děje!" No, 
to ne… je to spíš profesní vztah… jsme kolegové z práce… Přijdu, udělám tohle… Jo, 
smějeme se spolu, někdy zajdem na pivo... A se studenty je to stejně. Je to spíše profesní… 
Prostě… víš? A s mými spolubydlícími se skoro nevídám, spíš jen v noci a tak… trošku 
pokecáme… 
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Nevím, jestli to taky není časem… Když o tom přemýšlím… tak kamarády, které jsem měl  
v Mexiku… mé důvěrné kamarády… některé z nich jsem znal až 10 let, některé 5 let… Čímž 
to taky může být… někdy si říkám, je to už rok a půl a N. P. ke mně ještě necítí důvěru. Ale 
někdy si uvědomím… hmm… před třemi týdny nechtěl tohle a tohle a teď mi toho říká  
a vypráví stále víc… já si říkám: ,, Jasně, on už možná ví, že tu zůstanu ještě jeden rok, a tak 
je jednodušší…" 
A můžeš mi vyjmenovat nějaké rozdíly mezi Mexičanama a Čechama? 
Mezi lidmi? 
Ano. 
Mezi lidmi nejsou žádné rozdíly. Protože lidé jsou skoro všude stejní. Všichni se chtějí 
pobavit, mít přítelkyni, popít… aaa … mít práci… 
A například mezi rodinami jsou nějaké rozdíly? 
No to je právě taky to… nikdy jsem neměl příležitost pobýt například v nějaké české rodině. 
Nikdy jsem nemohl  zblízka vidět vztahy nebo slavení nějakého svátku v české rodině. 
A když budeme hovořit o rozdílech mezi českou a mexickou kulturou? 
Myslím… že jediný rozdíl, který vidím je, že Češi jsou méně konzervativní… Mexičané jsou 
konzervativní, i když v jádru také nejsou. Např. s Čechem můžu hovořit o čemkoliv 
sexuálním nebo náboženském a on to neodsoudí, přijde mu to normální, ale v Mexiku tomu 
tak není. V Mexiku je docela složité o tomhle mluvit. Ale když jednou tuhle bariéru zlomíš, 
tak objevíš, že i Mexičané jsou stejní… vlastně všichni lidé… No a to si myslím, že je jeden  
z rozdílů… 
A a a… kultura…? Myslím si, že Češi jsou více civilizovaní… Myslím, že vůbec obecně 
Evropané… V Mexiku je násilnická kultura. Nevím, jestli je to kvůli kultuře nebo že takoví 
tam jsou lidé… Ale tady se mi často stává…nevím, jsou to detaily… V Mexiku nemůžeš vejít 
do supermarketů jako jsou tady Tesco nebo Albert s příruční taškou. Je tam takové místo, kde 
je na to přímo zaměstnaná osoba… a ty tam musíš svoji tašku nechat. A i když je tomu tak, 
stále je u tebe policie, která tě hlídá… abys něco neukradl nebo abys… No, a když jsem sem 
přijel, tak tohle mi přišlo hodně zvláštní. Říkal jsem si… ,,wow… to je teda…" 
No… tak tohle… a pak taky… Jsou tady hrozně vychovaní psi! Já si někdy dělám legraci a 
říkám: ,, Dokonce i psi tu jsou civilizovaní!" Psi tady chodí na ulici bez vodítka, bez ničeho… 
ale nic se nestane… Pohladíš je a oni jsou celí šťastní… V Mexiku psi často slouží k osobní 
ochraně… Tam vidíš nějakého psa a říkáš si: ,, radši se nebudu hýbat, aby mě nekousl…" Ale 
to souvisí s tím, že v Mexiku chybí kultura ke zvířatům… Já jsem v Mexiku často trpěl, 
protože v Mexiku je snadné vidět, že lidé zvířata týrají. A nejen psi… mohou to být psi, ptáci, 
holubi, kočky…cokoliv… Tady je pes chápán jako živá bytost…nevím… alespoň si to 
myslím… je to živá bytost, která musí jít na procházku… a v Mexiku ne. V Mexiku vidíš na 
ulici spoustu opuštěných psů, kteří umírají hlady, umírají na ulici… Je to bolestivé se na tohle 
dívat…A navíc… lidé je často srází… autem… 
No… a když mluvíme o násilí… Mexiko není bezpečné. Já jsem nikdy předtím necítil… až 
když jsem přijel sem… chodit po ulicích beze strachu… Ne, že bych měl v Mexiku strach… 
ale tady je jiná atmosféra… Já jsem říkal: ,, do té doby než jsem přijel do Prahy, jsem 
nevěděl, co to je svoboda…"  
Navíc nevím… věděla jsi, že městská doprava v Mexiku je jiná než tady…? Nefunguje celou 
noc, alespoň ne v mém městě… Kolem desáté, jedenácté v noci doprava končí a jediný 
způsob, jak se dostaneš domů, když jsi někde venku, je taxi. Chodit po ulici ve dvě v noci je 
nebezpečné… Nikdy nevíš, jestli tě někdo neokrade nebo tě může dokonce i zabít. Tedy v 
nejhorším případě tě mohou zabít… No a tak to je… 
Ale určitě jsou nějaké věci na Mexiku pozitivní (něco, co je lepší v Mexiku než  
v Čechách…?) 
Ano… 
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Co třeba? 
Třeba… Mám moc rád mexickou kuchyni… Tady to jídlo nemohu sehnat… Někdy je to to 
jediné, co mi tu chybí… V Mexiku si Evropu idealizujeme. Myslíme si, že je to to maximum. 
A představujeme si zemi- ráj, kde je všechno perfektní, je tu lepší vzdělávání bla bla bla… 
Ale když jsi tu, tak si uvědomíš, že to není až tak… A v mém případě, já jsem zjistil, že 
vzdělávání je lepší v Mexiku než tady. 
V jakém smyslu? 
Moc místní vzdělávací systém neznám, ale třeba praxe v Mexiku začíná v sedm ráno  
a končí…záleží… Když je to v rámci školy můžeš začít třeba v sedm ráno a skončit až v sedm 
večer a máš vlastně hodinu na jídlo nebo tak… No a pak jsou i obory, kde je potřeba být od 
rána do večera celé tři, čtyři roky…  
Kontakt, který jsem tu měl s lidmi není nejspíš příliš častý, nemuseli to být Češi… byli to 
většinou studenti… ale jsou na velmi nízké kulturní úrovni a člověk si říká: ,, Ale tohle jsem 
věděl už když mi bylo 17 nebo jsem se to naučil ve škole nebo někde jinde… a jim je…nevím 
30 let… a neví to!" Jak je to možné?! No a tak si říkám, že možná vzdělávání v Mexiku není 
zase tak špatné. Což si my, předtím než ty druhé poznáme, myslíme… Já jsem například 
vzdělávání hodně kritizoval, ale nyní už ne tolik, protože si říkám: ,,Hm, tak jo no…" 
Když jsem sem poprvé přijel, myslel jsem si, že si budou myslet…budou na mě koukat jako 
na ignoranta… Že budou mluvit o věcech, o kterých já nemám ani páru! A tak si myslím… 
možná je to hodně subjektivní pocit… že moje vzdělání nebylo tak špatné… nebylo tak 
špatné, jak jsem si myslel… No.. takže vzdělání… A dále…? 
Nevím… Mexiko je hodně znečištěné. Znečištění v Mexiku je opravdu velké. Tady je strašně 
čistý vzduch, pro mě je to ráj! Od té doby, co jsem tady… v Mexiku jsem byl tak dvakrát, 
třikrát do roka obvykle nemocný. Je to tak, že máš zpočátku jen rýmu, ale jak vyjdeš na ulici, 
kde je všechno tak znečištěné… A to znečištění vzduchu pak ovlivňuje tvoje zdraví. Když se 
vysmrkáš do kapesníku, tak je celý černý, a to vše od smogu, který dýcháš…  
Tady jsem onemocněl jen jednou a to jen snad dva dny. Jen dva dny… já to přičítám tomu, že 
je tady hodně čisto… Myslím…je to příjemné mít tak čisté prostředí bez virů ve vzduchu… 
A náboženství! Myslím, že je hodně důležité, že Češi jsou ateisti. Nevím… mně se to líbí. Já 
jsem vyrostl v náboženské rodině. A myslím, že velká část problémů v Mexiku souvisí  
s katolictvím. Přišlo mi to skvělé, když jsem se dozvěděl, že Češi jsou ateisté.  
A v Mexiku jsem z legrace říkal, že tehdy, když lidé na místo toho, aby šli na mši půjdou na 
kurz umění a v kostele bude muzeum a bude tam hrát hudba, tak všechno bude v pořádku.  
A Češi tu mají v kostele koncerty! To je jediná země, kterou znám, která tohle dělá! A v 
tomhle směru se cítím jako pravý Čech (smích)… To by se mi líbilo být Čechem a říct: ,,Joo, 
není tu náboženství! A je tu muzika v kostele! Pojďme si poslechnout Mozarta nebo heavy 
metal… to je jedno… Ale ne tohle všechno…" 
Proč ne? 
Protože si myslím, že to je jakési nařízení…Myslím si, že když člověk vyznává nějaké 
náboženství…, myslím si, že náboženství má určité principy a nařízení. A když jsou tyto 
principy a nařízení chápány absolutisticky, tak ti nedovolují se na věci dívat jiným způsobem. 
Protože to první, co člověk respektuje je princip, ne? A tak není tak důležitá realita, která je 
opravdová a která je třeba v úplném opaku… Princip je prostě princip. A lidé v rámci tohoto 
principu stagnují. Takže existuje kupa možností, které by ti možná mohly pomoci, ale ty je 
nebereš na zřetel… 
A když jsi sem přijel, co tě nejvíc šokovalo… překvapilo… 
Třeba i to, co mě nejvíc vadilo…? 
Třeba i to…  
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Co mi nejvíc vadilo… Tedy když mluvíme o pozitivních věcech v Mexiku… nevím, jestli je 
to pozitivní, protože nechci říct, že kapitalismus je pozitivní… Mně se kapitalismus nelíbí… 
Ale něco, co určitě souvisí s kapitalismem je, že k zákazníkovi se je třeba například v 
obchodě dobře chovat. A tady…? Zrovna včera jsem si naříkal, že člověk jde do 
supermarketu a oni ti počítají, kolik si bereš igelitových tašek! A tak si vezmeš igelitku,  
o které víš, že za deset minut se ti roztrhne a že je úplně naplněná jídlem a oni ti nemohou dát 
novou…! Nebo že za tu igelitku musíš zaplatit! Když v Mexiku jako ve správné kapitalistické 
zemi poprosíš, jakožto zákazník o dvacet igelitových tašek, tak ti musí dát dvacet igelitových 
tašek a ty za ně neplatíš!  
A co dál?  Tedy pro mě je Praha - i když to mi nevadí, spíše se mi to líbí- je hodně malá…  
a tak mi přijde hodně vtipné… někdy říkám: ,, Češi jsou lenoši!" Protože, než aby šli pěšky 
dvě zastávky nebo aby obešli dva bloky, tak radši jedou tramvají. Já jsem v Mexiku jel 
autobusem jenom tehdy pokud bylo to místo, kam jsem šel dál než 45 minut chůze… 
No… to jsou takové ty věci, o kterých člověk začne přemýšlet, až když je tady. Pamatuji si, 
že na místo, kam jsem si chodil půjčovat filmy jsem musel jít 45 minut pěšky. A vždycky 
jsem říkal: ,,ale proč bych jezdil autobusem, když tam hned za 45 minut můžu dorazit!" Takže 
teď mi to příjde vtipné… A když to místo bylo vzdálenější, tak jsme říkali : ,, kam jdeme?"  
,,Tam a tam…" ,,Hm, to už jo, to už by trvalo tak tři hodiny, raději pojedeme autobusem.. 
A tady mi to přijde vtipné, že mnoho lidí mi říká: ,,pojedeme tramvají, ne?" ,,Tak jo. Je to 
daleko?" ,, Jo, to je. Tři zastávky tramvají!" Ale tři zastávky… to člověk ujde za deset minut, 
to není potřeba jezdit tramvají! Ale to mi nijak nevadí! Jenom je to takový zajímavý detail… 
poukazuje to také na to, jak jsou v Mexiku mnohem větší vzdálenosti než tady… 

A když mluvíme o vzdálenostech. To také myslím, že souvisí… Mně v Evropě 
připadá všechno malinké… alespoň podle mě… Všechno mi připadá malinké a v Mexiku je 
zase všechno velké… Tesco je podle mě hrozně malinké. ,, Ty jo, v Tescu nic není!" Je 
opravdu malinké! Protože, to je jasné, já jsem zvyklý, že v Mexiku… ale to se mi třeba na 
Mexiku líbí… Že v Mexiku obchody - hypermarkety, jak vy jim říkáte… A já říkám: ,, Jaký 
hypermarket…?! Tohle že je hypermarket?! Tohle je pro mě minimarket!" Protože v Mexiku 
jsou supermarkety - jak mi jim říkáme… tak třikrát tak velké jak Tesco! A máme jich třeba 
deset, dvacet… Tedy tohle se mi třeba na Mexiku líbí. Říkám si… tak to není tak špatné! 
Můžeme si vybrat z velkého množství produktů! 
Což samozřejmě tako souvisí se zemí jako takovou, neboť je veliká, a tak může mít větší 
věci… I domy jsou mnohem větší. Třeba ten byt ve kterém žiji je stejně tak velký jako byl v 
Mexiku můj pokoj. Ale je to v pořádku… Člověk si zvykne. Já když jsem sem přijel, tak jsem 
přijel s tím, že jsem si řekl: ,,Dobře, jedu za dobrodružstvím a nebude to nic pohodlného a ani 
si to nebudu tolik užívat. Jedu se věnovat filmu a uvidíme, co bude dál…"  
A co jsi věděl o České republice předtím, než jsi přijel? 
Hmm nic… Vlastně jsem jenom věděl, jako správný obdivovatel Freuda, že Freud se narodil 
na Moravě a nějaký čas pobyl v Praze. A druhou věc, kterou jsem věděl bylo… 
velvyslanectví České republiky, kde jsem si žádal o vízum, mi dalo nějaké časopisy, kde mi 
doporučovali film The Cremator, tedy Spalovač mrtvol… or something like that… Je to od 
režiséra, který se jmenuje Juraj Herz. 
Spalovač mrtvol! 
Jo! To je to jediné, co jsem věděl o České republice - tyhle dva detaily! A teď tenhle film 
úplně miluju! Je to jeden z mých oblíbených filmů. Myslím, že to je veledílo! Je to vážně 
špatně, že se nedistribuje do zahraničí! Protože v Mexiku ho třeba nikdo nezná. A je to vážně 
dobrý film! 
A jak si myslíš, že se Češi dívají na Mexičany? A nebo jaká je vůbec jejich reakce, když 
řekneš, že jsi Mexičan? 
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Nikdo jsem o tom nepřemýšlel, jak na nás koukají, ale podle toho, co cítím… myslím, že jsme 
jim sympatičtí, ne? Ke mně se nikdo špatně nechoval! Spíše naopak, někdy třeba nechci říci 
odkud jsem, ale když lidé odhalí, odkud jsem, tak jen proto, že jsem Mexičan, tak mi s mnoha 
věcmi pomohou… Tak například… naposledy, když jsem si žádal o víza tak… a nevím, jestli 
to bylo proto, že jsem Mexičan a nebo ne… ale byla tam jedna paní a byla moc sympatická. 
Povídali jsme si spolu a… měl jsem zaplatit 100 euro… a ona mi nakonec řekla: ,, Je to 
gratis…" A řekla to slovo gratis ve španělštině… a já: ,, A helemese… bude to proto, že jsem 
Mexičan a nebo student…?" Nevím, ale ke mně se povětšinou chovají pěkně… Většinou se 
všemi vycházím dobře… 
A mluvíš česky? 
Ne vůbec. Je to pěkně těžké! No, mluvím úplně malinko: prosím, ne, ano, jo jo jo… a asi 
dalších šest slov… 
A nechceš se učit česky? 
No ono… no… pro mě je docela těžké se učit jazyky… třeba moje angličtina je plná chyb…  
a trvalo mi to zhruba dva roky, než jsem se jí naučil… možná tři… a stále mluvím špatně. 
Takže pro mě… naučit se česky… by bylo docela bolestivé… A protože nevím, co bude  
s mým životem tady… a vůbec tak obecně… a tak se nechci česky učit, dokud nebudu vědět 
co se mnou dál bude… 
No… a jak zjistíš, co s tebou bude dál..? 
Tedy jak jsem vždycky říkal N. a všem: ,,Já jsem otevřený všemu, jestli tady budu čtyři roky 
a stále budu cítit, že se tu mohu stále něco učit a stále tu cítím možnosti se rozvíjet…, tak tady 
zůstanu žít do konce života a je mi to jedno!"  
A tedy… pak bych se samozřejmě začal učit česky… řekl bych: ,,tak tu zůstanu žít…" Ale 
zatím ještě nevím… Co když mi zítra nebo za dva měsíce nedají víza? Co budu dělat? Jasně, 
mohu tady být nelegálně… je to taky možnost… Ale co když  mi v práci příští rok, protože já 
tu mám smlouvu jeden rok, co když mi ji neobnoví… nebo nevím… 
Proto abych… tedy alespoň si myslím… proto abych začal myslet více do budoucna, abych se 
začal učit česky a myslel na to, že tu budu žít… potřeboval bych tu být nejméně čtyři roky… 
už jsem tady rok a půl, takže mi chybí… nevím… takové další dva roky… A jestli tady ještě 
po těch dvou letech budu… a uvidím, že jsou tu pro mě stále příležitosti… tak ano, tak bych 
se začal učit česky… Řekl bych si, že už tu je šance, že tu zůstanu… 
A máš nějaké plány? 
Dělat filmy. Ale tohle je vlastně také můj problém… Protože vlastně už dříve bylo mým snem 
žít v Evropě a do Mexika jezdit na prázdniny… Jet do Mexika na jeden, dva měsíce, udělat 
tam nějaký film. Tedy líbila by se mi koprodukce Mexiko - Evropa. A vždycky jsem tvrdil, že 
mým snem by bylo, kdybych mohl říct: ,, Žiji v Evropě, ale jezdím do Mexika, kde tak měsíc 
točím film, a potom se vracím do Evropy…" A opravdu to takhle moci dělat! A tedy… jak 
jsem už říkal, pro mě je nejdůležitější dělat filmy, proto jsem sem přijel. Protože v Mexiku 
jsem tuhle možnost neměl. A to také znamená, že pokud tady budu mít nadále možnosti, tak 
tady budu. Ale jestli mi dají zítra možnost dělat filmy v Číně, tak jedu do Číny… 
Hm… tak to je dobře! 
No možná to není dobře… 
No tak jsi dobrodruh! 
Ne, já vůbec nejsem dobrodruh! Byl jsem vylekaný a měl jsem strach, když jsem sem měl 
přijet! Abych jel jen do Rakouska si vyřídit víza, to jsem měl také velký strach! Vždycky 
jsem říkal, že kdyby byla v zemi, kde jsem se narodil příležitost dělat film, nikdy bych 
odtamtud neodjel! Když to je to jediné, co chci dělat…! 
No a tak to člověka přivede sem… i když jsem měl strach. A tak si říkám, teď jsem tady a to 
je dobře, ale možná… za dva roky… nevím… už tady nebudou příležitosti, už tady nebude co 
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dělat a příležitosti budou třeba v Argentině…a tak já… s velkým strachem… A nebo když 
budou příležitosti v Mexiku, tak v Mexiku… A nebo když v Číně, tak v Číně…. nevím… 
Ale můj plán je stále bojovat, abych tu mohl žít. Protože Evropa se mi k žití opravdu líbí. A 
taky jako zdroj práce…víš? No, to je vlastně taky součást mého růstu - něco, co jsem tu 
objevil - a to sice, že Mexiko je dobrá země na to, aby se o ní vyprávěli příběhy. Ale jinak 
vlastně ne… Další věci se mi tam nelíbí… 
Může to být i proto, že ještě neznám místní společnost.  Ale někdy říkám N. takový vtip: Ale 
N. jaký mají Češi problém?" A víš jaký mají problém?  
Jaký? 
Jaký druh piva si večer dají! 
Tohle jsou problémy Čechů! Protože já tady třeba nevidím chudobu, chudoba tu neexistuje. 
To, čemu tady říkáte chudoba, není ta chudoba, která je v Mexiku a není tu násilí. A v 
Mexiku, protože to je země plná násilí, je hodně problémů…To si teda myslím já…   
A není to tak, že chceš dělat filmy o, a v Mexiku, protože je to země, kde jsi se 
narodil…? 
Ano… ne… myslím si, že natáčet v Mexiku… Ne, nechci točit jen v Mexiku, ale mé dva 
příběhy, které teď chci dělat… jsou z Mexika… Ale myslím si, že je to právě proto, jak je to 
země plná konfliktů… Konflikty znamenají drama, což je vhodné pro vyprávění příběhů… 
ne? No… a tady jsem zatím objevil, že mají Češi jen jeden problém, který by byl také dobrý 
vyprávět jako příběh. Ale vše ostatní je tu příliš civilizované. No… což je velmi vhodné na to 
tady žít ne? A… já jsem říkal N.… protože N. si… kvůli práci… někdy stěžuje. A já jsem mu 
říkal: ,,N.…, vy nevíte, co to je práce!" N. pracuje každý den od osmi od rána do pěti do 
večera a mezitím má ještě možnost si na deset minutek odpočinout a dát si cigáro. Což v 
Mexiku není vůbec možné! To v místech, kde já jsem pracoval a i jinde, co jsem viděl, 
začínáš většinou pracovat tak v devět ráno a končíš tak v devět v noci. A cigáro si můžeš dát 
jedině v hodinové pauze na oběd a víc nic. Ale je to tvoje hodina na oběd. Tedy můžeš se jít 
najíst kam chceš… a na mnoha místech musíš ani nikam nemůžeš zajít.., musíš jíst přímo tam 
na místě.  
A to je špatně! Vidíš, a to jsou problémy! A tak mi to tu vyhovuje… a říkám: ,, Jaké mají Češi 
problémy, N.? Ach, že mu tu nechali tři papíry navíc, které musí dát do počítače…! Ach… to 
jsou teda problémy!" Ale ať svou práci splní nebo ne, v pět hodin z práce odejde.  
No, a tak si myslím, že je to i tohle… Že Mexiko je vhodné k vyprávění příběhů… je tam 
hodně příběhů… hodně věcí…  A je tedy v tomto smyslu velmi vhodné, neboť je to špinavá 
země, plná krve a násilí. 
Tady jediný problém… na kterých bych se rád zaměřil, pokud tu zůstanu déle, je, že sociální 
struktura není příliš připravena pro starší lidi. 
Jak to myslíš? 
No… řekněme pro staré lidi… Lidé, kterým je 70 let, tak… co se s nimi stane? Mnozí z nich 
zemřou sami, v nemocnici, ne?  Což podle mě je problém, a myslím, že to je jediné, co jsem 
tady viděl, že je trochu komplikované… Že vaše sociální struktura není ještě přizpůsobena …, 
aby… řekněme to velmi lightly… tu mohli být staří lidé šťastni až do konce svých dnů. Tedy 
všiml jsem si a dozvěděl jsem se… že to může být hodně komplikované, pokud nejsou 
nemocní a nebo nejsou bohatí… Takže nakonec skončí v nemocnici nebo v domovech 
důchodců, kde se jim nežije zrovna příjemně…  
Na místo toho, aby zemřeli v rodině… 
No, to je vlastně součást mé kultury…ne? V Mexiku… je to také komplikované… nebudu ti 
tvrdit, že chováme ke starým lidem velkou úctu. Ale je normální, že vždy se najde nějaký 
způsob, aby se někdo, o takhle starého člověka postaral. Ať už je to sestřenice, sousedka, syn 
syna… A umírají v rodinách. Což si myslím… je trochu lepší.. než v nemocnici… Nevím… 
to je jedna z věcí, které mě tady přijde zajímavá… Takže v budoucnu bych o tom rád něco 
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natočil…   Ono i v Mexiku podle mě… je to problém… život starého člověka… je to také 
složitým…bodem… Ale myslím že to je to jediné, co jsem objevil, co je tam lepší… v tomhle 
smyslu… 
Tak děkuji… 
Není zač. 
10. RESPONDENT: 28 let, 5 a půl roku v ČR  
 
Řekni mi něco o tvém životě. Kde jsi se narodil? Kolik máš sourozenců…? 
Narodil jsem se v Mexiku D.F. Mám devět sourozenců. Dohromady je nás tedy deset- tři 
holky a sedm kluků. Tedy tři sestry a sedm bratrů. Jsme opravdu veliká rodina jedna ještě  
z těch tradičních rodin…  
Pověz mi něco o tvém životě v Mexiku ještě než jsi přijel do České republiky? 
Před tím než jsem přijel, jsem chodil do školy - na střední školu… a pracoval jsem v jednom 
obchodě s oblečením… jako prodavač… nebylo to ale žádné značkové oblečení… Byl to 
nezávislý obchod s oblečením… Také jsem měl svůj vlastní stánek… Prodával jsem také 
vlastní oblečení… tedy ne vlastní… byl to můj stánek- něco jako… znáš tianguis (putovní trh, 
pozn.)?   
Ano, něco jako Chopo (putovní trh v hlavním městě Mexika, pozn.)?  
No, jako Chopo a jako Lagunilla… měl jsem tam svůj stánek… každý víken… o sobotách  
a nedělích… můj stánek. 
A jak se stalo, že jsi přijel do České republiky…? 
To bylo proto, že jsem se seznámil s jednou holkou… v podstatě proto, že jsem se v Mexiku 
seznámil s jednou Češkou. Potkal jsem se s ní tam, kde jsem pracoval. Byli jsme spolu rok  
v Mexiku. Ona se pak rozhodla, že sem na chvíli přijede, jako že na prázdniny, ale pak se 
rozhodla tu zůstat trochu déle a nabídla mi, že za ní můžu přijet, že tady můžeme nějaký čas 
být. A já… jelikož jsem neměl… teda měl jsem svoji práci a tak… ale nakonec jsem si mohl 
udělat čas, kdy jsem chtěl… a tak jsem se rozhodl sem přijet… dva měsíce potom, co ona 
odjela z Mexika. Čili nejdříve sem přijela ona a dva měsíce potom já… 
Přijel jsi… a jak to bylo potom? 
Přijel jsem a ze začátku… takový divný… nevím… jak jsem tu nikoho neznal… ještě tu 
nebylo mnoho Mexičanů… už jsem tady pět a půl roku… nebylo tady moc Mexičanů… bylo 
to takový ne divný… spíš jseš daleko od domova… a tak je všechno jiný - jazyk, lidi… 
všechno je odlišný…    
Přijel jsi a našel jsi si nějakou práci? 
Ne, přijel jsem a měl jsem našetřeno… z té mé práce. Měl jsem našetřeno, a tak jsem nemusel 
tak tři, čtyři měsíce pracovat. Prostě jsem přijel a jako že… no první, co jsem udělal bylo, že 
jsem se přihlásil do školy… do kurzu češtiny… vlastně jsem prošel třemi kurzy, jeden po 
druhém… A to bylo to, co jsem dělal… chodil jsem do školy, učil jsem se trochu česky…  No 
a byl jsem se svojí holkou. A po čtyřech měsících jsem si našel práci. 
Kde? 
Tady… tady v Baru X. Prostě jsem našel… prostě jsem přišel a požádal jsem tu o práci… 
Líbila se mi… dali mi jí… a já se cítil dobře…  Vlastně nevím… myslím, že bych nemohl 
pracovat někde… někde jen s českým personálem… Prostě se mi spíš líbí být takhle…  
s lidmi z různých koutů. Ne jen s Latinoameričany, ale s lidmi z různých koutů světa.   
A jak jsi se o Baru X dozvěděl? 
O tomhle místě? Joo, to jsem jednou… jednou byl v Roxy - nahoře v internet café a viděl mě 
tam jeden Latinoameričan a ptal se, odkud jsem a tak… Já mu povídám, že z Mexika a on, 
nevzpomínám si odkud byl, myslím že z Venezuely, mi povídá: ,, Neznáš ten bar?"  
A já: ,, Ne, jakej?" ,,Bar X ". A já: ,, Ne, neznám, nevim…". A on mi povídá: ,, Je jen pár 
kroků odsud… a tam se scházejí Latinos, měl bys tam zajít… " A já: ,, Dobrá…, nevím…"  
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A pak za nějaký čas… za nějaké dva, tři měsíce… nějaké dva měsíce… jsem se šel podívat, 
kde to je, to místo jsem našel… a pak už jsem sem někdy zašel dát si pivko… občas… 
Jak dlouho jsi říkal, že už tu jsi? 
Už skoro pět let. 
 
A když jsi sem přijel, jak jsi mluvil s lidmi? 
Anglicky. Teda neuměl jsem moc… to základní… a tak jsem se učil i anglicky… S lidmi 
jsem mluvil anglicky… A když jsem se naučil česky, tak jsem s Čechy začal mluvit česky  
a s cizinci anglicky.   
A řekni, ty jsi taky DJ, že ano? 
Jo, jo to taky. 
A byl jsi jím už i v Mexiku? 
Jo, jo… už i v Mexiku… ale ne tak… tak… bylo to víc… v tom obchodě, kde jsem pracoval 
byl mixážní pult a tam jsem se naučil hrát… a hrál jsem na party tak jednou za měsíc… 
Teda… nebylo to moc profesionální… víš? Bylo to spíš takový hobby… 
A potom tady… vždycky se mi to líbilo… a tady jsem začal hrát častěji. A nejspíš právě tady 
jsem se dostal hlouběji k tý muzice a tak. Vlastně vždycky se mi to líbilo, ale nikdy jsem se 
předtím necítil tak součástí…  
A myslíš, že tady máš k tomu větší příležitosti? 
Jo, myslím si že jo… nebo ne… prostě mně se líbí styl muziky… žánr… který se v Mexiku 
moc neposlouchá.  
A to…? 
Drum’n’Bass. V Mexiku se teda moc neposlouchá. Vlastně je jen opravdu málo lidí, kteří to 
poslouchají. Jako… ví se o tom, ale hodně málo… víš? A tady v Evropě… teda v Evropě se 
to dost poslouchá. Tedy neposlouchá to příliš mnoho lidí, není příliš mnoho fanoušků tohoto 
žánru. Jedná se o žánr, který je spíš… spíš alternativní. Teda dost lidí to poslouchá, ale nejsou 
přímo fanoušci… nepotkáš jich moc… teda někdy to opravdu poslouchají, ale spíš ne…      
A co děláš ve volném čase? Jak vypadá tvůj normální den? 
Můj normální den… když nepracuju, tak zůstanu doma… když dělám ty věci ohledně hudby, 
tak zůstanu doma… teď vytvářím svou vlastní hudbu… A tak buďto zůstávám… zůstávám 
doma, abych dělal hudbu nebo pracuju. To je v podstatě to, co teď dělám. A jednou za čas si 
jdu zahrát… nevím… fotbal… nebo jinak sportuju… jdu se projet na kole. Prostě trávím můj 
volnej čas… Nebo když nepracuju… já to beru tak, jako že mám dvě práce… teda pracuju 
tady Bar X)… a pracuju doma - dělám hudbu a nebo jdu za mým kamarádem, protože nyní 
jsme dva… jdeme do studia a tam jsme celý den. Tak ztratíme celý den… 
A odkud je ten tvůj kamarád? 
Čech, je to Čech. 
Takže máš české kamarády? 
Jo jo, mám jich víc… 
Ale s kým se nejvíce scházíš? 
V poslední době… nevím… Myslím, že s Mexičany, s Čechy… Protože chodím na různá 
místa… a taky… nevím… mám nějaké kamarády gringos teda Američany… nevím… 
Francouze..., Argentice, Chilana… Mám kamarádku Palestinku. Nevím… z různých zemí. 
Tedy scházím se s různými… Tedy nejsou to komunity, ale cizinci nebo lidi odtud s kterými 
se scházím…  
A odkud znáš tyhle Čechy? 
Některé tak… z baru… popovídáním… začali jsme se bavit a měli jsme mnoho společného,  
a tak jsme spolu začali častěji chodit ven. A další znám díky mým ex-přítelkyním… měl jsem 
jednu kamarádku- jednu ex-přítelkyni a její kamarádi se pak stali i mými i ona se stala mojí 
kamarádkou a její kamarádi jako už taky… taky už jsou i moji kamarádi, kteří mi můžou 
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zavolat, když něco potřebují nebo já jim můžu zavolat, když něco potřebuji od nich… A 
tak…  
A odkud znáš ty Mexičany?  
Odsud, vlastně z práce. Protože sem všichni chodí. 
 
 
Myslíš si tedy, že tady je jakési centrum pro Latinos? 
Ne, ne nemyslím, protože jsou i lidi, kteří tohle místo vůbec neznají. Myslím, že tady je spíš 
skupina kamarádů z Latinské Ameriky. Teda nemyslím si, že by tady byl nějaký bod…, 
protože někteří se schází… nevím… v Tropizonu a tam já nikdy nechodím. Prostě Tropizon 
se mi nelíbí. A nebo se schází každý pátek v Mánesu, aby si mohli zatančit salsu. Například já 
jsem tam byl pětkrát za celou dobu, co tu jsem, protože se mi tohle prostředí nelíbí, víš? Mně 
se líbí tady, protože je to jako… nevím… jako ty kamarádi, které mám… teda známí, kteří se 
později stali mými opravdovými kamarády, víš? Čili je hodně míst… tedy jsou i další místa, 
kde se Latinos schází… Dokonce včetně La Bodegida del Medio a tak… Já vlastně ani 
všechny neznám.  
A jak bys… i když vím, že je to těžké takhle říct… jak bys charakterizoval Čechy? 
Čechy… nevím… myslím… Ale v jakým smyslu? 
Nevím, jak je vidíš ty… Porovnej je třeba s Mexičany… 
Tak… nevím, já si myslím… nevím… nejde to specifikovat… Dokonce myslím, že nejde 
takhle generalizovat… Vlastně jsem potkal Čechy, kteří byli vážně dost… dost… nevím dost 
jakoby nervózní… tedy jakože s velkým temperamentem. Takže jsou Češi s temperamentem, 
kteří dokonce když, dokonce když kolem projde nějaká holka, tak si jí prohlédnou a tak.  
A pak jsou i takoví, kteří prostě někde jsou a zůstanou tiše stát a nic neříkají. Tedy vlastně 
jsou tu oba extrémy… teda je tu jak hodně introvertů, tak extrovertů. Jen ty introverti jakoby 
jsou vidět častěji, chápeš? Ale většinou jsou… nevím… vlastně nemám žádnej problém… 
jsou sympatičtí. Vlastně myslím, že důležitou roli hraje jazyk, ten tě může k druhým přiblížit. 
Když mluvíš nějakým jazykem… tedy česky… tak jakoby se jim můžeš trochu více přiblížit 
nezůstáváš jen tak někde vzadu. A s tím, jak je začínáš znát hlouběji, už ti řeknou více věcí… 
Ale myslím, že se nedá generalizovat.  
A například když porovnáš kultury. Je něco, co je výrazně rozdílné? Nevím…, např. 
struktura rodiny…? 
Ne, nemyslím si. Myslím si… že my jsme mnohem víc… máme jiné zájmy… 
Jako co? 
Jako co? Jako třeba, že pro Mexičana je důležitější být s kamarádem, s rodinou… jako že to 
jsou jakési nesmazatelné ikony společnosti, které si nikdo nenechá vzít. Tak například pro 
jednoho má velkou hodnotu jen tak si povídat s kamarádem hlouposti a přestat mít starosti… 
nebo být s rodinou, být jen tak s ní, jíst dohromady, povídat si hlouposti… A tohle je pro nás 
hodně důležité. Jsou to hodnoty, které pro nás mají velký význam a cítím, že pro Čechy ne 
zase tolik…  
Jako že jsem slyšel, že máma vyžaduje od své dcery nájem… Což se nám zdá zvláštní… 
Připadá nám to divné. Jako že v matčině domě žije její dcera a musí jí platit nájem… Je 
normální, že platí za své potřeby - za plyn, vodu, elektřinu… to je normální… ale… Aby 
platila nájem?! To je vážně zvláštní…! A to jsem slyšel víc takových případů jako tenhle.  

Tedy jako že rodina je pohromadě, ale nakonec ne tolik, ne? Nevím… například já… 
jedna z věcí, co mi z Mexika nejvíce chybí je například můj brácha. Já jsem s ním všude 
chodil. A to je to, co mi nejvíce chybí. Ne tolik Mexiko jako rodina. To je to, co člověk 
nejvíce postrádá, ne? Rodinu, kamarády odtamtud. Teď už má člověk po takové době nový 
život… máš nové kamarády a tak… ale…  
A ještě vlastně to, že Češi berou více v úvahu nějaké věci… Jsou jakoby serióznější  
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v nějakých věcech.  
V jakých? 
Tak třeba cítím, že v práci jsou serióznější. Jestli jim třeba něco navrhneš, tak oni třeba 
souhlasí a řeknou, jdem to udělat a opravdu se to udělá! A ne že o tom moc mluví a nakonec 
se nic neudělá. Takže v tomhle a pak v těch věcech ohledně rodiny jsou odlišní. Češi mají rádi 
své rodiny, ale cítím jakoby jim stačilo, že je mají a to je vše.  
A co by si zde změnil, kdybys mohl? 
Co bych změnil v České republice? 
Ano 
Nevím… aby se Češi méně stresovali… nebo nevím jestli, já jsem příliš velký pohodář a nebo 
oni jsou příliš vystresovaní. Ale cítím, jako že chtějí všechno zvládnout, ale nakonec cítím, že 
si moc neužívají života, neboť si dělají starosti s tím, aby se naučili cizí jazyk, sportovali…  
a plavání… a fotbal… a kolo a zároveň se naučit anglicky… a španělsky… a francouzsky… a 
studovat univerzitu a  zároveň pracovat…  
Já neříkám, že to je špatně… fajn… ať si dělají co chtějí… Ale cítím že tenhle systém, který 
si sami vytváří ti pomůže určitým způsobem vyrůst… ale zároveň jakoby jsi si nevážil života, 
neboť se stále za něčím ženeš. Z práce běžíš do školy, ze školy běžíš na jazyk a ráno vstáváš 
brzy, aby ses jel projet na kole. A takhle žijí a na konci týdne - opít se a příští týden to samé… 
Pum pum takhle… Všechno tedy musí mít jakoby už připravené a navíc jakoby si toho na 
sebe brali příliš… Chápeš?  
Tedy to neznamená, že já bych… Samozřejmě je třeba se naučit jazyky, sportovat… Ale 
prostě nemůžeš… myslím si, že nemůžeš dělat všechno…  A tahleta vaše… jejich potřeba 
všechno dělat… cítím, že je příliš - podvědomě- stresuje.  A ten, kdo je víc pohodář, spíše 
dělá věci, protože ho to baví. Například já hraji fotbal jednou za měsíc, fotbal je můj sport, ale 
hraji ho spíše, abych se pobavil, než abych ukázal, že hraji dobře fotbal. A cítím, že Češi jsou 
spíše takoví… když mluví nějakým cizím jazykem, musí ho umět perfektně a já ho používám 
spíše proto, abych se domluvil s druhými lidmi a to mi stačí, že můžu mluvit a druzí mi 
rozumí. Takže takhle… berou věci příliš vážně… já myslím, že tohle bych změnil… jako že 
bych se snažil, aby si více užívali života a nebrali na sebe toli věcí… tolik úkolů, co musí 
vykonat… Jinak… všechno v pořádku…  
A čím by jsi se inspiroval v České republice a co bys pak následně změnil v Mexiku?  
Hmm… Například mluvit seriózněji… V Mexiku, jak už jsem ti říkal… nebereme věci tak 
vážně. Tedy i tam se pracuje a když se pracuje, tak se opravdu seriózně pracuje… Ale tahleta 
spolehlivost, když se něco dělá… Nevím… já třeba v Mexiku řeknu nějakému známému: 
,,Hele, můžeš udělat pro mě tohle a tohle?" A v Mexiku mi můj brácha nebo ségra řeknou: 
,,Jo jo, udělám to." Ale nakonec to neudělají nebo to udělají až potom. A tohle bych možná 
změnil… Jako že tady je to v tomhle spolehlivější… Je tu snaha dělat věci spolehlivěji. 
Co se týče politiky a tak… Myslím, že všude se krade. Nikdo úplně nesouhlasí s politikou… 
Já to vidím jako takové lidské, že lidi se domluvili na tom, co smí a nesmí dělat…  
Spíš bych změnil to, aby lidi v Mexiku byli spolehlivější.     
Když jsi sem přijel, co tě nejvíce překvapilo (pozitivně či negativně)? 
Pozitivně nejspíš doprava… (smích) 
Vážně? 
Jo, přišlo mi dobré, že celou noc jezdí tramvaje, tedy alespoň v hlavním městě. Celou noc 
můžeš využívat městskou hromadnou dopravu, tedy pokud víš jak na to… A je to bezpečné a 
ty si toho můžeš víc naplánovat. Prostě pořád funguje. V Mexiku ne - tam v určitou dobu 
skončí, a pak, pokud nemáš auto, tak taxi… nebo nevím… Buď taxi nebo taxi… nic jiného 
nejde… Takže tohle bylo to, co mě překvapilo.  
A co dál mě překvapilo…? No, že se tu dost pije…  
Ano? 
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Jo pije se tu víc. Pije se tu vážně dost…  
A ještě… je tu častá… individualita… To se mi tu líbí. Že každý nakonec ,,hraje sám za 
sebe". Jako že je individualista… Jako že není na nikom závislý. Češi jsou hodně nezávislí. 
 
 
 
A jak je to v Mexiku? 
V Mexiku… nevím… už kvůli tomu, co jsem říkal o rodině… dost lpíš na rodině a stále 
musíš být její opora. Takže někdy to necháš na druhých, na tvých kamarádech, rodině…  
A například můžeš jít za tvým tátou a řekneš mu: ,, chci auto" a možná, když má peníze, tak ti 
ho koupí a ty mu za to nic nezaplatíš a ty tak máš nový auto. Na místo toho, aby sis ho koupil 
sám. A tady je tomu naopak. Tady si ho koupí každý sám ne? 
Tedy individualismus… a to možná úplně ve všem. Jako že v Mexiku hodně závisíš na 
lidech… Neboť je to taková kultura… záviset na druhých, na kamarádech, na rodině… Jseš 
tak spíše jedním ze skupiny než individualistou. Jsou to různý věci…například v Mexiku se 
říká… jsi s nějakým kamarádem a řekneš mu: ,, Hele, doprovoď mě nakoupit jídlo na celý 
týden". A ten kamarád tě doprovodí. A tohle dělat je tady divný, ne? Proč by tě měl tvůj 
kamarád doprovodit, ne? Tady ti řekne. ,, Jsi blázen, já musím dělat spoustu jiných věcí!" Ne? 
A tam je to něco úplně normálního. Vážně!… Že řeknu kamarádovi: ,, Hele, doprovodíš mě? 
Potřebuju vyměnit pneumatiky u auta nebo potřebuju umýt auto…" A on ti řekne: ,, Jo, 
pojďme." A jde tedy s tebou, popovídá si s tebou a ztratí s tebou svůj čas. Ale on to chápe tak, 
že něco dělá…, protože je se svým kamarádem. Tím to je pro něj hodnotné. Dává věcem 
jinou hodnotu. On něco opravdu dělá… A co dělá? Je s kamarádem. A když mu zavolá jeho 
holka. ,, No tak, kde jsi?" On řekne. ,,Jsem s kamarádem". ,, jo tak v pořádku, tak potom 
přijď. A tak to je…  
Aha… Dobrý příklad!  
Tady se člověk stává větší individualista. Ne egoista ale individualista. Tedy, že ty si ceníš 
sám sebe, aniž bys k tomu někoho potřeboval. 
Na co bylo pro tebe těžké si zvyknout nebo v čem si měl potíže se adaptovat?  
Já myslím, že trochu na tu… na českou ,,studenost". Jako že přijdeš do baru, nikoho neznáš a 
nikdo tě nepozdraví… Tedy dost jsem postrádal takové to teplo od lidí. A na jazyk… na to ho 
používat. Tedy naučit se jazyk. Já ani nemluvím příliš… řekněme nemluvím ani příliš dobře 
ani příliš špatně. Prostě mluvím… Ale to bylo asi to nejtěžší… na co jsem si musel zvyknout. 
Na jazyk a trochu i na lidi. Ale teď už je to tak … v pohodě…  
Myslíš, že je něco, na co si nikdy nezvykneš?  
Na co si nikdy nezvyknu? Já myslím, že přicházet včas. To myslím, že ne… Nikdy nepřijdu 
včas…. Na to si nikdy nezvyknu (smích)  
Nevím, na něco tady na co si nemůžu zvyknout… Nevím, už tu nějaký ten čas jsem… Už 
jsem si tady jakoby docela zvykl…  
Aha… a řekni mi… Proč tady zůstáváš? Z jakého důvodu?  
To nikdo neví, viď? (smích). To je asi takhle. Přijedeš sem na rok jako turista nebo dobře… 
přijedeš sem na nějaký čas žít. Potom se vrátíš nazpět. Já jsem se takhle na půl roku vrátil. 
Potom jsem se vrátil na čtyři měsíce, potom jsem odjel na další tři měsíce, potom jsem se 
vrátil na měsíc. Potom jsem znovu tak na měsíc odjel a potom jsem se vrátil na rok. Takže 
jsem vlastně takhle skákal z jednoho místa na druhé a jednoho dne jsem si řekl, tak tam 
zůstanu. Když se mi to líbí, tak zůstanu. Čím to vlastně opravdu bylo - nevím…. Jako že… 
myslím, že to je to prostředí… být tady sám, bez rodiny například, bez toho, aby na tebe 
dotírali.Vlastně člověk má tady jakoby více svobody. Nevím, jestli kvůli tomu, že člověk je 
cizinec… Ale společnost tady… můžes se oblékat, jak chceš… Líbí se mi typ muziky… co se 
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tady poslouchá… To, co je ve městě… jako koncerty… Líbí se mi tady život mladých. Takže 
to bylo v podstatě tohle… že se mi více líbí život tady než v Mexiku. 
Dovedeš si představit, že tady budeš žít na stálo?  
Nevím, nevím… upřímně… vlastně nevím… na pořád… já myslím že ne…. Chci se vrátit do 
Mexika, abych mohl žít můj… tedy až budu starší… nevím… Možná už za pár let… nevím…   
 
 
Můžeš mi říct důvody, proč by ses chtěl vrátit do Mexika? 
No… protože nakonec tam je můj domov… ne? Je to jako že návrat domů… Je to 
pohodlnější… protože… nevím… můžeš si číst noviny… koupit knížku… všem rozumíš… 
Nevím… možná… pláž… teplo… jídlo. Nakonec je to tvoje doma, ne? Asi bych se chtěl 
vrátit domů… když už budu… tedy pokud se tu neožením a nezůstanu tu s manželkou…  
s dětmi… což si nemyslím… 
Jaké tu máš, podle tebe,  jako Mexičan výhody? 
Hmmm… výhody? Vidíš… nevím… Já myslím, že tady má cizinec výhody… možná,  
že se o tebe více zajímají. Lidé se tě vyptávají a víc ti pomáhají, protože vědí, že tady nejsi 
doma. Protože nejsi z téhle země. Protože jsi cizinec. Někdy ti pomůžou tak, že ti dají na sebe 
kontakt… dají ti kontakt, aby sis mohl popovídat, vyslovit se… Vlastně si myslím, že být 
cizinec je taková malá výhoda… jako s těmi kontakty…    
Jako že lidi si s tebou chtějí popovídat? 
Možná. Chtějí si s tebou popovídat. Zajímají se o tebe. Nebo ne o tebe, ale o tvoji kulturu. Je 
to taková výhoda… nevím… Dobrý příklad je jedna paní, která zaměstnávala lidi z Panamy, 
neboť tam sama nějaký čas žila a tak tvrdila: ,, mám ráda tyhle lidi" a začala je zaměstnávat. 
Takže pro ně je to výhoda, ne? A jako že my… nevím… jsou lidi, kterým se líbí jiná země, a 
proto k tobě cítí přátelství a tak máš dalšího známého a můžeš s ním něco podniknout.  
A jsou i nějaké nevýhody? 
Taky, protože jsou lidé, kteří nikdy nebyli mimo svoji zemi. Nebo nebyli nikde příliš 
daleko… možná v Evropě, ale ne příliš daleko… A myslí si… nevím… pletou si tě s Rómy. 
Nebo na tebe pohlíží jako… ,,Ach jo, tenhle cizinec…" Ale vlastně jsem s tím neměl moc 
problémů. Vlastně jen jeden… někdo mě zmlátil… ale nevím… nevím, kdo to byl…Někdo 
mě zmlátil, ale nemyslím si, že to bylo myšleno jako násilí vůči cizincům… Nevím, co to 
bylo, ale stalo se to… 
A poslední otázka: jaké jsou tvé plány do budoucna? 
Teď jsou mé plány takové… zapsal jsem se do školy… dostal jsem se na školu. Začnu 
studovat na Prague College… budu studovat design… jsou to jen dva roky. Dokončím to… 
tedy začnu a uvidím… dokončím to… chci to dokončit. A pak uvidím, co bude… nevím, 
možná potom až skončím školu pojedu někam jinam…  
Někam jinam do Evropy? 
Myslím, že do Mexika a nebo se vrátím do Evropy. A chci… pokračovat s muzikou… 
protože se mi docela daří… A mé plány do budoucna jsou vydat LP… Tedy už jsem o tom s 
někým jednal… a vydají mi… vydají mi moji desku… tedy zatím se vydává na mp3… tedy 
desku- mp3… tedy album mp3… Se čtyřmi skladbami. O tom teď jednáme, tak uvidíme jestli 
tenhle rok a nebo na počátku příštího to vyjde… Něco, co se bude líbit. 
Tak děkuji za rozhovor! 
Není zač.  
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11. 2. Rozhovory ve španělštině 
 
 
1. RESPONDENT: 24 años, 5 años y media en la República Checa 
 
Me puedes decir algo de tu vida, donde naciste y así… 
Soy de…, nací en Cancún, bueno nací en San Luís Potosí, México. Y este, pero como a los 
dos días que nací me fui a vivir a Cancún. Cancún, nel sur de México, al Caribe. Soy de 
Cancún y también viví un tiempo en el norte de México, en Juárez, Chihuahua, frontera con 
Texas. Y fui, también fui a la escuela en Estados Unidos. 
¿En la prepa? 
Sí, estuve en la prepa en Estados Unidos. No, estuve en la prepa en La Salle en Cancún y en 
Estados Unidos y en Juárez. Todo… 
¿Y en donde en Estados Unidos? 
En Paso estudié la high school, es una prepa muy chica, este privada. 
¿Y la universidad? 
La universidad me vine paracá, me vine paracá. Después dela prepa me vine en la República 
Checa para estudiar la universidad, la universidad de economía. 
¿Y como se llama el programma con que veniste? 
CEFE. Y este estuve un año, u año y medio y estudiava economía. Es un programa de 
estudiantes, que vienen de otros países. Y son materias variadas , de todo tipo… Tomas 
marketing… 
¿Y fue en inglés? 
Sí, en inglés, todo. 
¿Y luego lo dejaste? 
No, luego no me pude graduar allí en esa universidad, porque todo era un programa para… 
como Erasmus, como ese tipo… Solo para estar un tiempo aquí. 
Y entonces este… yo no quería regresar y encontré una universidad, que se llama Prague 
Collage y es como… británica pero esta aquí. 
Ya, ¿y en que año llegaste aquí? 
En 2003. 
¿Y la univesidad, cuanto tiempo llevas allí estudiandio? 
¿Prague Collage? Estoy como tres años allí. 
Pero a vezes me tengo que regresar a México, entonces no puedo, no puedo tomar siguiente 
semestre, entonces regreso a México y pierdo un semestre y así… 
¿Y que estudias? 
Marketing, ventas, basicamente de negocios… Commercio internacional. 
¿Y porque escogiste República Checa? 
Porque este… yo me iba en España pero los papeles eran muy complicados para la escuela. Y 
un amigo estava estudiando aquí en, en VŠE. 
¿Un amigo Mexicano? 
Sí, un amigo de México. Y me dijo que… me lo arreglé y me vine poracá. Y me quedé seis 
meses pero decidí quedarme y ya, llebo aquí casi cinco años. 
¿ Y qué sabías antes de La República Checa? 
¿Que sabía de la República Checa…? Lo normal… nada de.. no sabía como es la gente, ni 
este… O sea la historia, lo básico, como era el idioma... Pero basicamente no sabía… a lo que 
venia…, no sabía nada. 
¿Y cada cuando tus papas te van a visitar o tu vas allí…? 
Bueno, yo voy. Yo voy a México cada vez que…, basicamente, que quiero… este. Mis 
padres… este mi mamá y mi hermana me vinieron a visitar el año pasado, este hace como seis 
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meses que estuvieron acá. Y hace dos años vinó mi hermana y otra amiga. Pues depende, los 
amigos son los que más llegan. Pues depende… 
¿Y tu vas cada…? 
Cada vez que siento… me voy. 
Que bien. ¿Y aquí estudias y que más haces? 
No, solamente estudio. 
Pero… ¿No trabajas nada…? 
No. 
¿Y haces ejercizio…? ¿Que haces en tu tiempo libre? 
Sí, voy todos los días al gimnasio, a lo que ustedes llaman el Fitness Center. Y este… salgo 
diario, juego futból… 
¿Sí? ¿Como un equipo…? 
Jugamos los Miercoles… 
¿Con la escuela…? 
No, son muchos Mexicanos y Españoles y otra gente de Latinoamerica. 
¿Y como se llama el equipo? 
No, no tenemos equipo. Solamente jugamos. 
¿Donde? 
En Újezd. Y también se juega en Strahov - los domingos. Pero es casi, casi, una, dos vezes en 
la semana. Lo que hago diario es ir al gimnasio- es mi hobby. 
¿Y vas también así a los bares, no? 
Claro. 
¿Y a los cuáles vas? 
A todos… a bares vamos a Chatteau, a Once, Zero, al Bar X, donde nos trajó P. 
¿O sea, como los bares internacionales? 
¡Aha! Y también a los clubs, o sea Mecca, vamos a…, a muchos lugares vamos. O sea vamos 
así…y también en City que es más checo. 
¿Y por ejemplo tienes amigos Checos? 
Sí, tengo muchos amigos checos. Bueno, más que nada amigas checas. Pero amigas, amigas 
de verdad. También algúnos amigos… así en algúnos bares son mis amigos, como el dueño 
de Chatteau es mi amigo, pero el díce que es ,,Chequicano" - le gusta mucho México. Y así 
varios. 
¿O sea les conoces más en los bares o en la escuela también…? 
O sea en mi escuela casi no hay gente checa, la mayoría de los estudiantes son 
internacionales. O sea de todo el mundo. 
Aha. ¿Y hablas checo, por ejemplo? 
Un poco. 
¿Y lo estudiaste en la escuela o…? 
De hecho tomo clases de checo. 
¿En tu escuela? 
No, no, en otra escuela. 
Aha. ¿Y por ejemplo las fiestas mexicanas les festejan aquí…? 
A veces, como el día de la Indipendencia se festeja.  
¿El 15. de Septiembre? 
El 16., se festeja, pero yo la verdad he hido una vez. Antes de conocer a P. y a ellos, yo casi 
no conocía Mexicanos… 
¿Con quién más te juntabas antes? ¿Con los Americanos? 
Sí, con los Americanos, y este con Canadienses… gente de todo el mundo, pero casi no 
conocía Latinos. O sea uno que otro. O sea los primeros tres años que estava aquí casi no… 
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Y ya que voy más al Bar X, ya conosco más. Y llegaron más amigos para vivirse acá, o sea de 
México. Entonces ya. 
¿O sea cres que el centro de los Latinos, como el bar de los Latinos es en el Bar X? 
Yo creo que el bar de los Latinos es El Bar X, sí. 
Sí, que hay demasiado... Que antes no sabía que hay tantos Latinos acá. 
¿Y conoces algúnas fiestas tradicionales checas? 
Sí, sí, como Pasqua y la… ¿como se llama la de los diablitos y angelitos…? 
Mikuláš. 
Sí, Mikuláš…. 
Aha. ¿Y por ejemplo libros checos… leíste alguno? 
Sí, me gusta este Milan Kundera, este Kafka más o menos… Este… Neruda, Jan Neruda. 
Todos… son muchos libros que me dijo mi papa, le gusta mucho Jan Neruda y Kundera, 
entonces ya, antes de llegar aquí, ya les conocía. 
Ya. Pero por ejemplo los libros puedes rentar aquí…, no? 
Sí, yo creo que sí. La verdad que yo nunca he ido. Creo que se puede. Pero lo que yo más 
hago es que les compro. 
¿Que salen en español, verdad? 
Bueno, yo más leo los libres que son en inglés. 
¿Entonces tu piensas más en inglés o en español…? ¿Por ejemplo, como sueñas? 
Pues los dos, yo creo… 
¿O sea los dos son tus lenguas madres o que…? 
O sea no, no diría así. Pero este… sí, lo uso mucho. 
Aha. ¿Y que es lo que aquí más extrañas de México? 
La comida. 
¿La comida? 
Sí, yo creo que todos los Mexicanos estan así… lo mismo. Comida. Yo creo que la comida - 
en primer lugar. Después tal vez la gente, porque la gente es más, es más amable en México. 
Entonces es más… 
A ver dame un ejemplo. 
Como por ejemplo si vas en un restaurante. Si vas en un restaurante aquí, a un restaurante 
cualquiera… a Modrá Zahrada - Blue Garden. Voy allí y me traen una orden que esta mal o 
que simplemente no me gusta. Yo le digo al mesero: " Hey eso esta mal" o "eso no me gusta". 
Y me va a decir: "¡Bueno, ni modo! No hay nada que puedo hacer." Y este, en México si por 
ejemplo digo: " No me gusta, no me gusta que el arroz tiene frijoles." Me van a decir: " Te lo 
cambiamos, te damos otro." 
¿Pero en todos lados? 
Sí, en todos lados. El cliente, en México el cliente siempre tiene la razón, ¡siempre! No 
importa lo que sea… ¡siempre! Este… es muy diferente. Y aquí, en toda Europa… el trato no 
es igual. 
Y la comida aquí no se puede conseguir… o lo precisamente…? 
Sí, este…acaban de abrir un restaurante… bueno sí, hace poco… que se llama Fosil y allí 
hacen comida, comida mexicana. 
¿Y donde esta? 
Esta en Bělehradská 46. Pues como voy para allí… 
¿Y si te quieres comprar algo en supermercado algo…? 
O sea sí, pero no es comida mexicana, mexicana. O sea es que hay salsas que saben raro y…O 
sea si lo quieres hacer en tu casa, no puedes comprar los chiles en el supermercado, porque no 
hay… y cosas así… 
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Aha. Y este… Y cuando llegaste aquí… ¿que fue lo que más te chocó? 
Lo que más me chocó, que no hay aquí… Bueno yo creo que, yo creo que más me molesta 
hasta ahora es la, es, es como manejan los negocios aquí. Pues yo, te doy un ejemplo - 
contraté cable - internet con telefónica, con O 2. Hasta la fecha, eso fue más de un año, así 
como un año y medio, ¡hasta la fecha no pueden arreglar mi cable! O sea duré un año y 
medio, o sea todos los días quejandome que mi cable no funcionaba y en la tienda me decían: 
"No te podemos ayudar, tienes que hablar al número." Y ya hablaba al número y el número 
me daba otro número, como que no hay, no hay… Sí, es la burocracia que tienen aquí… 
simplemente no… ¡No! ¡No! ¡No! 
Y eso me frustra demasiado y sí, me enojo. 
Sí, obvio. ¿Y alguna cosa que te sorprendió? Como algo con la gente, el 
comportamiento… 
Como que te dejó con la boca abierta… 
¿En buena onda o en lo malo? 
En los dos. Lo que sea. 
En mala manera… No, te digo el trato que recibes en los establecimientos. Más que nada… 
¡A! ¡hasta en MC' Donalds! Una vez un tipo me dió una orden excesiva, algo como seis papas 
y no sé cuantas cosas, pagé con la tarjeta, firmé y no me di cuenta cuanto era, porque la 
verdad sabía que no pedí tanto y le dije: " ¿No, sabes que? Esto esta mal. Yo no pedí tanto." Y 
el me dice: "Sí, sí, lo pediste." Y me empezaba a decir cosas en checo como "ty píčo" y "ty 
vole" y así las cosas. Y yo dije: "¿Sabes que? Llamame el gerente." Y llego el gerente y él me 
dijo que aquí en la República Checa es normal que es bueno, que él, que el mesero o el clerk 
te diga "ty píčo" y "ty vole" y cosas así.  Yo me quede que… no, no me podía creer y le dije: 
"¿Qué?" Y me dice :"¡sí!", con una sorisa en la cara y hasta decía: "Sí, jajaja, ty vole." Y yo 
como que: "¡Wow!" O sea así… y me pasaron otras cosas, pero bueno… 
¿Y en la manera positiva? 
No, lo sentí como muy negativo, como burlandose de mí…como…como un turista tan 
pendejo. 
Ya, pero digo si algo que te ha sorprendido… 
Ah, algo que me ha sorprendido positivamente… yo creo que la gente, la gente o sea en toda 
Europa y aquí también. Este… es más abierta a conocer otras personas. Por ejemplo estoy en 
un bar en México, voy con mi grupo de amigos y es muy difícil que llego en la barra y 
empiezo a hablar con otra persona y me haga amigo de esta persona, es más difícil que aquí. 
Aquí si por ejemplo voy en un bar solo puede hacer muchos amigos, que la gente es más 
abierta, es más…, se interesa más en…con otra gente. Si no que en México vas al, al… a la 
disco a al club… como que allí hay más de… 
¿Pero no puede también ser como que todos son extranjeros, internacionales…? 
No, también eso, pero…si vas en un bar, puedes ir, no sé, me ha pasado muchas vezes que 
terminé conociendo amigos…con gente… Checos, Checos también. Es que se interesan en mí 
tal vez más, porque no soy de aquí, o no sé porque será, pero me ha pasado lo mismo en todo 
Europa, es más abierta. En México la gente es muy, esta muy dividida en clases. ¿Sábes 
como? 
Este… es este… Y a parte que las mujeres aquí,  las mujeres aquí son guapísimas. Es también 
como que : "¿Qué?" me gusta, me gusta el ambiente. 
¿O sea l'ambiente como para la gente joven? 
 Sí, como la fiesta… no sé, no sé explicarlo… O sea la fiesta y como, como puedes todos los 
días hacer algo diferente. O sea que hay muchas cosas que hacer. Entonces esto me gusta 
mucho. 
¿Y cres que en México no hay tantas cosas que hacer? 
Sí, claro pero también depende de la ciudad en la que estes en México. Y te digo o sea, es, es 
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muy diferente. 
Aha. Y a ver ¿en que pensabas que nunca te vas a acostumbrar y tal vez te 
acostumbraste un poquito? 
Al trato de la gente, o sea definitivamente. Volviendo a lo mismo, tengo amigos, que me 
dicen: ¡No seas pendejo! ¡¿Como puedes soportar eso?!"  Yo les digo: "Es que te acostumbras 
a ciertas cosas." Que pides algo y pues no te sonríen… Pues te acostumbras… 
Y otras cosas, de que…no sé, las costumbres aquí, como a decir: "¡Salud!" Muchas cosas, 
como cosas pequeñas, pero que hacen cierta diferencia. 
¿Y por ejemplo al frío…te acostumbras bien? 
Al frío…, este…, yo llegé al norte y al norte de México también hace frío 
¿Sí, como aquí? 
Este, ahurita hace más frío que aquí. O sea por ejemplo hace dos inviernos, o sea el 2005 y 
2004 que fueron horribles, pero los últimos dos no estava tan baja la temperatura. Y este…en 
el norte de America estava muy baja. Ultimos años, en los puertos… Pero sí, al norte de 
México hace mucho frío. 
Y aver otra pregunta un poquito igual…: ¿Hay algo que sería normal hacer en tu país y 
aquí no sería normal hacerlo? 
Abrir la puerta a las mujeres, por ejemplo…aquí no. 
¿Porque crees que aquí no? 
Porque las vezes que lo he hecho, me dicen como que no… Otra cosa-que yo hablo por taxi, 
voy a un restaurante, abro la puerta a una mujer, a mi novia o a quien venga y la dejo pasar 
primero, y eso es un gesto de cavallerosidad en México y aquí muchas mujeres me dicen: 
"No, es que el hombre tiene que entrar primero."  
O este, también cuando vas entrar en un tram o en metro, tienes que levantarte por cualquier 
mujer, desde niña de 5 años hasta una de 60…, ¿sabes? Y aquí este… cuando llegé, se subía 
una chica de 17, 20 años, bueno lo que fuera, y me levantaba y me dice: "¡No, no, no!" Que lo 
ven raro. 
Aha. Que aquí más con los viejitos… ¿Y si comparas las familias checas y mexicanas, 
hay diferencias? 
No te sabía decir con esta actitud porque no, no he estado en este ambiente. No fue invitado 
en una familia checa. Pero me imagino que… o sea… 
Y si hablamos de otras relaciones, como por ejemplo novia y novio… ¿hay diferencia 
entre los Checos y Mexicanos? 
Sí. 
A ver ¿En que? 
O sea, volvemos a lo mismo, en México tenemos mucho esa…cavallerosidad ¿sabes? Hombre 
tiene que ser el cavallero y pagar la cuenta - ¡siempre! Y aquí como que: " ¡No, no. Yo pago 
lo mio!" ¿Sabes? Y en México, ¡la mujer espera que tu pages!  Tu nunca permitirías que la 
mujer pagara. Porque… pues no… 
Es que hay muchas diferencias en eso. Y ahurita como que… yo creo que esos son los más… 
Aha. ¿Y como caracterizarías los Checos, los Checos y el país también? 
Es que, yo veo mucha diferencia entre el Checo y la Checa, sabes? Que una mujer checa…  
es que hay tantas diferencias. Antes te podría decír que el Checo es así…, pero ahurita que ya 
conosco más y he visto más, ya no se puede con esta actitud. Este, siento como que los 
Checos, el hombre checo como que no, no… Nunca podría tener un mejor amigo checo. 
¿Sábes como? 
No. 
Porque… como que no, como que te rechazan un poquito más por ser, por ser foráneo, como 
que son un poquito cerrados en este aspecto, no todos, pero, yo creo que la parte de ellos sí, 
son más cerrados que las mujeres. Como que las mujeres se interesan más a conocer, a 
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conocer un foráneo. Que son más abiertas, más amigables que un Checo y ahora ya hay 
diferencia, ya la joventud checa, los niños este, son más abiertos, son más amigables. Daba 
clases, este… daba clases de inglés nel summer campa-campamentos de verano y tenía niños 
que les inseñaba. O sea veía diferencia entre niños de 12,13 incluso 15 con los de 20 o 30. 
Como que se ve mucha la diferencia, la forma de ser en cada, en cada…este…etapa. 
Se me hacen, como que más grandes como que estan más, más cerrados. Como que… no sé. 
No sé si tiene algo que ver con el comunismo o no sé. Pues sábes como que la gente, la gente 
de edad mayor son más, más cerrados y así como que te gritan en el supermercado o son 
más… ¿Sabes como? 
Ya, ya. ¿Y el país? ¿Como caracterizarías Praga, Chequia…y así…? 
E… ¿como lo pondría? Lo pondría como que Boemio. No, o sea, yo creo que es este… Yo 
creo, que es un país feliz en su forma de ser. ¿Sabes como? 
A ver, no… 
Como que, te podrían decir la gente aquí es muymiserable. O te podría decir la gente aquí es 
muy feliz, o no sé. Yo creo que es muy feliz, la gente, la gente en el país es feliz con la forma 
que, con la forma…¿Sí, me explico? O sea que yo puedo ser feliz siendo una mala persona, o 
puedo seri feliz ayudando los de más ¿sabes como? Y la forma que el país es, con sus 
problemas o, o sus ventajas, es feliz, me imagino. 
O sea ¿la gente…? 
La gente… 
¿Como en su infelicidad son felices?  
No, no estoy diciendo que son infelices. ¿Sabes como? O sea en su forma de ser, que es muy 
diferente paramí. O sea yo no digo que soy infeliz, pero yo digo que… O sea que su forma es 
muy voluble, o sea me parece muy voluble. Especialmente las mujeres, que son demasiado 
volubles. Un día pueden ser muy felizes, muy amigables y a siente, ¡a siente minuto cambian 
totalmente! O sea es… 
¿No hay así las chicas Mexicanas? 
Sí, pero ¡no tanto, no tanto volubles! O sea aquí es demasiado, el cambio es muy radical, de 
un minuto a otro… ¿sabes como? 
Pues, puede ser. ¡Por esto me interesa, como lo ves…! Y a ver: ¿cuáles tienes aquí como 
extranjero ventajas, como Mexicano más que nada…? 
Ventajas, yo creo que… ¡Wow! 
Antes tenía ventaja de que, que me daban buen cambio por la moneda. Yo uso dolar, no el 
peso… y me daban muchas coronas. Pero ahora se esta haciendo más… ¿Sabes? Es pequeña 
diferencia. 
Otra ventaja socialmente, yo creo que puedes conocer más personas siendo este, siendo… 
Bueno especialmente Latino, la gente tiende a ser más amable con la gente Latina que por 
ejemplo con los Americanos. Y este… veo, veo este… 
¿Y otra ventaja…? Yo creo, yo creo socialmente es la única, es la única y mayor ventaja que 
tenemos.  
Y otra cosa, que no es una ventaja, porque si me voy a quedar en la calle, o cualquier otra 
cosa… la gente me va a ver siempre, siempre como un turista. ¡Siempre me va a ver como un 
turista! Porque aunque hable checo perfecto… si cuando voy a hablar checo en la calle, en las 
tiendas, lo que sea, me van a contestar en inglés. Entonces yo lo veo como una desventaja, 
porque siempre voy a ser un turista. 
¿Y otra desventaja aquí? ¿Como que eres Mexicano aquí? 
A veces. Bueno a mí no, pero hay Mexicanos que mucha gente les confunde con otras 
nacionalidades, que no son muy, muy ofrecidas aquí, como Gitanos y cosas así. Tengo un 
amigo que siempre, siempre lo confundían con un Gitano. Y él como que: "¡No! ¡Soy de 
México!" Y ya cambiaban la actitud totalmente. 
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Desventajas... Mis desventajas más bien es que el idioma es muy difícil. 
Sí, porque es difícil de aprenderlo y sí, aunque si lo aprendes, siempre hay la gente, y si vas 
batallar un poco, pues la gente lo ve y te empieza a hablar en inglés. Siento que el idioma, es 
la mayor… 
Y, oye…¿Porque te estas quedando aquí? 
Porque a mí me encanta. O sea te estoy diciendo los problemas… problemas, los que te estoy 
diciendo son… o sea si les comparo con lo que me gusta en la Rebública Checa y lo que no 
me gusta, siempre, siempre hay, obviamente más lo que me gusta… ¿sabes?  
¿Y te gusta por lo que decías-por la vida de joven y así…? 
O sea sí, también me gusta, también por eso. Pero me gustan el países así, o sea lo que tiene, 
puede ser, la ciudad… 
Pero ¿porque, porque?  
Porque me gusta, no sé…el estilo, en que la ciudad es, la arquitectura de la ciudad…¿sabes 
como? Es como que muy, muy místico, muy misterioso, no sé, me gusta. Y a parte me gusta 
que siempre puedes hacer alguna cosa diferente, aunque si vamos en los mismos lugares y 
bares. Siempre hay un bar y lugar diferente en donde puedes ir en la noche. O sea puedes ir en 
un bar diferente cada noche, cada año. O sea son muchas opciones. 
¿Y no te gustaria ir a vivir en otra parte de Europa? 
No, este, pensaba en esto. Me quería ir a vivir en España al principio, pero no. Cuando llegé 
aquí, en dos semanas me fui en España y no me gustó, no me llamó l'atención, me deprime. 
¿Te deprime España? 
No me gusta como hablan, me choca como hablan y este, no me gusta que son tan flojos. O 
sea la única ciudad donde me podría ir es Madrid pero lo demás, eso lo que toman siesta y 
cierran restaurantes, cierran tiendas para irse a dormir a medio dia… no me… a mí me gusta 
una ciudad, que se esta moviendo, ¿sabes?  
¿Entonces dices que Praga es así? 
Praga sí, tiene un movimiento…, muy bien. Especialmente si vives aquí, en esta calle. Sí, por 
ejemplo en Andalucía, en España es muy, muy callado. O sea  en la noche, toda la noche hay 
fiesta y luego duermen todo el dia. No sé… 
¿Y aquí? 
No, aquí son horarios normales. 
Ya. ¿Y tus planes, como son? 
No sé, terminar la escuela y luego ya me quiero quedar… 
¿Te quieres quedar a vivir aquí? 
¡Pues ya vivo aquí! Ya tengo aquí 5 años. 
¿Pero te puedes imaginar aquí tener una esposa…? 
Es muy difícil paramí, porque este… las Checas… hay mucha infielidad… No sé, tener una 
familia aquí… No sé, no quiero tener una familia para empezar. O sea no me gustaría tener un 
hijo ahurita… y…, tal vez después. O sea no es algo en mis planes… 
¿Pero no extrañarías tu familia…? 
Mi familia, yo creo que es la parte más difícil de vivir aquí. Este… extrañar la familia. Y más 
que nada verlos, ver a mi familia crecer. O sea ya ahora, cada ves que regreso veo mis 
sobrinos ya más grandes o mis padres más viejos. Eso sí, me… Yo creo que es algo que todos 
los Mexicanos tenemos, todos que se vinieron a vivir acá. A pesar de que, si llegara a pasar 
algo en tu familia…, no estar allí… ¿Sabes como? 
Entonces es difícil. 
¿Y crees que los Mexicanos que estan aquí se van a quedar o se van? 
No. No, yo creo que la mayoría se va. O sea yo creo que toda la gente viene, se queda por un 
rato y luego se va.  
¿Entonces tu tampoco sabes, si te vas a quedar? 



 123

O sea hay gente que viene, dice: " voy a estar aquí un rato pero si me voy a regresar." Yo no 
me quiero regresar." Yo desde que llegé dije: "Me voy a quedar en Europa." O sea Alemania, 
España, donde sea. Siempre sabía de quedarme en Europa. 
¿Y que te imagínas que vas hacer de trabajo? 
No sé, no sé, no tengo ni menor idea. O sea ya, que consigo lo de la escuela y a ver que pasa, 
con lo que me graduo… no sé, tal vez pongo negocio propio… no sé. Me gustaría más abrir 
mi negocio, que trabajar en un lugar… 
Pues bien! Gracias! 
¿Ya es todo? 
¡Sí, muy bien! 
 
 
 
 
1. RESPONDENT: 24 años, 2 años en la República Checa 
 
¿Me puedes decir algo de tí, donde naciste, de tu familia y todo eso…? 
Bueno, nací en Chihuahua, Chihuahua en México, tengo 24 años. Y no sé que más quiere 
saber… 
A ver, por ejemplo…¿Tienes hermanos? 
Tengo un hermano de 28 años y una hermana pequeña de…, tiene 11, no 12 acaba de cumplir. 
¿Y donde viven tus padres, tu familia? 
Mis padres son divorciados y mi mamá vive en la Ciudad Juárez, Chihuahua y vive con su 
esposo y mi media hermana - la niña de 12 años. Y mi papa vive en Chihuahua. 
Ya. Y este… ¿Cuando veniste aquí, a Praga? 
Llegé el 25 de Septiembre de 2007. No perdón en 2006, en 2006. 
Y vine porque vine como que de intercambio de la escuela. Y venía solo por tres meses pero 
me gustó mucho Praga, entonces dije que me voy a quedar por otros tres meses. Y después ya 
este, hablé con los aquí de la escuela y les pregunté si pudiera terminar mi carrera aquí y me 
dieron la opción que sí, que aquí la pudiera terminar y más pronto que en Estados Unidos. 
Porque yo estaba estudiando en Texas, en Paso, Texas. Y la verdad, me gustó más aquí. Y ya 
ya tengo un año y medio viviendo aquí. 
¿Y llegaste aquí, en la universidad Prague Collage…por tu escuela? 
Sí, sí. Bueno no, mi prima venía, venía por su escuela, entonces este, como yo no alcanzaba el 
promedio, yo no tenía…, me faltaban unos puntos para hacerlo por medio de la escuela. 
Entonces tomé un semestre libre. Y yo hablé aquí, directamente con la escuela aquí, en Praga. 
Y me dijeron : " ¡Sí, sin problema! Puedes venir, nosotros te revalidamos tus clases para que 
las lleves a Estados Unidos." Y ya, pero ya preferí quedarme aquí. 
¿Y la prepa, la estudiaste en México? 
Sí, la preparatoria la estudié en México. 
¿Y porque escogiste estudiar en los Estados Unidos? 
Porque en la ciudad donde yo vivo es este, es una ciudad fronteriza. Entonces este,  
la frontera… para cruzar a Estados Unidos, digamos en menos de una hora estas en Estados 
Unidos. Y pues esta la opción de… digamos diferente, se podria decir mejor nivel académico 
en una universidad americana. Y por eso, yo creo que… me gustaba al principio, pero después 
ya era muy pesado ir todos los días hasta allá. 
¿Cuantas horas son? 
Digamos que si tenia clases a las ocho de la mañana, me tenía que despertar como a las cinco 
y media de la mañana para ir a clases… Entonces era bastante pesado… 
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¿Y tu ya sabías inglés? 
Sí, estube tomando clases de inglés cuando estaba más chico, cuando estava… o sea desde 
secundaria empezé a tomar clases de inglés. Tomé clases como…, no sé, dos años, dos años y 
medio. Entoces ya, cuando entré en la universidad, a parte tomaba clases de inglés… si eres 
estudiante extranjero te hacen un examen que es el Toefl y ya depende del nivel que tienes y 
ellos te ubican en las clases que tienes que tomar en inglés. 
¿Y que carrera estudias? 
Yo marketing. 
Aha, muy bien. ¿Y que sabías antes de venir, de la República Checa? 
Sabía muy poco, pero sabía algo, porque tengo una amiga B.. La que, una chica que también 
esta aquí, también es Mexicana y ella tiene viviendo aquí casi tres años y ella es mejor amiga 
de mi prima con la que yo vine. Y yo conocía B. desde chiquitos y era la poca referencia que 
yo tenía de Praga, no era mucho. Para mí era venir a conocer Europa, no tanto Praga ni 
República Checa, para mí era más un punto que: "Bueno, voy a estar en Europa. Y voy a 
poder viajar." 
Ya. ¿Y ahora que haces aquí? 
Pues ahurita soy a punto… el semestre que viene me graduo del programa - ellos lo llaman 
HND - Higher National Diploma. Y después de eso, en un año ya me graduo en BA, que es el 
Bachelor que lo voy hacer en marketing. Y pues ya tengo un título, el título te lo dan de… es 
una universidad británica, que esta filiata aquí en Praga, esta filiata con la universidad 
británica. 
¿Y en tu tiempo libre…? ¿Estas trabajando…? 
Estuve trabajando, pero ahurita no estoy trabajando. Ahurita me estoy dedicando más a la 
escuela, que ya estoy a punto de terminar, un semestre más y ya acabo. Entonces me tengo 
que preparar un poquito más. Pero este, sí, me gustaría trabajar. Estube trabajando en un bar. 
¿En cuál? 
En el Bar X, pero este, prefiero un trabajo más relacionado a lo que estoy estudiando.  
¿Y que más haces? ¿Sales, haces deporte…? 
Hago deporte, juego futból todos los Miercoles. 
¿Es el grupo de los chicos Mexicanos, no? 
Sí, y los Sabados voy con un grupo de chicos de Panama. O sea son más de… Panama, 
Ecuador y de todos lados. Y a parte me gusta escalar - el rock climbing. Pero este como no 
conosco mucha gente para así, ir en las montañas, pues voy más en el gimnasio.  
¿Y de donde son tus amigos aquí? 
Mira uno de mis mejor amigos que esta aquí se llama G. y el es de Bahraim, de los Emirados 
Arabes. Y este… vivo con otros dos chicos de Tijuana y pues P., R.… La verdad me juntó 
con casi puros Latinos, puros Mexicanos. Algún que otro Portuges y así pero… 
¿Y Checos por ejemplo? ¿Amigos Checos tienes? 
Checos no muchos. Casi no tengo amigos Checos. No. Conosco algunos y este por ejemplo 
cuando vamos al Bar X donde les gusta mucho ir…, son mis amigos, les considero mis 
amigos pero no, no salgo muy seguido con ellos. Sólo cuando estan allí en el Bar X. 
¿Y hablas Checo? 
No. 
¿Y como te comunicas con la gente Checa que no habla inglés? 
¡Hablan español!Sí, pues muchos hablan español - bueno los que van allí en el Bar X. Y sino, 
pues en inglés. Sé un poco hablar pero la verdad no me puedo comunicar en checo. 
¿Y donde lo aprendiste lo poco que sabes? 
En la calle, con la gente…, leyendo lo poco que entiendo… pero… Realmente nunca lo 
estudiaba, entonces no lo he aprendido. Pero me gustaría aprenderlo. 
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Aha. ¿Y que es lo que más extrañas de México aquí? 
Primero mi familia! Después la comida (risa), mis amigos. Pues bastante cosas. 
¿Y cada cuando vas a México o tu familia aquí…? 
Bueno, solo he ido una vez. Acabó de llegar en Diciembre. Bueno estuve de Diciembre  a 
mediados de Enero, bueno estuve como mes y medio en México Y pues lo que tengo aquí, 
que acabo de llegar. 
¿Y tu familia te vinó a visitar? 
No, mi familia no han venido. Sólo han venido amigos mios, pero mi familia no. 
¿Pero estan en contacto? 
Sí, yo siempre hablo con ellos por telefono, por el skype o por el messenger. Pero sí, hablo 
muy seguido con ellos. 
¿Y que es lo que más te chocó cuando llegaste aquí? 
Huy, ¡el servicio¡ El servicio es algo que este… tal vez vengo muy mal acostumbrado de 
México que el servicio al cliente es muy bueno, o sea l' atención de persona a persona es muy 
cálida. Nosotros Mexicanos tenemos que tratar muy bien a la gente aunque no la conoscamos. 
Si vas en un restaurante siempre te atenden bien, porque el salario de las personas no es tan 
alto, entonces se preocupan más por las propinas que les vayas a dar en un restaurante. 
Siempre si vas en un restaurante te atienden como si fueras un rey. Entonces es algo que sí, 
que se extraña mucho. 
Bueno me chocaba bastante que llegabamos en un restaurante y aunque fue buen restaurante, 
pues que estabas pagando un precio decente y estas con tus amigos… y puedes terminar de 
comer tu platillo y a ellos todavía no le han traido el suyo. Entonces es algo que… que nunca 
lo veo en México. Pero bueno, es diferente. 
¿Y a que pensabas que nunca te vas acostumbrar y te acostumbraste o no te 
acostumbraste…? 
El frío. 
¿Y te acostumbraste…? 
Sabes que yo… En México vivo en la ciudad donde hace bastante frío en invierno pero 
mucho calor en verano. Y aquí hace demasiado frío y hace, a parte el frío...ya sé, yo creo que 
nunca me voy a acostumbrar a que no salga el sol. Que unos tres, tres meses del año y 
después ya no lo ves.  
¿Donde tu vives no es así? 
Vivo en desierto. Mi ciudad es una parte del desierto de Chihuahua y siempre esta el sol allí, 
todos los días, todo el día. (risa) Entonces sí. 
¿Y hay algo que no sería posible en tu país y aquí sí? 
Sí. Este… bueno es difícil decirlo, pero este… bueno…las chicas en México son, más bien la 
sociedad en México hace a la mujer…, le pone más barreras a la mujer, entonces digamos que 
una chica no puede salir con muchos hombres o este un día que sale una chica con uno y 
después con otro…porque esto esta muy mal visto en México. La sociedad es muy machista y 
lo ve mal. 
¿Y los chicos pero sí, no? 
Y los chicos sí. Exactamente, los chicos sí. Entonces si un hombre lo hace y pues igual si es 
soltero, no hay problema. Claro si tiene novia, claro tampoco es bien visto. 
¿Y lo ves aquí, chue las chicas son más así…? 
Sí, es más, es más…como un día una chica salga con un chico y después con otro… Y nada. 
Todo esta bien. Que hasta yo me acostumbré a eso. Yo no lo veo mal. Pero la sociedad en 
México sí - más cerrada. 
Aha. Y si hablamos de las fiestas mexicanas…¿Festejas, celebras algunas también aquí, 
en Chequia? 
Bueno, recuerdo que el año pasado celebramos el 5 de Mayo que es la Batalla de Puebla, el  
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5 de Mayo. Pues una batalla en la que México ganó, una batalla contra Francia, pero bien es 
el festejo, porque que siempre hay un festejo. Y más donde yo vivo porque hay mucha gente 
que vive en Estados Unidos, entonces cualquier… Muchos Mexicanos que viven en Estados 
Unidos, estan en la frontera… Entonces siempre tal vez hasta hacen más énfasis en Estados 
Unidos por este tipo de fiestas. Porque hay muchos Mexicanos que quieren sentirse como si 
estuvieran en México. Entoces una gran mercatotecnia para, para, hacia el Mexicano. Y la 
otra… Indipend… 
¿Y como se festeja eso? 
Es una fiesta, comida, mariachi. Yo creo que muchas de las, de este, de los festejos mexicanos 
estan muy relacionados siempre a la comida y a la música. Y siempre pues este… la música 
mexicana, comída mexicana. 
¿Y cual es la típica comida mexicana? 
Bueno, yo lo que más extraño son las enchiladas, a mí me encantan las enchiladas y este. O 
sea es lo que más extraño. Y este…¿qué más? 
Bueno hay una cosa que mucha gente lo mal entiende aquí que es como la comida tex-mex, es 
como la comida mexicana. Pero digamos que tex-mex es lo más fácil de hacer, lo más común. 
Pero hay muchas cosas que, una como la mexicana no lo hay aquí, pero…bueno… 
¿Y en lo supermercados, no lo puedes conseguir? 
No, es más difícil. O sea por ejemplo las tortillas… Sí, puedes conseguir las tortillas aquí pero 
no son de la misma calidad que son de allá. O sea saben poquito diferentes, se te rompen…  
O sea sí, bueno, porque claro que no son, que no estan re bien hechas ¿sabes? Y digamos los 
chiles… el chile fresco para hacer la comida y hacer la salsa. Y después hacer las enchiladas, 
eso no lo consígues aquí tampoco. 
¿Oye y otras fietas que me decías, que yo te interrumpí? 
Sí, la Indipendencia de México también. 
¿Es el 15 de Septiembre? 
Sí. Desde el 15 a el 16 es toda la fiesta y todo que sea el grito de indipendencia. Y eso 
también he festejado… Bueno hubo una fiesta que los Mexicanos la hicimos. Pues eso… fue 
muy buena… 
¿Y hay alguna otra? 
Hay el 21 de Marzo, este año es el, se festeja el natalicio de Don Benito Juarez, que él es uno 
de este…, digamos de los personajes de historia de México más importantes. Y pues va a ser 
este, la embajada esta organizando un, un evento. La verdad no estoy muy bien enterado que 
van hacer pero sí, sé que es el 21 de Marzo porque es el natalicio de Benito Juarez. 
¿Y tu hiciste alguna vez algo que chocó a los Checos? 
A sí, claro, muchas cosas. 
¿Como que?  
¡Híjole! Heche tantas, que los he visto tan enojados conmígo que tal vez no recuerdo uno 
especial. Pero yo creo que sí, que muchas vezes han estado molestos conmígo. 
¡Ay ya! Recuerdo una: vinó uno de mis mejores amigos de México y estabamos en un bar, sin 
quierer, llegamos en un bar, y bueno se calló un vaso y llegó el bartender y me empezó a 
hablar en checo y decirme cosas. Y yo como que : ,,¡Perdón!" y me estaba cobrando el vaso… 
Y yo le dije: " pues a tí no te cobran los vasos, la compañía te regala los vasos…" Y ya, se 
enojó y terminé pagando el vaso. Pero no sé, mucho… 
¿Que más he hecho…?(risa) 
¿Pero así todo con el servicio? 
Sí, todo más bien con el servicio. Pero no… Ahurita no me viene en mente ningúna 
específica. 
¿Y en que te tenías que aclimatizar o ajustar a fuerza? 
Uy… yo creo que al… al…  
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¡A! Ya recuerdo… (risa) Pero me pasó desde que llegamos a Alemania, que llegamos a 
Frankfurt como que era tal vez el olor de la gente, es muy más fuerte. Desde que llegé de 
Alemania como que lo percibí y lo olía cuando llegé a Praga también. Pero ya digamos que el 
olor es diferente, yo creo que cada, cada gente tiene un cierto olor y si era muy así, como que 
lo detectaba muy fuerte. Pero ya me acostumbré. Ya creo que no lo detecto tanto. 
Aha. ¿Y cuáles dirías que son las diferencias entre Checos y Mexicanos? 
La mayor diferencia es que los Checos son más indipendientes… como persona, y el 
Mexicano es muy apegado a la familia. El Mexicano es, siempre busca estar, siempre busca 
identificarse con su gente, siempre busca estar con su gente. Y el Checo yo creo que es una 
persona muy indipendiente. Lo ves hasta como tratan a los hijos, siempre los papas tratan de 
hacer…, y esto creo que esta muy bien, tratan de hacer el niño muy indipendiente, de que 
camine solo, no traerlo en brazos. Que camine el niño, andar en la calle aunque esta haciendo 
frío. En México si esta haciendo frío, no sacan al niño a la calle. Un tipo de cosas así… 
Pero yo creo que todo es debido a… siempre va hacer frío aquí o el niño tiene que andar solo, 
tiene que ir a la escuela solo.  
Eso fue también una cosa, tal vez debido a la inseguridad que se vive en México no lo veo, no 
lo veo, tal vez yo tan seguido. Es el ver que los niños van en la tramvía solos a la escuela y 
eso me parece perfecto porque te da la confianza de saber que pues el niño va a la escuela y 
viene y no pasa nada. ¿Sabes? 
Entonces son unas cosas que… por ejemplo yo tengo una hermana de 11 años y yo vivo en un 
fraccionamiento privado donde pues no entra cualquier persona y aún así, mi hermanita no 
sale sola al parque a jugar. 
¿Y crees que es menos seguro allí, o…? 
Yo creo que tal vez es una, un miedo de que se crea en la gente, de tantas cosas que meten en 
los noticieros, en televisión, de que se crea una fobia, de que tienes miedo que a tu hermana le 
va a pasar algo. Entonces si mi hermana va a salir en la calle o quiere andar con la bicicleta, 
yo salgo con ella o si no, no sale… ¿Me explico? 
Que es algo feo. 
Aha. Y a ver ¿como caracterizarías los Checos? 
¿Los Checos? 
O la cultura, el país… así 
Rudos. Rudos, fríos - los hombres. Las mujeres - más libres, más este…, creo que buscando 
siempre de no casarse con un Checo. No sé, porque lo veo, lo veo eso casi siempre. 
No sé, tendría que pensarlo, ahurita estoy dando, ahurita nada más estoy dando leve opinión. 
¿Y cuáles ves que tienes en la República Checa como Mexicano ventajas? 
Tal vez que, tal vez que ser Mexicano aquí es algo, es algo exótico. No es como que lo ven 
todos los días. Pues sí, llamas un poco l'atención, como que: "¿Ay Mexicano? ¡Hola! ¿Como 
estas?" ¿Sabes? 
No es como que, si tal vez digamos eres Europeo, como que : "a, es Francés", o "a es 
Español", o lo que sea... Que estas más acostumbrado a la gente europea, que digamos que… 
Si ven a tí dicen: "¡Aaah! ¡Es Mexicano! ¡Aaah México!" y siempre, siempre sale la 
conversación de México… porque tal vez mucha gente no conoce México, nunca he estado 
allá… 
¿Entonces como crees que la gente Checa ve México? 
Lo ve, lo ve lindo como las playas…, pero igual tiene idea que tal vez en muchos lados esta y 
que mucha gente desgraciamente lo ha tomado como una, como un estereotipo del Méxicano 
con un sombrero y montado en un burro, lo típico. Y que digamos que no es así, aunque el 
país vive una, una, un tiempo difícil que digamos que 50 porcientos de la población en 
México vive en pobreza pero lo otro 50 desgraciamente vive muy bien y no estan equilibradas 
las cosas. Entonces cuando una persona va a México o ve algo muy bueno o ve algo muy feo.  
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Aha. ¿Y cuáles ves aquí tus desventajas como Mexicano? 
Mis desventajas primero que nada: el idioma. Para mí sí, es algo difícil aprender el idioma, o 
sea digamos que no es como inglés que lo puedes aprender con escucharlo. Sí es un poco más 
difícil el checo por la gramática, las declinaciones y todo eso, que sí, que te lo realmente 
tienes que enfocar a estudiar.  
La segunda - no es tan fuerte directamente hacia el Mexicano, pero hacia el turista. Tal vez no 
se le ve tan bien… aquí en Praga, porque he estado en otros, en otras ciudades a fuera de 
Praga y te ven muy bien a ser turista. Tal vez como viene tanto turista aquí a Praga y solo 
estan de paso, creo, dejan una mala imagen. Como el turista que nada más viene y la gente se 
canza de tanto, de tanta gente… Pero bueno… 
¿ Y como que les tratan mal o algo así? 
Sí, un poco. 
¿Como en que sentido? 
En el sentido de que… Bueno primero que nada te quieren estafar cuando llegas. Tienes que 
saber un poco, saber a donde ir, cosas que hacer, a donde comer… 
Una de mis impresiones que me, que me tocó fue en el, en la estación de trenes donde 
llegamos a comprar una cerveza. Y allí decía el precio, decía 22 coronas. Pues ya. "¿Me das 
una?" dije. Y me cobra 35, y yo díje: " Pero dice 22 allí." Y me díce: no, 35." Y yo: 
"¿Porque?" "¡Porque esta fría!" Y así como que… (risa) 
…(risa)…¿Y porque sigues aquí en Praga?" 
Siguo aquí… porque me gusta. 
¿Y porque te gusta? 
Primero que nada - tal vez porque estoy más libre, estoy fuera de casa. Sé que voy a regresar y 
este… Otra - bueno, las chicas son bellisimas (risa), son muy guapas. 
Tengo muy buenos amigos, tengo muy buenos amigos… 
¿Mexicanos? 
Mexicanos. Y… la escuela a parte, porque ya, me voy a graduar entonces no me puedo ir. Ya 
porque todo lo que he hecho, todos mis planes que he tomado aquí, muchas no me 
revalidarían en Estado Unidos en la universidad donde yo estava, entonces es más facil 
graduarme aquí, ya. Que regresar y transferír todos mís créditos. Entonces por eso, es uno de 
los grandes razónes porque yo siguo aquí. 
¿Y cuando termínas…luego? 
Cuando termino, yo quiero, cuando termine, yo quiero trabajar por acá…un poco. Este…para 
tener un poco experiencia en el extranjero y después regresar en mi país. Es una de mis metas 
regresar a mi país y traer, lo que es, o sea llevar a México lo que es, muchas cosas que me 
gustan en este país. 
¿Como que? 
Me encanta el transporte, el transporte aquí, yo pienso que es una de las ciudades que yo he 
visto con mejor transporte público. Más puntual. Si dice que llega a las 12. 45 ¡a las 12.45 
esta allí! ¡Y no estas esperando! En México el transporte público no funciona, es totalmente… 
o sea no tiene ningúna orden. Pasa, si un día lo esperas, ¡el transporte va a pasar por allí! (risa) 
Pero, digamos que por lo mismo, todo el mundo tiene coche allá en México. Uno como 
mínimo por familia, hasta tres, cuatro coches por familia. Y este… 
Sí, por eso hay tanta contaminación digamos, porque… Que tal vez extraño un poco andar en 
coche pero sí, pero sí es bueno saber de que no necesitas traer el coche para llegar a algun 
lugar. En cualquier manera puedes llegar… 
¿Y dime la razón porque quieres regresar? 
Extraño, no creo que podría vivir, como ya te dije - Mexicano siempre busca la familia. Estar 
con la familia es algo muy importante. Y este, no sé, hay cosas que yo tengo que regresar, 
hacerme cargo en México, que son el negocio de la familia, de mis papas digamos. Porque ya 
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no son tan jovenes y solo somos tres hermanos y mi hermana, mi hermana es todavía muy 
joven, entonces sí, son cosas de que yo tengo siempre en la mente, que si algún día ya mis 
padres van a faltar, alguien se tiene hacer cargo de mi hermana y yo quiero estar allí. 
Bueno, gracias. 
De nada.  
 
 
 
 
2. RESPONDENT: 28 años, 7 meses en la República Checa 
 
Dime algo de tí… lo que quieres, lo que sea… 
¿De mí? 
Sí, de tí. 
O sea… soy de Tijuana, Baja California, México. 
Esté… crecí…, nací en Estados Unidos, en San Diego, California, pero me crié en México 
toda mi vida. Mis padres son Mexicanos, crecí en la frontera entre Mexico y Estados 
Unidos… Y que más puedo decir… ¿Porque estoy en Praga…? 
No primero más de tu vida antes… 
Mis papas son de México, son Mexicanos, mi mamá es de Tijuana y mi papa es de Sinaloa, 
México. 
¿Pero primero vivieron en Estados Unidos? 
No. Lo que pasa que yo soy de una ciudad que esta cinco minutos de San Diego, California. 
Entonces mi mamá, cuando mi mamá estaba embarazada en mí, crucó Estados Unidos como 
una semana antes que yo naciera. Nací y obtuve la ciudadania americana. Y a los tres días se 
regresó a Tijuana. Pero son ciudades hermanas, estan super cerca, o sea no hay…, en realidad 
hay una barda entre las dos ciudades, como el muro de Berlin, pero no hay una separación 
geografica en realidad, o sea estan juntas… 
¿Y tu hablas las dos idiomas? ¿Las dos son como tus lenguas madres? 
Sí, bueno mí idioma principal es el español, porque mis padres son Mexicanos y me crié en 
México pero el inglés lo hablo muy bien, muy bien, porque me crié hablando inglés desde 
niño. 
¿Y tu ibas en las escuelas americanas? 
Sí, sí y en México también. En los dos lugares. 
Aha ¿y qué estudiaste? 
Primero estudié dos años de negocios, luego estudié como… se llama… Administracina 
Pública que esta enfocada a las políticas - Politics Administration, política, es política 
basicamente. 
Aha y… ¿Porque llegaste a la República Checa? 
Porque yo tenía un plan de vida. Sabes como que yo tengo siempre un plan de vida. Así me 
imagino como va ser mi vida siempre… (risa) ¿Y sabes como? Díje - me gustaría ir y vivir en 
otros países, aunque para mí es uno sólo en realidad. Porque el territorio pues siempre ha sido 
uno sólo…  
Pero… he venido en Europa, he venido en Europa dos vezes antes, me vine el año 2000 por 
un més y medio, me compré un boleto de avilón me venía solo y di vuelta como a ocho 
países, estuve en Praga también y me regresé en 2006. Viné por un mes y medio por el 
Mundial en Alemania y por toda Europa el este y otra vez fui a Praga. Me quedé aquí como 
una semana y me gustó tanto esta ciudad aquí. Me gustó mucho Polonia y República Checa 
por las chicas y por la cerveza y por la fiesta. Y dije: ,, ¡No! ¡Hay que ir allí!" Entonces 
regresé a San Diego a terminar la universidad. Y dije, mi plan de vida, dije: Tengo que vivir 
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en un lugar en Europa, al menos un semestre." Pero ya estoy aquí como siete, ocho meses, ya 
me pasé el semestre, ya me ha gustato aquí. 
¿Y que haces aquí?  
Trabajo, doy clases de inglés y doy clases de español también.  Y bailo en un grupo de 
eventos, en un grupo de fiestas. Soy el animador allí. 
¿Y que grupo es? 
Es una compañía que hace fiestas- mexicanas. Y yo soy uno de animadores allí, que bailo, 
tomó fotografías, canto, o sea hago un desmadre. (risa grande) 
¿A eso te dedícas? 
Sí, no te creas, ¡hago un desmadre! 
¿Y que es lo que sabías antes de llegar sobre la República Checa? 
Ya sabía algo, te digo, yo ya había estado aquí. Ya había estado aquí dos vezes. Que sabía que 
antes era Checoslovaquia, se separaron el el '93, era parte del bloque comunista, hablaban 
checo, Franz Kafka, las chicas son bellisimas, la cerveza es la mejor del mundo y es un país 
que toma más cerveza-por cerveza per capita.  
¿Eso se dice? 
Bueno, lo leí… (risa). Que la Budweiser en origen es de aquí… Yo sabía como que detalles, 
no mucho pero… conocía el rio, la gente que es Eslava… Las cosas así basicamente. 
¿Y que es lo que más extrañas aquí de México? 
Ahurita el sol, el calor, me encanta el calor. Si te das cuenta, soy un poquito moreno ahora. 
Fui a Tijuana… Un mes en Tijuana y pues todos los días en la playa. 
¿ Pero si estas aquí, no extrañas tu familia, tus amigos y así…? 
No no, fíjate que no. No extraño mucho, no extraño. ¡No, no! No soy una perosna que 
extraña. O sea recuerdo mucho, lo siento en mi corazon, en mi mente, en mi espíritu, pero no 
extraño. ¡No me gusta extrañar! Bueno me acuerdo de ellos, siento bonito… y ya. No extraño 
mucho. 
¿Y como te pasas aquí el tiempo libre, que haces? 
Ay… Pistiando…(risa grande) Pura party… (risa) ¡Simon! ¡No, pues pura party! ¡La neta! 
Aquí tienen un chingo de fiesta. Así, me lo paso en unos bares, unos cafés.  
Ultimamente estoy escribiendo, toco gitarra… Me traje una gitarra.  
Me gusta hacer ejercizio - me gusta mucho caminar. 
¿A donde vas a caminar? 
Por todos lados, ahurita vengo caminando desde Florenc hasta acá.  
¿Sí? 
Aha, me encanta caminar, me gusta hacer ejercizio. Y este… ¿que más hago? Leo… 
Aha, ¿y tus amigos de donde son? 
Mis amigos, la mayoría son extranjeros - Mexicanos, los más cercanos, del D. F.., de 
este…¿como se dice?… de Pachuca - el P. … Este de México, de Juarez, Tijuana. 
¿ Y porque crees que más te juntas con los Mexicanos? 
Yo pienso que simplemente, hay más similitud con un tipo de rasa, cultura… pues te jalan. 
Pero yo también tengo otros amigos- tengo amigos Americanos también, tengo amigos este… 
Griegos y Checos también tengo, no muchos, fíjate, será porque no hablo checo, apenas estoy 
empezando con checo, hoy empezé por cierto. 
¿Y donde conociste los Checos? 
Es que yo soy muy amigable, a todo el mundo le hablo. Entonces hablé a los Checos 
conocídos, porque voy en la calle y les hablo. Tengo… míra, o sea trabajo en una compañía y 
la dueña es Checa y es mi amiga pero hablamos en inglés - siempre. Y luego tengo otra amiga 
Checa pero ¡habla español!… O sea conosco varios Checos, tengo amigos checos pero sí - 
hablo en inglés o en español con ellos. Tengo amistades en todos lados yo creo. Pero o sea la 
mayoría son Mexicanos y Latínos. 
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¿Y como se te hacen los Checos? 
Se me hacen… fíjate, pues hay clases ¿no? A sí que les he llegado a conocer como que 
bastantes porque estaba hablando con ellos, me cuentan lo que piensan y hasta con la 
confianza si como me lo contarían en checo. Porque cuando hablas en un idioma que no es tu 
idioma, a vezes hasta que te desplayas y dices más, porque no tienen tanto valor las palabras, 
pues lo dices más con honestidad.  
Son muy… inteligentes. Saben mucho mucho, leen mucho. O sea les puedo platicar cualquier 
cosa de historia, siempre me la cuentan… pienso que a primer vista son muy serios y un poco 
cerrados y fríos, pero cuando y cuando ya te conocen, son igual como los Mexicanos. Todo el 
mundo tiene sentimientos y pensamientos similares pero en diferente cultura. Pero me encanta 
eso que les cuentas… les hago bromas así como yo soy y les da risa. Este, me caen muy bien, 
me caen muy bien y me gusta aprender mucho porque realmente les puedo creer en lo que 
hacen. Les digo: ,, Ok. Vamos hacer un proyecto" Y lo hacen de verdad, no como los 
Mexicanos que a vezes nos vale madre - "¡Ya, chinga su madre!" O sea es una cosa que veo 
positiva ¿no? O sea con los Checos, son muy dispciplinados. 
¿Algo negativo? 
¿Algo negativo de la gente checa? Fíjate que una cosa negativa se me hace el hecho que no 
son muy abiertos,y son un poco frío. A mí no me molesta, no me molesta pero es algo que tal 
vez sería negativo. No me molesta porque he vivido, he estado en otras culturas, como que 
soy también un poco vale madre yo. Si no me quieren hablar pues no, no me enojo ni me 
ofendo, no me importa. 
¿Y hay las diferencias entre los Checos y los Mexicanos? 
Sí, hay diferencias, si te quieres meter más profundo... Por ejemplo Mexicanos son muy 
calurosos, muy ruidosos, somos como que así - muy alegres, muy - ,, ¡Jeee!"…, de 
sentimiento. Los Checos a vezes siento que son un poco más serios, más tranquilos. A vezes 
hay cosas que yo no entiendo, especialmente con las mujeres, no sé. Con unos Mexicanos es 
como: ,,¡Hey! ¿Como estas? Nos tocamos y todo… Y siento que a vezes no entiendo si las 
reacciónes que tienen son negativas, positivas o me imagino que así son… Creo que así son. 
Que es diferente… hay cosas que por ejemplo que un Mexicano le pone más, más este… le da 
más importancia que un Checo, como por ejemplo el sexo. Como que aquí es: "Pues me tomo 
una cerveza y ya no hay pedo!" No todo el mudo pero le he visto más que en México. 
¿O sea las chicas y los chicos, los dos?  
Los dos aha… los dos son aquí… por ejemplo… un hombre tiene un encuentro con una mujer 
y se gustan, terminan en la cama los dos, son mucho mayores en República Checa que en 
México. En México creo que también pasa, pero no tanto como aquí y como que no pasó 
nada, nada más fue un sexo así… y otro día como que… nashledanou! (risa grande) 
¿Y como crees que los Checos ven a los Mexicanos? 
Obviamente lo idealizan pero. Lo he platicado yo. Calor, temperamento-siempre me dicen. 
Les gusta el español… Creo que lo que no le gusta de México es tal vez… la forma de pensar 
tal vez conservadora, tal vez muy conservadora en ciertos aspectos… Creo que eso no, que no 
son tan individualitas en México. Y eso son cosas que tal vez… 
A ver, dame un ejemplo. 
Por ejemplo, yo veo que aquí las chicas y los chicos viven solos desde, no sé, 20 años. En 
México no! En 25, 30 siguen viviendo con sus padres y es algo normal. Tal vez creo que ni lo 
buscan o no sé… no sé, esto no sé. 
O por ejemplo que los padres mexicanos no dejarían a su hijo que su novia se quedé a  
dormir ¿no? 
¡Aha, exactamente! ¡ Exactamente! Sí, sí! Este tipo de valores, creo que son muy diferentes 
en México y aquí. Tal vez que a los Checos no le gusta tanto o tal vez que somos muy 
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ruidosos también… Yo hablo muy fuerte y me rio muy fuerte y me he dado cuenta que a 
veces he tenido como que… ,, ¡ Hey, bajale poquito!" Y yo es como… 
¿ Y que fue la cosa que más te chocó cuando llegaste aquí? 
Lo que más… ¿no me gustó? 
Te impersionó positivamente o negativamente también… Si sabes las dos cosas… 
Positivamente, la cosa que me llamó muchísima astención cuando llegé en la República 
Checa la primera vez en el año 2000 fueran las mujeres. Me sorprendió la belleza porque yo 
iba de Alemania, venía de Alemania. Había estado en Suiza, en España y se me hacían guapas 
pero guapas normales. Pero cuando llegé aquí: ,,¡Puta Madre! ¡No mámes! ¡Estan bien 
buenas!", dije. Eso fue una cosa.  
Y me encantó que estuviera más barato que en Europa occidental.  
Cosa que no me gustó y que como así… La primera vez que vine tal vez que todo estava así 
como muy comunista, los edificios grices. O sea tan grices los edificios, eso fue lo que no me 
gustó. 
¿Aha. Y que fue que hiciste que impresionó a los Checos? 
Aha, pienso que les impresiona el hecho que soy muy abierto, que no me importa. O sea 
puedo estar aquí, puedo cantar y a gritar y este tipo de cosas las hago yo. Digo siempre lo que 
pienso, no me importa si la gente no esta d'acuerdo con migo, pero lo digo y lo digo en buena 
onda. Que eso tal vez yo me he dado con los alumnos que yo digo mucho lo que pienso, que 
me paro y puedo cantar si quiero. Así soy. Tal vez les da risa y dicen: "¡Esta loco este buey!" 
(risa) 
¿Y hay algo que no les gustó? 
Creo que también eso de alguna forma porque a vezes soy muy ruidoso. (se rie muy muy 
fuerte) Pues, cosa que puede ser buena o mala. (risa) 
¿Y dime algo que es normal en tu país y aquí no? 
¿Algo que es normal en mi país y aquí no es…? No sé, tal vez andar en grupo, tener muchos 
amigos, ser muy familiar cerca de tu familia. 
¿ Y aquí como crees que somos en este aspecto? 
Aquí más individualista. Son más individualistas aquí. 
Aha. ¿Y en que te tenías que aclimatizar aquí… o sea acostumbrarte…? 
Al clima, al clíma frío. Este… ¿a que más? Pues la verdad no siento que a mucho la verdad. O 
sea no me ha costado mucho trabajo aclimatizarme. Te puedo decir que al clima y tal vez a… 
bueno al clima, a la forma de ver relaciones hombre mujer esto lo he tenído que… para mí ha 
sido algo chingón, algo bueno. Pues para mi esta bien. A mí me gusta, todo el mundo es 
liberal. Pero me tenía que aclimatizar a esto, o sea exactamente a eso. 
¿O sea hablas de este apecto que de hacer sexo cada noche con otra chica…? 
No, exactamente. No, exactamente. Es más… no por tener sexo, pero por conocer gente… 
Las muchachas son más abiertas, o sea ellas mismas te hablan, te platícan… Y a veces en 
México las mujeres son muy cerradas, me gustan las Mexicanas, pero son muy cerradas a 
veces y o sea tener una conversación con ellas es un problema. 
¿Crees que esto es problema? 
A vezes sí, en México sí. Y aquí - no estoy hablando del sexo, pero estoy hablando de 
conversación con una mujer, o sea es sencillo. O sea les dices que eres Latino, Mexicano y si 
le interesa eso, o sea fácil… O sea y cualquier mujer aunque tenga novio - no hay problema, o 
sea no pasa nada! Y en México hasta te pueden meter unos golpes o no sé, hay cosas así, que 
también no son muy positivas. 
Aha ¿y cuáles ves aquí ventajas como Mexicano? 
Pues en general creo que ventajas para Mexicanos… Pienso que la economía esta un poco 
más estable. Pero en mí caso y también en general es la seguridad. Hay mucha seguridad en 
comparación donde yo vivo en Tijuana - muchos narcotraficantes se matan y hay muchos 
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secuestros. Pienso que es más liberal aquí. Yo me adapto muy bien aquí, aquí en Europa, 
porque yo soy liberal. En Tijuana me decían que era un poco loco y aquí tal vez piensan lo 
mismo pero les vale un poco más madre: "Esta loco pero…" Siempre me he gustado… o sea 
yo me siento muy bien aquí en Europa. Porque me gusta ser así… libre. 
Entonces pienso que… positivo para los Mexicanos en general, yo creo la seguridad, una 
economía más estable, las oportunidades en todos los sentidos - trabajo, estudios. El 
solamente hecho estar afuera de tu país te abre la mente y te permíte crecer más como ser 
humano y entender a todas las personas que no son igual a tí en cultura. Pero al final te das 
cuenta que todos somos iguales, somos seres humanos y al final todos somos iguales. O sea 
todos vamos al baño, todos comemos, todos amamos, todos odiamos, todos creemos en 
algo… No sé todo el mundo tenemos una forma de vida que aunque sea diferente el concepto, 
todo el mundo tenemos más similitudes de lo que creemos. 
Ya. ¿ Y cuáles ves aquí desventajas como Mexicano? 
Pues desventajas, oviamente que eres ilegal es una desventaja - número uno. Número dos - no 
estas con tu familia, estas basicamente por tí solo. Número tres - el clima. Número cuatro - si 
eres una persona que no se adapta facilmente, pienso que va ser problema. 
¿Y si hablas nada más de tí, que te adaptas fácil? ¿Cuáles son las desventajas para tí? 
¿Para mí? Yo creo que para mí la desventaja es el idioma. Que no hablo el idioma y por eso lo 
estoy aprendiendo ahurita. Otra desventaja sería que extraño mi familia de alguna forma.  
El clima que esta frío y a mí me gusta andar en shorts siempre… ¡Pero nada, en realidad, ni 
un así lo veo como un problema! 
Míra, las idiomas, aunque si tu no hablaras en español, en inglés y yo no hablo checo, te lo 
juro que podemos platicar. Yo no sé como, ¡ pero esto me ha pasado todo el tiempo con 
Checos! (risa)  
Otro día fuí a una fiesta en un pueblo ya por Alemania, no me acuerdo como se llama, estava 
yo con ocho viejitos como arriva de cinquenta, sesenta años, tomando cerveza y yo no hablo 
checo y ellos no hablaban español ni inglés ¡y hablé como dos horas con ellos! Riendome, 
cantando : ,,Voolaree…" ¡O sea, eso no es una barrera, la verdad! O sí, es una barrera pero 
¡no tan grande! Este… el clima me hace indiferente- me pongo otro suéter o chamarra… 
¡Pero me vale madre! Y mi familia que era la otra cosa - pues sí, les amo con todo mi ser, son 
lo que más amo en este mundo… Pero como nací solo, me voy a ir solo. Así que - Wake up 
and move on!  ¡Pues vamonos! ¡No hay pedo! (una risa enorme) 
¿ Y cuáles son tus planes…? 
¿Mis planes ahurita? 
Aha. 
Pues quiero agarrar trabajo, quiero dar más clases de inglés, quiero dar más en español. O sea 
cortos planes… te estoy hablando de tres, cuatro meses, ahurita. Y me gustaría, ahora que 
tengo más tiempo libre, quiero enfocarme un poco más en la música por eso me trají una 
guitarra. Me gustaría cantar, me gusta cantar. Me gustaría hacer un grupo de rock o de funk. 
Me gusta eso, tengo eso… este. No sé, también he estado en un proyecto de cine, en una 
película, unos cortometrajes. No sé, muchas cosas. 
¿Donde? 
En una escuela de film. Me contrataron para hacer una película. Es una película sobre un 
luchador Mexicano (risa) y yo fui uno de los actores. Muy divertido… 
Pero lo de los planes… aparte me gustaría en un futuro un poco más largo plazo poner un 
negocio. No sé, si en la República Checa, tal vez sí, tal vez en otro país. Pero lo seguro que va 
ser en Europa. Me gustaría tal vez hacer algo como, no sé, un restaurante, un café, que podría 
dar yo algo, de felicitar la gente, no sé. Me gustaría felicitar y a parte podría poner mi grupo 
de música. Voy a cantar, voy hacer mi desmadre. Sí, me quiero quedar en Europa un rato.  
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¿ Un rato y luego? 
No, me refiero… No sé, no sé, es difícil planear a toda tu vida. 
¿Sí, pero estas pensando de regresar a México…, 
No , no no. 
¿Porque? 
Porque nosé, o sea. Me encanta México, me fascina México. Pero no sé, no me gusta la 
inseguridad, … ¡México es de vacaciones! Me encanta México, tal vez si regresaría a México 
sería tal vez al sur de México, pero a Tijuana no. Este… Estados Unidos no me gusta 
tampoco, son a veces muy cerrados… No sé, tal vez, es más probable que regresaría a Estados 
Unidos, lo más seguro. Si decidería regresar, sería a Estados Unidos. Mi mamá vive en San 
Diego este… mi hermano se fue a vivir a San Diego, mi hermana, mis tios… o sea que, sería 
lo más probable porque mi ciudad Tijuana esta muy insegura ahurita. Y la familia más 
cercana se fue vivir o sea a otro lado del charco. Pero… o sea otro lado del charco, otro lado 
de la barra… pero… A Mexico tal vez de grande, ya veiría, en unos 40, 50 años pero sería al 
sur de México….yo creo. 
Lo más seguro es que me voy a quedar aquí en Europa, un rato (risa) 
Luego no sé … tel vez me quedo por siempre, yo no sé, pero el menos unos años sí.  
Pues gracias 
Nada. ¡Un placer! ¡Me sentí como rock star! (risa enorme) 
 
Sigue hablando - lo vuelvo a grabar 
…Siento que todos hacen todo por el dinero. Como que todo el mundo: ,,Yo tengo más 
dinero, que tú…!" Y yo no, yo tenía un rollo más espiritual, más de vivir la vida. Y dije. ,,¡La 
neta, no me adapto aquí!" Y dije: ¡No me adapto! Desde niño, desde los 13, 12 años. 
No sabía que me voy de viaje, pero no me adaptaba. No me adaptaba, o sea yo siempre veía la 
vida diferente, yo veía la naturaleza, la gente… Y a mí no me importa el dinero - no tanto 
como a medio de la gente. "Traigo un carro nuevo, traigo la ropa nueva…" ¡A mí nunca me 
importó esto! ¡Nunca! Y cuando yo iba en la prepatoroia en Tijuana y me di cuenta que todo 
el mundo iba por este camino, ¡todo el mundo!, yo decidí no irse por este camino. Dije: 
"tengo la oportunidad de estudiar la universidad que era en San Diego y empezar de nuevo". 
Y lo hice y me gustó, de veraz me gustó, fue una muy buena experiencia. Pero ya una vez 
estando allí dije: "No, yo quiero otra cosa!" y me vine por Europa. Y pues todo, ya todo 
combinado - mi cultura mexicana, con la oportunidad de gran dinero en Estados Unidos, pero 
nada más el enfoque y me gusta la sociedad europea que es un poco más liberal y respetuosa 
en cuestión de seguridad que no se meten contigo.  
Ya estamos en la edad media. Estoy aquí en Europa trabajando, mi negocio. Me puedo tomar 
un avión ahutita mismo, mañana, me voy a México, me quedo dos semanas en la playa, me 
regreso otra vez, en un mes me regreso a Estados Unidos, veo a mi mamá…pum pum… Si 
tengo dinero obviamente 
¡ Pero no hay porque estar atrapado por siempre. ¡Hay libertad de movimiento! 
¡Bien! 
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3. RESPONDENT: 20 años, 2 años en la República Checa 
 
Si me puedes decir algo de tu vida… donde naciste, como te llamas, cuantos años 
tienes… 
Bueno, tengo 20 años y soy de la Ciudad de México. 
Aha. ¿Y donde naciste? ¿En cuál ciudad? 
Nel Distrito Federal. 
¿Y tu familia ahora vive en el Distrito Federal? 
Sí, todos. 
¿Y tienes hermanos? 
Sí, tengo diez hermanos más. 
¡No me digas! 
Sí, pero algúnos son medio hermanos, porque mi padre tuvo algunos otros hijos. Pero 
hermanos hermanos somos cuatro. 
¿Y tu eres el mayor? 
El más chico. 
Aha. Y... ¿porque veniste a la República Checa? 
Porque el mejor amigo de mi papa en Cheq… en México es Checo. Y yo primero llegé, 
o bueno yo vine a Europa con la idea de viajar. Yo tenía, bueno yo tengo un amigo que vive 
en Toulouse en Francia… Y bueno primero llegé aquí a la República Checa. Pero estuve la 
mayoría del tiempo fuera, en un pueblo que se llama České Budějovice y en otro que se llama 
Rakovník. Y viví muy poco en Praga, después fui en Francia y viví en Paris - una semana, 
depués estuve en Toulouse y después me gustó más aquí en Praga y regresé. 
¿En que año? 
Esto fue el año pasado, fue… no… fue en 2006. 
¿2006? 
2006, que llegé aquí. 
¿Y que hacías en Rakovník y en České Budějovice? 
Bueno porque en Rakovník vive la hija del amigo de mi papa. Y en Budějovice estan todos 
sus amigos. Entonces todo el tiempo yo estava con él, y con su esposa y su hija y después 
regresé yo a Praga - sólo para tomar mi vuelo a Paris. 
Y ya después regresé a Praga porque me gustó mucho aquí. Bueno en total llegé en un hostel, 
estuve como tres semanas solamente - conociendo la gente de hostel y conociendo Praga y 
hasta que después nos ofrecieron un trabajo. 
¿Donde? 
En un restaurante mexicano que cerró y ya no existe… como l'ayudante de cocina. 
¿Como se llamaba el restaurante? 
Se llamaba El Puerto. Estaba en Žižkov, bueno ya no existe… 
Total decidí quedarme… porque bueno yo quería eso quedarme un año fuera de México. Y 
bueno este… después de que cerró este restaurante entré a la escuela para estudiar un semestre 
de checo. Estuve estudiando y después solamente me dediqué a viajar. 
Aha ¿ Entonces hablas checo? 
Sí, pero no muy bien. 
Y que decías que te dedicaste a viajar ¿a donde te fuiste? 
Fui a Austria, fui a Polonia, fui a Hungría, fui a Londres. Estuve en Alemania… ¿A donde 
más? Bueno estuve en Francia y en Italia.  
¿Y porque volvíste aquí? 
Porque yo estuve como establecido aquí. O sea solamente iba a… no sé… Polonia y 
regresaba, juntaba un poco de dinero y iba a Alemania… y así viajaba. Nunca viajé por un 
periodo largo. 
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¿ Y porque decidiste que tu base es aquí?  
Porque… bueno en parte la ciudad me gustó muchisimo, la gente me gustó muchisimo. No te 
voy a mentir las fiestas me gustaron muchisimo. Este… las niñas aquí son super guapas. No 
sé… aquí conocí… después conocí a los Mexicanos. Yo no conocía a nadie cuando llegé. Yo 
llegé y conocí solamente uno, era con el que trabajaba y depués por un parte de él empezé 
conocer a todos… mis de más amigos. Y bueno, me gustó, me gustó la l'ambiente y decidí 
quedarme. Después regresé a México por dos meses porque ya llebaba un año y dos meses 
aquí. Regresé a México, dos meses ver a mi familia. Estuve viajando poquito en México. 
Después regresé pero con otra idea, ahora. 
¿Con qué idea llegaste? 
Estudiar la universidad. 
¿Y ya estas estudiando? 
Empiezo en Abril. 
¿Y en cuál universidad vas a estudiar? 
Se llama Prague College. 
Aha, donde van otros tus amigos… 
Sí, allí. Allí voy a empezar a estudiar. 
Aha. Y que decías que conosiste algúnos otros Mexicanos… Hay algúnos lugares donde 
les conociste…? 
Sí, el Bar X. Allá empezé a conocer a todos, a la mayoría y por ellos conocía más gente, más 
gente, más gente y más gente y así. 
Aha. ¿Y que haces en tu tiempo libre? 
Eee… pues… 
O no nada más libre… ¿Qué haces? 
Bueno, ahora trabajo. Trabajo…este… en dos lugares y este… O bueno cuando no lo hago, 
salgo con mis amigos o me quedo en mi casa, voy al cine… 
¿ Y quién son tus amigos? ¿De donde son? 
De México, la mayoría de ellos. 
Aha. 
Tengo muy pocos amigos extranjeros. O sea mis amigos son - J. , P., A., Ch. - ¿lo conoces? - 
¿A.…? 
No, no lo conosco. 
Bueno. El ya se casó aquí. Este… bueno y ellos son mis amigos.  
¿Y tienes también amigos Checos aquí?  
Sí. 
¿Y donde les conociste? 
En algunos lugares como bares y así. 
¿Y hablas con ellos checo? 
Sí, los que… los que no hablan inglés o español, pues sí - hablamos en checo. 
Aha. Y que decías que haces algunos trabajos… ¿Que son los trabajos que haces? 
Bueno, ahora soy el ayudante de la cocina en el Bar X y acabó de conseguir un trabajo de 
mesero en otro restaurante mexicano. Se llama A., esta en Újezd. 
Y como decías que tienes amigos Checos… ¿Cómo te parecen los Checos? 
Pues mira, conosco Checos que son muy muy muy buenas gentes, que nunca pensé que 
fueran tanto así como son, por lo menos conmingo y con además gente. Pero sí, con algúnos 
Checos tuve muy mala experiencia. Antes de conocer los Mexicanos yo conocí un Checo que 
parecía ser buena persona. Yo estaba buscando un lugar donde rentar y él me ofreció un 
cuarto de su departamento, lo tomé y bueno duré solamente quince días porque era imposible 
vivir con él. 
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¿Que hacía? 
Bueno había un problema con la llave que era de seguridad y no podríamos sacar copia. 
Entonces cuando él salía, tenía que dejarme la llave a mí.Y después yo quería salir, entonces 
él me tenía que abrir. A mí no me molestaba abrirle la puerta o aventarle la llave por la 
ventana pero a él le molestaba mucho. Y hasta que un día se enojó y me díjo que … pues 
hablar mal de los Mexicanos y luego luego se va contra la nacionalidad y después este… 
Decidí irme… a los quince días, no pude más porque hubo un conflicto así de golpes. 
¿Ay. ¿Sí? 
Sí. 
Oye y ¿celebras aquí las fiestas mexicanas? 
Este. Pues el año pasado estuve en México en las fiestas mexicanas, entonces no sé como sean 
aquí. Este, yo estuve en Septiembre cuando son las fiestas mexicanas, yo llegé en Septiembre 
a México, entonces les pasé allá. 
¿Y que otras fiestas mexicanas hay…? 
Por decir… 
¿El 15 de Septiembre, verdad? 
Aha. Eso lo estuve en México. No estuve aquí, todo el Septiembre estuve en México. 
Septiembre y Octumbre. 
¿Pero que otras fiestas festejan en México? 
Pues el 14 de Febrero el día del amor y amistad. Pues sí, lo festejé con mis amigos… Este… 
nada más… realmente mexicanas… pues el 15 de Septiembre.  
Aha. Y algúnas fiestas checas festejaste…? 
En algúnas me invitaron pero en realidad… fueron amigos Checos que… yo hablaba con ellos 
cuando empezaba aprender Checo pero en realidad no le entendía lo que se festejaba. Pero sí, 
lo hice un par de veces… pero no recuerdo…que festejos eran… 
Y si comparas los Checos y los Mexicanos… ¿Cuáles son las diferencias? 
¿En que aspecto? 
O sea en todo… lo que tu piensas… 
Es que… bueno hay muchísimas cosas que veo. Te vuelvo repetir que conosco Checos que 
son o sea, que de verdad los quiero porque son muy buenas personas. De hecho un amigo que 
tengo en el Bar X fue a México y estuvo en mí casa y estuvo con mis padres. Yo no estava 
allá y el estuvo así en mi casa, estuvo su esposa y un amigo de él. Mi papa estuvo viajando 
con ellos, o sea porque él es de verdad muy buena persona y me cae bien. Pero no sé, también 
el año pasado me pasé algo que… Estaba trabajando en el centro en un bici taxi y bueno el 
manager era un poco pesado y terminamos a golpes. 
¡No me digas! 
Sí, muy feo. Y igual porque … pues siempre hay una discriminación en algúnas cosas… 
Tienes la piel un poco más obscura que ellos o no sé… que tu país no esta en Europa o que en 
tu país hay gente pobre… no sé… 
¿O sea que sientes aquí el rasismo? 
Sí, sí, algunas veces sí. Lo he notado. 
Y por ejemplo si ves las familias checas y mexicanas, hay diferencia ¿no? 
¡Muchísima difrenecia! 
¿En qué? 
Pues no sé que quieras razonar… Se hacen indipendientes un poquito, bueno no un poquito, 
mucho más rápido que en México. Personas de 16 o 17 años ya trabajan y se toman una renta 
y viven aparte. Viven fuera de su casa que esta… no sé… fuera de Praga…no sé. O que los 
padres dejan mantener un poco temprano a sus hijos. Por ejemplo yo conosco una amiga que 
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tiene 18 años y ya es indipendiente, sus papas no le dan dinero, nada. Yo tengo 20 años  y mis 
papas me siguen manteniendo, en todo. Eso lo veo mucho… 
Ya. ¿Y por ejemplo las relaciónes humanas también hay diferencia? ¿Tú crees?  
Yo pienso que allí es un poco más costumbre de la cultura, de la educación que tienen en cada 
lugar. Pues yo creo que sí, que hay diferencia en eso. 
¿Cómo que? Si me puedes dar ejemplos… 
No sé, como que con ellos… Bueno somos de México y a pesar de que no nos conocíamos en 
México... Pues a nosotros como que nos junta mucho la nacionalidad, como que estamos 
orgullosos de donde somos. Puedo hablar con ellos de lo que sea, como sea y se siente. No, no 
puedo hablar igual con alguna otra persona, ejemplo de Latinoamerica, como es mi amigo de 
Panama. No puedo hablar con él como con ellos y bueno menos con un Checo, no? O algún 
otro extranjero. No te voy a decir que solamente Checos porque he vivido con 
Latinoamericanos y con Alemanes, Ingléses… No, no puedes tener como que la misma 
relación. No, no puedes ser como que… no puedes desahogarte, como que ni hablar como que 
estas acostumbrado hacerlo con tus amigos, que son de México. 
Ya, ya. Y aunque si antes no les conocías, o sea sientes algo como que tienen en común? 
Claro, porque para empezar, todos sabemos que estamos lejos de donde somos, y bueno nos 
apoyamos entre todos. Y con más razón pues… yo puedo encontrar en calle, y yo sé que es de 
México y él sabe que yo soy de México y me saluda, me dice: "¿Ay tu eres de México, 
verdad?" "Sí, sí, sí." "¡Yo también!" Y podemos hacer planes juntos en este mismo momento. 
No sé, porque no sé… bueno, somos de México y nos ayudamos. O sea nos quieremos de 
cierto modo. Porque estas lejos. 
Ya. ¿Y que es lo que más extrañas aquí… algo de México? 
Mi familia. 
¿Y cada día estas en contacto con ellos? 
No. Este… por semana hablo con ellos una o dos veces. Yo marco o ellos me marcan. 
¿Y hay otra cosa que extrañas? 
Mis sobrinos, bueno uno de mis sobrinos es mi ahijado, entonces como que estoy muy 
encariñado con él, mis hermanos, mis abuelitos. Les extraño mucho. Les extraño pero como 
que también… como que tengo que tener un poquíto la resignación - bueno fue mi decisión de 
venir aquí. Y bueno, trato de no extrañarlos tanto. 
¿Cual fue la cosa que más te sorprendió cuando llegaste? ¿O sea como que te quedaste 
así…? 
Que me impresionó… La forma de vida, yo estoy acostumbrado. En la ciudad… Bueno yo 
trabajaba con mi padre y estudiaba a la vez….  
Y bueno que es una ciudad que no hay casas, bueno al menos he visto muy pocas y muy lejos, 
la mayoría son departamentos y yo siempre he vivido en casa. Esto me impresionó, como que: 
¡Orale, una ciudad sin casas!" Este… no hay tanto movimiento como este… en la Ciudad de 
México.  
Las calles son más limpias que en México. Hay mucha seguridad. ¡Puedes estar seguro! 
Bueno yo de aquí puedo salir… no sé… a las cuatro en la mañana de una discoteca y puedo 
llegar hasta caminando a mi casa sin problemas, cosa que en México no lo hago. 
¿Y a qué te acostumbraste y pensabas que no te vas a acostumbrar? 
¿Aquí? A la comida. Bueno en México comía mi comida mexicana… como tacos, quesadillas 
cosas así… la mayoría del tiempo. Y bueno, yo pensé que esto me va costar trabajo a 
acostumbrarme pero no… Me acostumbré bien y no tuve problema con eso, también me 
acostumbré al ritmo de vida aquí. 
¿Y como es le ritmo? 
Sería como que… No puedo tener un itinerario como lo tenía en México como de hacer una 
cosa cada día. Aquí puedo quedarme todo el día dormido y no pasa nada. O no sé de repente 
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me puedo levantar a las seis y dormirme hasta las doce. No sé… el ritmo de vida aquí… te 
digo… hay mucha fiesta… Entonces puedo trabajar todo el día y me invitan una cerveza y me 
tomo más y bueno, me desvelo y otro día me levanto para trabajar porque sé que aquí no 
puedo fallar en el trabajo ¿no? En México le hablo a mi papa y le digo: " No puedo, estoy 
enfermo." Y ya. Aquí no puedo hacer eso. 
¿En México trabajabas con tu papa? 
Sí, sí. 
¿Pero eso que dices que no te levantas es algo porque trabajabas con tu papá o es algo 
más en común que la gente no se levanta al trabajo? 
Bueno, eso yo hacía porque sabía que… Bueno mi papa es el dueño, yo soy el hijo de dueño 
entonces no pasaba nada… pero aquí siento que y aparte porque soy ilegal hasta ahurita,  
me estan dando trabajo que yo me lo pedí, que no me lo ofrecieron, en verdad yo lo 
necesito… Y bueno, no me gusta quedar mal con la gente, entonces… 
¿Y como es, tu estas aquí con visa de turista o como es? 
No, no. Este yo que empiezo la universidad en Abril, voy a tramitar mi visa de estudiante. 
Bueno, espero que me la den. Como ahurita ya es un poquito más difícil, no un poquito - 
muchísimo más difícil. Porque se volvió país Schengen entoces ya, son muchísimos más 
requisitos, son un poquito más estrictos con todos los extranjeros. 
Ahora se supone que tengo tres meses pero que ya… me pasé. Entonces… otra vez como 
ilegal. Entonces espero que no tengo problemas tramitar mi visa luego por la escuela. 
Ya. ¿Y es algo que es normal en tu país y aquí no? ¿Algo que hace la gente o así…? 
Pues no sé… Pienso que sí. 
¿Como que? Un ejemplo… 
Bueno es que ahora no me viene nada en mente, no me acuerdo. Pero sí… ¡Ay! ¡Siempre me 
fijo en este tipo de cosas! 
¿O por ejemplo que tu hiciste algo y la gente se quedó sorprendida…? 
Bueno sí, cuando llegé a trabajar en el primer ristorante. Hubo un problema, la estufa se 
rompió, la coneción con el gas. Y en el momento que se rompió, todos empezaron a salir. Y 
bueno, yo pensé, o sea se esta saliendo el gas… Pues se va reventar ¿no? Un tubito y con toda 
la presión y cuando todos empezaron a salir… Yo me quedé así… y la llave estaba muy cerca, 
pues yo corrí a cerrar la llave. Cuando la empezé a cerrar, todos me gritaban: "¡No! ¡Vente, 
vente!" Bueno yo ya no escuché, yo ya estava allí, entonces la cerré y bueno salí corriendo 
de… de reacción. Y me dijeron: "¿Oye, que te pasa? ¿Estas loco?" Y yo les dije: "Pues, ¿que 
prefieres, que vuele todo… o sea el edificio…?" y me dicen: "No, no! Tu te tienes que ir, es tu 
vida!" Y bueno, me sorprendió eso de que todos se quedaron palmados por algo que no era 
tan, tan…para exagerar, diría yo.  
Aha. Pero me refiero más en algo que sería aceptado en tu cultura y aquí… 
Este… Comer con las manos. Comer con las manos. Que comen hasta la pizza con los 
cubiertos, bueno, en algunos restaurantes… Y bueno, yo como con las manos y se me 
quedaban viendo como que… "¡Orale!" Me preguntaban: " ¿Quieres cubiertos?" "No, 
gracias." Esto es normal en mi país, comemos muchísimas cosas con las manos y no tenemos 
problemas. 
Ya. Ya. 
O bueno también de que, en México te pueden… no sé… si vas en una taquería en la calle… 
tu que estuvíste allá, ya lo conoces… El taquero agarra la tortilla con la mano, o sea usa su 
mano y al final el lo pone en el plato, o sea con su mano… Aquí la gente se molesta si haces 
esto, que les das con la mano, les da asco… como directamente. Eso también fue como que… 
bueno a mí no me molesta… 
Y si hablamos de las diferencias… ¿ Sientes alguna diferencia en la religión? 
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Sí. ¡Muchisima! Bueno, eso es otro ejemplo. Yo soy católico, toda mi familia es católica. 
Bueno no sé, yo tengo la costumbre si paso por algúna iglesia, yo me persigno. Y no sé.. si 
voy en una tramvía, la gente se me queda viendo como que: "¿Qué haces?" Yo siento que 
aquí hay mucha gente no religiosa, atea y bueno en México hay mucho, mucho catolicismo - 
somos cristianos y católicos.  
Otra cosa que me impresionó fue que no vi tantos perros en la calle como en México. (risa)  
Y aquí, si los hay, estan con el dueño, son muy educados. Pueden entrar en cualquier 
restaurante, en cualquier lugar… En México no se puede… 
Ya. ¿Y algo que te llamó l'atención aquí? 
¿Que me llamó l' atención…? ¡La cultura, por supuesto! Me gustaría entender el modo de ser 
de los Checos y de los Europeos. Bueno, saber un poquito más de la cultura y bueno saber por 
que modo puedes entenderlos… Porque no sé - un ejemplo- puede ser que un día te dícen:  
"¡Te amo!" Y otro día: "¡Ya, no te quiero!" ¡Así de fácil! Entonces me gustaría entender 
porque tan directos, o no sé si sería directos o porque son tan… un día tan cálidos y otro día 
tan fríos… No sé, también me gustaría entender esta forma de… de ser. Al menos ahora de 
los Checos que… Bueno el año pasado no pude todavía, entonces… Quiero ver porque, como 
en verdad son… la mayoría… 
 ¿O sea sientes que esto no pasaría en México? 
No, bueno… al menos no tanto como aquí. Un uno porciento como son aquí, serían en 
México, yo creo. 
¿Y si hablamos de la amistad? 
Amistad sí - sería un poco diferente… Sería… sí, puedes tener muy buenos amigos checos -  
Sí, los tengo. Pero ejemplo, a pesar de que son tus amigos… como que hay ciertos límites… 
No sé… por ejemplo… no sé, con J. , un amigo, puedo ir… no sé…al Bar X y él… no sé… 
me regala una cerveza. Dice: " No te preocupes." "Ok. ¡Gracias!" ¡Pero un Checo, por más 
que sea tu amigo, no lo hace o por lo menos conmigo no! Yo tengo un amigo que es Checo y 
es muy buena persona y yo le pido unas cosas y al final me dice: "Oye, necesito que me pages 
ya!" Y yo: "¡Sí, te voy a pagar! ¡Todavía no me voy!" "¡Es que voy a cerrar!" O sea te exígen. 
Cosa que me ha pasado… 
O otro ejemplo, no sé, voy a ir a comer con mis amigos y bueno cualquier persona puede 
pagar y después se arregla ¿no? Le pagas a él o él te paga lo que pagaste. Y con un Checo no - 
¡cada quien paga lo suyo! En ese aspecto así son…, o sea por más que son tus amigos, o sea 
muy amigos tuyos pero también que hay ciertos límites… Hay una raya entre esta amistad. 
Siempre. Según yo. 
¿ Y como cres que los Checos ven a los Mexicanos…? Así como lo que se díce… 
La primera impresíón según yo… sería como que… yo siento que un poquito diferente o raro. 
O sea no tanto como raros, sino curiosos de como somos - los Mexicanos, la diferencia de la 
cultura… todo eso. Por lo regural cuando tú conoces un Checo la mayoría es como que:  
"¡Ay! ¿Que onda? ¿Mexicano? ¡Mucho gusto!" Pero me ha tocado Checos y Checas que… 
"Él es de México" y se quédan como que: " ¡Ay! ¡No me toques! ¡No me saludes!"  
Eso me ha pasado fuera de Praga que conocía gente y algunas muy muy muy muy 
exageramente buenas personas y otras como: "¡Ay! ¿Él es de México…? Hmm.. sí, se te 
ve…" Bueno te tratan de sentir un poco mal. Bueno no de sentirte un poco mal sino de darte 
intender que… no que… o platicar con tigo, estar contigo… Así me ha pasado… 
¿ Y quáles son tus ventajas aquí como Mexicano? 
Bueno, ventajas no sé si tengo muchas… pero que soy extranjero… para empezar… No sé… 
yo siento que mi país es un país muy bonito y que a todo el mundo le gusta, bueno de la 
mayoría de la gente… porque yo siento que los Mexicanos que tenemos tantas cosas buenas 
que a veces no nos podemos quedar callados y siempre vamos tener en cuestión de culturas  
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o en cuestión de nacionalidades, siempre vamos que tener como que defendernos o como que 
platicar, siempre vamos a tener un tema a cerca de nuestro país. Y bueno yo siento que a la 
gente le interesa mucho eso… de México. Entonces yo siento que es como una ventaja de que 
vengo de un país con una cultura muy grande y como con… Bueno yo siento que aquí en la 
República Checa como con un toque, algo exótico, que es México. 
Y siempre son curiosos: "¿Oye porque aquí en medio de Europa? ¿Porque no te fuiste en 
España, donde hablan español? ¿O en Inglaterra donde hablan inglés?"… No sé…"¿Italia 
porque es parecido a España?"  "No sé, porque me gusta tu país, me gusta como se vive aquí." 
Bueno… 
¿Y desventajas…? ¿Sientes algúnas? 
Que soy ilegal. Sí, ilegal. Bueno, no sé… que… no estoy con mi gente, no estoy en mi país -  
para empezar, eso es una desventaja. Bueno cualquier cosa… no puedo hacer cosas que en mi 
país haría… No sé cualquier problema que puedo tener, estoy lejos de mí casa o de mís 
padres. Bueno, lo que realmente es mi casa esta en México. Estoy lejos de mis padres, que 
son… dependo de ellos, bueno siempre he dependido de ellos y siguo dependiendo de ellos. Y 
yo creo que eso es una desventaja ¿no?… que tengo aquí… 
Aha. ¿Y cuáles son tus planes? 
Bueno ahora, necesito tramitar mi visa, terminar la universidad aquí. 
¿Que es para cuantos años? 
Tres, tres años. Y este… me gustaría crecer mi educación para empezar en otro idioma en otro 
país y que me den un título de otro lugar, que no sea exactamente de México para que yo 
puedo estar en cualquier lugar que yo quiera… Y bueno después no sé, cualquier cosa puede 
pasar, no sé… me puedo quedar aquí, me puedo quedar en México, me puedo quedar en otro 
lugar… no sé… todavía… 
Mi plan ahora es acabar la universidad aquí, hasta ahurita. Después todavía no lo sé que pasé 
después. 
¿Pero te puedes imaginar vivir en otro país? ¿O sea tener tu vida en otro país?  
Puedo, puedo… me me… sí, puedo ver - claro que puedo vivír en otro país. 
¿Hasta aquí? ¿En la República Checa? 
Sí, yo creo que sería la primer opción que tomaría, o sea quedarme a vivir aquí. 
¿Aunque tu familia esta tan lejos? 
Bueno sí. Algún día voy a ser… bueno… indipendiente… Bueno termino la escuela, y bueno 
si tengo planes quedarme aquí, voy a tramitar una residencia para poder hacer un trabajo de lo 
que yo estudié. Voy a tener mi propio negocio. 
¡ Pues bien! ¡Muchas Gracias! 
 
 
 
 
4. RESPONDENT: 24 años, 2 años en la República Checa 
 
Dime algo de tu vida, de tu familia… donde naciste, como te llamas… 
¿Cómo lo básico…? Nací en México D. F. - Distrito Federal. Pero nada más etuve allí dos 
meses, nada más viví allí de muy pequeño - en D. F.. Y luego…no sé… me mudé y viví en 
diferentes partes de la República Méxicana - Querétaro, en Sinaloa que es al norte, en Ciudad 
Victoria, en Culiacán que es en Sinaloa y finalmente en Querétaro pues,  
a donde… donde viví una buen parte de tiempo. 
(Llega la mesera… el entrevistado pide su bebida en checo). 
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Y qué? En Querétaro mi familia se decidió a establecer más tiempo posible. Y allí nació mi 
hermano. Tengo dos hermanos - una hermana y un hermano - una hermana más grande y un 
hermano más chico y…no sé que más… 
 
 
Bien… ¿Y porqué se mudaban tanto? 
Por el trabajo de mi papa. Mi papa trabajaba en lo que era un banco. No sé si - se llama, se 
llamaba Bandural, que basicamente era como banco agrícola que hace como créditos agricola 
y mi papa trabajaba como gerente. Entonces lo mandavan. Por ejemplo estavamos en México 
y lo mandaron a la Ciudad Victoria de mismo trabajo, entonces nos llevaba con él. Y luego en 
México y luego en Culiacán en Sinaloa pero luego terminó de trabajar allí. Porque en todo 
trabajo hubo una venta después de seis años. El gobierno pues si cambia, cambia todo ¿no? 
Desde arriva hasta abajo. Y esto era banco de gobierno. Entonces trabajó en una secretaría de 
agricoltura también como gerente hasta que… Precisamente cuando dejámos mudarnos fue 
cuando dejó de trabajar en gobierno para poner su propio negocio en Querétaro. Entonces de 
allí ya… no nos movimos de Querétaro. 
¿Y que es lo que estudiaste? 
Yo estudié Cencias de la Comunicación. 
¿En Querétaro? 
En Querétaro sí. 
¿Y porque decidiste venir en la República Checa? 
¿Para la primera vez por estudiar…? 
Para la primera vez… 
Para la primera vez por estudiar fue basicamente…no sé si llamarlo coincidencia o suerte. 
Tenía esto… tenía la gana de estudiar afuera del país pero no sabía precisamente en donde.  
Y cuando fuí a buscar el departamento de extranjeros, internacional - como lo llaman en mi 
escuela, o sea te dan una lista y República Checa era la última, nada más tenía una 
universidad. De todos más países tenían varias obciones y se me hizo como… me gustó, fue 
como tierno verlo allí solo. Y saber que no hablaban ningún… ningún lenguaje relativamente 
famoso o conocido en el mundo pues…. 
Yo no sabía nada de checo pero sabía que no lo hablaban más que allí. Y esto me llamó 
mucha atención porque yo hablaba sólo inglés y hablaba español y yo no quería irme en plan 
en el país donde hablan estas dos idiomas. Y tuve una epoca como antifrancesa… No sé 
porque… Que no me gustavan, me caían gordos, espectulentes. Entonces dije: "¡Francia no!" 
República Checa es una buena opción.  
¿Y que sabías antes de la República Checa? 
Bueno, curiosamente una vez me compré un jersey en una tienda que era de la República 
Checa. Yo no sabía que país era pero me gustó porque era roja - roja y azul. Era linda la 
camisa - hace mucho. ¿Sabes? Que tienen este jersey en las tiendas de descuento…, y que 
nadie le compra porque no sabe de donde son…y que al final estan de descuento…  
Pues yo se la compré y me gusté mucho. Yo no sabia de que país era, hasta que ví un partido 
de fútbol y ví que le va bien a los Checos en un Eurocup, en un Mundial o no se que era… 
Que casi ganan…O eran muy cerca de ganar. Entonces por allí… 
Y luego también por la literatura- por Kafka y Kundera. Y basicamente por eso… No sabía 
mucho… digo Navratilova…el tenis… como lo de deporte o música… Nada culturales 
sino…bueno culturales pero como expresiones que salieron de la Rebública Checa ¿no? 
Como deportistas famosos o música famosa pero fuera de eso yo no conocía nada de la 
República Checa. 
Ya. Oye y dime cuanto tiempo estuviste aquí por primera vez que veniste? 
(Llega la mesera con las bebidas) 
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¿…Y qué…perdón…?  
Lo de… cuanto tiempo estavas aquí por primera vez que llegaste, que estudiabas y todo 
esto… 
Llegé al Septiembre el 2005, Septiembre 2005… o… Bueno no me acuerdo exactamente el 
año. Pero fue por seis meses, vine a estudiar por seis meses en la universidad aquí. 
¿En la cuál? 
En la Karlova y fue a estudiar lo que quisiera casi casi porque tenía que llevar ciertas materias 
que se acomodavan con las materias que yo tenía en México, que estuvieran como 
equivalencia. Pero realmente no había ninguna clase que estuviera equivalente ¿no? 
Pero afortunamente el director de mi carrera de la escuela que es la que al final a cabo decide 
que la comparación este bien y que te firmen los papeles y te dicen si es valido tu semestre en 
extranjero. Y ella me dijo: "Esta bien tu puedes… lo que quires estudiar." Y ya. Entonces 
basicamente tenía que estudiar checo que era lo obligatorio. Este y ya, clases que me gustaban 
por ejemplo tomé Cinema del Europa de Este, muy lindo ¿no? Diferentes películas, de 
directores de todo el este. Y también llevé esta que sí, que fue más parecida a la que encontré 
en México - fue como Psicología de las Relaciónes Humanas en el Momento de 
Rompimiento… Que es como psicología del rompimiento de pareja. Que yo 
realmente…que…no quería…cuando vi el programa en la pagina internet, yo pensé que era 
totalmente otra cosa. Que como que el problema de la persona en el conflicto, porque así es 
como que conflicto. Pero en checo fue así como que rompimiento pero como que de break up 
- de pareja que rompe y las esferas psicológicas de eso. Ya no quería estudiar esto pero la tuve 
que llevar y casi la repruebo, porque era pésimo, porque no me gustaba. Era psicología de 
hombre, se volvían locos unos hombres y cortavan… El profesor era…, nos mostrava 
películas así de un psicópata checo, que porque le cortó la novia andava matando gente luego 
luego… ¡Sí! Y así era la clase… 
Ya. Y luego te fuiste… y…¿ porque volviste? 
Porque luego me quedé, o sea terminé a estudiar. Y todavía me quedé un mes más. En Praga 
terminé estudiar Ciencias de Cine y así y todavía me quedó tiempo para viajar.  
Sí, todo cambió de plan después de conocer a S. porque yo me iba a viajar por un lado pero 
después acomodé con ella a Amsterdam. Y así ya iba en Amsterdam, así iba con ella, 
entonces todo se cambió. 
Y luego regresé a México, terminé la carrera. Y yo sabía desde que me fuí, que voy a 
regresar. Este… lo curioso fue que cuando llegé eso fue como una…ya ni siquiera una meta… 
pero ya algo que estava claro en mí. Y cuando regresé a México no fue como que: " ¡Ay, voy 
a regresar a Praga!" ¡No! Ya lo daba yo por hecho. Mienras más tiempo estava allí, llegó un 
momento que ya no sabía si... Siempre estuve seguro, pero no sabía cuando… No sabía si 
regresarme justo cuando acababa la carrera o si esperarme unos meses, viajar o trabajar allí en 
México… Porque acababa de salirme de la carrera ¿no?  
Y decidí si ne me iba ahurita, ya no voy a venir nunca. Pues como que un impulso así de ver 
que. Luego me preguntan porque y no hay una razón completa. Porque si no hubiera estado S. 
la cosa hubiera cambiado totalmente, pero si no hubiera estudiado aquí también. Y si no 
hubiera la oportunidades de conocer gente aquí… como contactos por S.… a lo mejor no 
hubiera venido. O si no supiera que hay aquí oportunidad de trabajar, como lo que yo quiero 
trabajar, como lo del cine… tampoco hubiera venido. Entonces fue como una decisión de 
saber bueno voy a ir sin pensarlo tanto. Voy a ir de una vez. Y ahora aún estoy viendo si 
hubiera esperado, hubiera sido mejor. A lo mejor tener un poco más experiencia laboral para 
no llegar así de, o sea no he hecho nada…, no tengo mucha experiencia y de hecho no tengo 
ningúnos proyectos laborales. O sea sí - tengo proyectos laborales pero nunca trabajé así - en 
México - me refiero. 
Pero o sea… ¿ y que es lo que estas haciendo aquí ahora? 
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Bueno, estoy trabajando o estoy intentando de trabajar como freelance en proyectos del cine, 
comerciales, televisión. 
¿Freelance? 
Como independiente ¿no? Que preparar los proyectos… 
Este… tirando a lo que puedo tener ¿no? Obviamente yo estudié Cine y Comunicación que es 
la producción del video y de… cine y lo demás… Y lo que quiero hacer es hacer películas,  
y ya tengo cortometrajes. Pero yo sé que como llegar derepente: " ¡yo soy director!" no es 
fácil porque tienes que conseguir contactos, este… Y yo no hablo checo por ejemplo… 
Entonces en Chequia es muy difícil trabajar si no hablas checo. Pues este es… yo quiero 
comenzar sí… pero ahurita estoy trabajando a lo que encuentro en este ámbito. Y esta muy 
bien porque he visto, he tenido proyectos en los que no me hubiera imaginado trabajar en eso 
pues. Por ejemplo: dupleador del video que es realmente… en una película estaba trabajando 
de eso que es basicamente un trabajo técnico, depende de grabar en monitor, de grabar lo que 
estaba tomando la cámara ¿no? Para que el director pueda ver eso. 
Entonces ese tipo de, ese tipo de…trabajos técnicos me abrieron mucho la perspectiva que 
puedo hacer también otros trabajos. Eso es lo que estaba haciendo aquí. Trabajo de segundo 
asistente de director, trabajo del chico del bum - que es el que tiene micrófono. El que pone el 
micrófono para que hablen. Y de producción también. He hecho el trabajo de producción ya 
de grande escala. Sí ya he hecho proyectos pequeños en mi escuela…indipendientes. Pero ya 
trabajos por supuesto de mucho dinero y de compañías ya grandes, esto es también… Me 
abrió la otra perspectiva para hacer otros tipos de trabajos ¿no?, meramente, no meramente 
direción que es lo que me gusta.  
¿Y crees que podrías tener en México las mismas opciónes que aquí? 
Sí. No. No sé. Eso es también. No te voy a dar la respuesta porque nunca he trabajado en el 
cine o en la televisión. Entonces no puedo decir sí o no. Pero por lo que he visto y por la 
experiencia de mis amigos y también compañeros que conozco que no es tan fácil. Uno - te 
tienes que mover primeramente, si eres de México pero no eres de D. F. Primero que tienes 
que hacer es moverte a D. F. porque allí esta todo, la industria concentrada ¿no? Y después 
hay muchisima gente con la que hay que competír.  
(Llega la mesera y pide si no necesitamos algo…)  
¿Y qué? Hay muchisima gente con la que hay que competir. No porque aquí no haya gente, 
sino porque me llamó mucho l'atención dos cosas para venir aquí de este aspecto del trabajo. 
Una - como la concepción, cuando yo estuve aquí en el principio, ahurita ya hay más 
Españoles y Latinos. Pero cuando yo vine aquí me daba mucho la idea de que había una idea 
muy… muy… si conoces la palabra como trasversada - de las cosas que son realidad de los 
Latinos y los Mexicanos, aquí en Praga. O por lo menos para mi sentir. Como que el Latino y 
el Mexicano… que hay una idea como definitiva quienes son. Y me gustaría y me siento creer 
y que ya llevo aquí un tiempo. Me gustaría como mostrarles como otra parte. Eso es como 
que me gustaría también 
¿Como que borrar los estereotípos? 
No sé si borrarlos o no. Pero mostrarle ¿no? un punto de vista no de un Checo pero de un 
Mexicano que vive aquí y que sabe como funciona, o por lo menos intenta de saber como 
funciona este… los Checos o la cultura checa. ¿Sí me explico? Como que no es lo mismo 
hablar de Mexicanos y Mexicanos… No sé, suena tal vez tonto pero eso me llamo atención 
eso - uno. Y dos: que sí, que hay más posibilidad de trabajo aquí que en México. Tal vez no 
en número de trabajos. Tal vez que en México hay más trabajo. Pero aquí por simple hecho de 
ser extranjero y poder hablar las otras idiomas te da un plus, que también puede ser un contra 
de dar la posibilidad abrir otro mercado pero a la vez también te limita porque no puedo, no 
puedo estar… Si no hablo checo, no puedo trabajar con los Checos pues. Siempre me limita 
producciónes extranjeras. Eso es mi problema… 
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¿Crees que no se puede así trabajar con los Checos? 
No, sí, pero tengo que hablar checo. Bueno sí, se puede porque he trabajado con los Checos. 
En las producciones trabajaba con los Checos, en las producciones extranjeras, pero 90 
porciento era en checo. Pero siempre hay el productor, el arquitecto que entiende inglés, 
entonces con ellos ya me comunico y ya puedo arreglar todo. Bueno son detallitos, pero me 
acuerdo que trabajando con los Checos con la luz, pues cotorreas con ellos, o sea sí - me 
puedo entender con él - "Oye esto… o ¡Ayudame…!" ¿No? Esto puedo entender en checo. 
Pero hablar con un productor y explicarle en checo porque porque porque… Eso no se puede 
si no sabes el idioma. 
Aha. ¿ Y que haces en tu tiempo libre aquí (si no trabajas…)? 
Lo cuál es mucho (risa). Ahurita me dedico basicamente a leer. Todo el tiempo estoy leendo, 
estaba leendo como loco. Y ver pelís. Ver películas y leer siempre ha sido como… no sé si 
diría pasatiempo. Para mi es más que pasatiempo algo que me gusta constantemente, no 
solamente de diversión… de relax ¿no? "Me voy a poner una película y ya…" ¡No! ¡Al 
contrario! Yo veo una película en un sillón, me siento leo un libre, veo una película…Bueno 
hay algunas que me gustan, otras que no y este… Ahurita basicamente estoy siguiendo 
guiones o conceptos de ellos. Y en el tiempo libre como que de distracción me gusta… no 
sé… salir con cuates, con S.…este… 
¿Y de donde son tus amigos? 
¿ Aquí? 
Aha. 
Como que… ¿De cual nacionalidad o de donde les conosco? 
Las dos cosas. 
Bueno, los que no son Mexicanos, la mayoría conosco por S. Casi todos son Checos, que son 
casi todos de grupo de S. ¿no? De la prepa o del trabajo…. No del trabajo no… Pero son 
amigos que tiene ella ¿no? Y yo tengo conocidos de este grupo y también con algunos de 
ellos yo creo que ya hice amistad, fuera que fuera nada más el novio de S. ¿no? Pues ya tengo 
amistad con ellos y es lindo ¿no? Y luego también salgo con los que conocí por el trabajo, que 
no son muchos, que son más conocidos que amigos ¿no? La Mayoría ¿no? Que son los con 
los que trabajé, con los que coincidí, con los que me llevé bien en el trabajo y al fin a cabo de 
los proyectos todavía tengo sus teléfonos y también a vezes les marco para tomar una 
cerveza…¿no? También son dos o tres nada más y son Checos. Y luego este… grupo de 
Chilenos…que no sé si S. te ha platicado… Que una Chilena esta casada con un Austriaco 
que les conocimos por una amiga Chilena y ahurita estamos saliendo mucho con ellos. 
Entonces es también muy muy multicultural, últimamente más latino porque… fuera de los 
Mexicanos ya conocí más Mexicanos ¿no? He conocido dos chicas que estudian en la Karlova 
que también son Mexicanas pero estan estudiando aquí, todavía son más pequeñas  
y ya. 
Bueno… Esto es interesante… como que tu no te juntas tanto con los Mexicanos 
¿verdad? 
Bueno también con los Mexicanos pero es como… no se como te diré…es como raro porque 
a pesar que somos Mexicanos pues este… Ellos ya tenían aquí su… Bueno yo cuando llegé 
ellos ya estaban aquí ¿no? Estaban aquí, ya estaban trabajando en el Bar X, ya tenían sus 
fiestas, amigos…lo que tu quieres. Entonces yo llegé también con una idea de trabajar y… ya 
con novia ¿no? Y si hubiera venido como estudiante y les hubiera conocido, me hubiera 
juntado más con ellos. ¿ Me explico? Y hubiera hechado desmadre con ellos, a lo mejor 
hubiera buscado el trabajo allí… no sé. De hecho unos de los primeros días yo allí pregunté 
pero no, no pasó nada. Y este… 
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Pero yo traía otro… este…otra idea pues… Y me llevé bien con ellos pero no sé porque 
nunca hice amistad. Hoy me llevo bien con todos y cotorreamos pero no son de los que les 
hablo: "Oye vamos hecharnos una cheve?" 
 
 
 
¿Oye, tú no sientes esta sensación como que hermano - Mexicano, como esta necesidad 
de estar juntos…? 
Sí. Porque cuando estoy con ellos, lo disfruto mucho. De hecho fui la semana pasada, así con 
J. hecharme una chela allá, a un bar después de Casa Bar X y no fue un fiestonón ni nada, 
nada más dos, tres cheves pero me sentí my bien porque… como estar en casa ¿no? Hasta 
empezé a soltar y hablar como un Mexicano - empiezas a decir frases que probablemente 
nadie haya entendido nada más nosotros dos. Entonces fue a gusto. Y esto es… es un placer, 
lo que te gusta y tal vez… Pero no, no es algo que necesite o sea… De hecho creo que hasta 
dije a J. pues: ."Estaría chido juntarme con los Mexs." Porque es un ambiente totalmente 
diferente, otra idea totalmente diferente. Te encuentras con otros…¿no? 
¿Y por ejemplo estas en contacto con algunos Checos no de tu edad, o sea mayores…? 
Sí, sí, sí. De trabajo pues. Por ejemplo de trabajo este…uno que se llama Luboš y que tiene 
que tener como 50 años y yo estaba trabajando muy cerca de él. Y su esposa trabaja allí.  
O también las secretarias. Los Checos he conocido varios de trabajo… productores o clientes, 
no precisamente todos Checos. Pero…  que todos fueran de la empresa donde yo trabajo. 
Donde yo trabajo son puros jóvenes, puros jovénes…bueno excepto Luboš… Pero todos son 
jovenes…bueno de trenta… y todos bien alivianados. ¿Sabes? Como que: "¡Eeehhh!" Bueno 
es un poco feo, porque como que: " ¡Eeehhh!"   
Y por supuesto la familia de S. - papas de S. y la abuelita de S.. Son como el punto importante 
porque ella es como la imagen típica, real… no típica - no creo que hay un Checo típico y así. 
Si no como la imagen más, la imágen real que yo tengo de los Checos reales. No de los 
Checos reales - suena como raro… Pero lo que es para mí como la vida checa, que es lo más 
cercano a mí. Pues mamá, papá, l'abuelito, l'abuelita, hermano… ¿no? Pues l'abuelita yo creo 
que es la Checa más vieja que conozco… no sé… 
¿Y cómo caracterizarías - aunque si no te gusta la pregunta - a los Checos…? 
O sea que no. Siempre lo hablo con S. la digo: "Los Checos son así, los Checos son…" Pero 
realmente no se puede generalizar…  Pero muchas vezes este…sí, podría sentir que es como 
una, como una sociedad  muy muy abierta en un sentido… así muy muy abierta y por otros 
lados totalmente cerrada. Entonces es como que se contradice. A mí me da mucha risa  
el hecho…o sea me da pensar que en Chequia sea una cultura liberal en muchos aspectos y 
más así tengo un…un background mexicano en el aspecto por ejemplo…lo del alcohol o lo 
del sexo… No porque en México no se tenga, sí tiene, pero se sconde… Y es como decir: "Sí, 
esta mal.." Aquí no, aquí esta bien. Pero a la vez mucha gente es ruda, no ruda como de mala 
pero ruda como de rude , como que grosera. Y no sé a que se va eso. Y a veces platicamos 
con S. y digamos: " ¿Porque será?" Pero tu vas en un café, excepción es aquí, que es 
meravilloso (estamos en café Vesmírna).  
Vas en un café y la mayoría de veces vas a encontrar una persona que no te va a sonreír de 
primera. Que no tiene nada de malo ¿no? No todo el mundo tiene que sonreír, yo tampoco 
estoy siempre de optimista… Pero a comparación de México, se siente mucho esta, como que 
gente enojada. A mí me impresionó que la gente esta enojada, que la gente no esta contenta 
con lo que tiene, la gente no esta conforme… no sé porque. En México a lo mejor es como 
que al contrario ¿no? Pero aquí como que muchas veces pienso que no no… Como que 
alguien siempre tiene… esta buscando cualquier perfecto para enojarse…Bueno esto me pasa 
a mí… que vas en la calle… 
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Y me puedes decir algúnas diferencias entre los Checos y los Mexicanos… 
¿Algo muy muy fuerte 
Lo que sea… 
¿Pero cómo que muy clara diferencia…? 
 
 
O no tiene que ser tan clara. 
Esto sobre todo. Porque muchas veces veo también que somos bastante parecidos en muchos 
aspectos. Yo siento que hay un orgullo nacional muy grande, que siempre ha estado sometido 
por otros. Que se enaltece se orgullece tanto pero no, no pasa de allí. ¿Sí me explico? México 
tiene este orgullo nacional y personal, México en blanco y rojo y así… En la, en la ideolo… 
en la idea, lo bueno. Pero siempre ha estado oprimido por otros, siempre ha estado sublevado 
a Estados Unidos o a España o a otra nación. Y yo siento que con Chequia es muy parecido, 
los Checos son Checos y estan orgullosos que son Checos ¿no? La mayoría… creo. Pero 
despeja también toda la historia de opresión que siempre han tenido ¿no? O bueno, eso es que 
digo cuando hablamos con S. de los Checos…  
Entonces siento que es muy parecido este sentimiento de orgullo nacional, pero de la vez 
como que un… de que nunca tú lo pudiste faltar… me imagino… porque siempre estuviste 
oprimida por algo más grande o más poderoso que tú. 
¿Y alguna diferencia o sea no sé… en la familia, relaciónes…? 
Sí, la familia es totalmente diferente. Sigue desde luego la familia catolica mexicana típica, 
diferencias importantes como que - el chico o la chica nunca dormirían en la casa del novio o 
de la novia. Cosa que aquí es normal, invitas a tu novia y así que se quedan a dormir así que 
tu mamá les hace desayuno ¿no? En México esto nunca pasaría al ménos que ya, estuvieron 
casados. Bueno esto en mayoría…. 
O por ejemplo… también el higiene. Por ejemplo el Mexicano, a pesar de que es un poco más 
oscuro, o…. a lo mejor el hecho que tiene la piel más oscura, el Mexicano tiene… no todos… 
pero siempre tiene demostrar de limpiarse, de labarse… Y creo que es por este complejo… La 
gente… yo estaba acostubrado que todos los días: baño - baño diário. Mi mamá era: "¡Baño 
diario cabrón! ¡Baño diario! ¡Baño diario!" Y si yo hacía ejercicio en el día, cuando hacía 
ejercizio - cada vez me bañaba. Entonces me bañaba dos o tres vezes al día. Y a lo mejor no 
es muy ecológico pero sí que sí… Y llegé en la República Checa y veo que pasa uno, dos, tres 
días y no se bañan…, y no piensan bañarse y no le molesta. En México sería como que: " ¡Ay 
apestoso…!" Pero aquí… pues nadie no dice nada…o sea como que es falta de ellos. No 
porque todos sean cochinos pero porque aquí la cultura es a lo mejor es diferente ¿no? O no 
sé…es más ecológico… Yo no lo voy a entender pero, a mí se me hace muy curioso… 
¿Y que fue lo que más te choquó cuando llegaste? 
¿O sea molestó? 
¿O impresionó? Positivamente o negativamente… Como que te quedaste con la boca 
abierta… 
¿Que será…? Pues no sé, ahurita no puedo acordarme de un…de un momento así… 
exactamente…Pero recuerdo que por ejemplo… Seguramente hubo muchas cosas que me… 
que me han llamado l'atención o que me molestaron un poquito pero no puedo llamar… 
¡A sí! A lo mejor no es cosa de todos los Checos pero platicando con algunos… y a lo mejor 
también es imaginación mia… Pero…no es tanto negativo, es más lado positivo…pero de allí 
voy a la cosa negativa… 
De lo que me gustó positivo por ejemplo… es que sí, que no hay las diferencias tan grandes… 
no hay la diferencia marcada tan grande como en México, que este es pobre, pobre, pobre… 
¿no? Este es medio pobre y este es pobre a media, este es pobre más o menos, este es más o 
menos rico, este es rico y este es riquissimo. Y aquí más o menos estan, o sea hay pobres y 
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hay ricos… pero no hay esa marca y es… Pues esto es lo que me llamó atención como algo 
positivo…  
Pero a la vez me llama atención que no importa el estrato, aquí tampoco, sí, son más pobres y 
son más ricos, siento que hay mucha ignorancia fuera de los que son estudiantes y conocen o 
lo que tu quiras… Hay mucha ignorancia de lo que es… de lo que esta pasando fuera de la, la 
República Checa ¿no? Y eso me molesta mucho porque… bueno… como te puedes llamar, 
porque mucha gente es ahurita… y más con la Unión Europea…, lo de Schengen… 
Yo otro día estaba platicando con unos Checos que se creen así…super Unión Europea, 
euro… "¡Y nosotros somos como una potencia del mundo!" ¡Y no saben nada fuera de allí!  
O sea ¿como es posible que es, o sea gente que no sepa como son otros países, las otras 
culturas…? No porque tienen que ir al otro país, tienen que ir a visitar - ¡no no! No tienen que 
ir a viajar ¿no? Pero como un poco dar se cuenta que México no es como lo creen y que a lo 
mejor Estados Unidos no son como lo creen… Pero tienen esta concepción pequeñita que 
bueno ya en Praga se levantan, ven su tele y van a su trabajo y van al pub y todo el tiempo se 
estan quejando, quejando, quejando, quejando… Pero no saben… ¿Sí, me explico? 
A mí me llama atención cuantas veces pueden decir: "Ježišmarja" si no son… Bueno que son 
católicos…? ¿Cristianos…? Bueno esto no tiene ahurita nada que ver… Pero a mí me llama 
mucha atención que es siempre para algo negativo! A mí me llama mucha atención que 
¡siempre se estan quejando de algo! De que siempre hay algo que les molesta ¿no? Siempre, 
siempre haya algun detalle… Bueno no todos… A lo mejor porque no soy de aquí… es nada 
más lo que tu ves, lo que tu percibes… Pero a mí muchas veces me da la impresión que se 
estan quejando de algo o que algo no les parece… 
Ya. ¿Y hay algo que crees que nunca te vas a poder acostumbrar aquí…? O algo que no 
quieres o no puedes aceptar aquí… 
Sí. Pues alguna comida. La comida aquí pues definitivamente no… Si me gustaría vivir aquí 
mucho tiempo pero si podría comer la comida mexicana como la de allá. (risa)  
¿Que aquí no hay? 
No hay. Pero… No sé… Ya me perdí… A ver repitame la pregunta porfa… 
Algo que no podrías aceptar aquí… 
O sea aceptarlo así como que: "Ok yo Africano, yo voy a hacer también esto…" ¿O a que te 
refieres…? 
O sea acostumbrarte… algo que tu nunca podrías hacer… 
No sé, creo que no, que no… creo que no hay nada que no podría hacer… por simple hecho 
de que sía una cosa… o sea no por el hecho de la cosa así: "que yo no voy hacer esto porque 
no me gusta…" Sino porque yo siempre he sido muy contreras, contreras me refiere a lo de 
voy ir en la contra ¿no? O sea, si mis papas me digan: "¡Vamos hacer algo!" ¡No lo hago!  
A mí esta parte checa muchas veces de: " ¡a huevo hay que salir! Bueno como S. siempre 
quiere salir de … de viaje, de trips en fin de semana. Porque aquí es la gente muy así: "Sí, 
vamos en la montaña. Y yo lo…lo disfruto. Vamos a la montaña…caminamos y pues allí 
estamos…en la montaña. O luego ¿no? "¡Vamos a un trip nel rio!" Y muy, muy 
natural…¿no? Siempre hay muchos viajes aquí, siempre ves gente con la bicicleta o 
escalando. Y a mí me gusta… pero como siempre voy en la contra… Yo soy más urbano, yo 
soy más de la ciudad. Yo prefiero estar en un pub conversando, cotorreando con mis cuates 
que al trip que también me gusta ¿no? Y como yo voy siempre en contra… nunca aceptaría 
esta… esta manía de los Checos, o no manía porque es de huevos salir y disfrutar la 
naturaleza, o sea viajar y disrutar como los Checos que van a escalar, a esquiar y todo eso… 
Pero no sé si es también parte de la, de como… como creces, si tu creces en el campo con 
mucho sol y… Yo le huyo al sol, yo le huyo…El sol sale y yo me quedo en la sombra ¿no? 
¡No mames! Yo estaba en ciudades de 40 grados, que te quemas ¿no? ¡No! ¡No quieres ver el 
sol! Esto es algo que yo puedo aceptar. Pero o sea para decirte algo… 
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Esta como manía… ¿no? de la eterna primavera … Como ahurita no, que esta haciendo frío, 
ayer nevó. El mundo esta loco o lo que tu quieras… Pero hace como dos, tres días que no hizo 
tanto frío, fueron como diez grados y ya había locos Checos en shorts y en chanclas ¿no? Y 
así como que ya no pueden esperar para que llegue la primavera! ¡Ya no, ya no… ya les urge 
el sol, ya les urge! Ya ayer les cayó la nieve, a ver si se tranquilizan un ratito… (risa) No esto 
nada más… Yo creo que no veo nada que no…pero es o sea… por decir 
Y algo que hiciste tú aquí y chocó a los Checos…? O sea algo que podría considerarse… 
algo mexicano pues…o extranjero… 
Sí, sí… te entiendo…. Pues no sé, yo creo que… no tengo un punto así… concreto, pero me 
imagino que es así, como cuando ellos dicen algo mal de mí o de México ¿no? Porque para 
mí es fácil decir tantas cosas de Praga o de los Checos porque yo vivo con una Checa… y que 
aparte es un amor y no que no se enoja…, pero nunca se va enojar tanto¿no?  Y nunca me va 
a decir: " ¡Ay, no lo crees no!" Pero: "Ay sí…" Pues yo estoy diciendo a veces cosas malas de 
los Checos, como: "Ay me enojó la señora del tram y todo… Y que el homeless no sé que… 
Y a que el policía estuvo no sé que… 
¿Pero algo que a los Checos impresionó…? 
Pero no, fíjate que… Sí, estoy pensando pero no… Siempre he sido muy diplomático pero… 
O sea no soy muy diplomático porque siempre estoy diciendo las cosas a la gente y me burlo 
y lo que tu quíeras pero… Pero no molesto la gente… Solamente cuando estoy borracho…ya 
borracho he dicho cosas a los Checos… 
¿Como que…? 
No sé… En un momento que apesten o algo… o sea… 
O por ejemplo luego con el idioma, la frustración del idioma, eso es muy… muy concurrente 
en mí. Porque ahurita ya… poco a poco vas aprendiendo. Y tampoco he ido en las clase que 
quiero ir… Quiero ir pero no he ido. Entonces es muy común que yo me frustro con el 
lenguaje porque por cualquier cosita. Y yo creo que todo eso lo vaya en contra de la persona 
en si, en contra del lenguaje… Entonces todo eso… Creo que los Checos muchas vezes los 
Checos ni …ustedes ni saben que son muy pocas las personas que logran este lenguaje…con 
ustedes… 
Entonces si es muy concorrente y puede llegar a molestar. Y… no sé… Yo creo que… 
especialmente con S. por ejemplo, que yo solo me estoy frustando por el lenguaje y le puedo 
decir. "¡Ay, stupido! ¡Una mierda! ¡No sirve para nada y nadie lo habla fuera de aquí…!" 
¿No? Que sí es cierto que nadie lo habla fuera de aquí pero eso no significa que no sirve. Pero 
en el momento de la frustración  pues siempre dices lo que…, lo feo ¿no? 
Yo creo que tal vez eso… a lo mejor… 
¿Y que es lo que más extrañas aquí? O sea algo de México que extrañas… 
Yo creo que se puede resumir en amigos, familia y comida. 
¿Y que más? 
El ambiente de mi país, el ambiente de mi ciudad… La simple vista ¿no? De tu ciudad, de tu 
país, de tu gente, colores… todo eso. Pero si tuvíera escojer algo sería mis amigos, mi familia 
y la comida así… 
Y ya hablabas un poco de esto… ¿Pero como ves aquí, como Mexicano, ventajas? 
Yo creo que la mejor, la mejor… la mayor ventaja que tengo es el hecho de que me puedan 
pensar que no… de que me pueden tomar como por desapercibido. No sé si me explico…? 
Como que.. te menosprecian …, no te menosprecian pero digan: "Ay, bueno a ver el 
Mexicano…" Y hay demostrarles que no es así. 
¿O sea tu sientes que te menosprecian aquí? 
No es que te menosprecien pero… Por ejemplo donde trabajo, bueno donde trabajaba… No 
trabajo allí. Donde he trabajado… este he hecho varios proyectos, de diferentes cosas… he 
trabajado allí de segundo asistente o de productor y asistente de asistente. Y ya me perdí… 
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¡A …ya…! ¡La ventaja! Este…ellos sabían que yo voy hacer el trabajo, el trabajo que 
pueda… que ellos se ocuparan. Eso es una ventaja que también aquí esta mal porque también 
te pueden, se pueden aprovechar de tí. Pero yo puedo trabbajar como asistente de asistente de 
asistente del director, como productor ejecutívo de película… Como unos de los puestos más 
importantes ¿no? Entonces toda esta gama de posibilidades me abre la… y no es porque sea 
Mexicano. Pero sí, el hecho de que sea Mexicano… Te da eso… ¿Sí me explico? Cuando yo 
me presento, nunca dicen que soy Mexicano. O sea si no les doy mi curriculum o no han visto 
mi…lo que sea… o no han visto mi nombre, porque mi nombre es muy obvio o muy este 
típico obvio…desgraciamente… ¡Nunca me atinan! ¡Nunca, nunca dicen que soy Mexicano o 
sea nunca! O sea me ha pasado - me han dicho que soy Ruso, que soy Británico, que soy 
Gringo, Español ¡ pero Mexicano nunca atiran! Pues yo creo que esa ventaja de exoticidad 
por así llamarlo… siempre es una ventaja porque siempre la gente sabe quien eres. Y en este 
medio del cine, donde todo es contacto, donde todo es de conocer la gente adecuada… es muy 
bueno porque todo el mundo sabe quien soy yo. "Es, el Mexicano." O sea siempre he estado 
trabajando en un club y en el club son cuarenta, cinquenta personas y todos pueden ser 
Checos o lo que tu quieras pero siempre hay uno que es Mexicano, siempre esta allí. Entonces 
yo a lo mejor no conosco a todos, pero todos me conocen a mí. ¿Sí me explico! O sea yo no 
sé quien es este buey… es Zdeněk o Čeněk…. "¿Quién es este buey?" Pero todos saben quien 
soy. Entonces a veces puede ser muy molesto pero también es muy bueno, porque todo el 
mundo te conoce. Todo el mundo puede llegar y preguntar… Y por el simple hecho que 
puede tener curiosidad: "¡Ay el Méxicano…! ¿Como es?" o "Como son los Mexicanos…?" 
Por simple hecho de esta curiosidad puedes comenzar una relación allí. Si no de amistad, pues 
sí de contacto para algun proyecto y así… siempre es esto. 
¿Y desventajas? 
De Mexicano? 
Sí. 
Pues lo mismo que te digo. No rasismo marcado pero sí, el rasismo en a cabo de creer que los 
Latinos, los Mexicanos son de tercer mundo. Que allá estamos en tinieblas, tierra y 
pudedumbre y Estados Unidos no se mete y no sabemos nada… ¿no? Esta concepción 
estúpida siempre va traer problemas, siempre va traer concepciónes de las personas que no 
conocen. Y que muchas veces estas concepciónes se basan en los hechos reales ¿no? O sea 
porque sí - hay cosas malas allá y sí - hay defectos. Pero siempre tiene una… o sea esta 
generalización del estereotipo mexicano siempre tiene una, una lacra para mí. Y fuera de 
eso… 
¿Y como tu sientes que los Checos ven a los Mexicanos? 
Pues yo no sé como se lo imaginan pero lo único que yo puedo saber es la reación ¿no? Pero 
es así allá, tu ya conoces y has tenido novio mexicano entonces no es lo mismo como si lo 
digo a una persona que nunca en su vida ha hablado con un…  (llega la mesera…) 
Entonces lo que puedo saber son los Checos… cuando me presento y les digo que soy 
Mexicano, su reación… 
¿Y como es? 
Y la reación es siempre: "Ah Mexicano?" (lo dice con un acento de extranjeros y muy 
alegremente). Siempre es como "¡Ah orale!" Siempre es una reación: "¡Ah!" Es una reación 
como que todos piensan que siempre estamos en una fiesta… 
¿Sí? ¿Piensan esto? 
No sé si esto piensan pero esto es lo que me hace pensar a mí. Porque en vez de: "¿Mexicano? 
¡Que serio eres¡" (lo dice con voz muy seria), es :" ¿Hay Mexicano? ¡Sombrero! ¡Heee!" (lo 
dice muy alegremente). Y esta bien ¿no? Me divierte pero ¿será? Será que estamos siempre en 
fiesta? ¿O porque? 
Y la última pregunta: ¿Cómo son tus planes? Si tienes algunos… 
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Sí, tengo. Lo que no sé es exactamente que o exactamente como. Pero sé que mi objetivo 
primero es legalizarme, o sea esto ya esta, nada más estoy esperando que manden el papel que 
ya tengo mi visa y todo. Eso es como lo… legalmente eso es ahurita lo más importante para 
mí. 
¿Y ahora estas aquí como ilegal? 
Ahurita sí. O ahurita yo creo que ya no porque ya tengo la…la ficha que estoy esperando mi 
pasaporte y todo ¿no? Pero… 
¿Y que visa vas a tener? 
De trabajo. Pues eso. Que también va a ser problema porque ahurita como no estoy de legal, 
si trabajo, no pago impuestos. Ahurita no estaba pagando nada de impuestos, entonces ahurita 
no sé como lo voy a hacer porque si no trabajo… Es algo que también tengo que hacer como 
de informarme, de ver las maneras de la Živnostenský list para pagar los impuestos, que hay 
diferentes maneras y… entonces es como que investigar todo este rollo… también… En el 
aspecto legal también estar aquí ¿no?  
Luego el aspecto de trabajo y de planes pues - sí he trabajado aquí en diferentes proyectos y 
me interesa tener un proyecto mio. Me interesa tenerlo, pero desarollarlo. Ahurita lo estoy 
desarollando un proyecto mio, escribiendolo y me quiero dedicar a eso ahurita pero… Pues 
seguir trabajando en diferentes proyectos, lo que sea ¿no? No sólo por medias económicas 
que sé que existen ,pero también por por simple hecho de seguir aprendiendo. Una cosa del 
cine que es muy linda que todos los días son cosas nuevas ¿no? Y trabajo con tanta gente que 
es imposible no aprender todos los días. Ya sea el idioma o ya sea las cosas de la cámara, 
pendejaditas de esas o cosas de producción… Entonces mientras estoy trabajando en 
proyectos esta bien. No sé hasta cuando, no sé si dos, tres , cuatro años- no sé. 
¿O sea te puedes imaginar vivir aquí, tener tu familia…? 
No sé. No creo. Me imagino viviendo aquí un buen tiempo o no sé…un buen tiempo… un par 
de años que trabaje y que me pueda yo decir: "Ok, ok. Ya estoy bien plantado en Praga. Pues 
ya, ya tengo trabajo, ya todo legal, sin problemas de ver impuestos y sin problemas de ver 
nada por el estilo. Y sí este también una estabilidad económica que no es mi objetivo pero al 
fin a cabo si no tienes efectividad económica…Este no, no voy a poder hacer a… no voy a… 
poder a cumplir mis otros objetivos como dedicarme al cine y hacer mis propios proyectos. 
¿ Y donde te imaginarías hacer esto? 
Digo la primera vez supongo que tendría que ser aquí. Pero luego no sé… me gustaría hacer 
muchas películas… o sea no muchas… Trabajar en México, hacer películas en México 
también me gustaría, como trabajar allá porque desgraciamente o afortunatamente muchas de 
las ideas que yo tengo en la cabeza, o sea proyecto de película o algo… este tendrían que ser 
de México ¿no? Porque aquí no hay este…estos paisajes que yo me imagino…que yo tengo 
en la cabeza, aquí no existen o estos personajes aquí no existen o estos lugares aquí no 
existen. Entonces tendría que ser allá. Entonces nunca he sabido… lo que siempre he sabido 
de echo es que quiero o sea… ya más grande, maduro…tal vez con los hijos y familia radicar 
en México definitivamente. 
¿Y me puedes decir un poquito porque? 
¿Porque? Porque me parece el… no sé si es el mejor país para crear mis hijos… a lo mejor no 
me molestaría que los primeros años de mi hijo no sé… En un futuro si tengo hijos - sea en el 
extranjero, sea en Europa tal vez - por la ventaja que le darían la nacionalidad europea y bla la 
bla de más pendejadas. Pero definitivamente México es mi país, me gustaría regresar allá a 
vivir. Porque yo no sé, porque es mi país y yo no puedo vivir tan lejos de mi país tanto tiempo 
yo creo. O al final, al final yo creo vas y siempre regresas a donde impezaste, no sé, no sé… a 
lo mejor no llevo tan lejos o no sé. Pero si yo podría escoger ahurita… en mis no 
sé…cinquenta años donde voy a estar viviendo, yo seguramente escogería México. No sé en 
donde en México, a lo mejor en la playa… pero definitivamente escogería México. 
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¡Muy bien!¡Gracias! 
(risa) 
 
 
5. RESPONDENT: 22 años, 2 años en la República Checa 
 
Me puedes decir algo de ti, de tu familia, cómo te llamas, cuántos años tienes, donde 
naciste y así… 
Nací en El Paso, Texas. O sea en el otro lado de la frontera de Juárez. Que Juaréz es una 
frontera con Estados Unidos. Entonces yo por conveniencia si se podría decir, nací yo en 
Estados Unidos en Texas. Pero tengo doble nacionalidad, o sea doble pasaportes, pero me 
considero Mexicano. Este…¿qué más te puedo decir…? Vengo de una familia grande - somos 
cuatro hermanos, todos nacímos igual en Paso.  
Mi familia…uuhhh… ¡puedo platicar mucho de mi familia…! Mi papa es doctor, se 
especializa en anestezología y trabaja este…el estudió en el D. F. de hecho en la universidad 
de UNAM- Universidad Nacional Autónoma de México y en Nueva York también estudió y 
ahora se especializa en Juárez, allí. Este…mi mamá estudió Ciencias médicas y Microbiología 
pero no trabaja. Es una mamá de casa proque somos cuatro niños y nacimos uno después de 
otro, depués el otro, después el otro y después el otro… 
¿Y tu eres el mayor? 
Sí, yo soy el mayor. Yo ahurita tengo 22. Luego sigue mi hermano de 19, proximamente 
cumple 20 y luego me sigué el de 17 y luego sigue el de 15, 14, 14-15 tiene. Y esté… 
¿Y que estudiaste tú? 
Yo este…en el principio cuando entré en la universidad, saliendo de la preparatoria…estudié 
biología. Biología y microbiología por dos años. 
¿Y no te gustó? 
No. O sea me gusta mucho la medicina, es muy curioso el proceso humano… que cómo 
funziona esto, porque se cierran los dedos así, los procesos que hace el celebro para cerrar la 
mano y todo. Pero es mucha teoría, es mucha teoría practicada. ¿Sí sabes lo que es eso? 
Ya, ya… 
Entonces esté…yo soy muy abierto…me considero una persona más abierta…me gusta 
aplicar mis cosas…¿sí sábes? No me gusta…en primer lugar quería estudiar para medicina 
para hacer igual lo que mi papá pero…es todo…como se diría text book…es todo el libro sí 
sábes? Todo lo que esta escrito…todo esta escrito… se sacan las nuevas teorías de la 
medicína o lo que tu quieras… Y este… es todo la misma cosa tu no puedes decir que: ,,Ay, 
sabes que en vez de cortar así, voy a cortar así…! A ver que pasa!"  
Y…y por parte de mi papa toda la familia, de mi papa… todos son médicos, todos son 
médicos o tienen que ver algo con toda esa…con todo ese… ¿Cómo se dice?…este…pues 
con esto… con la medicina, biología…cosas así…ciencias… 
Por lado de mi mamá..todos son así políticos y…y este…empresarios. ¿Sabes que es un 
empresario no? Sí, sí… Este empresarios… 
Y tomé un curso que tenía que tomar porque si no tomaba este curso, tenía que tomar 
psicología y yo no quería tomar psicología y tomé un curso de mercadotecnia - Marceting allí 
en Yutah, en la universidad de El Paso. 
¿Y la universidad es americana o mexicana? 
No, es americana. Porque supuestamente el sistema es mejor allá y aparte… pues 
supuestamente como eso… Y no me gustó…o sea me gustó mucho pero no me gustó el 
sistema  americano. Me gustó lo de mercadotecnia…estaba muy interesante esto. Y ya tengo 
un amigo que conoce a él, a C. y me díjo lo de la escuela- de Business school y ya… 
¿Aquí en Praga? 
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Aquí en Praga y ya me vine por acá. Este como que cuando…la primera vez que yo vine en 
Europa yo tenía cómo 13, 14 años entonces yo de verdad no sabía apreciarlo. Lo único que 
vine: ,, ¡Uyy! ¡Ya estube en Paris! ¡Ferraris y Lamborghinis…! ¡¿Si sabes que un niño de 14 
años ve…?! Y la última vez que regresé, regresé durante el Mundial el 2006, en Alemania. 
Estuve aquí por dos meses entonces como que me abrió. Me abrió mucho la vista… Comó 
panorama pues…y me gustó mucho… ¡Me gustó toda la cultura! O sea las diversas culturas, 
este… pues otro mundo pues. 
¿Y… pero porque en Praga…llegaste? 
Praga me gustó mucho cuando vine. 
¿O sea…tenías contactos aquí o porque…? 
No, no no -ninguno en absoluto…este… Yo llegé aquí… a C. es de la misma ciudad que yo, 
es de mismo circulo social que yo, sus amigos son mis amigos pero yo no lo conocía. Yo lo 
conocí aquí durante el Mundial por una noche y nada más. Una vez lo conocí y ya no me 
acuerdaba y luego me dijo Marcos, un amigo que viene mañana me dice este…: " No, yo 
tengo un amigo allá…!" Este y no se qué… : " O sea tu puedes…, hablale y dile como esta la 
cosa…en Praga". Y ya este… me puse en contacto con C…  Y este quería yo así a 
venir…Pues ya - conseguimos el departamento, me metí en la escuela… Otra de la razón 
porque me vine a Europa fue por mi novia pero también. 
¿Qué ella es Alemana, no? 
Ella es Alemana. Ella es este… pero no completamente por eso..mucha…mucha 
gente…algunos de mis amigos de México dicen: "¡Hay se fue por la novia! ¡Por mandilóa!" 
Pero o sea no es cierto…¡ no no! 
Mira, te voy a decir algo: en México es este…Bueno en mi situación con mis amigos… son 
mis amigos pero son de hijos de empresarios con mucho dinero… Este son hijos de la 
mayoria… empresarios. Son…este se la pasan en fiesta, en fiesta, en fiesta, en fiesta, en 
fiesta… Entonces la escuela como que aparte. O sea en vez de que se va a la escuela y la 
fiesta es fiesta…. Entonces yo viendo que no vivía nada allá… ¿Sí sabes? Y para mí es fácil 
decir: ,,Pues que me dejen los negocios de la familia…" Que ya la tengo hecho. ¡Pero no me 
gusta eso! Siempre he sido un aventurero. Entonces dije: "¿Sabes que? Ya me voy aquí." 
Y ya…ya llegé aquí en Praga… Y Praga fue una ciudad con la que me identifiqué mucho 
porque es muy activa… la ciudad. Y yo soy una persona muy activa. Yo soy una persona que 
tengo que estar haciendo algo… siempre. O sea es una ciudad muy activa - vive de noche y de 
día. Y esto me gusto mucho y a parte… hay mucho que ver aquí comparando con otras 
ciudades… O sea si voy en Alemania… Alemania fue destruida por la guerra. Entonces ¿qué 
veo? Qué conozco? La cultura sigue allí pero la cultura es algo…¿como te digo? o sea… no 
esta escrita… la cultura. Y aquí hay mucho que ver, hay mucho este…o sea es muy 
internacional, es muy este… grande… o sea no… es grande en diferentes aspectos. O sea 
ya…y eso fue lo que me… ya… decidí irme aquí a Praga. 
¿Y que es lo que haces aquí todos los días? 
¿Todos los días? Es una buena pregunta… 
¿Trabajas? 
No, soy junior… no trabajo. No, no te creas…(risa)… 
No. Ahurita no estoy trabajando pero quiero empezar a trabajar. Quiero…este…en México 
siempre trabajé. Porque como te digo…en México no hay nada que hacer. En mi ciudad 
donde vivo yo es una ciudad de 5 miliones de personas pero relmente no hay nada que hacer 
esta en el medio desierto. Pues lo único que hay que hacer es pistear. Entonces este pues yo 
trabajaba y ya… Pero aquí me dedicé a la escuela completamente y se puede decir como que 
estuve…como quién dice ilegal. Entre paréntesis porque salía y entraba del país. Así como 
que no esta ilegal pero este…como quien dice…este…estaba… no podía, no tenía 
visum…entonces no trabajaba… 
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¿Y ya? 
Ya tramité la visa, ya la voy a sacar. Y este no ahurita no estoy trabajando ni tengo planes de 
trabajar porque tengo otros planes de negocio ahurita… Vamos… este… empezar un negocio 
entre un amigo y yo. Proximamente ya planeamos todo, hacimos los planes, los analisis ecc. 
Y vamos a ver si salen bien las cosas pues en unos meses ya abrimos un negocio. 
¿De qué? 
Pues bueno nos salió idea. Una cosas que nos fijamos aquí fue este…. Este… ¡como 
extranjero tu puedes ver cosas que los locales no ven y no distinguen! Y este nosotros a que 
nos fijamos… este que se ha convertido… no sé como se dice… trand. No sé - gran moda - 
una moda es el tequila. Y sabes como el vino, como el vino y diferentes tipos de licores… o 
sea ejemplo perfecto es el whiskey. Este ya ves que hay whiskey muy finos, que añegados y 
de whiskey de un año, y más… O sea…y la cosa que pensamos fue el tequila. El tequila que 
aquí encuentras y que mucha gente no sabe… pero mucha gente tiene la curiosidad de 
provarlo y cosas así. El tequila que encuentras aquí es una mie… perdón la expresióa pero ¡es 
una mierda! Sabes es una cosa que este… en México hay un licor que se llama Guarasces - a 
se cuenta puro alcohol a se cuenta el alcohól acílico que te lo pones en las cortadas casi casi. 
Pues así es el tequila que venden aquí. Es un tequila mixto, como se le llama porque no es 
cien por ciento agave. ¿Tu estubiste en México, no? 
Sí. Sí. 
Pues tu conoces que el tequila o sea el real tequila es cien por ciento agave que realmente no 
es… Pero bueno nos fijamos en esto y dijimos: "¡Es que sería un negociaso meter este un 
tequila aquí…!" O sea importar buen tequila-cien por ciento avabe. Y no de las marcas 
coconidas porque las marcas coconidas también son muy caras y realmente no… Hay mejores 
tequilas que Don Julio que Rarur…que son las compañías grandes - las grandes destilerías de 
tequila. Entonces este el negocio es traer… hicimos una análisis primero y vimos… 
inicialmente queriamos empezarlo en Alemania, pero en Alemania que ahora es un contacto 
con nosotros, hay un señor que el este…importa tequila de varias… en una distribuidora. 
Entonces en Alemania encuentras más que aquí de tequila. Aquí…todo que es esta regióa o 
sea empezando desde Europa-central para el este. Pues esta muy difícil. El plan es meter 
tequila, crear un este, un este una…¿como se dice?… una red de distribución. Y osa empezar 
a venderlo, promocionarlo y metrlo… o sea introducirlo en el mercado. Pero para eso no 
tenemos red de distribución, o sea necesitamos una. Entonces no podemos decir: ,,Ay sabes 
que, vamos a crear una red de distribución! Vamos a vender la tequila a tí a tí y a tí…!" Pues 
es así…si no lo quiren, no lo quiren. Entonces necesitamos crear una esta para hacer esto. Lo 
que quiremos hacer es abrir un restaurante. Y allí se crean las redes poco a poco. Y 
promocionar el tequila y de allí un restaurante que sea este típico mexicano, que sea este 
comida mexicana…O sea mexicano, no que tex-mex ni así…sabes que comes fajitas… y 
así…¡no no! Solamente que mole, enchiladas…platillos…así la ranchera…platillos 
mexicanos. Pues el plan es este. Y para promocionar esto, quiremeos hacer eventos. Eventos 
grandes - conciertos y este cosas así para promocionar las dos cosas - con el nombre de la 
marca atras. ¿Sí sabes? O sea: "El Lalo los invita a venir a ver a alguien…" ¿Sí sabes…? 
Entonces este… 
Y como decías que con tu amigo… ¿De donde son tus amigo aquí? 
Mis amigos aquí? O sea amigos, amigos que pudiera decir amigos son esta bola de Loosers -  
porque yo soy el único que soy importante aquí… ¡no, no te creas! (risa). Este a P. lo conocí 
por parte de otro amigo que se llama G. que ya se regresó a México, E. … ¿Coconiste tú a E.? 
Aha. Sí,sí. Él es de la misma ciudad que yo y no lo conocía. Es del mismo circulo social que 
yo. Sus amigos son igual amigos mios. Pero a él no lo conocía, lo había visto varias 
vezes…de hecho… (Suena su móbil…) 
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¿Y de los amigos…? E., E. es del mismo circulo social que mis amigos, de hecho mis amigos, 
algúnos de mis amigos y él tuvieron problemas… así que se peliaron y no sé que… Entonces 
yo cuando llegé aquí, llegé a mal acomplejado de él. ¿Sí sabes que quire decir eso, no? 
Cuando tu llegas así… de un pensamiento que es así… la cosa… Es así si P. me dice: "Ay 
sabes que Adela es una vieja bien mamona! Este es bien sangrona, no es una buena persona, 
roba y mató a alguien." Y yo llego con la mentalita así como que: "Ay no manches o 
sea…!Adela es una persona mala!" Y ni al caso! ¿Sí sabes…? 
Ya ya. 
Hablar de la gente… el poder de hablar… Entonces este a él lo conocí aquí…yo llegé bien 
mal acomplejado. Como te digo. Llegamos en las mismas fechas, yo llegé dos semanas antes 
que él. Y cuando él llegó… C. y yo estabamos como que: "Hmmm, a mí me han dicho que es 
así…" Y nosotros estavamos como que: "Que hueva esta persona y no sé que…" Y ya lo 
conocimos y pues…somos mejores amigos… Y este a P. lo conocí por G. como te dije, C. por 
otras personas… Hay otros dos chavos de México que se llaman T.…¿sí, ya los conoces? ¿A 
T. y a F. …? 
Aha. 
Y yo les conosco por E. porque viven con E. y este…Pues así… se va creando una red. 
¿Aha… pero en qué lugar se conocieron…? ¿Cómo pasó? 
¿Cómo? Mira… P. esta en la misma escuela que yo. Y hace tiempo C. estaba conmigo en la 
clase y E. también entró en la misma escuela que nosotros. Entonces allí nos fuimos los tres… 
E. venia con su prima y con B. ¿Conoces a B.? 
De vista. 
O.K. Este venia con ella. Entonces los tres íban a ir en un depa pero E. no quería. Entonces 
como que nos fuimos conociendolo poco a poquito, como en dos o tres días y ya le digímos: 
"¡Vente a vivir con nosotros mientras!" Y E. se estuvo quedando aquí. Y luego llegó P. y 
empezó a rentar este cuarto. A P. lo conocimos por G., en la escuela. Llega una vez y dice. 
,,¡Mira, él es P., el es amigo de México!" y no se qué… Y este…: "¡Él es así, pués es buen 
chavo!" y no sé que… Y ya lo conocimos a él y luego él nos llevó al Bar X porque allí 
trabajaba P. Y cuando nos llevó en el Bar X, empezamos a conocer a otros los de más chavos 
a J., a C. y a todos ellos los otros chavos de México. Y se fue ampliando la red y ahurita 
somos como unos vente chavos de México que estan aquí. 
¿Y consideras el Bar X como el lugar de los Mexicanos, donde se juntan…, 
Se juntan mucho allí pero no lo considero como el lugar de los Mexicanos ¿sabes?. Porque 
igual vamos a otros lugares… Pero sí he conocido mucha gente de allí, o sea de mis tierras, 
del oltro lado del charco. 
¿Y porque te gusta estar con los Mexicanos? 
¡No me gusta! Al contrario es algo que me… no que tenga…odio a los Mexicanos ni nada. 
Pero siento pues que yo me vine a Praga a conocer otra cultura, o Europa a conocer otra 
cultura, gente, otros amigos y nada más tengo puros amigos Mexicanos… 
No pero esto es muy interesante! Tiene que ser algo como que les atrae estar juntos…! 
¿Y qué es esto? 
Yo creo que es el lenguaje y la cultura. O sea yo pienso que sería lenguaje más que nada 
porque o sea es muy difícil de estar en un ambiente donde no…lo puedes aprender pero no es 
lo mismo..no es tu lenguaje. Hay cosas que no puedes expresar tú en otras palabras, en otro 
lenguaje. Como yo por decir hablo alemán y cuando díces así…este… algúna cosa quieres 
decir otra cosa y no quieres que diga eso… y te quedas como que…¿sabes no…?: "No, no lo 
digo en este sentido, lo digo así." O cuando dices así como que:"Ay chinga tu madre, buey!" 
Y si yo lo digo a algún amigo, es algo personal, es algo como que: ¡ Ay, chinga tu madre 
guey!" Así como que: "¡Simón!" Como que: "What ever!" Y en alemán tu dices a alguien:  
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"Ay, chinga tu madre!" Y se lo toman muy personal, se lo toman muy: " Ay me insultaste!" 
Que no sé que… Si sabes, este tipo de cosas yo creo que nos ata estar juntos… Pero 
principalmente de mi punto de vista, yo creo que es la cultura. Saber que hay alguien de las 
mismas tierras, los recuerdos de algunas cosas que otra persona como por decir C. o P. haya 
hecho que yo a lo mejor haya hecho algo parecido a esto. ¿Si sabes? En el mismo lugar o 
así… Yo creo que la cultura más bien…lo que yo podría decir. Que es lo principal que nos ata 
- la cultura y el lenguaje para mí. Porque como te digo es muy difícil para mí no hablar mi 
lenguaje. Este yo no me imagino, yo creo que en algún futuro voy a tener que…O sea no me 
imagino como sería. Yo, si no pudiera hablar con alguien en este español o no pudiera tener 
algún amigo de México o algún conocido Mexicano…¿Sí sabes? Porque… es una persona 
con la cual puedes hablar de las cosas relativamente parecidas. Entonces yo creo en esto. 
¿Y conoces algúnos Checos aquí? ¿Que sales con ellos…? 
No que salga con ellos… Es lo que estoy haciendo ya. Ultimamente desde que llegé en 
Diciembre de México. Me puse, me hice la idea de que me voy a hacer más amigos y voy a 
salir con más amigos, más gente de aquí. Si sabes europea…y especialmente Checos. Y este 
es una de mis metas hacer amistades…, no que hacer amistad…o sea hacer lo por 
conveniencia…O sea yo soy una persona muy…este… social si se puede decir. Y no que lo 
presumo, lo digo nada más. A mi me encanta hacer amigos. Yo soy una persona que tiene 
amigos en todas partes, me gusta ser amigo.  
¿Y sabes que son las cosas que me tienen un poco así? Que yo no puedo considerarme parte 
de un grupo de amigos. Como mis mejores amigos, somos cinco los que nos juntamos 
siempre. Pero nosotros cinco nunca andamos con un grupo de amigos nada más. Somos los 
que nos juntamos los cinco y estamos con otro grupo de amigos, nos vamos con este grupo de 
amigos o nos vamos con ellos o nos vamos con ellos o con ellas o ellas - nunca con la misma 
gente. Tenemos amigos si lo puedes decir - ricos, pobres, nacos, fresas…este…lo que tu 
quieras… de toda clase. 
¿Pero son tus amigos de México? 
Aha - ellos. Ellos no estan aquí. Estuvo uno de ellos aquí el año pasado pero ya se regresó. Y 
este… yo creo en eso…a tener amigos de aquí me conviene mucho a mí. Y como te digo, no 
por conveniencia, si no porque aprendes mucho de otras personas. Aprendes mucho de otras 
culturas, especialmente no que sea este… No que sea nadamás pistiar cosas así, si no por otras 
cosas, otro tipo de cultura, otro tipo…no de cultura pero de cosas. O sea no puedo… tengo 
que generalizar porque no te puedo decir que con esta persona voy a planear todo esto… 
Ya ¿Y qué fue la cosa que más te chocó cuando llegaste aquí?  
¿Cuando llegé aquí? Híjole… ¡El liberalismo! Yo creo el liberalismo de la gente y…  
A ver explícalo mejor…! 
Eso me refiero a… ¿Cómo te lo explicaré?… Ya… Mira…algúna cosa que me chocó 
realmente…así como… y no porque lo haga… es decir… - ¡Las chavas son muy liberales! 
Igual, igual que los chavos. Bueno en una familia…esto me empezé a dar cuenta con la 
familia de mi novia pero es una de Alemania. No sé si es también aquí porque nunca he 
tenido una aquí y ni me he metido muy al fondo a la cultura familiar checa. Pero como en la 
cultura… no la cultura pero como en Alemania…la casa de mis papas: no hay, el hombre que 
controla como en México. En México se hace que en muchas familias es muy tradicional que 
el hombre dice, que se hace,… tiene la última palabra el hombre. Entonces este…me refiero 
con esto que el hombre… y sabes que se gasta en eso eso y eso… se gasta. Este el liberalismo 
me refiero a que…o sea las chavas…las mujeres…no tienen que andar este…no tienen el 
hombre que les trae así (esta castañeteando). A esta… me refiero… como que las cosas son 
muy de que… Tu ves unos niños caminando a escuela ¡solos!; como ves a las mujeres 
caminando ¡en la noche solas…o durante el día…! O sea son unas cosas que en México 
desgraciamente por… pues por toda la ola de crímenes que hay ahurita…y de este…de 
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inseguridad sería la palabra correcta. Este inseguridad. ¡La seguridad que hay aquí! ¡Las 
mujeres andan caminando solas en la noche en el día! O sea tu vas en mi ciudad y no vas a 
ver… O sea ¡llévate… vete tu a Juárez y te aseguro que no se te antoja ni salir caminar en la 
noche sola! ¡Sola! ¡Sola o dos chavas nombre! ¡No pasa eso! Igual los niños. ¡Tu ves aquí los 
niños que se suben a la tramvía…! ¡Y se van a la escuela! 
Otra de las cosas que me sorprendió mucho aquí es este ¡la rutina diaria de la gente! Este…la 
gente aquí ¡es muy activa! Es este… ¡muy trabajadora! Es este muy muy…¿como se dice? 
¡fuck…!… ¿healthy - cómo se dice…? ¡Sana! Muy sana es la gente. ¡Fuman mucho…esto si 
me he dado cuenta! No pensaba que… yo pensaba que fuman mucho en México y cuando 
llegé aquí como que: "¡Wow!" O sea pero no ves gente tan gorda aquí. No ves tantos gordos. 
Hay muchas cosas que te puedo decir que me choq… que me quedé así…como te digo pero… 
¿Que te diré que puede ser la más grande…? Yo creo el liberalismo. El liberalismo que hay… 
No te creas… no puedo decir que la igualdad entre la gente…porque si hay gente que es muy 
acá, que se cree muy… tienen dinero y se creen muy acá o hay gente que este… Los… ¿como 
te diré?… sí hay mujeres y hombres que se creen muy acá. No hay esto equilibrio de 
igualdad… Pero yo creo… el liberalismo. 
Y…una cosa… ¿Que hiciste tu aquí que impresionó a los Checos? O sea o al revés… o 
les sorprendió negativamente o positivamente… 
Hay tres cosas que te puedo decir… Este…Una de ellas es este…pues no que ha sorprendido 
a alguien o no… pero mucha gente me escucha hablar español y me dice: "Oye, ¿de donde 
eres? " "De México." ¡¿Eres Mexicano…?!" "¿Pero porque me preguntas eso?" Y luego: 
"Hablas español?" "¡No, no!" me dice. Me dice: "Porque eres bien alto, blanco, pelo café."  
Y este se quedan así. Cuando yo llegé a Alemania, a la ciudad de mi novia, ella vive en un 
pueblo, es decir una ciudad chiquita - diez mil abitantes. Entonces no tienen mucho contacto 
con el extranjero así tan así que venga alguien de México. Yo creo que soy el único extranjero 
que viene allí. Entonces yo creo que cuando llegé por primera vez conocí a los amigos y todos 
se quedaron así - porque soy más alto que los amigos de mi novia y ellos son Alemanes. Y es 
así que los Alemanes, que la raza europea… Bueno no hay que generalizar mucho pero se 
supone que los Alemanes son muy altos, al igual que los Checos, al igual que los este… O sea 
no tiene ser cierto pero la raza es alta aquí ¿no? Entonces se quedaron así cuando me vieron y 
me dicen: "¿Mexican, en serio?" Y luego sí pero… "¡Pensé que los Mexicanos eran 
chaparritos, de pelo negro, morenos…este gordos y morenos!" Me vieron a mí - alto, flaco, 
pelo café, alto…y así como que. Es igual aquí en la República Checa me dicen: "Tu no 
pareces Mexicano." Yo creo que esto es una de las cosas que la gente se impresionó mucho. 
Se impresiona mucho cuando me conoce.  
Otra cosa…híjole estuvo muy chistoso… una vez que fuí a patinar… este no se si será algo 
muy relativamente nuevo aquí… Es muy nuevo todo este…la…la… la… ¿cómo se dice? la 
moda de andar en la patineta y skateboarding y todo eso…? 
Como de 95 … no sé… 
Es lo que te digo…¿95? Es que es algo que se inventó allá… Es el típico deporte…. Yo 
cuando llegé pero… ¿Cuando se pusó muy de moda aquí? 
Sí… hace como diez años… 
Unos diez años que todo el mundo empezó así? Y una vez cuando llegé… yo me 
acuerdo…estavamos este…veniamos caminado… Y un niño, un grupo de niños…no me 
acuerdo donde fue esto… Andaban patinando y se calló uno, se le vinó la patineta así. Y yo la 
agaré, la pisé y la agaré y ya se la iba a dar y le digo: " ¿Me la prestas tantito para hacer unos 
trucos?" Y como que se quedaron así, o sea dudaron. Y les dije: "Bueno, mira trae mi 
celular." Entonces este, ya les di mi celular y se quedaron así. Y yo les dije. "Andale pues, 
cuídanmelo acá!" Fueron unos chiquillos y hice unos trucos y se quedaron así como 
que…"¡Aay!" No sé…así. Y este… yo creo que esto he sido…no tenía como tantos contactos 
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para impresionar a alguien… Pero…eso…no son grandes cosas…Fueron experiencias de mi 
punto de vista que han impresionado… 
 
 
 
Y…o sea algo que tiene que ver que tu eres Mexicano… O sea…¿algúna costumbre que 
tu haces y aquí no hace la gente…?  
Una vez que fui en un restaurante… ¡pero no pasó aquí! Pasó en Alemania, fue un restaurante 
mexicano - entre paréntesis… y este - tenían salsas. Tenían varios tipos de salsas. Y había una 
salsa que ¡tenías que tener licencia para comer esta salsa! Porque era muy… ¡o sea una 
licencia! Yo me quedé como que… ¿es en serio esto? Y sí. Y luego cuando yo dije:  "No. Yo 
la quiero probar! Hablame a tu  gerente." Y ya hablo al gerente y luego me dice: "Es que lo 
que pasa que mucha gente se ha enfermado muy feo de comer esta salsa porque es muy 
picante y nos hechan la culpa a nosotros. Entonces para eso tienes que ser un cliente frequente 
y varias vezes tienes que ir probando varias salsas y luego ya te damos tu tarjeta que aprueba 
que puedes comer esta." Y yo le dije: "Sabes que yo soy… este… extranjero y ya me voy 
mañana. No seas este…"…pendejo.- No, no le dije: "¡No seas gacho, déjame probarla!" Y 
este... me dice: "Bueno pero bajo tu…bajo tu proprio riesgo!"  
Y ya me hizo llenar una cosa y que no sé que… que decía que ellos no eran responsable por si 
me enfermaba yo.  
Ya me llevaron la salsa en un burrito supuestamente…me la comí… ¡nombre! Se quedaron 
así…y era nadamás un frasquito así. Agaré la salsa y la olí y olía por tomate y la agaré y se la 
heché y la agaré y le heché más. Y la comí y todos se quedaron así…Y luego mi novia les 
dice que yo era Mexicano y todos: ¡Ay!... se quedaron todos así, pero nombre que 
impresionato que necesitas una…licencia para probar la salsa esa. 
Pues ya…yo creo que esto han sido las experiencias más…este…grandes. Como que me 
quedé así, como cultural shock. 
¿Y que me dices… que es lo que no te gusta aquí en Chequia? ¿Que cambiarías tal 
vez…? 
Hmm… ¿Que cambiaría…? 
O sea no puedo pensar en algo… El lenguaje… ¡que hablen español todos! (risa) 
No mira este…no sé si…yo no conozco para Moravia. Nada más conosco…o sea…lo que es 
Bohemia…pero no podría decir que es en toda República Checa, yo creo que sería aquí en 
Praga - la actitud de algúnas personas. 
¿Cómo que? 
Que son muy este…mal acarientes…O sea que andan todos así… Que tú les pides algo en 
buena onda y:" ¡No!" (grita)  
Les hablas en inglés…ellos pueden ver que tu no eres este…, que no eres Checo, que no 
hablas el lenguaje tan siquiera, les hablas en otro lenguaje y : "Bbb!" ¡Te hablan en checo! 
Cuando sabes que te pueden hablar en inglés. No te hablan en inglés por…porque no quieren, 
porque tienen el día malo. Es como-allí en frente hay un restaurante donde siempre vamos, 
siempre vamos. Pues yo nadamás una, dos, tres veces en la semana voy allí a comprar la pizza 
o la pasta o algo. Y yo siempro llego y la otra vez estaba haciendo viento abrí la puerta la 
estaba cerrando y "¡pásk!" se me cerró. Y luego llegan y : "bleeblee!", me gritan en checo.  
Y luego este digo: "¿Qué? ¡Sorry! ¡Disculpame!" Y el me dice: "Don't you know? Don't slam 
the door!" y no sé que… Y yo le dije en buena onda: Disculpame! Que el viento me la 
cerró…" Y luego este…ya… Y él se me queda…luego hace así…: "Uff!" Luego avienta la 
pluma y luego se va. Y allí estuve como diez minutos esperandolo. Y ya luego este… regresó 
me pidió la orden y otros diez minutos esperandolo para que me da la orden. Y me pasó en 
varias, distintas partes. No me pasó nadamás allí. Entonces yo creo que la actitud de la 
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gente… Como te digo no es nada más…. lo estoy diciendo muy este… estoy generalizando… 
¡No quiero generalizar! No quiero decir que todo el mundo es así. Pero hay varias personas… 
Es algo que yo nunca había visto en alguna otra parte de Europa que la gente sea tan así…más 
que en aquí en Praga. 
O sea la gente en Karlovy Vary se quedan así… no digo en Český Krumlov que todo el 
mundo así: "¡Ay sí, claro que sí!" Pero no sé que sera… no puedes decir que fue el 
comunismo porque no toda la gente es así. Y el comunismo no…fue en varios países 
europeos y… Tu te vas en Bulgaria, Hungría, Eslovaquia y la gente es más…este… más 
abierta… Aquí algúnas personas son muy cerradas. Desgraciamente nada más me ha tocado 
aquí, en Praga. Entonces yo creo que sería eso. Todo lo de más yo considero la cultura muy 
rica, muy interesante y hasta este…interesante…puedo decirlo…este muy bonita a pesar de 
esto nada más. 
¿Y la gran ventaja aquí? 
¿La gran ventaja? ¡Que aprendes! Aprendes, aprendes de todo a verlo… o sea lo que tu no ves 
en México. Es para mi la gran ventaja - la oportunidad se puede decir. 
¿Y porque no escogiste Alemania? ¿Porque Chequia? 
Alemania porque…la primer razón fue que no quería estar tan cerca de mi novia todavía. No 
quiería estar viviendo con ella todavía. Si me voy en Alemania tarde o temprano me iba a 
vivir con ella. Y no quería esto - uno. Y dos - porque ya conosco Alemania, conosco 
Alemania para arriba y para bajo y un lado y otro y si quieres diagonalmente también. Yo 
creo que es el país que más he visitado por x razónes…no sé porque. República Checa, nada 
más conocí Praga por cinco díaz y dije: "Voy a regresar a conocer allí." 
¿Entonces estas aquí para conocer más? 
No conocer, no podría decirte que para conocer. Y aparte las escuelas allá - tienes que hablar 
alemán. Es una de las cosas más grandes…una de las desventajas que tuve…En el principio 
dije : "¡Sí, vamonos en Alemania! Sí estaría… me gustaría irme." Ay porque originalmente 
veniamos un amigo y yo, de México… Que a la última hora dijo que no. 
¿Y se quedó? 
Aha. Y yo me vine. Entonces nos veniamos originalmente a Alemania. ¡Pero tenías que 
hablar alemán para entrar a la escuela! Cosa que yo… ahhh hasta ahora estoy aprendiendo el 
lenguaje. 
¿Y como ves aquí como Mexicano ventajas? 
Tengo muchas! Como te dije yo puedo este…en la area lo que yo estudio…pues es lo que yo 
hago, mis planes del futuro. Tengo muchas ventajas que puedo ver, cosas que la gente aquí no 
puede ver como extranjero. Al igual si tu vas en México tu puedes ver cosas que… 
Ya ya… 
Yo aquí veo… pues lo de tequila…algunas otras cosas este…este con el país… Se pueden 
hacer muchas cosas que les gustaría a los Checos. Y igual que ustedes, es por decir el vidrio 
de Bohemia, tu te lo puedes llevar a México. Porque en México existe nada más una 
embotelladora. Puedes embotellar para refrescos, vinos, cervezas, tequ… este licores…Un 
montón de cosas que puedes hacer. Yo creo que esto es una de ventajas más grandes. Otra 
ventaja es… este… nunca es malo conocer algo nuevo, aprender algo nuevo y una ventaja 
para nosotros estando aquí es que aprendemos, aprendemos si quieramos o no. Porque 
estamos viviendo lejos de nuestras familias donde haga… Hay diferencia vivir en México 
donde esta la familia cualquier cosa: "¿Papá, sabes que pasó? Esto… " "¿Sabes que? Ven con 
este doctor o haz esto…" O sea aprendes mucho, te independizas mucho. Te haces muy 
indipendiente.  
Y este pues…yo creo la oportunidad ganar mejor dinero se podría decir… Para algúnas 
personas…el trabajo es mejor pagado…Yo considero esto una ventaja. Para mí no - yo no 
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trabajo ahurita, soy mantenido si se podría decir…Pero trabajar en México y trabajar aquí… 
Parte que aprendes y conoces algo nuevo… te pagan mejor entonces… 
¿Y desventajas? 
Lenguaje, diferencias de cultura… ¡No! ¡Desvenajas te aviento una lista ahurita! Sobretodo el 
lenguaje, las diferencias de la cultura, el cultural shock - lo que se le llama… Este…extrañar 
casa, la comida… ¡Te desacostumbras bien gacho! Yo creo que este son las de más…los más 
grandes…las desventajas más grandes que yo te puedo decir. Para mí es el lenguaje y la 
cultura. O sea yo estoy acostumbrado a las cosas que aquí la gente no hace, aquí no esta 
acostumbrada. 
¿Como que? 
Híjole como que… Cuando yo salgo en la calle. Yo estoy acomplejado que en México no 
puedes pistear en la calle. Entonces cuando vamos pisteando en la calle vamos todos así: 
"¡Nos vee una patruia, mejor me guardo la cerveza…!" Cosa que… pues puedes pistear en la 
calle. 
Otra cosa que me afecta mucho a mí-el lenguaje - hay alguna vez que yo como que así:  
" ¡Uchchch!" Y me hablan en checo y no hablan inglés pero hay unos días que: "¡Ayy!". 
Tengo que conseguir alguien que entienda lo que estan diciendo y pregunta como se dice esto, 
para que me digan eso…  
¡Este la comida…! Y yo creo eso… 
¿Y piensas quedarte más tiempo aquí? 
Sí, sí. Yo creo unos dos años más. 
¿Y luego? 
No tengo planes todavía. Pues depende de lo que te digo… del negocio… Depende como se 
establece y se queda fijo. Y pues ya empezaría a tener planes más al futuro y ya en 
expanderlo, venderlo o… si me lo quedo - pues estar viniendo. Lo que no quiero es aburrirme 
el lugar tampoco. Yo si estoy mucho en un lugar, me aburro el lugar y ya no me da ganas de 
regresar. 
¿Y donde te estas imaginando tener tu familia y así…? 
¿Ay… mi familia? ¡No! O no sé, no te puedo decir eso… porque este… Como que por un 
momento digo aquí en Europa, por otro momento - no en México… Ya son cosas… tengo 
una relación muy este… muy fija con mi novia, o sea muy estable… Estamos ya viendo más 
al futuro. No te estoy diciendo que nos vamos a casar… Pero a lo mejor en un año, un año y 
medio vamos a vivir juntos a no sé que parte, a otra parte...  Pero todavía no sabemos… No 
sabía decirte si igual me quiro quedar aquí, ella se viene poracá… No sé…no te sabría 
decir…no pienso tanto en eso… ahurita… Me asusta… 
¿O sea pero puedes imaginarte…no vivir en México…? 
Sí… Tarde que temprano regresaría pero o sea por un determinado tiempo sí, me puedo 
imaginar no vivir en México. 
¿Pero nada más por un tiempo? 
Por un tiempo…tarde o temprano regreso… 
¿Porque? 
Porque es mi tierra, es mi cultura, es mi este…mi origen pues… Cualquier cosa…regresas 
origen al final cabo, como es el dicho. Entonces este… como te digo…mi origen, mi cultura, 
mi familia, mis…este…mis tierras. Tarde que temprano se regresa, no puedo vivir afuera por 
siempre… 
¡Pues bien! ¡Gracias! 
¡Claro que si! ¡Cuando quieras Adela! 
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6. RESPONDENT: 24 años, 5 años en la República Checa 
 
Dime algo de tu vida…y de tu familia…: ¿Cuantos años tienes? ¿Cómo te llamas? 
¿Donde naciste? y así… 
Yo soy de Pachuca, Hidalgo que esta al norte de la Ciudad de México. Nací en Pachuca pero 
los primero ocho años de mi vida viví en un rancho con vacas y después nos fuimos a la 
ciudad para que mi papa buscó el trabajo porque le fue mal con las vacas. 
Y… ¿cuanos hermanos tienes? 
Tengo dos hermanos - uno más grande y uno más chico y mi mamá y mi papa que los cuatro 
viven en la casa y junto con mi abuelita. 
Y… ¿cuantos años tienes… que estudiaste y así…? 
24 y este… estidié en México hasta la preparatoria… y después este… me fuí a Europa… un 
año y me gustó. Y regresé a México y este… empezé a estudiar pero quise… me llamó 
atención a volver a viajar… 
¿ Y porque veniste en la República Checa? 
Venía para Europa y este… pero en la República Checa vine porque coconí una Checa en 
Pachuca y me animó venirme y me gustó. 
¿Y desde cuando estas aquí? 
Desde 2003. 
¿Y como fue cuando llegaste? 
Yo venia con otro amigo y este… fuimos a España pero yo ya tenía planes de venir a Praga a 
visitar a esta chava. Y este y tenía planes de empezar a estudiar una carrera pero pues en ese 
momento nada más tenía ideas. Pero no sabía ni a donde iba a llegar ni nada. Pero estaba 
seguro de que lo quería hacer. Y ya llegé y me metí a estudiar…, hice el examen para la 
Universidad de Agronomía que era lo que más me gustaba y lo acepté y ya. Allí fue cuando 
empezé. Empezó mi primer…fue… ya estando aquí es cuando realmente… ya pensé que me 
iba a quedar más tiempo. 
¿Y porque te querías quedar más tiempo? 
Porque la idea de la aventura… ya era una idea que yo estaba pensando pero… Cuando ya me 
aceptan en la universidad y veo que todo me gustaba… Había cosas buenas y malas pero 
había más positivas y pues decidí quedarme más tiempo a la aventura y la escuela…  
Pues dijeron que duraba…que dura cinco años. Entonces por lo menos ya tenía un plan 
extenso para quedarme. 
¿Y ahora que estas haciendo aquí? ¿Salieron tus planes como querías? 
Casi, casi pero me… pero van cambiando con todo… se iba moldeando mi destino con 
hechos y cosas así y este y tuve que ir caminando por donde más se me abrieran las puertas 
como extranjero. Y donde más encajaba yo y al final donde más me siento a gusto. Fue con… 
estar en un grupo entre Checos y extranjeros. 
Y después de la escuela de la Agronomía me salí, entré a otra escuela donde me sentía bien. 
Porque me sentía bien allí siendo extranjero. Y aparte mi vida privada podría… podía hacer lo 
que quería como extranjero, con los demás-emigrantes de mi edad y poder salir juntos. 
¿Y donde coconiste a estos otros extranjeros? 
Los empezé a coconer en… por las cosas que me gustaban, por la música y por eventos pero 
al final lo que… lo que me unió con ellos fue… las fiestas de nuestro país y cosas culturales 
que les organizaba la embajada y … Y después de allí… hay un bar latino que se llama el bar 
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X …allí también… fue donde busqué trabajo y me lo dieron y me gustó porque era en español 
y… Era como estar una parte allí…un lado latino… 
¿Porque sientes esta necesidad de estar…o sea… con los chicos de tu país? 
Sí, porque…siento que te tienes que… Que tu traes un pasado que es como una cadena que se 
va enganchando con el tiempo y no puedes dejar tus raízes…este…no puedes cambiar tus 
raízes… de un día para otro. Entonces sentía la necesidad de buscar. De buscar algo donde me 
pudieraa yo… este respaldar con algo que ya conosco…  
Que significa respaldar… 
Cómo apollarme. Es como así que cuando eres chiquito y vas a la escuela te respaldas en tu 
papa porque ya sabes que lo cocones y con él no tienes miedo. Pues lo mismo sentía con la 
cultura. Sentía confianza y me sentía relajado. 
¿Y también tienes amigos checos? 
Sí, tengo pocos…tengo pocos que hice… uno que hice en la Universidad de Agronomía que 
seguímos saliendo y este y como tres más que coconí de gente que le interesaba el bar donde 
yo estaba. O sea son Checos que les interesa mi cultura. 
¿Y como hablas con ellos? 
En checo, inglés, español a veces… mezclo las palabras. 
¿Entonces tus amigos hablan español? 
Un poco, uno de ellos quiere practicar el español. Los que ya son más amigos mios ya 
hablamos en inglés porque nos entendemos más. Y checo…pues cuando yo quiero practicar 
checo porque mi…mi…porque algunos de ellos ni su español es muy fuerte…o sea…¿ como 
se dice?… su español no es muy bueno que podamos compartir tantas cosas y ni mi checo… 
¿Y como ves los Checos (aunque es difícil generalizar…)? 
¿Cómo amigos o como cultura? 
Los dos si puedes decir… 
Los amigos que tengo checos son muy buena onda y les tengo mucha confianza de que sé que 
me pueden ayudar en lo que pueden. Y este… y siento que llegar a este punto cuesta más 
trabajo.  
¿En qué sentido? 
De confianza y de amistad… que comparandalo con un Latino. Siento que el Checo…puedes 
tener mucha confianza en él pero, pero no es fácil a llegar en esta confianza, necesitas tiempo 
y demostrar la lealtad… 
¿Y cómo ves Checos como la cultura…que decías? 
De la cultura… es lo mismo ¿verdad? Siento que es difícil ser amigos si no tienen nada en 
común. Que por ejemplo yo…es difícil hacer un amigo, un buen amigo checo que no sea por 
ejemplo estudiante o de mi edad o que le guste algo que a mí me interese que sea por ejemplo 
viajar o algo así. Por ejemplo un amigo, bueno no es mi amigo, es un conocido que este… que 
le gusta…este…las bicis. O sea lo conocí en una fiesta pero ya nunca…tratamos de hablar y 
hablamos un poco pero ya… Como a mí no me interesan mucho las bicis, ni yo le interesé, ni 
le interesé yo pues nunca lo volví a ver. ¿Sí, me intiendes?  
Sí. ¿Y cuáles son las diferencias principales entre los Checos y Mexicanos? 
O sea el idioma… 
El idioma…¿y que otra cosa? 
Muchas cosas como la comida, la forma de que se llevan en las familias, así como estan 
estructuradas. En México igual como que la religióa marca el camino de como la gente se 
comporta y que es bueno y que es malo. Y aquí este…aquí para mí he visto que muchos 
este… he visto que muchos Checos hacen cosas que en México las podríamos ver mal. 
¿Cómo que? 
Como tomar en la mañana. 
¿Cerveza? 
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Cerveza y slivovice y alcoholes fuertes. Y por ejemplo ir a trabajr con el aliente alcohólico. 
Eso se ve mal en México pero igual lo hacen… algúnos. 
Y que hablavas de las familias… a ver explícalo mejor… las diferencia… 
Siento que aquí, no… siento que en México… que las cosas vayan más…como que una 
familia es siempre… como el papa y la mamá tratan de estar juntos para enseñarle a sus hijos 
que todo esta bien aunque este mal. Y aquí siento que son más sinceros y se separan, se 
separan y después ya tratan de pensar en el hijo… pero en México les cuesta trabajo romper 
una familia. Y eso igual hace… ayuda que la gente se conosca al final más y acepte como es. 
Me tocó vivir aquí en una familia checa donde ya tenían este… Viví en su casa un año…pero 
los esposos…los dos eran arquitectos y se llebaban muy bien pero de algúna manera cada uno 
era muy orgulloso de su trabajo. Y se separaron en esta edad - en este año que yo estuve 
viviendo allí se divorziaron por varias razónes. Por la razón de que tenían… de que eran muy 
competitivos entre ellos. 
¿Y te sorprendió esto? 
Sí… No , no me sorprendió no…no me sorprendié pero me dolió mucho a ver esa familia que 
yo quería. Que era una de las pocas familias que he visto aquí que parecen familia y que… al 
final me di cuenta que había problemas y se separaron y que estavan aguantando que esta 
creceran los hijos o no sé que…para separarse… Pero compraron una casa juntos y los dos 
arquitectos hicieron una casa muy bonita donde en un mes ya no había gente y todos se 
habían ido a vivir a departamentos en la ciudad.  
Pero esto es aquí en Praga. Igual yo he ido a visitar a amigas en los pueblos donde este…el 
hombre es él que trabaja y la mujer es la que esta en la casa.  
¿Y esto sientes que es como que muy mexicano? 
Esto siento que esta más ligado con la religión. Y que estas familias igual le he visto y sí, son 
más cristianas, en los pueblos aquí. Y me ha tocado llegar y que el papa llega y este…ya  esta 
preparada su cerveza, su carne en la mesa…un guláš o algo así. Y la mamá contenta… y 
después tranquilo. Y luego después de la cena igual que en México se ponen a ver la tele. 
Y si ves por ejemplo los jóvenes aquí y en México…¿hay diferencias?  
De entre… por ejemplo yo en mi pueblo…siento que en México, donde nací con las vacas… 
este… los jóvenes igual se sienten más machotes. Y siento que aquí en muchos pueblos igual. 
El jóven es más machote. 
El chico. 
El chico, el hombre. Pero aquí en la ciudad siento que es este… hay más ideas y…la gente es 
más abierta a otros pensamientos por lo menos que hay más extranjeros… y más tranquilo. O 
sea esta más comparado con una ciudad de México, con México D.F. pues yo diría que 
separece un poco…pero…pero que aquí.  
Bueno ya… no te puedo decir mucho porque no puedo…ya hay clases sociales entre los 
jóvenes aquí…si vas en una disco hay los ricos que les gusta tomar o si vas en un bar de 
reggae hay los que les gusta la marihuana y estan sentados y… lo mismo en la Ciudad de 
México. O el heavy metal que ya buscan sus propios espacios. 
¿Y que fue la cosa que más te chocó cuando llegaste aquí…postivamente o 
negativamente…o los dos…? 
Lo que más me chocó fue el servicio, que tratas a veces hacer algo y la gente no esta 
acostumbrada. La gente igual no esta muy acostumbrada…no la gente pero las que te tienen 
que servir…las que te venden el ticket…el sevicio público. O por la policia de extranjeros. 
Pues tu llegas, eres extranjero y no te pueden hablar otro idioma más que checo… Y muy…o 
sea demepnde mucho de estado de ánimo el servicio que te den. Pero pues eso ya…ya no lo 
uso mejor. 
¿Y que otra cosa? O sea hay cosas…  
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Eso…y me chocó que muchas veces se planeaban unas cosas en una hospoda y se hacían pero 
al final mucho menos de lo que se planeo. O sea que había muchas pláticas…intelectuales de 
que se iba hacer algo y muchos pensamientos… pero al final se hacia algo muy simple que no 
se hubiera necesidado hablar tanto… O no sé si es este…para tomar más cerveza. Y eso me 
chocaba estar en un bar. 
 
¿Y algo que te gustó? 
Este… lo que me gusto es de que… la organización…ya que se hacía eso. Hay este…buena 
organización para hacer las cosas y sí-salen. Lo que me gusta es que…por ejemplo quiero 
hacer algo y si lo hago con Checos, las cosas me salen. O sea hay manera de que me 
salgan…por ejemplo puedo planear el tiempo con ellos, la hora…este…y las cosas que se 
necesitan. Es más fácil paramí eso que en México. Y lo que me gusta de que es que aquí 
puedes conseguir las cosas más baratas para hacer proyecto. 
¿Cómo qué? 
Pues… materiales por ejemplo para hacer una piñada.  
¿Cómo papel…? 
Papel…y siempre que aquí hay un amigo que tiene algo. Que te ayuda… Que te ayuda, que 
tiene algo guardado y dice: ,,Ay, yo te lo puedo prestar…!" 
¿Y que sería…algo que es normal en tu país y aquí no es…? 
¿Algo que es normal en mi país…? 
El frío…No ¡el calor! 
¿O algo que hiciste y a los de aquí se sorprensieron…? 
No por ejemplo este… A lo mejor cuando llegé pero ahory ay…siento que estoy más 
adaptado y no hago esas cosas. Pero a lo mejor…este…hacer mucho escándalo en un bar. 
¿Como que sería más normal en tu país y aquí como que te corren? 
Aha, aquí como que sienten que los estas… que eres grosero…Sienten una falta de respeto. 
¿Y algo que es normal aquí y no sería normal en tu país…? 
Este…llegar a tiempo, que aquí llegan a tiempo y en México no.  
La forma de trabajo también es muy… aquí la forma de trabajo…de los Checos es muy 
precisa. Allí en el bar donde trabajo que estamos Checos y  Mexicanos. Cuando empezamos a 
trabajar había, a mí me tocó empezar junto con un Checo que ya tenía experiencia en un bar y 
le costó mucho trabajo entenderme. Porque el quería exactamente que yo laba el vaso como 
tenía que ser y este…no sé si todos son así… Pero …quería que todos mis movimientos para 
agacharme, para poner el café…fueran como él pensaba. Pero ahora con el tiempo él ya 
trabaja mitad y mitad. Nosotros…bueno… yo soy ya más ordenado y él es un poco más 
desordenado. Y funzionamos los dos trabajando cuando nos toca los dos juntos. 
¿Y a que te tenía que acostumbrar…para vivir aqui…? 
A la comida… No, la comida un poco de que no hay frutas. A mí en México…pero pues me 
acostumbré porque no hay de otra… y este… al frío pero ya no…no . El frío…ya no me 
siento mal con el frío. Como cuando llegé tenía muchos problemas, me costaba mucho trabajo 
entender porque aquí hacía frío… 
¿Cómo? 
Como que a mí cuerpo decir… es que aquí hace tanto frío. ¡O sea no podía! Lo entendía 
obiamente por la geografía y eso pero como humano no podía…me costaba mucho trabajo y 
me cambiaba mis pensamientos. Porque mi cuerpo no se sentía bien. Pero ya ahora sé que el 
frío existe, sé cuando va a venir. Y mi mente se prepara solita y a veces ¡hasta espero el frío! 
Digo: "Ya, ya va venir invierno y me toca a hacer esto y así…" 
¿Y a que crees que nunca te vas acostumbrar aquí? 
No… a lo mejor no me podría a acostumbrar en otras cosas…como por ejemplo trabajar con 
puros Checos en una compañía…Je imagino que no podría acostumbrar y ni lo buscaría. Por 
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esto busco mi vida con cosas que sé que me puedo acostumbrar. Porque siento que el lugar 
donde estas, al final tu haces lo que tu quieres. Claro pues si dependes del sol y quieres estar 
aquí, pues es…esta super tonto estar aquí… 
¿Y porque no podrías estar en una compañía de puros Checos? 
Porque trabajo es para mí parte de mi vida, de sentirme bien…Para mí trabajar es porque me 
gusta. Y no quiero perder mi parte cultural que uso para trabajar - que es la forma de trabajar 
como Méxicano y ver las cosas de un punto de vista extranjero. Entonces me gustaría siempre 
trabajar con gente que esta flexible a opiniones más abiertas. Si yo trabajaré en una compañía 
donde sólo es una cultura, pues ellos dominarían y mi forma de pensar casi no existiría y 
tendría que seguir la de ellos. Entonces…ya no estaría yo contento con mi trabajo porque ya 
no estaría yo haciendo lo que quiero.  
¿ Y cómo es la forma de trabajar mexicana?" 
Pues se relaciona con la cultura también. O sea siempre en el trabajo se buscan…se crean 
relaciónes amistosas con tus compañeros de trabajo. Y ya sigues siendo responsable mientras 
estas en tu trabajo pero ya afuera comentas más cosas y te abres y se hacen comídas y así… 
Pero que aquí igual lo hacen pero siento que aquí es más que cuando estan trabajando se 
dedican más a su trabajo. Y yo no tengo esa experiencia pero muchas personas me han dicho 
que muchos Checos van, trabajan y se van… 
O sea que hay el trabajo que es importante y allí no hay que goderse la vida-esto 
después… 
Aha… y como que los Mexicanos buscamos por allí un minutito para decir una broma del día 
o un chiste o hasta incluso platicar si tu tienes un problema en la casa… 
¿Cuáles son tus ventajas aquí como Mexicano? 
¿ Mis ventajas como Mexicano…? ¡Las busqué! Yo mismo de natural me acoplé de un grupo 
de Checos y extranjeros que les gustan los extranjeros. Entonces con este grupo de personas 
pues tengo más libertad… de expresión. Y yo soy yo mismo. O sea no es que voy a un grupo 
de Checos que no les gustan los extranjeros y trato de buscar ventajas. ¿Me entiendes? 
O sea este grupo de personas que quiren los extranjeros como que son más humanos y me 
píden ayuda o yo también les he pedido ayuda y me la han dado. Como la cafetería. La 
escuela donde yo voy…o sea esta escuela yo me la busqué ¡porque van muchos extranjeros! 
Pues yo como extranjeros…pues me aceptan porque también quieren los extranjeros. Y pedí 
la oportunidad de poner mi cafetería y me la dieron gratis. Y eso me lo dieron porque estoy en 
el grupo de extranjeros no? 
¿Y cuáles ves tus desventajas como extranjero? 
De que no me puedo salir mucho de esto circulo social de extranjeros. Me cuesta trabajo… 
me costaría trabajo acoplarme en otro grupo.  
¿O sea con los Checos? 
No porque donde estoy hay también Checos, pero Checos que les interesan los extranjeros. 
Pero por ejemplo me costaría trabajo a meterme a un grupo de…porejemplo…no sé…de un 
pueblo… Irme en un pueblo y hacer mi vida en un pueblo siendo extranjero me costaría 
trabajo. Y nunca dejaría de ser el extranjero. 
Pero aquí en el grupo donde estoy ya soy yo mismo. 
¿Y que es lo que más extrañas de México aquí? 
La familia. 
¿Y ya? 
La familia y lo que más me gusta son las playas. Pero pues eso…cada vez que voy. 
Y…a ver…Dime los lugares donde crees, donde ves que se juntan los Mexicanos… 
En el bar X, en las partidas de fútbol que se hacen en Újezd todos los Miercoles a las ocho y 
un nuevo restaurante que se llama F. y así de nuestra edad hay como tres casas donde vivimos 
todos. 
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¿Que viven juntos? 
Aha, una es aquí y la otra en Anděl y la otra en Žižkov. 
¿Y hay diferencias si estas con tus amigos Mexicanos o con otros Latinos? 
Hay diferencias…hay diferencias este…en las bromas y esto…Hay diferencias entre los 
mismos Mexicanos que estamos aquí. Porque estamos del sur y del norte. 
O sea en México los que nos juntamos aquí no seríamos amigos 
¿No? ¿Porque? 
Porque en México hay un chorro de clases sociales y aquí todos los que he visto que han 
llegado…llegan y llegan representando la clase social que son en México pero al final si se 
quieren quedar no les queda otra más que enboracharse con todos. O irse a buscar un grupo de 
su mismo nivel social pero Checos que nunca habían visto que pase. ¿Sí me entiendes? 
Sí… y…¿Y porque sigues aquí en este lugar en la República Checa? 
Pues porque aquí se me…O sea yo hice ya mis…o sea…hice mi vida… y me gusta, me 
encanta lo que hago y igual…no sé si es en todos lados pero pues por lo menos aquí me pude 
desenvolver y puedo hacer un montón de cosas y ¡a mí me gusta hacer cosas! 
¿Cómo que? 
Pues me gusta por ejemplo correr y también me gusta trabajar y también ir a la escuela. Y en 
México, bueno en Pachuca si quieres a la escuela, no puedes trabajar para pagarte la escuela. 
¿O sea te lo pagan tus papas? 
O no vas. Porque un trabajo si no tienes la univesidad…te cuesta trabajo…o…el salario es 
muy poco…Y Praga neta…Praga ofrece un nivel de vida bien bueno para el extranjero. 
¿ Cómo que te da trabajo? 
Te da trabajo, te da oportunidades…este no te molestan tanto como grupo social. O sea yo 
siento que aquí los Mexicanos pueden crecer…Pero no todos intereses de hacer más y más 
cosas… 
Oye y no me dijiste ¿Qué haces de trabajo? 
Trabajo como barman en el Bar X y soy profesor de español en un kinder para Checos y 
extranjeros y tengo la cafetería. 
Y estoy tratando de hacer queso para un restaurante mexicano. 
¡Bien! ¿Y cómo son tus planes si tienes algunos…? 
Pues como mis planes fueron… ahurita…yo no plaeé que mi vida fue así hace dos años como 
estoy ahurita. Entonces lo mismo-mientras estoy contento voy a seguir haciendo eso. 
¿Y puedes imaginarte cicir aquí? 
Pues es que ya estoy viviendo aquí cinco años…Ya no me lo tengo que imaginar… 
Bueno digo así…si tendrías familia…por ejemplo 
Sí, si sigo haciendo lo que me gusta…y tengo una esposa que me gusta… 
¿Ya no importa luego donde sea? 
No, siento que para mí la familia es bien importante. Y yo no cambiaría, yo cambiaría hasta 
mi trabajo por estar con mi familia. 
¿Cómo es para ti ser Mexicano? 
Pues bien…¿no?  
Digo…¿Si dices que eres Mexicano…que te imagínas? ¿Porque eres Mexicano? 
Porque allí…pues por mi comportamiento cultural de que me enseñáron en México…la 
sociedad. Las fiestas, la forma de hacer las cosas, de comportarte, la manera de ver la vida. O 
sea no tengo ninguna parte de mí donde diga: ,,¡Hay me arrepiento de ser Mexicano!" Pero o 
sea ser Mexicano hay muchos tipos ¿no? 
¿Y el tuyo? 
Pues el mio es bien feliz y siempre contento y cuando no estoy contento me esfuerzo por estar 
feliz. Y pues siento que me gusta luchar por las cosas que quiero. 
Es que no… ser Mexicano es parte de mí…o sea nací con eso. Nacimos el mismo tiempo… 
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7. RESPONDENT: 24 años, 2 años en la República Checa 
 
Me puedes decir halgo de tu vida… ¿Donde naciste? ¿Cuantos años tienes y todo eso…? 
Me llamo Alan y nací en México, en una ciudad que se llama Guanajuato.  Pero siempre viví 
en Pachuca, es una ciudad un poco fea pero agradable ¿no? 
Y… ¿Tienes hermanos…? 
No, no tengo hermanos. Soy el hijo único. Tengo 24 años y llevo casi un año y medio o un 
poco más… un año y siete mese mas o menos viviendo en Praga. 
¿Y que estudiaste? 
Yo soy cheff. 
¿Y donde lo estudiaste? 
En Barcelona. Estuve viviendo cuatro años allí. 
¿Y porque decidiste irte in Barcelona primero? 
Porque… porque tenía un primo que vivió allí. Y mis papas me dijeron: " Quieres ir a vivir… 
¿Donde quieres estudiar? ¿ Quieres estudiar en Barcelona?" Y yo dije: " ¡ Claro!" Y me fuí. O 
sea, en una semana se planeó todo… a irme… 
¿Y porque luego desidiste irte aquí? ¿En la República Checa? 
Porque… no sé… solamente para estar en un lugar diferente, en un lugar nuevo, donde la 
cultura y la gente es bastante diferente a lo que es México o a lo que es España. Porque 
España es diferente… pero es lo mismo ¿no? Bueno… mas o menos… a la cultura latina. Y 
acá es un lugar muy diferente, el idioma y todo. 
¿O sea cuál fue el impulso? ¿Porque escogiste la República Checa? 
Ay… yo vine un montón… Ya he venido varias vezes a visitar a P. - P. mi amigo… Y no 
sé… la última vez que vine… J. me dijo: " ¡Ay! ¡Hay un montóa de trabajo para los cocineros 
aquí! ¿ Porque no te vienes?" Y yo tenía una novia allá. Y ya tuve problemas con ellas… Y ya 
estava yo aburrido de Barcelona. Porque la gente es un poco extraña. La gente español es muy 
buena onda, es muy buena gente pero… son muy prepotentes… no prepotentes… son un poco 
extraños… 
¿En que sentido? 
No son muy abiertos a la gente, a los extranjeros… Y ni a los proprios españoles. O sea los de 
Madrid así o los de Sevilla no los quieren mucho. Es como así: "Ay, yo hablo catalán… Yo 
no soy español, yo soy Catalán…" Y así es un poco… complicado… integrarte así… en la 
sociedad… 
Y llegaste aquí… ¿ Y cómo fue? 
Pues llegé a vivir con P. …. Le dije P. … también lo planee así…menos un mes. Le dije: " 
¡P., ya me voy a Praga! Y me dijo: "¿Ay sí? Como quieres…" Y yo le dije: ¡ Ya!… ¡llego tal 
día! Y me dijo: " ¡No, no voy estar. Llega después! Y ya… Esto se tardó como dos semanas 
¡y me vine! De hecho no lo dije ¡ni a mi mamá! Solo le dije: ¡Ya vivo en Praga!" Le hablé y 
le dije: "¡Ya vivo en Praga! Y me dice:" ¡¿ Qué?!… ¡¿A donde es eso?!" Nada más me dijo:  
"¡Ya vives bien lejos! ¡ Ya vives más lejos!" Y ya… 
Oye… pero llegaste ¿y luego? 
Llegé a vivir con P. y estuve… o sea yo no conocía… Yo conocía a J. y así… pero poco ¿no? 
De la vez que había venido. Pero realmente no coconía a nadie… Y P. empezaba a trabajar 
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aquí en el Bar X y yo… Aparte vivíamos bien lejos… Hlubočepy… O sea no es super super 
lejos pero sí, es lejos ¿no? Y no teníamos tele… no teníamos nada en la casa.  
¿Y que hacía yo? Me venía con él desde la mañana ad abrir el bar y siempre estava aquí. Y un 
día el dueño me díce: " ¿Ay y quién eres? ¡Tu siempre estas aquí…la mañana, la noche, todo 
el día!" Y le dije que así…que sólo venía aquí a vivir y eso… Y él me… no sé… siento que le 
caí bien y él me dió trabajo. 
 
 
¿Y sientes que quí es como centro de los Mexicanos… este bar? 
Ahora sí, no sé como antes. Pero pues trabajamos muchos Mexicanos aquí… esta P. … 
trabaja aquí J., esta C. estoy yo… estamos así… varios. Y ahora es como que… siento que 
es… porque me han dicho que había la época… que hay muchas épocas… que había épocas 
de muchos Argentinos, no sé… muchos Columbianos y pues ahora… es la casualidad que 
estamos muchos Mexicanos… 
¿Sí? 
Sí. 
¿Y quáles crees que son los lugares donde se juntan y…? 
Aquí. 
¿Aquí? 
O los Miercoles van muchos al Shadow de Újezd porque van a jugar fút allí hay la cancha… 
¿Y tu vas también allí? 
No yo sólo voy después a beber. Es que soy muy peresoso, debería de ir! 
¿Y hay por ejemplo algúnas fiestas donde todos se juntan? 
¡Sí! Normalmente- bueno lo que estamos haciendo… bueno J. , P. y yo hacemos fiestas… 
Primero los tres…empezamos a tocar… la música Latina y después J. como le gusta más el 
drum'n'bass y eso se quisó enfocar más en eso y pues se fue a eso y el P. y yo- nos 
quedavamos y empezamos una cosa que se llama Pachanga Beat. 
¿Y donde lo tocan y eso…? 
Pues donde nos cotraten… hemos tocado en M 1 que esta aquí…esta la calle Dlouhá… la 
conoces… y esta allá como que una plazita y te vas en una calle de acá… Allí estuvimos 
tocando varias vezes… Vinó a tocar Panteon Rococó y hicimos la fiesta de break party… de 
after party de Panteon… fueron ellos y estuvieron allí con nosotros cotorreando… estuvo muy 
buena… Estavamos tocando también en un bar de I. P. Pavlova… pero no sé… allí no 
funzionó mucho - casi no va nadie… 

¿Y por ejemplo las fietas nacionales… mexicanas hay? 
O sea la ambajada y todo… pero yo realmente no voy… 
¿No vas? 
No, he ido una vez pero nada más…  
¿Y cuando fuiste? 
El primer año. 
¿Y que fiesta fue? ¿La de 15 de Septiembre? 
Sí. Porque de hecho una vez que vine a visitar que ustedes estaban en la fiesta… Y yo estava 
esperando a P. nel reloj y el llegó bien tarde… 
Aha… ¿Y qué más haces en tu tiempo libre? ¿Y qué haces de trabajo? Pues de tu vida 
aquí… 
Realmente yo empezé a trabajar como cocinero. Pero como ya había cocinero, como ya había 
dos cocineros… realmente no hay mucho trabajo ¿no? Me buscaron allí un hueco allí y me fui 
ganando mi hueco allí y ya - tengo más trabajo de cocinero y luego empezé a trabajar de 
barman. 
¿También aquí en la Bar X? 
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Sí. Y luego pues también que a vezes que toco… o sea con el P. o a veces que J. me invita en 
algunas fiestas a tocar. ¡Pues esta bien! Y también quiero hacer la fotografía. Pero pues… no 
he tenido mucho dinero… Bueno… la escuela… como no sé checo y siento que es… supongo 
que es difícil a estudiar checo ¿no? Y sólo hay una escuela que tenga en inglés… la… o sea… 
de fotografía… y esta bastante cara. 
¿ Y te juntas aquí con los Checos? 
Amigos - hombres checos tengo pocos - uno o dos. 
¿Y amigas? 
Amigas sí que tengo muchas. 
¿Sí? 
Porque no sé… como que las mujeres son como que un poco más abiertas… O al menos no 
sé… bueno…sí. 
Y tu tienes novia checa ¿no? ¿Y cuanto llevan? 
Un año. 
¿Y conoces su familia y así? 
Sí, y es un poco difícil ¿no? Porque como yo no hablo checo, pues no me pueden coconer 
mucho. Y es complicado… o sea yo trato de hablar con ellos… Bueno…no importa… Y… 
también el papá es un poco callado y no le gusta hablar entonces siento que esta feliz ¡que yo 
no hablo con él…(risa)! 
¿Y cómo te comunicas con tu novia? 
En inglés. 
Y cuando ya has visto un poquito de las familias checas… ¿Cuáles son las diferencias 
entre los Checos y los Mexicanos en las familias y así… lo que sea? 
 Una que es muy muy grande es como tratan a los hijos. En México se le da todo a los hijos… 
Tu pides algo y te lo dan me ¿entiendes? O sea les pides dinero y te dan así. O sea  conforme 
la situacióa económica pero te tratan a dar siempre todo lo más posible. Tu les pides prestado: 
"¡Ay prestame, me quiero comprar esto!" ¡Y te lo dan! Es un préstamo pero es un préstamo 
ficticio porque no se lo vas a pagar nunca ¿me entiendes? O esto… quieres comprarte ropa y 
te dicen: " Sí, ay! Vamos que te la compres! O sea tresmil coronas o algo así…" Y aquí 
aunque la gente tenga mucho dinero… no mucho… bueno… pero no les dan… a casi todos 
los hijos les cobran todo. Si se van de vacaciones y les pides dinero: "Ay, pero me tienes que 
pagar!" me entiendes…? Y esto como que yo… como que no lo entiendo mucho… Lo veo 
siempre con mi novia porque siempre… no le dan tanto dinero o algo así… O sea a mí no me 
importa, o sea yo trabajo y no soy milionario pero mas o menos no me va tan mal. Yo pago 
todo para ella… casi… cuando salimos… O sea… no todo… pero bastante… 
¿Y vives con ella? 
No. 
¿Con cuién vive? 
Con cuatro amigos. 
¿Son Mexicanos? 
Sí y uno es de Panama. Pero en mi caso es una locura. Siempre hay alguien nuevo. Siempre 
hay miles de personas viviendo allí. Le decimos "la favela". Porque a sí es, ¡vive allí un 
montóa de gente!  
¿Y de donde son tus amigos? 
Pues todos son Mexicanos. 
¿Y porque sientes que es importante para tí juntarte con los Mexicanos? 
No, no es importante pero simplemente pasó así. Porque cuando yo vivía en Barcelona yo no 
tenía amigos mexicanos. 
¿No? Eran Españoles? 
No, casi todos eran Europeos… tipo Alemanes, Italianos… cosa así. 
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O sea pero…¿no sientes que los Mexicanos tienen algo en común y así…? 
¡Ay, claro! Porque es siempre… los chistes y cosas así. Siempre tienes algo más en común 
que con alguien extranjero… pero yo… yo no veo eso como un impedimento... para tener 
amigos. Porque muchas veces me han dicho: " ¡Ay, me gustaría tener una novia mexicana 
para que la entiendo mejor!" Pero yo no ningún impedimento así. Nada complicado porque mi 
novia no habla español o así. O hay vezes que no sabemos decirla pero como yo tengo una 
relación muy buena con ella, a vezes no tenemos que hablar y yo le entiendo todo lo que quier 
decir. 
Aha… y si hablavamos de las diferencías ¿qué otras diferencias grandes vees…entre los 
Checos y los Mexicanos? 
No sé… cuando trabajan… los Mexicanos…creo que somos bastante amables…y los Checos 
son… 
O sea… ¿cuando atenden la gente? 
Aha… no sé… aquí los camareros al menos son… así… ¡te avientan las cosas!… O te 
preguntan algo y si tienen mucho trabajo: " ¿ Qué quieres…?" Así bien enojados… pero no es 
la culpa del cliente que tu también estas estresada por tu trabajo… que no puedes conseguir 
un trabajo mejor… ¡Nadie te esta obligando a trabajar! ¿Entiendes? Nosotros tratamos de 
trabajar a gusto, divertirnos en el trabajo, como que hay mucho trabajo pero tu siempre estas 
viendo que te diviertas, que hay una fiesta siempre. 
¡Qué bien! ¿Y como caracterizarías los Checos aunque es difícil generalizar…? 
Un poco fríos. 
¿Y algo más? 
Que beben mucha cerveza… 
Y es que son como… es que hay diferencia con los hombres y mujeres… ¡Hay una diferencia 
super grande! O al menos nos sé… a mí me ha pasado de qué… pues como soy diferente… 
puede ser que algunas chicas se sientan un poco más atraidas a nosotros… Que tenemos el 
pelo negro y cosas así. No es que somos guapos pero simplemente somos diferentes… Y 
como aquí es un país que todavía se esta abriendo a los extranjeros. 
¿O sea sientes que hay interes aquí no? 
Aha. 
¿Y los chicos checos como les caractezarías? 
Como extraños. 
¿Sí? 
Sí, un poco. 
A ver… ¿Porqué?  
Primero son como te digo…como que muy fríos. No sé… como que raros… es que no sé 
explicarlo…Es una sensación, no es algo que veas… a veces como… platican contigo, cosas 
así… 
Tal vez son celosos ¿no?  
Puede ser. 
¿Y qué es lo que más extrañas de México? 
¿De México? ¡Nada! 
O… ¿Aquí? ¿Nada? 
Me gusta México. Me gusta ir a visitar… Pero… mi familia tal vez. Mi perro, mi mamá… 
Pero realmente yo… no… 
¿Cada cuando vas a México? 
Cada año. 
¿En Navidad? 
Sí. 
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O sea cuando llegaste aquí… ¿Viste alguna alguna cosa que se te hico rara? O sea ¿qué 
no sería normal en México? 
Pues no. 
¿Nada? 
No nada, pero nada que me sorprendiera… 
 
 
O sea algo que pensabas: "Hmmm esto no sería normal en México… 
Pues tal vez no normal… Pero que aquí beben. Toda la gente mucho. O sea aquí beber 
cerveza en la mañana, o sea a las ocho en la mañana es como que normal ¿no? Y en México 
es como que: " ¡Ay, eres un alcohólico!" Pues así… 
¿ Y alguna otra cosa como que te sorprendió de veras? 
No…. O sea… como soy cocinero… algunos vegetales que nunca había visto… como celer 
por ejemplo. 
¿ Y hay algo que sería bien normal en México y aquí lo ven raro? 
Las micheladas.  
A ver… ¡explica qué son! 
Es un coctel de cerveza que lleva Tabasco, una salsa que se llama Valentina pero que aquí no 
hay - es una salsa picante, pimienta, algo como worcester - una salsa, sal, hielo y se le puede 
también poner jugo - zumo de tomates… se le pone la cerveza. Y todo mundo aquí es como: 
"¡ Fuj, fuj! ¿¡ Cómo puedes tomar esto?! ¡Y en México todo el mundo lo bebe! ¡Y esta bueno! 
Y como decías fuj, fuj ¿hablas checo un poco? 
Sí, ay…pero ¡chistoso! Es que… ¡no sé verbos! Sé muchas palabras. 
¿Por? ¿Quén te les enseñó? 
De la calle, lo que aprendo. Tal vez si fuera a la escuela allá hubiera aprendido. 
¿Y no quieres ir? 

Sí pero como te digo que no he tenído mucho dinero. Y luego también soy un poco… flojo… 
la verdad…Sí, tengo interes pero no tanto como debería. Que siento que es bastante necesario 
aprender pero… no sé… 
¿Y a qué crees que nunca te vas acostumbrar aquí? Algo que siempre te va a costar 
trabajo acostumbrarte… 
O sea nunca voy a poder hablar… ¡Nunca! voy a poder hablar perfecto checo. Nunca lo 
aprenda. Es que es super difícil. 
¿ Y lo ves cómo desventaja? 
No. 
¿Crees que te puedes comunicar…  
¡Claro!  
…en inglés? 
No o sea no que no voy hablar nunca pero ¡nunca lo voy a hablar perfecto! Siento que es 
super complicado para un extranjero hablar ch… o sea bien, perfecto. O sea que tu lo 
escuchas hablar y dices: " ¡Ay… es checo! ¡Que Checo eres!" Algo así… Y a parte yo tengo 
problema con la lengua… yo corto. Si yo digo la r…en español la digo chistoso… o sea en 
checo la digo más chistoso. 
¿ Y qué fue en que te acostumbraste fácil? 
O sea yo nunca sentí que estaba fuera del lugar. O sea yo casi desde el primer momento que 
llegé me sentí… cómodo. 
¿Sí? 
Sí. 
¿Y porqué crees? 



 172

Tal vez por mi forma de ser. Soy una persona… ¡casi siempre estoy feliz! Y… ¿como se 
llama? Y… tomo la vida… ¿cómo te diré? … no sé… siempre de lado positivo.. casi siempre. 
Y soy… me vale madre… valemadrista… Casi no me importa nada y mi vida siempre la 
planeo a diez, vente minutos después… No siempre porqué claro… quiero tener futuro y esto 
¿no? Pero no pienso mucho en mañana y ni en el pasado ni en lo que va pasar después… Sólo 
vivo en el presente. 
 
 
¿Y quáles ves aquí ventajas como Mexicano? 
Que a las chicas les gusto mucho. Que… no sé… siento que la gente es… al menos donde yo 
trabajo… la cocina es muy… no sé… una de las más famosas en el mundo ¿no? O sea la 
italiana, la francésa, la española, la mexicana, la japonesa ¿no? Y yo puedo… aquí ahora al 
menos no hay mucha gente cheffs ¿no? Y yo puedo facilmente, o sea no facilmente pero 
puedo conseguir trabajo en otros lugares, en otros restaurantes siendo cheffe de la cocina tal 
vez… O sea si hablara checo… fácil… super fácil… 
¿Y desventajas? 
Pues… que soy moreno y que los Nazi me pueden perseguir y pegar… 
¿Y ya te pasó alguna vez? 
No, yo nunca... espero que no me va a pasar nunca pero… Yo nunca he tenido al menos… 
ningun problema con el racismo… ni aquí, ni en España nunca tuve. Porque en España no 
quieren mucho a los Latinos ¿no? Especificamente no quieren a los Ecuatorianos, Peruanos y 
Bolivianos… este tipo, este grupo ¿no? Pero a mí nunca me pasó nada, nunca me hicieron 
nada, ni me trataron mal… O también pienso que… tengo un amigo que se llama C. y el 
siempre se esta peliando con la gente, siempre es como que muy paranoico, siempre piensa: 
"¡ay me estan viendo feo! ¡Les voy a pegar!" Pero como yo nunca le presto atencióa a la 
gente… tal vez me pueden estar viendo mucho y decirme: " ¿Qué pasa..?" Pero yo les veo y 
no les hago caso a nadie. O sea que estoy en mi mundo y vivo feliz en el. 
Y si lo ves así como extranjero… ¿Hay algo que cambiarías aquí si pudrieras? 
Que los semaforos duren más. ¡Duran como dos segundos! ¡No me da tiempo de pasar! 
Imaginate que ya soy viejito, ¡¿como voy a cruzar?! 
¿Y otra cosa? 
Ay… no seé… que sea la gente más amable… 
¿O sea en que sentido…? 
Un ejemplo claro es cuando te atiende alguien… 
¿Y por ejemplo… te inspirarías en algo de aquí y lo cambiarías en México? 
Claro… muchas cosas… 
¿Cómo que? 
Que la gente al menos aquí la ves un poco más responsable a cerca de medio ambiente… 
reciclan mucho… bueno… lo que he visto… Y en México nadie recicla y el mundo se esta 
acabando… Que el gobierno no es tan corrupto como en México… Y muchas cosas… me 
gusta mucho México pero tiene muchos errores. Hay muchas cosas malas. 
¿Y cómo crees que los Checos ven a los Mexicanos? 
Con sombrero, guaraches y comiendo frijoles. Pero esto es la idea de todos los extranjeros 
hacia México. 
¿Y cómo es la reación de los Checos si dices que eres Mexicano? 
Ay también que tengo que tener bigote. Pero bueno yo lo tengo pero casi nadie de los 
Mexicanos lo tiene… Ponle de cien… tres, cuatro. Y no traemos sombrero todo el tiempo. 
Pero mira es normal… es como…ay…no sé… hya muchas… siempre hay estereotipos de 
todas las culturas, de todas las nacionalidades, entonces yo no lo veo como que malo… 
Y dime las razónes porque te estas quedando aquí… 
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Pues porque tengo una vida muy divertida. Porque me siento bastante agusto aquí. Tengo 
buenos amigos, estoy con mi novia y me voy a casar. 
¿Te vas a casar? 
Sí. Con el amor de mi visa… y ¿que más…? Pues nada más… Porque me siento a gusto, 
porque estoy… me siento bien… 
 
 
 
Y piensas… ya sé que es difícil planear y todo eso… ¿Pero podrías imaginarte vivir aquí 
toda tu vida? 
Sí… No sé… tal vez en un par de años cambio. Claro que… como soy muy aventurero… me 
gusta mucho experimentar cosas. Pienso vivir aquí bastante tiempo pero también quiero… tal 
vez no toda mi vida… pero durante este tiempo quiero ir a vivir en otros países… un año, 
medio año. Quiero regresar en México también medio año a vivir. O sea quiero… me gustaría 
vivir en Noruega. 
¿Sí? 
Sí.  
¿O sea… a tí no te molesta el frío? 
No a mí no. O siempre… antes de venir aquí… siempre estava decidiendo si irme a Berlin o 
aquí… me gusta mucho Berlin… No sé…me gustaría vivir en Italia o Japón o así. 
¿Y cómo son tus planes…? ¿Para tu futuro? 
¡Me gustaría viajar mucho! 
¿Y que más? 
¡Y ser feliz! Nada más… 
¿Y como es para ti… sentirte Mexicano? 
Me siento muy orgulloso. Es como…. Ahora que me voy a casar… se supone que me van a 
dar la residencia ¿no? Y creo que en dos, tres años, cuatro…no sé… puedes optar por la 
ciudadanía y después puedes ser ya Checo ¿no? Hay muchos paises que puedes tener la doble 
nacionalidad pero los Checos no. Entonces yo nunca voy a renunciar la mexicana… Yo nunca 
voy a ser Checo. Voy a vivir aquí… voy a ser residente pero nunca voy a renunciar mi 
nacionalidad. O sea no soy nacionalista, me siento orgulloso de mis raizes… que soy indio o 
lo que sea… Que luego te quieren deci indický o así…como feo…Pues esta bien… Si lo soy y 
que…?  
Pues… bueno… ¡Gracias! 
Pues de nada… es diez mil coronas… (risa) 
 
 
 
 
8. RESPONDENT: 24 años, 1 año y medio en la Republica Checa  
 
Me puedes decir halgo de tu vida… ¿Donde naciste? ¿Cuantos hermanos tienes…? 
Bueno, nací en León, Guanajuato. Tengo 24 años… No sé… ¿Que más quieres saber?  
Por ejemplo… ¿Tienes hermanos…? 
Sí, tengo tres hermanas. Las tres son mucho más grandes que yo. ¿Por ejemplo cuantos años 
tienen ellas…? 
No sé… o halgo sobre ti… ¿Que estudiaste…?  
Bueno, mis papas ya son bastante grandes. Mi papá ya tiene 84 años y mi madre tiene 63 
años. Esto quiere decir que yo nací cuando mi papá tenía 60 y mi mamá tenía 40… Y este… 
esto quiere decir que mi hermana la más chica me gana por 19 años mas o menos. Este… 
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nunca pude llevar una relación muy intima con ella. No es una relación mala, si hablamos y 
estamos en contacto pero nunca fue una relación… Porque claro… cuando yo quería jugar 
con mis muñecos, ella ya quería jugar con muñecos de carne y hueso, ¿no? (risa) 
Ahora ya una de mis hermanas tiene unos 40 probablemente… no 44, una 45 y otra 46…  
Este… mis papas tienen un negocio de hacer helados. Este… ellos lo fabrican. Ya se dedican 
de esto ya desde hace muchos años. A sí es como ellos hicieron…pues su dinero y sus casas y 
pues no les fue tan mal. Tenían una nevería muy muy grande… y este… pero bueno… Y este 
por eso mismo desde que yo tenía 7 años trataron a meterme en el negocio y hacer helados. 
Pero a mí nunca me gustó… 
¿Porqué? 
No sé… supongo que cuando naces en algo, no lo valoras. Entonces para mí era todo tan 
fácil… no sé. Pues no sé… no tan fácil pero… tenía ya el negocio y no se me hacía nada 
difícil… así… estar allí atender a la gente y decirles: "ah… ¿que vas a quierer un helado de 
fresa?" 
Y bueno, desde muy chico decidí que quería ser actor y a los 12 años empezé a estudiar 
actuación. Por supuesto que mis papas no estaban de acuerdo porque en México no hay 
mucha cultura al menos en la ciudad. Bueno… si hay la cultura en el sentido… que las 
tradiciones y todo esto. Pero no hay cultura artística o al menos así yo creo yo. No hay una 
audiencia que quiera ver películas y por lo tanto no se producen películas. No hay una 
audiencia que vaya al teatro como aquí. Y por lo tanto no hay obras de teatro. Entonces ser 
artista en México… como que da risa. Si tu le dices a  alguien: " que quieres ser" y él te dice 
quiero ser músico, todo el mundo se va a reír. Y esto pasó conmigo. Entonces dije que quería 
ser actor y todo el mundo se rió. Pero bueno sin que nadie se diera cuenta me metí en un curso 
de actuación que el gobierno tenía. Porque tenía que tener ciertos… para justificar 
presupuestos, tiene que tener cieros programas. Por ejemplo tenía de actuación, de cocina y 
estos te lo dan gratis. O sea tu no pagas nada y es fácil que te acepten. Pues me metí allí. 
¿Fue como una escuela… Preparatoria? 
Sí, es como… es un curso anual que tomas. Sí, es oficial y te dan tus papeles... Pero no es 
como profesional profesional… No es universidad, no es carrera pero es un curso de un año 
que te da experiencia, ¿no? Y que si no sabes nada de actuación pues es muy bueno. Y bueno 
allí empezé, se llama el …los que patrocinan esto es un grupo de seguro social. Que también 
hacen el sistema de salud social. Entonces como partes de las actividades tienen estos cursos. 
Entonces empezé a actuar allí en el grupo de Seguro Social. Estuve dos años tomé un curso de 
un año luego tomé otro curso de otro año. Luego yo quería ir a festivales porque hacíamos 
obras de teatro y yo quería que las obras de teatro fueran a festivales. Pero no era posible 
porque no pueden lucrar, porque como es del gobierno no se puede recibir premios o no se 
puede o no se puede pedir por paga y este tipo de cosas. Entonces me salí. Me salí de allí y 
me metí a otro grupo de gobierno que tiene… que se llama  Casa de la Cultura que es un 
poquito más profesional y que allí sí, puedes ir a festivales. Entonces me metí a este grupo y 
estube allí un año actuando también. Y después de allí me invitaron a una compañía de teatro. 
Que esto fue como que en este tiempo era como mi sueño. Allí tenía como 18 años, creo…. 
No sé… o 16… me confundo… pero ya ya había pasado cierto tiempo. Bueno me invitaron a 
esta compañía la compañía del teatro se llamaba Luna Negra. Y allí estuve con ellos 
trabajando por tres años. Este allí sí, ya era una compañía… quisíera decir que profesional 
porque sí… es considerada profesional, pero hay otras cosas que todavía no son profesionales. 
Porque en el arte desgraciadamente siempre esta ligado el dinero y la produción artística. 
Entonces… y la audiencia también. Entonces sí, era una compañía que tomaba, bueno cuando 
entré en esta compañía por ejemplo… empezé a tomar mis cursos de actuación ya serios con 
maestros de México y este sí, bueno por ejemplo hasta antes de venirme por acá los últimos 
cursos que tomé fue con el Circo de Sol… un curso de actuación. Y en este sentido era 
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profesional porque el nivel que tienes o el nivel que se exigía para estar allí era muy bueno. 
Tenía que ser adecuado… Y las clase que tomabas con los maestros eran también muy buenas 
y los festivales a los que ibas eran también buenos. Pero para mí la pregunta seguía siendo 
que no hay una audiencia por ejemplo ¿no? ¿Como puedes llamarte actor si no estas viviendo 
de tu trabajo? Para mí esto es una de las grandes… ¿O sea te seguían apoyando tus papas? 
Es que en México no vives de ser actor hasta que no llegas a un cierto nivel que de plano eres 
muy muy profesional, muy bueno… como los actores que ya ves en las películas y las cosas 
así. Necesitas ser casi una estrella que por ejemplo aquí me he fijado es un poco diferente. 
Aquí puedes ser bailarina de una compañía de danza y aunque no seas la primer bailarina de 
todos modos te dan tu sueldo y puedes seguir estudiando y puedes vivir. Es lo que me he 
fijado. En México es muy difícil que pasé esto, casi imposible. Porque no hay gente que vaya 
en tus obras de teatro entonces por lo tanto pues no tienes dinero para pagar. Entonces tienes 
que tener otro trabajo alterno, entonces trabajas no sé… en McDonald' s siete horas y después 
sales y las otras siete horas ensayas. Este… y en México al menos para mí y para mucha gente 
que coconí desde medio, es un gran conflicto. Que tu vida esta pardida en dos. Tienes que 
tener una vidad normal y lo del arte que quieres hacer es un pasatiempo. Que para mí siempre 
me molestó mucho y estuve muy peliado con eso. Siempre es…sigue siendo mi lucha todavia 
porque… tiene que ser un trabajo un tiempo completo, no puede ser un pasatiempo. Y bueno 
estuve allí tres años en esa compañía en tres años fui como a tres o cuatro festivales 
internacionales. En uno de ellos estaba representando al estado de Guanajuato como actor, es 
un festival que se llama fetsival Internacional Cervantino, no sé si lo conoscas. Gente de la 
República Checa va también allí, va también gente de Alemania es un festival. Entonces 
escogen aparentemente lo mejor de la República Checa, lo mejor de México… y se presenta 
una sola cosa. Por ejemplo el teatro, de danza o de baile… Bueno a mí me tocó representar a 
México que es no sé… yo creo que hasta ahurita tal vez se me hace importante festival en que 
he estado. Bueno… ¿que más? Es eso… Bueno, seguía estudiando pero tenía que seguír 
teniendo un trabajo alterno que en este caso era el negocio de mis papas. Y que era muy 
doloroso para mí. Intenté también trabajar en otras cosas pero siempre he tenido problemas en 
otros trabajos que no son con arte. Duró dos, uno o tres meses y me fastidio o se fastidian y 
termino saliendo. 
Bueno después de esta compañía después de tres años empezé a tener problemas creativos 
digamoslo así…con el director de la compañía… Entonces me salí y empezé a hacer mi 
proprio trabajo por mi cuenta con un grupo de amigos. Hice como dos obras de teatro que 
fueron… quisiera decir bastante pero no es suficiente para mí…, fueron exitosas a la gente le 
gustó. Entonces a sí había oportunidad de que me invitaran a un festival internacional. Fui en 
el festival internacional en México. Era hacer una pequeña escena de quince minutos… como 
bueno…cuando me salí del grupo de teatro empezé ya no nadamás actuar sino también a 
dirigir mis propias cosas. Escribí dos… bueno para este tiempo ya había terminato lo que en 
México se llama la preparatoria y sigue la carrera, ¿no? Entonces yo soy muy académico, 
confio mucho en que la educación es la única manera de cambiar las cosas no nada más en 
México. Si no hay educación pues no hay nada. Creo yo. Entonces yo no quería quedarme sin 
estudiar ninguna carrera y tenía que buscar una carrera que fuera relacionada como que a mí 
me gustaba, que es el cine, la actuación, el teatro, la literatura. Y no se como diablo fuí a 
hallar con la filosofía.  O buena para mí era la más cercana. Y me metí… bueno eso era otra 
cosa… que quería si iba a estudiar filosofía… he tratado ser siempre así… Si quiero estudiar 
halgo tiene que siempre estar hasta el fondo ¿no? Entonces por eso me metí a un convento dos 
años a estudiar filosofía con los monjes. Porque quería ver a la gente que de veras discutía 
problemas teológicos y de filosofía y todo eso ¿no? Este entonces lo que hacía era ir al 
convento por las mañanas me pasaba allí la mitad del día y después me daban permiso de salir 
para ir a los ensayos de teatro, para hacer mis obras de teatro y todo esto… Bueno por esto… 
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por lo de la filosofía… bueno empezé… primero… todo lo que hice en mi carrera de 
filosofía… todos los trabajos que hice les hice relacionados con cine o con estetica. Y por esta 
misma razón me empezaban a coconer en otros lugares. No sé… sociólogos, psicólogos y me 
empezaban a decir: "oye, ¿y si vienes a dar una conferencia de cine  a una universidad de 
filosofía…?" " A pues sí, claro que voy…" Entonces iba a dar una conferencía. Y este… me 
ayudó mucho que cuando yo hice mis primeras dos obras de teatro y las presente con mis 
amigos. Los primeros que me contrataron para seguir las presentando fue la universidad de 
psicología. Entonces estuve dando una serie de conferencias y presentaciónes de la obra en la 
facultad de psicología. Y después de eso me invitaron a un festival internacional que era hacer 
quince minutos de una pequeña… Bueno lo que pasa es que querían lo mismo que había 
presentado en mí anterior pero quince minutos nada más. Entonces pues lo hicimos y me fue 
muy bien y después de allí me invitaron a participar en un festival que se llama Muestra de 
Teatro Leonés de la ciudad de donde soy. Y allí me ofrecieron dirigir una obra en teatro más 
importante de toda la ciudad. Y claro que dije que sí. Pues empezé la preparación de la obra, 
la obra se presentó. A la gente le gustó pero yo no quedé satisfecho pues sentí que necesitaba 
estudiar algo más profesional así de si de veras quería hacer este salto de entre ser nada más 
semiprofesional o ser de veras profedional ¿no? Y entonces empezé a picar para las escuelas 
de cine. Para esto… iba ya en mi segundo año de la filosofía… y bueno allí tuve que decidir si 
de veras quería terminar la carrera, los tres años…los tres años de filosofía en el monasterio o 
si me quería meter en una escuela de cine, a estudiar cine. Y obviamente preferí entrar en la 
escuela del cine. Porque dije:" bueno filosofía… tengo dos años y el tercer que me falta lo 
puedo terminar luego ¿ no?…" Pero hacer cine es ahora o nunca. No sé, así yo lo sentía que si 
en este momento no me venía por acá, nunca lo voy hacer. 
¿Y porque me víne aquí…? Bueno, como te digo presenté a… Bueno desde antes desde que 
tenía 14, 15 años. Siempre me he dicho si quería estudiar cine, quiería hacerlo en Europa. 
Porque en el cine de Europa y de Estados Unidos hay muy grande diferencia. Creo que el cine 
de Europa es más artístico… digamos lo así, es más centrado en la historia del personaje, en 
la psicología y el cine de Estados Unidos es mucho más comercial. Sólo busca dinero…que 
no es malo pero no es la manera que me atraía aprender el cine. Entonces siempre me había 
hecho que quería irme en Europa entonces apliqué para varias escuelas. Y para mi fortuna o 
para mi desgracia la primera que me respondió fue esta. Entonces dije: bueno lo hago ahorita 
o no lo hago nunca y me víne. Y bueno antes de venir por lo de mí carrera de filosofía estaba 
enseñando teoría del cine en tres escuelas. Bueno ua de ellas era la facultad de psicología, otra 
de ellas era un centro cultural y otra de ellas era una escuela preparatoria.  
Pues bueno… me vine aquí, estuve un año estudiando el curso de un año aquí. Después me 
quedé tres meses porque antes de graduarme me surgieron por allí pequeños proyectos como 
hacer un music video con un director de Alemania, hacer una edición del sonido por el 
productor de Polonia. Hice un pequeño documental para una directora de la India. Y bueno 
después de eso hice algo para la TV Nova creo… un pequeño documental sobre Haf studio o 
algo así… no sé si lo has oido…  
Bueno luego la escuela me ofreció el trabajo aquí de estar encargado del equipo… Y ya… Y 
estaba haciendo dos o tres proyectitos para TV Nova. 
¿Y cuanto llevas aquí? 
Un año y medio. 
¿Y por ahora quieres seguir aquí? 
Sí sí. 
¿Y de donde son tus amigos que tienes aquí? 
No tengo amigos.  
¿No? 
No…  ¿Quíen? 
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No… gente checa… como no hablo checo es muy difícil encontrar gente checa. O gente 
checa que hable inglés o español. Es muy difícil por un lado y por otro lado me lo paso todo il 
día aquí también…. Este… hay muchas cosas que hacer o almenos yo tengo tantas cosas que 
quiero hacer. Que las horas que tengo libres para ir afuera son pocas. Eso hace doblemente 
difícil encontrar amigos. 
Y si vas a un bar o algo… ¿Con quién sales?  
Regularmente es con la gente de aquí- con los estudiantes. 
O con los estudiantes o con N. P.… Entonces todos mis coconidos  desgraciadamente son 
invitados de la escuela… 
¿Y con quién por ejemplo vives? 
Vivo con una estudiante de FAMU y con el primo de N. P. 
¿Y no les consideras tus amigos? 
Este… es una buena pregunta… Me llevo bien con todos ellos incluso con N. P. me llevo 
muy bien y les tengo mucho aprecio. Pero todavía a un nivel de amistad como los amigos que 
tenía en México no… O sea porque. Por ejemplo una vez platicava con N. P. Porque él a 
veces llega y yo le digo: "a ver cuentame tu vida o que has hecho o como… Entonces N. P.se 
cierra ¿no?  Y dice: "¿ Pues porque me preguntas eso…?" "Yo te cuento-dime lo que quiras 
saber!" "Yo no quiero saber de tu vida!" Y entonces eso… yo creo que lo de N. P. es por él 
¿no? 
Que hay todavía una barrera en donde no puedes tener tanta confianza con otra persona. 
Entonces no puedes realmente este… no se decir: hay un día me siento triste y voy a llegar y 
voy a llorar con N. P. y voy a decirle que me pasa, pues no, ¿no? Es una relación como 
profesional en donde somos compañeros de trabajo tu vienes, hago esto, sí nos reímos a veces 
nos tomamos una cerveza juntos pero allí esta. Y con los estudiantes es igual. Es más 
profesional… Pues esto ¿no? Y con mis compañeros de cuarto casi no los veo más en las 
noches y es eso… platicas un poquito… 
No sé si también sea el tiempo… después me pongo a ver y los amigos que tenía en México 
con los que tenía mucha confianza… luego algunos les llevaba 10 años de coconer o 5 años… 
Qué igual puede ser. A veces digo… pues claro es que… Es un año y medio y N. P. todavía 
no confía mucho en mí. Porque a veces alcanza detectar eso que aah hace tres semanas no 
quiso esto y ahora cada vez me cuenta más o me dice. Y yo digo claro porque el ya sabe que 
me voy a quedar a lo mejor otro año entonces es más fácil que… 
Claro… ¿Y podrías decir algunas diferencia que hay entre los Checos y los Mexicanos?  
¿Entre la gente?  
Sí. 
Entre la gente no hay diferencia. Porque la gente es la misma casi en todos lados. Todo el 
mundo quiere divertirse, tener novia, tomar, ¿que más?… tener un trabajo… 
¿Y entre las familias por ejemplo? 
Es que esto es también la cosa… nunca he tenido la oportunidad de star dentro de una real 
familia checa por ejemplo. Nunca he podido ver tan de cerca como combina la familia checa o 
un día festivo por ejemplo.  
¿Y si hablamos de las culturas checa y mexicana? 
Creo… que la única diferencia que veo es que la gente checa es menos conservadora. La 
gente mexicana es conservadora pero en el fondo no lo es. Por ejemplo con una persona checa 
puedo hablar no sé… cualquier cosa sexual o religiosa y no lo va a juzgar y lo va a ver normal 
y en México no, en México es un poco difícil empezar a hablar de eso. Pero una vez que 
rompes esa barrera descubres que también los Mexicanos tienen la misma calentura… que 
todo el mundo… por decirlo… este… pues esto…  Creo yo que es una de las diferencias. 
Eee… la cultura… Bueno, los Checos son más civilizados… Creo que en general los 
Europeos… En México la cultura es muy violenta. No sé si sea por cultura o porque las 
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personas son así. Pero aquí me pasa muchas veces … No se como detallitos… En México no 
puedes entrar en los supermercados como Tesco o como en Albert con una bolsa de mano. 
Hay un lugar especial en donde hay una persona especial teniendo y tienes que dejar tu bolsa 
allí y todo el tiempo aún así hay una policia cuidándote… Que no te vayas a robar algo que 
no… Eso cuando yo llegé aquí se me hacía muy extraño. Decía "wow aquí…" 
Bueno eso y que más… ¡Los perros aquí son tan educados! Yo a veces hago la broma y digo:  
"Es que aquí hasta los perros son civilizados!" El perro va aquí por la calle sólo sin collar sin 
nada y no pasa nada ¿no? Lo acaricias y se pone muy contento… En México los perros son 
para defensa personal muchas veces. Ves un perro y dices: "ni me muevo porque me puede 
morder ¿no? Pero eso tiene que ver que en México no hay una cultura para animales. Yo en 
México sufría mucho porque en México es muy fácil que las personas maltraten a un animal. 
No nada más perros, puede ser perros,  pájaros, palomas, gattos lo que sea… Aquí un perro se 
ve como un ser vivo… no sé.. creo yo… Es un ser vivo que tiene salir a pasear… y en México 
no, en México encuentras muchos perros abandonados en la calle muriendo se de hambre o 
muriendo se en la calle… es muy doloroso ver eso. Y este… la gente les atropeia… por 
ejemplo los coches… 
Que más… Bueno hablando de la violencia… México es muy inseguro. Este… yo nunca 
había sentido… hasta que estuve aquí lo que es caminar en las calles sin miedo. No es que en 
México tuviera miedo pero aquí es otra atmosfera diferente. Yo les decía: yo no sabía lo que 
era libertad hasta que estúve aquí en Praga. Porque en México el transporte, no sé si sepas que 
no es como aquí. No es toda lo noche, por lo menos en mi ciudad. A las diez, once en la 
noche el transporte se termina y la única manera como regresas en tu casa si andas afuera es 
un taxi. Y caminar por las calles a las dos de la mañana es peligroso. Porque no puedes saber 
si sale un asaltante y te roban o no sé hasta te pueden matar. O sea peor de los casos… te 
pueden matar. Pues es esto ¿no? 
Pero también hay lados positivos en México y aquí negativos…¿no? 
Sí… 
¿Cuáles son? 
Este… a mi me gusta la comida mexicana… Que aquí no hay manera que la puede encontrar. 
A veces es lo único que extraño. Este… en México tenemos la idealización de Europa, 
creemos que Europa es lo máximo. Y nos imaginamos una ciudad paraíso donde todo es 
perfecto, la educación es mejor bla bla bla… pero cuando estas aquí te das cuenta que 
tampoco es tanto. Y en mi casa yo he descubierto que la educación es mejor en México que 
aquí. 
¿En que sentido? 
No conosco mucho aquí de la educación pero por ejemplo entre unos practicos en México 
entras a las siete de la mañana y sales… es depende… si estas en tu carrera puedes entrar a las 
siete y puedes terminar hasta las siete de la noche y paras una hora para comer o halgo. Y hay 
carreras también que requieren todo el día y que vas a estar todo el día en la escuela 
estudiando algo durante tres, cuatro años…  
El contacto que yo he tenido de aquí con la gente a lo mejor no es mucho, a lo mejor no es 
con Checos, a lo mejor también son los edtudiantes pero tienen un nivel de cultura que es muy 
bajo y díces: "Este yo sabía cuando tenía 17 años o me lo enseñaron en la escela o me lo 
aprendí de un lado y ellos tienen no sé… 30 años y no lo saben. ¡Cómo es posible!". Y bueno 
esto me lleva a pensar un poco que la educación en México no es tan mala… Como nosotros 
creemos antes de coconer otros. Porque yo criticaba mucho la educación por ejemplo. Pero 
ahora ya no la critico tanto porque digo: " A bueno pues…"  Cuando viné por acá primero 
creía que me van a encontrar, que me van a ver como un ignorante… Así que ellos van a 
hablar de cosas que yo no tengo ni idea… Entonces víne y dije: hay no,  oyé, sí podemos 
hablar y incluso hay cosas que yo hablo y ellos no tienen ni idea… Entonces este… a lo mejor 
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es muy personal pero mi educación creo que no fue tan mala como yo creía o na ha sido tan 
mala. La educación y ¿que más…? 
No sé… México es muy contaminado… La contaminación es muy fuerte en México. Aquí el 
aire esta muy limpio o al menos para mi es un paraíso. Desde que estoy aquí… en México me 
he acostumbado enfermar tres veces por año o dos veces y a veces es que s ó lo tienes una 
gripa pero como sales en la calle y todo esta tan contaminado. La contaminación te impieza a 
afectar entonzes empiezas con la nariz y cuando te suenas la nariz el pañuelo sale negro por 
todo el esmog que estas respirando. Aquí me enfermé una pura vez, desde hace un año y 
medio nadamas me he enfermado una vez y como dos días. Y fue dos días o sea yo se lo 
atribuio a que esta muy limpio. Yo creo que es muy agradable tener un ambiente tan limpio 
que no hay tantos virus en la area. 
Y la religión. Creo que es muy importante que los Checos son ateos. No sé… a mí me gusta. 
Yo fui creado en una familia religiosa. Y creo que parte de todo el problema en México es el 
catolicismo. Yo me sentí muy feliz de saber que los Checos eran atéos. Y yo decía en México 
de broma es que en el día que a los templos este la gente en vez de ir a la misa la gente vaya a 
tener una clase de arte y pongamos un museo en un templo y pogamos música en un templo 
todo será muy bien. ¡Y aquí los Checos tienen conciertos en los templos! Es el único país que 
yo conozco que hace eso. Y en este sentido me siento muy Checo (risa)… Así quisiera ser 
Checo y decir. " ¡Sí! No hay religión! Y hay música en los templos. Vamos a oír Mozart o 
heavy metal… lo que sea pero no todo eso!" 
¿Poque no? 
Porque creo que cuando hay un precepto religioso. Creo que cuando eres una persona 
religiosa, creo que la religión tiene ciertos principios o preceptos. Y cuando estos principios o 
preceptos se toman como absolutos, entonces no te permíten a ver otras cosas que estan allí. 
Porque lo primero que respetas es el principio ¿no? Entonces no importa que la realidad sea 
tan fuerte o que la realidad este diciendo todo lo contrario. El principio es el principio. Y la 
gente se estanca en el principio. Entonces hay un montón de posibilidades que la mejor 
podrían ayudarte a hacer mejor y que no les tomas ¿no? 
Y cuando llegaste aquí… ¿Que más te chocó o sorprendió? 
¿Que más me molesto? 
Bueno, también puede ser lo que te molestó … 
Bueno lo que más me molestó… A bueno sí… hablando de las cosas positivas de México… 
Este… No sé si sea positivo o no porque no quiero decir que el capitalismo sea positivo… De 
hecho a mí no me gusta el capitalismo. Pero algo que definitivamente lleva el capitalismo es 
que al cliente por ejemplo se le tiene que tratar bien en una tienda. Y aquí este… ayer me 
quejaba que vas en un supermercado y te cuentan las bolsas de plástico. Entonces vas con una 
bolsa de plástico que sabes que a los diez minutos se va a romper y esta toda llena de comida 
y no te pueden dar otra… O que tienes que pagar por las bolsas de plástico. Cuando en 
México como buen país capitalista si tú como cliente pides vente bolsas de plástico, pues te 
tienen que dar vente bolsas de plástico y no pagas por ellas… 
Este… ¿que más...? Bueno para mí Praga, pero no me molesta esto… creo que me gusta…en 
comparación de mi ciudad Praga es muy muy pequeña… este entonces me da mucha risa y a 
veces digo: "¡Es que los checos son flojitos!" ¡Porque para ir dos estaciones de tram o para ir 
dos cuadras, toman el tram!  Cuando en México yo tomaba el camión-el autobus nada más… 
lo tomaba solamente si el lugar donde yo iba ir era más que 45 minutos caminando. Sí, no 
sé… Son cosas que no piensas hasta que estas aquí ¿no? Porque me acuerdo que para rentar 
películas en México al lugar a donde iba caminaa 45 minutos. Y siempre decía: "ah pero para 
que voy a tomar el autobus si esto es nada más aquí… 45 minutos caminando…" Entonces 
ahora me da mucha risa y ya si era más, deciamos: "A donde vamos a ir? A tal lado. Ay allí sí 
- va a ser como tres horas, hay que tomar el autobus…" Y aquí ahora me da mucha risa de que 



 180

veo… me dicen muchas persona: " ah, vamos a tomar el tram ¿no?" Pues sí, ¿Esta muy 
lejos?" Sí. ¡Son tres paradas!" Pero tres paradas lo caminas en diez minutos ¿no? Para que 
tomas el tram…?  
Pero no me molesta ni nada, sólo es un detalle curioso de como las distancias sono mucho 
más grandes en México que aquí por ejemplo… Y este… hablando de distancias… creo que 
también tiene que ver con el país. Aquí en la República Checa o en Europa en general, todo es 
chiquito… o al menos para mí. Todo se me hace chiquito chiquito y en México todo es grande 
¿no? Tesco para mi por ejemplo ¡es chiquititito! ¡Ay Tesco casi no tiene nada! Es muy 
chiquito. Porque claro yo estoy acostumbrado a que en México, pero esto me gusta en México 
por ejemplo. Que en México las tiendas, los hypermarket que aquí le llaman, que yo digo: 
¿¡Cuál hypermarket… Esto es hypermarket?! ¡Esto es minimarket para mí! Porque en México 
los supermarkets como les llamamos… ¡Son como tres vezes Tesco! Y tenemos como diez de 
ellos o vente… Entonces esto a mí es que me gusta en México ahora. Digo: "Ay mira no esta 
tan mal, tenemos grande variedad de productos para escoger todo lo que queremos."  
Pues eso que igual tiene que ver con el país, porque el país es grande entonces puedes tener 
cosas más grandes. Las casas también son mucho más grandes. Ahora en la casa donde vivo 
yo todo el departamento era casi como mi cuarto en México.  
Pero esta bien… te acostumbras… Bueno… yo cuando vine aquí también vine con este animo 
que dije bueno: "Voy a la aventura, no voy a pasarmela cómodo, ni voy a pasarmela bien, voy 
a hacer cine y a ver que pasa con mi vida… 
¿Y que sabías sobre la República Checa antes de llegar?  
Eee nada… bueno sólo sabia como buen admirador de Freud que Freud había nacido en 
Moravia y que parte de… una temporada de su vida pasó aquí en Praga. Y después lo segundo 
que supe fue lo que… la embajada de la República Checa donde yo aplicé para mi visa me dió 
unas revistas me recomandaba una película The Cremator es Spalovač mrtvol or something 
like that. Es de un director que se llama Juraj Herz. 
Spalovač mrtvol. 
Sí! Es lo único que yo sabía de la República Checa. Estos dos detalles. Que ahora amo esta 
película. Es una de mís favoridas. Creo que es una obra maestra. Es muy malo que no se 
distribuie afuera. Porque en México nadie la cocone por ejemplo. Y es una película muy 
buena. 
¿Y cómo crees… cómo los checos veen a los Mexicanos? ¿O cómo es la reación de la 
gente checa si le dices que eres Mexicano? 
Nunca me he puesto a pensar como nos veran pero lo que yo he sentido… es que nos ven 
simpáticos ¿no? Porque a mí nadie me ha tratado mal. Al contrario a veces este no quiero 
decir de donde soy… pero a veces cuando las personas descubren de donde soy, sólo por el 
hecho que soy Mexicano me hechan la mano en muchas cosas. Bueno por ejemplo mi última 
aplicación por la visa, no sé si porque yo sea Mexicano o no… pero era una señora que era 
muy simpática y estuvimos platicando y al final… se supone que tenía que pagar cien euros… 
y al final me díce: "Aa… es gratis…" y me dijo "gratis" en español. Y yo: "A mira… será 
porque soy Mexicano o porque soy estudiante…" No sé… Pero a mí la mayoria de las vezes 
me tratan bastante bien. Me he llevado bien con todo el mundo… 
¿Y hablas checo? 
No nada… Es bien difícil. Bueno… hablo un poquito. Prosím, ne, ano, jo jo jo… Y qué 
más… no sé otras seis o siete palabras… 
¿Y no quieres estudiarlo…? 
Bueno es que… bueno, personalmente a mí me costa mucho trabajo las lenguas. Para 
aprender el inglés defectuoso que tengo… me costó como dos años a aprenderlo… o tres… y 
lo siguo hablando mal… Entonces paramí aprender checo sería muy doloroso. Y como no sé 
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todavía que va pasar con mi vida aquí al menos o bueno en general… (risa). No quiero 
aprenderlo hasta que no sepa que va pasar conmigo. 
¿O como te vas a dar cuenta… que va pasar contigo? 
Bueno como siempre he dicho a N. y a todos: yo estoy abierto a todas las oportunidades que 
si me ven y que tenga y si me puedo quedar quí 4 años i siguo sentiendo que hay algo aquí 
que aprender y siguo teniendo oportunidades de desarollarme, ¡yo me quedo vivir aquí toda 
mi vida! ¡No me interesa! 
Este… y claro entonces empezaría aprender checo ¿no? Diría: "A sí, pues me voy a quedar 
aquí a vivir…" pero todavía no sé… ¿Qué tal si mañana o en dos meses no me dan la visa y  
que hago…? Bueno…sí… me quedo ilegal… esto es una opción. Pero qué tal si en el trabajo 
después de un año porque mi próximo contrato es hasta un próximo año y después de un año 
ya no me lo remuevan o no sé… Necesitaría… creo yo… para que empieze a pensar a largo 
término y en aprender checo y en quedar me aquí a vivir... Necesitaría pasar un período de 
cuatro años que sígua. Ya llevo un año y medio o sea me faltan no sé como dos… Y si en dos 
años más siguo aquí y siguo viendo que sí, que hay oportunidades… Entonces sí, empezaría a 
aprender checo. Diría: "A bueno, ya sé que hay chance que me quedo vivir aquí…" 
¿Y tienes algunos planes? 
Hacer películas. Pero eso es mi problema también. Porque bueno siempre desde antes de 
venirme mi sueño había sido vivir en Europa y ir a México de vacaciones. Ir a México un 
mes, dos meses hacer una película allá. Bueno siempre he querido que sean coproduciónes: 
México-Europa. Y siempre he dicho mi sueño sería decir: "Vivo en Europa pero luego vengo 
a México y grabo una película un mes y luego me regreso en Europa…" Y hacer eso. Y 
bueno… como te desía para mi lo más importante es hacer películas por eso me vine aquí. 
Porque en México no tenía esta oportunidad. Entonces pero esto significa también si aquí 
siguo teniendo oportunidades seguir aprendiendo y hacer películas pues siguo aquí. Pero si 
mañana en China me dan la oportunidad de hacer películas… ¡me voy en China! 
¿Sí? ¡Que bien! 
A lo mejor no esta tan bien… 
Pues sí, eres aventuroso… 
¡No soy aventuroso! ¡Me asusto mucho venir aquí y me da mucho miedo…¡ Para ir a Austria 
me dió mucho miedo también para aplicar mi visa! 
Sí, yo siempre he dicho si en la ciudad donde nací hubiera habido las oportunidades para 
hacer cine, ¡jamás me hubiera movido de allí, en toda mi vida! ¡Es que es lo único que quiero 
hacer cine! Entonces… te lleva así… aunque me asusté… 
Entonces así siempre he dicho ahurita estoy aquí y que bien, pero a lo mejor no sé… en dos 
años ya no hay oportunidades aquí, ya no hay nada que hacer aquí y a lo mejor la oportunidad 
esta en Argentina pues con todo el miedo… O sí esta la oportunidad en México pues en 
México… O si és en China en China… no sé…  
Pero mi plan es luchar por seguír viviendo aquí. Porque Europa me gusta mucho para vivir… 
y como fuente de trabajo… ¿no? Bueno es que esto es parte de mi evolución que he 
encontrado aquí que México como ciudad para contar historias ¡es muy buena! Pero nada 
más… todo lo más no me gusta. 
Igual es porque todavía no conosco la sociedad de aquí. Pero a veces tengo esta broma con N. 
que digo. " es que N. , ¿cuál es el conflicto de los Checos? ¿Sábes cuál es? ¡Saber que tipo de 
cerveza se van a tomar en noche! Esto es el conflicto de los Checos. Porque yo aquí por 
ejemplo no veo la pobreza, no existe la pobreza. Lo que aquí llaman la pobreza, no es la 
pobreza que hay en México o no hay violencia. Y en México por ser una ciudad más violenta 
hay más conflicto, creo yo… 
Y yo también creo que quieres grabar en México porque es el país donde naciste ¿no? 
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Sí… no… yo creo grabar en México… no nada más quiero grabar en México pero mis 
primeras dos historias que quiero hacer son de México. Pero yo creo que es también por 
eso… como es una ciudad con tanto conflicto… Conflicto signífica drama, entonces es bueno 
para contar historias ¿no?  
Y esté y aquí sólo hay un conflicto que he incontrado con los Checos que sería bueno para 
contar historias… (risa) Pero todo lo de más esta muy civilizado. Pues para vivir es a gusto 
¿no? Bueno yo… le decía a N.… del trabajo… porque N. a veces se queja… Yo yo le decía 
N.… es que ustedes no saben que es el trabajo… N. trabaja todos los días de ocho en la 
mañana a cinco de la tarde y entre eso tiene la oportunidad de tomarse diez minutos de 
descanso y fumarse un cigarro ¿no? Que en México no hay forma que puedes hacer esto… En 
trabajo que yo he estado y en otros que yo he visto muchas veces entras a trabajar a las nueve 
de la mañana y sales a las nueve en la noche. Y el único momento que tienes para fumarse un 
cigarro es en tu hora de comída que es una hora, nada más. Pero es tu hora de comida. O sea 
puedes irte de comer lo que tu quieras, en muchos trabajos ni si quiera puedes irte a comer, 
tienes que comer allí. ¡Que es muy malo! Y esto es conflicto, ¿ves? Por ejemplo para mí esta 
muy a gusto y digo:  " ¿Cuál es el gran conflicto de N.? Hay ¿que le dejaron tres hojas más 
que tiene que poner en la computadora? ¡Uh que gran conflicto! Pero sea como sea si les 
termina o no, ¡a las cinco el se va ir! Entonces creo que es eso también. Creo que en México 
para contar historias hay mucho conflicto y muchas cosas. Y es muy buena porque es una 
ciudad sucia en este sentido, con mucha sangre y mucha violencia. 
Aquí el único conflicto que después me gustaría impezar a ver esto si duro más tiempo aquí es 
que he visto que la estructura social no esta tan preparada para la gente adulta. 
¿Cómo? 
Para la gente mayor digamos, si la gente aquí llega a tener setenta años… ¿Que pasa?… 
Muchos ellos terminan muriendo se en el hospital sólos ¿o no? Que para mí esto es conflicto 
y creo que eso es lo único que he visto aquí que es como complicado… Que la estructura 
social que tienen no es adecuada todavía para… digamos en los términos muy light… para 
hacer felizes hasta el final la gente adulta ¿no? Bueno porque lo que he visto, lo que me he 
interado es que sí… que luego es complicado… cuando estan adultos y más si estan enfermos 
y si no son riccos… Entonces terminan la mayoría en los asilios o en hospitales en donde no 
llevan una vida agradable… 
A lugar de morirse en las familias… 
Bueno esto es parte de mi cultura también ¿no? Que en México… es complicado… no te voy 
a decir que tengamos respecto por los adultos. No no lo tenemos… pero sí, es lo más normal 
que siempre de alguna manera o otra si algún anziano esta allí hay alguien que lo cuide ya sea 
la prima, la vecina o el hijo del hijo… Y se mueren en las familias. Que creo que es un 
poquito mejor que en el hospital… No sé no sé… pero esto es que me ha llamado hasta 
ahurita mucha curiosidad con los checos que en el futuro me gustaría mucho grabar halgo 
sobre eso.. Pues porque en México es para mí… pues es un conflicto… la vida de un adulto, 
de un anziano es un punto que a veces es también… que son muy difíciles en México. Pero 
creo que eso es lo único que he encontrado que es más… por este sentido… 
Pues Bueno… gracias 
De nada. 
 
 
 
 
9. RESPONDENT: 28 años, 5 años y medio en la República Checa 
 
Me puedes decir halgo de tu vida… ¿Donde naciste? ¿Cuantos hermanos tienes…? 
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Nací en México D.F. Tengo nueve hermanos. Somos diez en total- tres hermanas y siete 
hermanos-o sea siete hombres y tres mujeres. Somos una familia muy grande-de las antiguas 
familias … 
¿Que hacías en México antes que te veníste…? 
Antes de que viníera estaba en la escuela, estaba estudiando la preparatoria y… estaba 
trabajando en una tienda de ropa…como vendedor de ropa…pero…ropa de ninguna 
marca…sino que era una tienda indipendiente de ropa… y también tenía mi negocio 
proprio… Yo también vendía mi propria ropa…o sea no mi propria ropa…o sea un negozio 
aparte - como los tianguis…no se si les conoces… 
 
Si, como el Chopo…  
Bueno sí en Chopo, estaba en Chopo y en Lagunilla-tenía un puesto los fines de semana-los 
sabados y domingos… el puesto mío… 
¿Como fue que veníste en Chequia…? 
Fue porque conocí una chica. Básicamente fue porque conocí una chica checa en México. La 
conocí donde yo trabajaba. Estubímos juntos un año en México...viviendo ya los dos juntos.  
O sea impezó andar conmigo y después estubímos viviendo juntos un año en México. Ella se 
decidió venir paracá como de vacaciones pero se quisó quedar más tiempo y me ofreció 
venirme con ella un tiempo. Y como yo no tenía… o sea yo tenía mi trabajo y todo…pero al 
final podria darme tiempo que yo quisiera… decidí irme poracá…después de los dos meses 
que ella ya no estaba en México. O sea ella se víno y después de dos meses  me víne poracá… 
Y llegaste… ¿Y como fue después? 
Llegé y al principio …pues raro… no sé…o sea como no conocía a nadie… todavía no había 
tantos Mexicanos…ya llebo aquí ya cinco años mas o menos…no había tantos Mexicanos… 
y fue un poco… no raro… pues más bien estas lejos de tu casa… entonces todo es 
diferente…o sea el idioma, otra gente…todo… todo es diferente 
¿Llegaste aquí y encontraste algún trabajo? 
No, llegé y tenía ahorrado… de lo que había trabajado. Tenía ahorrado entonces podría estar 
como tres o cuatro meses sin trabajar. Solamente llegé y así como que… lo primero que hice 
fue meterme en la escuela… a aprender checo a un curso… de hecho tuve tres cursos así 
seguidos… Y era lo que hacía. Ir a la escuela, aprender un poco de checo y pues estar con mi 
novia. Los cuatro meses después busqué trabajo y ya lo encontré.. 
¿Donde? 
Aquí… aquí mismo en la Bar X. O sea incontré… o sea llegé y pedí el trabajo aquí en la Bar 
X. Me gustó, me lo dieron y me sentí bien. De hecho no sé…creo que no podría trabajar en un 
lugar como…como con todo el personal checo… como que me gusta más estar con gente así 
de varios lados. No Latinoamericanos pero así… la gente de todos lados… 
¿Y como supíste de Bar X?  
De aquí? Aha..un día… un día estaba yo en Roxy…en el café internet arriba y… un 
Latinoamericano así me vio y me preguntó de donde era y no se que…. Y yo le dije que de 
México… Y el…no me acuerdo…creo que era de Venezuela o halgo así y me dice:  
"no conoces este lugar?" y yo : "no, ¿cual?" " Bar X". Y yo: "no, no la conozco, no sé." Y el 
me dice: "esta bien cerca de aquí a unos pasos. Y este… allí se juntan los Latinos… deberías 
de ir… " Y yo: " bueno…, no sé". Y como que ya… pasó un tiempo. Pasaron como unos… no 
sé… dos, tres meses.. no como que dos meses… y después ya la busqué y como que la 
encontré y ya venía a veces  tomar aquí cervezillas.. de vez en cuando. 
¿Cuanto tiempo dijíste que llevas aquí? 
Ya casi 5 años. 
¿Y cuando llegaste como te comunicabas con la gente? 
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En inglés… No sabía mucho de hecho… O sea…lo básico… entonces también estaba 
aprendiendo inglés… Hablaba inglés con la gente. Y después ya cuando aprendí checo. 
Empezé hablar con los checos checo y con los extranjeros en inglés. 
¿Oye y también eres DJ, no? 
Sí, sí también. 
¿Y lo hacías también en México? 
Sí, también en México lo hacia, pero no tan…no tanto digamos… era más… en la tienda 
donde yo trabajaba también había tornamesas entonces yo aprendí allí a tocar y tenía una 
fiesta por mes. O sea así… no muy profesional, ¿no? Solamente así como que más hobby.  
Y después acá… siempre me gustó. Me gustó y acá como que… ya estando acá empezé a 
tocar más seguido más seguido más seguido. Y yo creo que acá fue cuando me metí más de 
lleno a donde la música y esto. O sea siempre me gustó pero nunca me había sentido tan 
adentro… 
¿Y sientes que aquí hay más oportunidad? 
Sí, yo creo que sí, yo creo que sí… o no… es que a mí me gusta un estilo de música…un 
genero que en México no se escucha tanto. 
¿Que es? 
El Drum’n’Bass. Entonces en México casi no se escucha tanto. De hecho hay muy poquita 
gente que lo escucha. Se conoce pero muy poco ¿no? Y acá en Europa…o sea en Europa sí se 
escucha bien. Tampoco no hay mucha gente… no hay muchos fans de esto. Pero es como que 
un genero así como que medio…medio alterno, … medio alternativo. Osea mucha gente lo 
escucha pero no es fan… no conoces…o sea de vez en cuando lo escuchan pero no… 
¿Y que haces aquí en tu tiempo libre? ¿Como es tu día normal?  
Mi día normal es… si no trabajo me quedo en mi casa y cuando hago lo noc la música pues 
me quedo en mi casa… porque ahora estoy produciendo mi propria música. Entonces me 
quedo me quedo en mi casa haciendo música o trabajo. Basicamente es lo único que estoy 
haciendo ahora. Y de vez en cuando voy a jugar… no sé… fútbol o hago deporte o me voy en 
la bici. Mi tiempo libre ¿no?… O cuando no trabajo… yo lo tomo como dos trabajos… o sea 
como que tengo dos trabajos… o sea trabajar aquí (en la Bar X) y trabajar en mi casa 
haciendo música ¿no? O si no voy con mi amigo porque somos dos ahora y nos vamos al 
estudio y estamos allí todo el día. O sea perdemos todo el día. 
¿Y de donde es tu amigo? 
Checo, es Checo. 
¿O sea tienes amigos checos? 
Sí sí, tengo varios. 
¿Pero noc quien más te juntas? 
Ahora no sé… Yo creo que con Mexicanos, con Checos… Porque igual voy a varios lados… 
o también no sé… tengo unos amigos gringos o sea estadounidenses… no sé francés, 
argentino, chileno… tengo una amiga palestina. No sé… así de varios lados de hecho. O sea 
me junto con varios. O sea no son comunidades sino gente extranjera o de aquí. Con ellos son 
los que me junto… 
¿Y los Checos como les conociste? 
A unos amigos así… a uno así en un bar… platicando…empezamos a conversar y tubimos 
muchos puntos en común y ya empezamos a salir más. Y otros por ex-novias por ejemplo 
tenía una amiga… una ex-novia y sus amigos después se hicieron mis amigos también y ella 
seguió mi amiga pero sus amigos ya… también son mis amigos que no sé que me hablan para 
que necesitan algo o yo que yo necesito algo de ellos… Y así ¿no?… Entre amigos conocidos 
¿no? 
¿Y los Mexicanos de donde les conoces? 
Aquí, de hecho del trabajo. Porque como todos vienen por acá. 
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¿O sea crees que aquí es como el centro de los Latinos? 
No, no creo porque hay gente que ni conoce este lugar. Yo creo es que es un grupo de amigos 
de Latinoamerica. O sea no es que este sea el punto porque hay algunos que se juntan no sé… 
en el Tropison y yo nunca voy así… O sea Tropison no me gusta. O se juntan en Mánes todos 
los viernes a bailar la salsa. Por ejemplo yo hído allí cinco vezes en todo el tiempo que estaba 
aquí porque no me gusta este ambiente ¿no? O sea a mí me gusta aquí porque es como 
que…no sé… como que amigos que tengo… bueno conosidos que después se hicieron mis 
amigos realmente ¿no? O sea hay muchos lugares…también hay otros lugares donde también 
se juntan los Latinos… Incluso hasta La Bodegida del Medio o así… se juntan ¿no? Yo de 
hecho ni los conosco… 
 
Y como… aunque sé que es difícil decirlo… ¿Como caracterizarias los Checos? 
Los Checos… no sé…este… creo que… Pero ¿en que sentido? 
No sé - como tu les vees… Comparalos con los Mexicanos… 
Pues no sé, yo creo que… no sé… es que hay de todo… Al final yo creo que no puedes 
generalizar. O sea yo he encontrado Checos que son super… super… no sé super nerviosos… 
o sea como que con el temperamento. Hay Checos con el temperamento que hasta…no sé… 
que hasta pasa una chica y la veen y esto. Y hay unos que de pronto estan en un lugar y estan 
callados y no dicen nada. O sea hay de todo… como que hay muchos introvertidos y 
extrovertidos. Se veen más los introvertidos que los extrovertidos ¿me entiendes? Pero en 
general son… no sé… o sea yo no tengo problemas… son simpáticos. Lo que pasa es que yo 
creo que el idioma te acerca más. Si hablas con ellos el idioma… el idioma… o sea checo… 
como que te acercas un poco más… no te quedas como que en un sitio así… Con la imagen 
que ya les conoces más al fondo ya te platican cosas… Pero yo creo que hay de todo. 
Y si por ejemplo comparas las culturas… ¿hay algo que es muy llamativo… muy 
diferente? No sé como la estructura de la familia… 
No… yo creo que no. Yo creo que nosotros por ejemplo… nosotros somos mucho más… 
tenemos otros intereses…  
¿Cómo que? 
¿Como que…? Como por ejemplo a Mexicano le interesa más estar con el amigo y la 
familia… como que son los iconos de la sociedad que no puedes borrar y que no vas a poder a 
quitarselo a nadie. O sea… para tí vale mucho un amigo o estar con un amigo solamente 
diciendo tonterías y despreocuparte de la vida o estar con la familia y estar con ellos 
solamente comiendo, platicando tonterías. Y eso por ejemplo los nosotros tomamos mucho en 
cuenta. Son unos valores muy fuertes para nosotros y siento que los Checos como que… no lo 
tienen tanto. Como que… no sé… he escuchado comentarios como que la mamá le cobra 
renta a la hija… O que… esto por ejemplo para nosotros se hace raro… Como que lo vemos 
raro. Como que la casa de la mamá vive la hija y la hija tiene que pagarle la renta… Que una 
cosa es normal que tal vez page sus necesidades como gas, agua, electricidad… esto es  
normal… pero ¡¿que page la renta?! Es como que raro…! Así hay varios… he escuchado no 
unos sino algunos casos… Como que… la familia sí - esta junta pero al final no tan junta, 
¿no? No sé… por ejemplo… No sé… yo una de las cosas que más extraño de México es mi 
hermano por ejemplo… Que yo siempre con el iba a un lado a otro… Y es como que de lo 
que más extraño. No es como que México… sino mi familia. Es lo que más extrañas ¿no? La 
familia, los amigos de allá. Ahora ya tienes tu vida después de tanto tiempo… pues ya… te 
haces nuevos amigo y esto… pero…  
Y los Checos también que toman más en cuenta las cosas… son como que más… más serios 
en algunas cosas. 
¿ En cuáles? 
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Como por ejemplo en el trabajo siento como que son más serios. Que si tu le propones algo, 
tal vez te dice vamos hacerlo y se hace. Y no es como que le dá muchas vueltas y al final no 
lo hace. Y dentro de eso así como los puntos de familia y eso lo tienes muy diferente. Los 
Checos sí… quieren a sus familias pero siento como que la tienen y ya… 
¿Y que cambiarías aquí? Si podrías…? 
¿Cambiar halgo en la República Checa? 
Sí. 
No sé, yo creo que… que la gente checa se desetrese menos… o no sé si yo soy el relajado o 
ellos son más estresados… pero como que… quieren… siento que quieren hacer todo pero al 
final como que no disfrutan la vida porque ellos se preocupan por aprender idiomas, hacer 
deporte… este… o sea y que hacer natación, y que hacer futbol y que hacer este… bicicleta y 
al mismo tiempo que aprender inglés, que español, que francés y después estan haciendo la 
universidad y al mismo tiempo estan trabajando… Y yo no digo que esta mal… o sea… que 
sí…perfecto… que hagan lo que quieran… pero siento que este sistema que ellos mismos se 
estan haciendo… te ayuda a crecer… pero al mismo tiempo como que… no aprecias la vida 
porque nada más estas corriendo de un lado a otro. O sea del trabajo corres a la escuela, de la 
escuela corres al idioma y en la mañana te levantas temprano para hacer bicicleta. Y así estan 
y al fin de semana emborracharse y la siente semana como sigue - pum pum así… Entonces 
son un poco como que todo lo tienen que estar preparando y como que tienen cosas de más… 
no sé… ¿me entiendes?   
O sea yo no estoy… por supuesto que hay que aprender otro idioma, hay que hacer deporte… 
Pero por ejemplo no puedes… siento que no puedes hacer todo… Y esta necesidad que 
ustedes - que ellos tienen de hacer todo siento que los estresa demasiado inconsientemente. Y 
uno como que es más relajado, tal vez lo hace por diversión. Por ejemplo yo juego futbol una 
vez por mes… o sea es mi deporte pero lo hago por divertirme más que por demostrar que 
juego bien el futbol. Y así siento que ellos son así que si ellos hablan un idioma tienen que 
hablarlo bien hasta que lo hablen bien y yo lo hablo porque tal vez me comunico con la gente 
y ya estoy satisfecho con hablarlo y me entienden y ya. Pues así… se toman cosas muy en 
serio… yo creo que sería lo que cambiaría… como que tratar de que disfruten la vida más y 
no ponerse tantas cosas… tantas tareas que hacer… bueno además todo bien… 
¿Y en que te inspirarías de la República Checa y lo cambiarías en México? 
Eeee…. Hablar en serio por ejemplo. En México como que mucho… como que no somos… 
como ya te decía… como que no tomamos tanto las cosas en serio… Bueno igual se trabaja y 
si se trabaja se trabaja en serio… Pero como que… como… como esta seguridad de hacer 
algo… no sé… porque yo tengo conocidos de México que hablo de que: ,, oye puedes hacer 
esto por mí" y estando en México no se un hermano o una hermana me dícen: "sí sí, lo hago" 
pero al final no lo hacen o lo hacen después. Y tal vez yo creo que esto cambiaría. Como que 
acá es un poco seguro. Se tratan de hacer las cosas seguras. 
De política y de más…la verdad es que en todos lados creo que se roba. Nadie esta conforme 
noc la política o sea… yo lo veo más humano como que la gente quedó que tiene que hacer o 
no tiene que hacer. Y pondría esto que la gente allá fuera más seria tal vez. 
¿Y cuando llegaste que fue lo que más te sorprendío (negativamnete o positivamente)? 
Positivamente tal vez el transporte (je je). 
¿Sí? 
Sí, me gustó, por ejemplo que toda la noche hay tranvías o sea en la ciudad principal ¿no? 
Que toda la noche puedes agarrar el transporte público… bueno si sabes que pasa… Y te dá 
seguridad porque puedes hacer planes. O sea siempre esta funcionando. Y en México no- 
como que hay una hora que ya se acaba y si no tienes auto pues ya taxi o no sé… Taxi o taxi 
no hay otra. Entonces me sorprendió esto… ¿Que más me sorprendió? Eee… no sé…  
Que toman bastante… 
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¿Sí? 
Sí, se toma más. Se toma bien. Sí, toman fuerte… 
Y… y… que de pronto… hay como una individualidad. Eso me gusta aquí. Que cada quién 
vee por sí mismo al final. Como que es individualista ¿no? Como que no esta dipendiente de 
nadie. Como que el Checo es muy indipendiente. 
¿ Y en México cómo es? 
En México no sé… por lo mismo de la familia… estas muy apegado a la familia y siempre 
tienes que apoyar a la familia. Entonces a veces se lo dejas a los de más o a los amigos. Y por 
ejemplo si tu dices a tu papa: "quiero un coche" y tal vez si tiene dinero te lo compra y no se 
lo pagas y ya tienes coche nuevo. En vez que tu te lo compras solo. Entonces acá es al revés. 
Acá se lo compran ellos solos, ¿no? Entonces un individualismo… Y en todo tal vez. Como 
que allá dependes mucho de la gente. Como es la cultura así depender de los de más, de los 
amigos, de la familia. Te vuelve más en grupo que individual. Por ejemplo hay casos que en 
México se dice… estás con un amigo y le dices: "Oye acompañame a comprar la comida para 
la semana". Y el amigo te acompaña. Y esto es aquí bien raro ¿no? O sea porque el amigo te 
va a acompañar ¿no? Y aquí te va a decir: "¡estas loco! ¡Yo tengo cosas que hacer!" ¿No?  
Y allá es halgo bien común. Es super común. Te lo juro! Que le digo a un amigo: "Oye 
acompañame a cambiar las llantas de mi coche o a lavar mi coche acá donde se lavan los 
coches." Y te dice: "Sí, vamos." Y va contigo, platica contigo y pierde tiempo contigo. Pero el 
tiene esta lógica que esta haciendo algo. Porque esta con un amigo. Entonces tiene otro valor. 
Le da otro valor a las cosas. El esta haciendo algo. ¿Que esta haciendo? Esta con un amigo. Y 
si le habla la novia: "¿Oye dónde estás?" El dice: "Estoy con un amigo." "Ah bueno no 
importa, pues ven después." Y ya. Entonces es así… 
Aha… ¡buen ejemplo! 
Uno se vuelve acá más individualista. No egoista pero individualista. O sea que tu vales por ti 
sin necesidad de alguien. 
¿Y que fue que te costó mucho trabajo a acostumbrarte o aclimatizarte aquí? 
Yo creo que un poco como a la como… frialidad checa. Bueno así como esta individualidad 
checa. Porque igual llegas a un bar y no conoces a nadie y nadie te va a salutar entonces como 
este calor de gente extrañaba mucho. Y el idioma hablar en el idioma. O sea aprender el 
idioma. O sea yo no lo hablo perfecto ni lo hablo… digamos ni bien ni mal. O sea lo hablo 
¿no? Pero fue lo más dificil… que me costó acostumbrar me a esto.  Al idioma yo creo y un 
poco la gente. Pero ya teniendolo… ya tranquilo. 
¿Crees que hay algo en que te no vas a acostumbrar nunca? 
¿A lo que no me voy a acostumbrar….? Eeee… Yo creo que a llegar a tiempo. Yo creo que 
no… siempro llego tarde y eso ya… no me voy a acostumbrar.(se ríe) 
No sé… ¿Halgo acá que no me puedo acostumbrar? Esque ya llevo un rato. Ya estoy como 
que un poco habituado.  
Aha… oye y… ¿Porque sigues aquí? ¿Por cuál razón? 
Nadie sabe ¿verdad? La verdad es que… fíjate… te vienes como turista un año, ¿no? O bueno 
vienes a vivir un tiempo. Después te regresas. Yo me regresé medio año. Después regresé 
cuatro meses, después me fuí otros tres meses, luego regresé un mes, luego otra vez me fui 
como un mes y luego regresé un año. Entonces estube como así brincando y un día me dije ay 
me voy a quedar allá. Si me gusta me quedo. Bueno que fue realmente no sé… Como que… 
Yo creo el ambiente… el estar acá solo, sin la familia por ejemplo, sin que te molesten. El que 
puede estar aquí así como que tiene más libertad tal vez. No sé si porque eres extranjero pero 
la sociedad es como que… te puedes vestir como tu quieras. Tipo de música me gusta o sea lo 
que se escucha acá, lo que hay en la ciudad así como que no sé… los conciertos que hay. O 
sea la vida juvenil acá me gusta… me gusta. Entonces yo creo que fue basicamente esto… 
que me gustó la vida de acá a la de México ¿no? 
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¿Te puedes imaginar quedarte aquí para siempre? 
No sé, no sé… La verdad que no sé. Es que… No sé… para siempre yo creo que no, yo creo 
que no. Sí, me quiero regresar a México a vivir mi… o sea cuando ya estoy un poco más 
grande… no sé… grade… O tal vez en unos años regresarme. No sé… 
¿Y me puedes definir los razones porque te regresarías? 
Pues porque al final es mi casa ¿no? Como que… Esun regreso a casa… Estas más cómodo… 
porque no sé… puedes leer el diario, comprar un libro… puedes entenderles a todos, no sé… 
tal vez estar en la playa… el calor, no sé… la comida. Es tu casa al final ¿no? Como que 
quisiera regresar a mi casa… A vivir allá… cuando ya… si no es que me caso y me agarra 
una mujer… y con los hijos… y me quedo acá… que no creo…  
¿Cuáles vees aquí ventajas como Mexicano? 
Eeee… ¿Las ventajas? No sé… fíjate que. Yo creo que aquí un extranjero tiene ventajas 
que… tal vez se interesan más por tí y te preguntan más cosas la gente y te ayudan más 
porque saben que no estas en tu casa ¿no?  Porque no eres de este país. Porque eres 
extranjero. Hay veces que te ayudan. En el sentido que te pueden dar contactos… te dan 
contactos para que puedes expresarte ¿no? Pero de hecho yo creo que ser extranjero es una 
pequeña ventaja… como en contactos… 
¿Como que la gente más quiere hablar con tigo o cómo? 
Tal vez sí. Quieren hablar más con tigo, se interesan más por tí. O tal vez no por tí pero por tu 
cultura o así. Como que esta ventaja… No sé… un ejemplo es por ejemplo una señora estaba 
contratando a unos Panameños porque ya estubo en Panama viviendo y dice: " ah, me gusta 
esta gente" y empezó a contratar la gente panameña. Entonces para ellos es ventaja ¿no?  Y 
como que nosotros… no sé… como que hay gente que le gusta otro país y por esto se siente 
como tu amigo y tienes un conocido más o puedes hacer algo con el y ya es una ventaja de 
estar aquí para hacer algo. 
¿Y desventajas hay?  
También, porque hay gente que no ha salido de su país. No ha salido o sea muy lejos… tal 
vez sí a Europa pero no muy lejos. Y piensan que no sé… to confunden con el gitano o…te 
miran como que - "hay este" … Más que nada la gente grande ¿no?…  Así como que te 
miran: "  
y este extranjero que hace aquí" O sea pero no he tenido muchos problemas. O sea nadamás 
un problema que alguien me había pegado… pero no sé, no sé quién fue… Alguien me 
pegó… Pero no creo que ha sido como represión de extranjeros. No sé que fue pero pasó. 
Y la última pregunta: ¿Como son tus planes? 
Mis planes ahora… de hecho me metí… hice unos examenes para la escuela… Voy a entrar a 
la escuela. A la Prague College… voy a estudiar diseño… son nada más dos años. Termino… 
bueno… empiezo…  ya veré… termino… quiero terminarla y… y a ver que pasá… o sea no 
sé… irme en otro lado… tal vez… cuando termine la escuela. 
¿En otro lado en Europa?  
Yo creo en México y si no me regreso en Europa. Y…y seguiendo lo de la música. Como lo 
con la música me va un poco mejor.. Y mis planes así como que al futuro es sacar un LP…  
O sea tengo ya allí platicado con alguien y me van a sacar como… como un disco pero por 
ahora se hace como puro MP3… Entonces o sea un disco MP3… o sea un albúm MP3… Con 
cuatro canciones… de esto estamos platicando a ver si en este año o a mediados de año se 
hace o no. Cosa que le guste a ellos.  
Pues gracias! 
De nada. 
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